
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 14187
2. Συλλυπητήρια αναφορά για τα θύµατα του τραγικού δυ-

στυχήµατος στη Ναυτική Βάση της Κύπρου, σελ. 14156,
14157, 14158

3. Αναφορά στις αποφάσεις της πρόσφατης Συνόδου Κο-
ρυφής για την Ελλάδα, σελ. 14179, 14181, 14182, 14183,
14184

4. Αναφορά στις απεργιακές κινητοποιήσεις των ιδιοκτη-
τών ΤΑΧΙ, σελ. 14181, 14182, 14184, 14186

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Κατάθεση αναφορών, σελ. 14125-14126
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών, σελ.

14126-14153
3. Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων της Δευ-

τέρας 25 Ιουλίου 2011, σελ. 14154
4. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς τον Υπουργό Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικότητας και

Ναυτιλίας:
i. σχετικά µε την αντιµετώπιση των προβληµάτων των

αλιέων Λέρου, Καλύµνου και Κω, σελ. 14155
ii. σχετικά µε τους πόρους του ΕΣΠΑ, σελ. 14170
β) Προς τον Υπουργό Εθνικής  Άµυνας σχετικά µε την υλο-

ποίηση της Σύµβασης Οτάβα για την καταστροφή των ναρ-
κών, σελ. 14156

γ) Προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλι-
µατικής Αλλαγής:

i. σχετικά µε την απορρύπανση και την αποκατάσταση της
ευρύτερης περιοχής του βοιωτικού Ασωπού, σελ. 14159

ii. σχετικά µε την αξιοποίηση και τη διαχείριση του ορυκτού
πλούτου της χώρας, σελ. 14160

δ) Προς τον Υπουργό Πολιτισµού και Τουρισµού:
i. σχετικά µε την αξιοποίηση των ιαµατικών πηγών της

χώρας µας, σελ. 14163
ii. σχετικά µε τις κρατικές σκηνές και τις συλλογικές συµ-

βάσεις που ισχύουν σ' αυτές, σελ. 14165
ε) Προς τον Υπουργό Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης,

σχετικά µε το χρονοδιάγραµµα εφαρµογής των αρµοδιοτή-
των του Εθνικού Οργανισµού Μεταµοσχεύσεων (ΕΟΜ), σελ.
14167

5. Συζήτηση επίκαιρης επερώτησης  Βουλευτών της Νέας
Δηµοκρατίας προς τον Υπουργό Εσωτερικών, σχετικά µε τα
προβλήµατα των Ελλήνων παλιννοστούντων, σελ. 14173-
14187

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
Κατάθεση σχεδίου νόµου:
Η Υπουργός Παιδείας, Διά Βίου Μάθησης και Θρησκευµά-

των, ο Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης και Υπουργός Οικονο-
µικών και οι Υπουργοί Διοικητικής Μεταρρύθµισης και
Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης, Εξωτερικών, Ανάπτυξης,
Ανταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας, Υποδοµών, Μεταφορών
και Δικτύων, Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης, Υγείας και
Κοινωνικής Αλληλεγγύης, Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Αν-
θρωπίνων Δικαιωµάτων, Προστασίας του Πολίτη και Πολιτι-

σµού και Τουρισµού, κατάθεσαν σχέδιο νόµου: "Δοµή, λει-
τουργία, διασφάλιση της ποιότητας των σπουδών και διεθνο-
ποίηση των Ανωτάτων Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων", σελ. 14159

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί της συλλυπητήριας αναφοράς:
ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ Θ. , σελ. 14156, 14157
ΜΠΕΓΛΙΤΗΣ Π. , σελ. 14156, 14158

Β. Επί της αναφοράς στις αποφάσεις της πρόσφατης
Συνόδου Κορυφής για την Ελλάδα:

ΑΜΜΑΝΑΤΙΔΟΥ-ΠΑΣΧΑΛΙΔΟΥ Ε. , 
σελ. 14184

ΔΕΝΔΙΑΣ Ν. , σελ. 14181
ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ Π. , σελ. 14179, 14181
ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ Χ. , σελ. 14182
ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ Α. , σελ. 14183

Γ. Επί της αναφοράς στις απεργιακές κινητοποιήσεις
των ιδιοκτητών ΤΑΧΙ:

ΑΜΜΑΝΑΤΙΔΟΥ-ΠΑΣΧΑΛΙΔΟΥ Ε. , 
σελ. 14184

ΔΕΝΔΙΑΣ Ν. , σελ. 14181
ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ Π. , σελ. 14186
ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ Χ. , σελ. 14182

Δ. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΑΪΒΑΛΙΩΤΗΣ Κ. , σελ. 14170, 14171
ΑΠΟΣΤΟΛΑΤΟΣ Β. , σελ. 14163, 14164
ΓΙΑΝΝΑΚΗΣ Μ. , σελ. 14159, 14160
ΚΑΖΑΚΟΣ Κ. , σελ. 14165, 14166
ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ Δ. , σελ. 14155
ΛΟΒΕΡΔΟΣ Α. , σελ. 14167, 14169
ΜΑΝΙΑΤΗΣ Ι. , σελ. 14159, 14160, 14161, 14162
ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ Θ. , σελ. 14156, 14157
ΜΠΕΓΛΙΤΗΣ Π. , σελ. 14156, 14157, 14158
ΜΩΡΑΪΤΗΣ Α. , σελ. 14170, 14172
ΝΙΚΗΤΙΑΔΗΣ Γ. , σελ. 14163, 14164, 14166
ΝΙΩΤΗΣ Γ., σελ. 14172
ΠΑΜΠΟΥΚΗΣ Χ. , σελ. 14155
ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗ Α. , σελ. 14161
ΡΑΠΤΗ Ε. , σελ. 14167, 14168, 14169

Ε. Επί της επίκαιρης επερώτησης:
ΑΜΜΑΝΑΤΙΔΟΥ-ΠΑΣΧΑΛΙΔΟΥ Ε. , 

σελ. 14184, 14185
ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ Σ. , σελ. 14176, 14177
ΔΕΝΔΙΑΣ Ν. , σελ. 14181
ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ Σ. , σελ. 14173, 14185
ΚΟΛΛΙΑ-ΤΣΑΡΟΥΧΑ Μ. , σελ. 14175
ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ Π. , σελ. 14179, 14186
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΙΔΗΣ Ε. , σελ. 14174
ΛΕΟΝΤΑΡΙΔΗΣ Θ. , σελ. 14178
ΝΙΩΤΗΣ Γ. , σελ. 14177
ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ Χ. , σελ. 14182
ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ Α. , σελ. 14183, 14184
ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ Μ. , σελ. 14177 

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΓ’

Παρασκευή 22 Ιουλίου 2011



Αθήνα, σήµερα στις 22 Ιουλίου 2011, ηµέρα Παρασκευή και
ώρα 10.08’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Δ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΒΥΡΩΝΑ ΠΟΛΥΔΩΡΑ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις ανα-
φορές προς το Σώµα. 

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από την κ. Αφροδίτη Παπαθα-
νάση Βουλευτή Φωκίδας τα ακόλουθα:

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ

1) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ  ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ  κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στους φο-
ροφυγάδες που αλωνίζουν.

2) Ο Βουλευτής Κορινθίας κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΟΛΛΙΑΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία  ο Δήµος Ξυλοκάστρου-Ευρωστίνης
αιτείται τη διατήρηση των ήδη υφισταµένων δηµόσιων υπηρε-
σιών και νοµικών προσώπων του δήµου.

3) Η Βουλευτής Β’ Θεσσαλονίκης κ. ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ (ΛΙΤΣΑ) ΑΜ-
ΜΑΝΑΤΙΔΟΥ - ΠΑΣΧΑΛΙΔΟΥ κατέθεσε αναφορά µε την οποία  το
Σωµατείο Ιδιοκτητών και Επιχειρηµατιών Ενοικιαζοµένων Δωµα-
τίων και Διαµερισµάτων «ΞΕΝΙΟΣ ΖΕΥΣ» αιτείται την καταβολή
των επιδοτήσεων του 2010 από προγράµµατα κοινωνικού τουρι-
σµού.

4) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία  ο Ιατρικός Σύλλογος  και ο Σύλλο-
γος Βιοπαθολόγων Ηρακλείου διαµαρτύρεται για την
καθυστέρηση εξόφλησης των δεδουλευµένων από τον ΟΠΑΔ η
οποία φτάνει και τους δεκαοκτώ µήνες.

5) Ο Βουλευτής Νοµού Αττικής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ  ΒΛΑΧΟΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία  ο Επαγγελµατικός Αλιευτικός Σύλ-
λογος «Η ΡΑΦΗΝΑ» εκφράζει την αντίθεσή του για την
επικείµενη παρέµβαση πλωτών προβλητών εντός του αλιευτικού
καταφυγίου Ραφήνας. 

6) Η Βουλευτής Β Θεσσαλονίκης κ. ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ (ΛΙΤΣΑ) ΑΜ-
ΜΑΝΑΤΙΔΟΥ - ΠΑΣΧΑΛΙΔΟΥ κατέθεσε αναφορά µε την οποία  η
Οµοσπονδία Αρτοποιών Ελλάδος  αιτείται τη στήριξη της µικρο-
µεσαίας επιχείρησης αρτοποιίας και την έκδοση προεδρικού δια-
τάγµατος, µε το οποίο θα εξαιρείται  το άρθρο 14 του 3526/2007.

7) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΪΒΑΛΙΩΤΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία  ο κ. Ευστάθιος Καµαρινός αι-
τείται να ενηµερωθεί σχετικά µε την καταβολή της αναπηρικής
του σύνταξης η οποία έχει διακοπεί από το Φεβρουάριο του
2011.

8) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΪΒΑΛΙΩΤΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία  ο κ. Ιωάννης Βενιζελάκος  ζητεί
τη χορήγηση άδειας πλανόδιου εµπορίου  από το Δήµο Ωρωπού,
η οποία καθυστερεί επειδή έως σήµερα δεν έχουν µεταβιβαστεί
οι αρµοδιότητες στους δήµους. 

9) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΪΒΑΛΙΩΤΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία  ο κ. Κωνσταντίνος Πετρόπου-
λος ζητά την επίλυση του ζητήµατος συνταξιοδότησής του. 

10) Ο Βουλευτής Β Αθηνών κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΪΒΑΛΙΩΤΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Παγκόσµιος Ελληνικός Σύν-
δεσµος Προάσπισης και Προαγωγής Ατοµικών-Συλλογικών και
Εθνικών Δικαίων «Μέγας Αλέξανδρος» καταγγέλλει το ελληνικό
δηµόσιο -Υπουργείο Οικονοµικών για την ψήφιση των µνηµονίων
1 και 2 (µεσοπρόθεσµο) καθώς και κάθε συνθήκης -συµφωνίας
που θέτει σε κίνδυνο τα εθνικά µας συµφέροντα.

11) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΪΒΑΛΙΩΤΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία  ο κ. Λεωνίδας Μαύρος  κατα-
θέτει το πρόβληµα που αντιµετωπίζει από το ελληνικό δηµόσιο
σχετικά µε οικόπεδο ιδιοκτησίας του στον παραθεριστικό οικο-
δοµικό συνεταιρισµό των υπαλλήλων της Τράπεζας της Ελλά-
δας.

12) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΪΒΑΛΙΩΤΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία  ο κ. Νικόλαος Γιαννάκης, κά-
τοικος Βασιλικών Νοµού Φθιώτιδας αιτείται να ενηµερωθεί σχε-
τικά µε την καθυστέρηση στην  καταβολή της σύνταξής του από
το ΙΚΑ.

13) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΪΒΑΛΙΩΤΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία  η ΔΑΚΕ του Οργανισµού Νεο-
λαίας και Άθλησης εκφράζει την αντίθεσή της για τις µετακινή-
σεις  υπαλλήλων στον Οργανισµό.     

14) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΪΒΑΛΙΩΤΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία  η Οµοσπονδία Αρτοποιών Ελ-
λάδος ζητά την έκδοση προεδρικού διατάγµατος όπου θα εξαι-
ρείται το άρθρο 14 του ν. 3526/07.

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΓ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Β’
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15) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΪΒΑΛΙΩΤΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία  ο κ. Παύλος Μπασδάρας  κα-
ταθέτει τα προβλήµατα που αντιµετώπιζε µε το δάνειο το οποίο
είχε εγκριθεί από το ΤΕΜΠΕ. 

16) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΪΒΑΛΙΩΤΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Γεώργιος Μέριανος αιτείται
τη διόρθωση παραλείψεων που ο ίδιος έχει διαπιστώσει στο Διε-
θνή Αερολιµένα Κέρκυρας.

17) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΪΒΑΛΙΩΤΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Ένωση Εφηµεριδοπωλών
Αθηνών  αιτείται την έκδοση προεδρικού διατάγµατος εξαίρεσης
του επαγγέλµατος του εφηµεριδοπώλη, σύµφωνα µε το άρθρο
3, παρ.2  του ν.3919/2011.

18) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΪΒΑΛΙΩΤΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Δήµαρχος Αγίας Βαρβάρας
καταθέτει προτάσεις σχετικά µε την αναγκαιότητα αναβάθµισης
του Γενικού Νοσοκοµείου Δυτικής Αττικής «Αγ. Βαρβάρα».

19) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ  ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ  κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  το Συνδικάτο Εργαζοµένων ΙΓΜΕ
διαµαρτύρεται για το ενδεχόµενο κατάργησης του ινστιτούτου.

20) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΪΒΑΛΙΩΤΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία  ο κ. Βασίλειος Καρακατσάνης
εκφράζει τη διαµαρτυρία του για το βαρύ τραυµατισµό του από
αγνώστους στο κέντρο της Αθήνας και ζητά τον εντοπισµό και
τη σύλληψη των δραστών. 

21) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΪΒΑΛΙΩΤΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Πανελλήνιος Σύλλογος Ερ-
γαζοµένων «Ελληνικού Οργανισµού Μικρών και Μεσαίων Επιχει-
ρήσεων και Χειροτεχνίας Α.Ε.» εκφράζει την αντίθεσή του για την
ενδεχόµενη κατάργηση του Οργανισµού. 

22) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΪΒΑΛΙΩΤΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία  ο κ. Αντώνιος Χατζάκης  κατα-
θέτει το πρόβληµα  που αντιµετωπίζει σχετικά µε την κάλυψη των
δαπανών των υποχρεωτικών µετακινήσεών του, για λόγους
υγείας.    

23) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΪΒΑΛΙΩΤΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία  τα Σωµατεία Εργαζοµένων Ελ-
ληνικών Αµυντικών Συστηµάτων ΑΒΕΕ εκφράζουν την αντίθεσή
τους για την επικείµενη πώληση της ΕΒΟ-ΠΥΡΚΑΛ. 

24) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΪΒΑΛΙΩΤΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία  τα µέλη του Διοικητικού Συµ-
βουλίου του Πανελληνίου Σωµατείου Εργαζοµένων ΟΤΕ εκφρά-
ζουν την αντίθεσή τους για τη συρρίκνωση του οργανισµού. 

25) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΪΒΑΛΙΩΤΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία  η Εθνική Συνοµοσπονδία Ελ-
ληνικού Εµπορίου  καταθέτει προτάσεις σχετικά µε την αναγκαι-
ότητα στήριξης της νησιωτικής Ελλάδας.

26) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ  ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ  κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  η Οµοσπονδία Συλλόγων Ηλε-
κτρονικών Παιχνιδιών Ελλάδος εκφράζει τις ενστάσεις της
σχετικά µε το σχέδιο νόµου «Ρύθµιση της Αγοράς των Παιγνίων»
που εισάγεται προς ψήφιση στη Βουλή.

27) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΪΒΑΛΙΩΤΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία  ο κ. Παναγιώτης Μπακούρος
εκφράζει τη διαµαρτυρία του σχετικά µε την µη χορήγηση επι-
δόµατος που δικαιούται από τον ΟΑΕΔ. 

28) Ο Βουλευτής Β Αθηνών κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΪΒΑΛΙΩΤΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία  ο κ. Επαµεινώνδας Σερέτης
ζητά να ενηµερωθεί σχετικά µε το εάν ισχύει η πιστοποίηση του
ποσοστού αναπηρίας του που έχει βεβαιωθεί από την Πρωτο-
βάθµια Υγειονοµική Επιτροπή Δ. Αττικής, στο ΙΚΑ. 

29) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΦΩΤΙΟΣ - ΦΑΝΟΥΡΙΟΣ  ΚΟΥ-
ΒΕΛΗΣ  κατέθεσε αναφορά µε την οποία  η Οµοσπονδία Αρτο-
ποιών Ελλάδος  ζητεί την έκδοση του προεδρικού διατάγµατος
όπου θα εξαιρείται το άρθρο 14 του ν.3527/07. 

30) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ  ΣΤΡΑΤΑΚΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Σύνδεσµος Κληρικών Ιεράς
Μητροπόλεως Γορτυνίας και Αρκαδίας  εκφράζει την αντίθεσή
του για τη λήψη των νέων οικονοµικών µέτρων και καταθέτει προ-
τάσεις επίλυσης.

31) Η Βουλευτής Χανίων κ. ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία  ο Δήµαρχος Κισσάµου Νοµού Χα-
νίων διαµαρτύρεται για τις εξευτελιστικά µειωµένες τιµές µε τις
οποίες, οι παραγωγοί κηπευτικών προϊόντων διαθέτουν τα προϊ-
όντα τους στους εµπόρους και στην υπερβολική διαφορά τιµής
που καταλήγουν τελικά αυτά στον καταναλωτή.

32) Ο Βουλευτής Νοµού Αττικής  κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ  ΒΛΑΧΟΣ  κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Σύλλογος Επαγγελµατιών και
Ιδιοκτητών Βούλας αιτείται τη σύνταξη επιστηµονικής µελέτης
κατάρτισης ενιαίου γενικού πολεοδοµικού σχεδίου για τον ενο-
ποιηµένο Δήµο (Βάρης-Βούλας-Βουλιαγµένης).

Β’ ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ

1. Στην µε αριθµό 10115/31-01-2011 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Νικολόπουλου Νικολάου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 1449/07-7-
2011 έγγραφο  από τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων η ακόλουθη απάντηση:

14126 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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14128 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



2. Στην µε αριθµό 17365/02-06-2011 ερώτηση της Βουλευτού
κ. Κεφαλογιάννη Όλγας δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. ΥΠ.ΠΟ.Τ./

ΓΡ.ΥΠ./Κ.E./1493/7-7-2011 έγγραφο από τον Υφυπουργό Πολιτι-
σµού και Τουρισµού η ακόλουθη απάντηση:
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14130 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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14132 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



3. Στην µε αριθµό 17803/09-06-2011 ερώτηση των Βουλευτών
κυρίων Κουβέλη Φωτίου-Φανουρίου, Λεβέντη Αθανασίου, Τσού-
καλη Νικολάου και Ψαριανού Γρηγορίου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ.

1394/07-07-2011 έγγραφο από τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων η ακόλουθη απάντηση:
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14134 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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14136 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4. Στην µε αριθµό 17843/09-06-2011 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Παπαδηµούλη Δηµητρίου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 4072,4076/

1095256/07-07-2011 έγγραφο από τον Υπουργό Οικονοµικών  η
ακόλουθη απάντηση:

14138 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



5. Στην µε αριθµό 17861/09-06-2011 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Παρασύρη Φραγκίσκου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 4072, 4076/

1095256/07-07-2011 έγγραφο από τον Υπουργό Οικονοµικών  η
ακόλουθη απάντηση:
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6. Στην µε αριθµό 18063/16-06-2011 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Ανατολάκη Γεωργίου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 561/05-07-2011

έγγραφο από τον Υπουργό Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρω-
πίνων Δικαιωµάτων  η ακόλουθη απάντηση:

14140 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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14142 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



7. Στην µε αριθµό 18132/17-06-2011 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Αϊβαλιώτη Κωνσταντίνου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 7017/4/

13543/07-07-2011 έγγραφο  από τον Υπουργό Προστασίας του
Πολίτη  η ακόλουθη απάντηση:
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14144 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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14146 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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8. Στην µε αριθµό 18296/22-06-2011 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Βελόπουλου Κυριάκου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 1443/07-07-

2011 έγγραφο  από τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων η ακόλουθη απάντηση:

14148 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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14150 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Σηµ. Τα συνηµµένα σχετικά έγγραφα ευρίσκονται στο αρχείο
της Δ/νσης Κοινοβουλευτικού Ελέγχου (Τµήµα Ερωτήσεων)



9. Στην µε αριθµό 18359/23-06-2011 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Παναγιωτόπουλου Πάνου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 21/429/ΑΣ

29999δις/07-07-2011 έγγραφο  από τον Υπουργό Εξωτερικών η
ακόλουθη απάντηση:
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14152 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



10. Στην µε αριθµό 18559/29-06-2011 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Αϊβαλιώτη Κωνσταντίνου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 21/437/ΑΣ

30901δις/07-07-2011 έγγραφο από τον Υπουργό Εξωτερικών η
ακόλουθη απάντηση:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο επικαί-
ρων ερωτήσεων της Δευτέρας 25ης Ιουλίου 2011.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρο 130 παρά-
γραφος 4 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 1094/19.7.2011 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Σάββα Εµι-
νίδη προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε τη ρύθµιση
οφειλών των επιχειρήσεων µε εγγύηση του Ελληνικού Δηµοσίου.

2. Η µε αριθµό 1097/19.7.2011 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή της Νέας Δηµοκρατίας  κ. Χρήστου Ζώη προς τους Υπουρ-
γούς Διοικητικής Μεταρρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρ-
νησης και Οικονοµικών, σχετικά µε τη µείωση του αριθµού των
µισθοδοτούµενων στο δηµόσιο τοµέα. 

3. Η µε αριθµό 1109/19.7.2011 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Αντωνίου Σκυλ-
λάκου προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος, Ενέργειας και
Κλιµατικής Αλλαγής, σχετικά µε τη λήψη µέτρων προστασίας του
Πηνειού ποταµού.

4. Η µε αριθµό 1106/19.7.2011 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Ουρανίας Παπαν-
δρέου-Παπαδάκη προς τον Υπουργό Υγείας και Κοινωνικής

Αλληλεγγύης, σχετικά µε την αύξηση των κρουσµάτων του ιού
AIDS/HIV στην Ελλάδα.

5. Η µε αριθµό 1103/19.7.2011 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Δηµητρίου
Παπαδηµούλη προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε τη
φορολόγηση των ελληνικών καταθέσεων στην Ελβετία. 

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρο 130 πα-
ράγραφος 4 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 1089/19.7.2011 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Σπυροπάνου
Μαργέλη προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε τη συγκρό-
τηση των επιτροπών καθορισµού αιγιαλού και παραλίας.

2. Η µε αριθµό 1098/19.7.2011 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή της Νέας Δηµοκρατίας  κ. Κωνσταντίνου Κόλλια προς τον
Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, σχετικά µε την πο-
ρεία υλοποίησης των επιχειρησιακών σχεδίων των Νέων Αγρο-
τών.

3. Η µε αριθµό 1107/19.7.2011 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Άγγελου Κολοκο-
τρώνη προς τους Υπουργούς Οικονοµικών και Ανάπτυξης,
Ανταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας, σχετικά µε την πάταξη του
παραεµπορίου.

14154 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση των 

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Θα συζητηθεί η πρώτη µε αριθµό 1099/19.7.2011 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή του Πανελλήνιου Σοσια-
λιστικού Κινήµατος κ. Δηµητρίου Κρεµαστινού προς τον Υπουρ-
γό Ανάπτυξης Ανταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας, σχετικά µε την
αντιµετώπιση των προβληµάτων των αλιέων Λέρου, Καλύµνου
και Κω.

Στην ερώτηση εκ µέρους της Κυβέρνησης θα απαντήσει ο
Αναπληρωτής Υπουργός Ανάπτυξης, κ. Χάρης Παµπούκης.

Το λόγο έχει ο κ. Κρεµαστινός, Βουλευτής Δωδεκανήσου, για
να αναπτύξει προφορικά την επίκαιρη ερώτησή του.

Ορίστε, κύριε Κρεµαστινέ, έχετε το λόγο. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουρ-

γέ, πράγµατι η οικονοµική κατάσταση των ψαράδων στην παρα-
µεθόριο περιοχή και ειδικότερα στα µεγάλα νησιά είναι ιδιαίτερα
προβληµατική. 

Ως παράδειγµα φέρνω τις βιντζότρατες, όπου τους επεβλήθη
κατά κάποιο τρόπο από την Ευρωπαϊκή Ένωση να σταµατήσουν
να δουλεύουν τις βιντζότρατες, να χαλάσουν τα καΐκια τους, να
το πω απλά για να γίνει κατανοητό. Όσοι το έχουν κάνει αυτήν
τη στιγµή δεν έχουν πάρει τις αποζηµιώσεις. Πώς είναι δυνατόν
ένας άνθρωπος που σταµατάει να δουλεύει να µπορεί να επιβιώ-
σει;

Το πρώτο, λοιπόν, ερώτηµα είναι πότε θα καταβληθούν οι απο-
ζηµιώσεις σε αυτούς που τις δικαιούνται και οι οποίοι έχουν στα-
µατήσει την εργασία τους. Το δεύτερο θέµα είναι ότι υπάρχουν
και άλλοι που διατηρούν –δεν ξέρω αν έπραξαν καλά ή κακά- τις
βιντζότρατες και ζουν από αυτές. 

Τι πρέπει να γίνει, λοιπόν, γι’ αυτούς που ζουν από αυτές; Η
Ευρωπαϊκή Ένωση λέει ότι καταστρέφουν το βυθό, αλλά όπως
γνωρίζετε στις παραµεθόριες περιοχές ο βυθός είναι λίγα µίλια.
Η γείτονα χώρα που δεν ανήκει στην Ευρωπαϊκή Ένωση δεν κα-
ταστρέφει το βυθό;

Άρα, τι νόηµα έχει λοιπόν να µην ληφθεί πρόνοια για αυτούς
τους ανθρώπους που δουλεύουν στην παραµεθόριο, αφού δεν
υπάρχει αντικείµενο; Γιατί αν περιβαλλοντικά αναγνωρίσει κά-
ποιος την καταστροφή του βυθού, απαντάει διαφορετικά. Όταν
όµως ο ίδιος βυθός αλιεύεται από τις ίδιες βιντζότρατες, πώς
είναι δυνατόν να µη ζητούν κάτι που είναι -τουλάχιστον φαινοµε-
νικά και ουσιαστικά- λογικό;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Κρεµαστινό.

Το λόγο έχει ο Αναπληρωτής Υπουργός Ανάπτυξης, Ανταγω-
νιστικότητας και Ναυτιλίας κ. Παµπούκης, για να απαντήσει στον
ερωτώντα συνάδελφο.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΠΑΜΠΟΥΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός
Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας): Ευχαριστώ
πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Έχετε θέσει τρία ζητήµατα µε την ερώτησή σας. Είναι προφα-
νές ότι, σε µια χώρα που είναι νησιωτική, όπως η Ελλάδα, θα
προσπαθήσουµε να λάβουµε στα πλαίσια της ευρωπαϊκής πολι-
τικής κάθε δυνατή µέριµνα, ούτως ώστε να τονιστεί η ιδιαιτερό-
τητα την οποία πράγµατι ως χώρα έχουµε. 

Γνωρίζετε βέβαια ότι υπάρχει ήδη ο Κανονισµός της Μεσο-
γείου, δηλαδή ο Κανονισµός 1967/2006, ο οποίος έχει αρχίσει να
εφαρµόζεται και στο πλαίσιο αυτού του κανονισµού, το αλιευτικό
εργαλείο «βιντζότρατα», που είναι ένα από τα τέσσερα που χρη-
σιµοποιούνται για την αλιεία, έχει προσαρµοστεί ήδη και λειτουρ-
γεί από 31/5/2010. 

Βρήκα πράγµατι πάρα πολλές αιτήσεις σε εκκρεµότητα, πάνω
από χίλιες, και αυτό το οποίο θα κάνω µέσα στα πλαίσια της δι-
οικητικής αποτελεσµατικότητας είναι να συστήσω µια ειδική
οµάδα εργασίας, να ενισχυθεί δηλαδή αυτό, ούτως ώστε τα
πράγµατα όσον αφορά την καταστροφή ή τη µετατροπή να πάνε
όσο το δυνατόν πιο γρήγορα. Ευελπιστώ ότι σύντοµα θα έχουµε
θετικά νέα και θα καταβληθούν οι αποζηµιώσεις, οι οποίες προ-
βλέπονται από τον κανονισµό, στον ταχύτερο δυνατό χρόνο. 

Πρέπει να τονίσω βέβαια ότι στα πλαίσια αυτά υπάρχει µία στε-
νότητα, η οποία στενότητα, όπως όλοι ξέρουµε, υπάρχει διότι
υπάρχουν πάρα πολλές εκκρεµότητες και η δηµόσια διοίκηση,
παρά τις προσπάθειες τις οποίες καταβάλλει, έχει δυστυχώς και
επιπρόσθετες υποχρεώσεις από τη γνωστή κατάσταση που
ισχύει στη χώρα. Σ’  αυτό το πλαίσιο, όµως, θα συστήσω µια
οµάδα ανθρώπων, οι οποίοι θα επισπεύσουν αυτήν τη διαδικασία. 

Θέσατε κι ένα δεύτερο θέµα που είναι πιο σοβαρό. Ξέρετε ότι
εµείς µε έγγραφο έχουµε ήδη προβάλει τις θέσεις µας. Γιατί για
τον Κανονισµό της Μεσογείου θα υπάρξει µια νέα διαπραγµά-
τευση στα τέλη του χρόνου. Εκεί θα ξεκινήσει στην πραγµατικό-
τητα η «διαπραγµάτευση», και το κάθε κράτος - µέλος θα
προβάλει τις δικές του θέσεις. Έχουµε θέσεις και απόψεις γι’
αυτό και θα κοιτάξουµε να τις προβάλουµε, έστω κι αν από το
πρόσφατο συµβούλιο, στο οποίο συµµετείχα την περασµένη
βδοµάδα, φαίνεται ότι οι δικές µας θέσεις είναι µειοψηφικές
αυτήν τη στιγµή στην Ευρωπαϊκή Ένωση.

Υπάρχει κι ένα τρίτο ζήτηµα, το οποίο είναι πάρα πολύ σηµα-
ντικό και το θέσατε ευθέως. Είναι το θέµα των τοπικών ορίων του
κανονισµού. Ως προς αυτό πρέπει να σας πω ότι θα κάνω µία συ-
νάντηση µε τον Τούρκο οµόλογό µου. Διότι προφανώς εκεί υπάρ-
χει µια δυσαρµονία ως προς τα εξής: Έως πού εκτείνεται ο
κανονισµός και ποιους καταλαµβάνει και κατά πόσον τρίτα
κράτη, τα οποία έχουν το καθεστώς της υποψήφιας χώρας, δεν
θα πρέπει κι αυτά –σαν ένα είδος τριτενέργειας του κανονισµού-
να συµµορφώνονται µε τις διατάξεις του κανονισµού. 

Είναι ένα µεγάλο ζήτηµα, ιδιαιτέρως λεπτό, όπως αντιλαµβά-
νεστε, το οποίο είναι στην ατζέντα µου για να το ρυθµίσω στους
αµέσως επόµενους µήνες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ. 

Το λόγο έχει ο ερωτών συνάδελφος κ. Κρεµαστινός, προκει-
µένου να δευτερολογήσει. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ: Κύριε Υπουργέ, ο κ. Διαµαντί-
δης είχε κάνει µια τέτοια επιτροπή και είχε φθάσει στο τελικό
στάδιο. Μήπως πρέπει να το δείτε αυτό το πράγµα, να δείτε δη-
λαδή την πρόταση αυτή, για να µην αρχίζει κανείς πάλι από µη-
δενική βάση; Διότι όταν αρχίζει κανένας από µηδενική βάση, τότε
καθυστερεί. Εάν, όµως, υπάρχουν προβλήµατα, θα τα δείτε και
θα επιλυθούν.  Η προτεραιότητα για τις περιοχές Λέρου, Καλύ-
µνου και Κω κατά σειράν είναι σαφής, γιατί εκεί είναι η περιοχή
η οποία πλήττεται, στην ουσία, οικονοµικά. Άρα, αν υπάρχει µια
προεργασία, αυτή πρέπει να τη δει κανείς. 

Τώρα, όσον αφορά τους άλλους οι οποίοι ήταν πιο προνοητι-
κοί, αν θέλετε, και πιστεύοντας ότι οι διαδικασίες αποπληρωµής
δεν είναι τόσο γρήγορες διατηρούν τα καράβια τους, δεν µπορεί
κανείς να τους πει να είναι παράνοµοι, αλλά ζητούν οι άνθρωποι
αυτοί να εξισωθούν στο ενδιάµεσο τουλάχιστον διάστηµα µε την
πολιτική που υπάρχει για την τράτα. Δηλαδή ό,τι γίνεται για την
τράτα να γίνει και για την βιντζότρατα µέχρις ότου δείτε το θέµα
ουσιαστικά. Αυτό είναι ένα σηµείο που είναι πρακτικό σηµείο γι’
αυτούς, γιατί είναι θέµα επιβίωσης. Επαναλαµβάνω ότι αν ήταν
θέµα περιβαλλοντικό, εγώ ο ίδιος θα έλεγα πρώτος ότι δεν πρέ-
πει να γίνει. Όµως όταν ο βυθός αλιεύεται από βιντζότρατες της
απέναντι πλευράς, τότε δεν έχει κανένα πρακτικό νόηµα το να
συζητά κανείς αυτά τα θέµατα µ’ αυτόν τον τρόπο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Κρεµαστινό. 

Το λόγο έχει ο Αναπληρωτής Υπουργός Ανάπτυξης, Ανταγω-
νιστικότητας και Ναυτιλίας, κ. Παµπούκης, προκειµένου να δευ-
τερολογήσει.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΠΑΜΠΟΥΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός
Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας): Παρέλειψα
προφανώς να πω ότι αναφερόµουν σε αυτή την επιτροπή και
στην περαιτέρω ενίσχυση. Για να πούµε και πιο συγκεκριµένα
στοιχεία, έχουν ήδη αξιολογηθεί όλες οι αιτήσεις, οι οποίες υπο-
βλήθηκαν µέχρι 1.3.20111 από όλη την επικράτεια. Όµως,
παρ’όλα αυτά, σας λέω ότι χρήζει µιας περαιτέρω προσπάθειας
επίσπευσης και αυτό θα το κάνουµε. 

Στο θέµα της βιντζότρατας είναι προφανές  ότι εµείς δεσµευ-
όµαστε από τον κανονισµό, ο οποίος έχει άµεση ισχύ. Εποµένως,
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δεν µπορούµε εµείς εθνικά να εξισώσουµε καθεστώτα, κάτι που
ο κανονισµός το απαγορεύει. 

Όµως, πρέπει να ενηµερώσω το Κοινοβούλιο πως υπάρχει µια
παρανόηση. Αυτό το οποίο στην Ευρώπη υπάρχει ως παράσταση
της βιντζότρατας και θεωρείται ότι είναι εναντίον της προστασίας
του περιβάλλοντος είναι µε βάση προσλαµβάνουσες, οι οποίες
υπάρχουν από βόρειες χώρες, που πράγµατι είναι πολύ µεγάλα
τα όρια, τα οποία χρησιµοποιούνται. Αυτό είναι ένα θέµα, το
οποίο κατά τη διαπραγµάτευση του Κανονισµού της Μεσογείου
θα πρέπει να το προβάλουµε σαν κάτι το ιδιαίτερο. Εµείς έχουµε
µικρά σκάφη και στην πραγµατικότητα η δουλειά σε εµάς είναι
ερασιτεχνική. 

Ως προς το άλλο ζήτηµα που θέσατε για την Τουρκία, θα το
πούµε καθαρά. Όπως είπα και πριν, υπάρχει ένα θέµα τοπικών
ορίων του κανονισµού που εφαρµόζονται στα κράτη-µέλη και το
ερώτηµα είναι κατά πόσο –προφανώς, πρέπει να γίνουν ορισµέ-
νες πολιτικές συνεννοήσεις στο δικό µας επίπεδο- στο επίπεδο
της Ευρωπαϊκής Ένωσης –και το έχω θέσει- πρέπει να υπάρχει
τριτενέργεια του κανονισµού, δηλαδή να επεκτείνεται η ισχύς και
σε χώρες που έχουν το καθεστώς υποψηφιότητας. 

Αυτό, στην πράξη, θα δηµιουργήσει ένα καθεστώς ισότητας
µεταξύ των δυο χωρών, δηλαδή του κράτους-µέλους και της
υποψηφίας χώρας, ούτως ώστε να µην πλήττονται οι δικοί µας
αλιείς από την εφαρµογή του κανονισµού –θα έλεγε κάποιος
ίσως και λίγο υπερβολικά- κατά διακριτικό τρόπο. Είναι ένα σύν-
θετο θέµα, εξαιρετικά λεπτό, το οποίο όµως το έχω υπ’ όψιν µου
και θα το επεξεργαστώ στο επόµενο διάστηµα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον
Υπουργό κ. Χάρη Παµπούκη. 

Θα συζητηθεί τώρα η πέµπτη µε αριθµό 1090/19/7/2011, επί-
καιρη ερώτηση δευτέρου κύκλου της Ανεξάρτητης Βουλευτού
κ. Ντόρας Μπακογιάννη προς τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας σχε-
τικά µε την υλοποίηση της Σύµβασης Οτάβα για την καταστροφή
των ναρκών. 

Η ερωτώσα συνάδελφος κ. Ντόρα Μπακογιάννη έχει το λόγο,
προκειµένου να αναπτύξει προφορικά την επίκαιρη ερώτησή της. 

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, το τραγικό δυστύχηµα της Κύπρου που συ-

νέβη πριν από λίγες µέρες µε αποτέλεσµα να χάσουν τη ζωή
τους δώδεκα άνθρωποι, να τραυµατιστούν είκοσι επτά και να έχει
αυτά τα τραγικά αποτελέσµατα στην οικονοµία της Κύπρου, φέρ-
νει στην επιφάνεια ερωτήµατα σχετικά µε την αποθήκευση και
την ασφάλεια των εκρηκτικών και πυροµαχικών σε ελληνικές
στρατιωτικές µονάδες. 

Όπως γνωρίζετε, τα πυροµαχικά µετά από κάποιο χρονικό διά-
στηµα λήγουν ή µε την αναβάθµιση των οπλικών συστηµάτων δεν
µπορούν να χρησιµοποιηθούν. Και στις δυο περιπτώσεις απαι-
τείται να κινηθούν οι διαδικασίες καταστροφής τους µε βάση
όλους τους περιβαλλοντικούς κανόνες. 

Από το 1998 η χώρα µας υπέγραψε τη Συνθήκη της Οτάβα και
ανέλαβε την υποχρέωση τα επόµενα δέκα χρόνια –καταληκτικά
το 2008-  να έχει ολοκληρώσει την καταστροφή του συνόλου των
ναρκών κατά προσωπικού, οι οποίες βρίσκονται στη διάθεσή της. 

Το έργο αυτό µε µεγάλη πράγµατι καθυστέρηση και λόγω των
γνωστών αντιδράσεων –να µην προχωρήσω τώρα σε λεπτοµέ-
ρειες- ανατέθηκε στα Ελληνικά Οπλικά Συστήµατα και µέχρι το
2009 είχε καταστραφεί περίπου το 50% των άχρηστων πυροµα-
χικών που υπήρχαν στις αποθηκευτικές µονάδες. 

Μετά από τρία χρόνια το έργο της καταστροφής δεν έχει ολο-
κληρωθεί. Ουσιαστικά, λειτουργήσατε άστοχα και µε πολλές πα-
ραλείψεις που έφθασαν µέχρι την κήρυξη των ΕΑΣ ως εκπτώτων.
Από το Φεβρουάριο του 2009 εκκρεµεί διαγωνισµός µε τη συµ-
µετοχή των ΕΑΣ, µε αποτέλεσµα –πέρα από τους κινδύνους που
δηµιουργεί η άνευ λόγου παραµονή του εκρηκτικού υλικού σε
αποθήκες- να βρίσκονται και τα Ελληνικά Οπλικά Συστήµατα σε
καθεστώς επίσχεσης εργασίας, λόγω έλλειψης έργου.

Έτσι, σήµερα κατά τις πληροφορίες που έρχονται στη Δηµο-
κρατική Συµµαχία στις αποθήκες των Ενόπλων Δυνάµεων βρί-
σκονται περίπου 20.000 τόνοι πυροµαχικών του ΓΕΣ, 144
αποσυναρµολογηµένοι από την Πολεµική Αεροπορία πύραυλοι
«Nike-Hercules» και σηµαντικός αριθµός πυροµαχικών του Πο-

λεµικού Ναυτικού. Αν συνυπολογίσουµε σε όλα αυτά το γεγονός
πως υπάρχει και επιπλέον υλικό από την κατάσχεση του 2003 πυ-
ροκροτητών και εκρηκτικών αγνώστου προελεύσεως από το
πλοίο «Baltic Sky» συµφερόντων Σουδάν, οι αποθηκευµένες πο-
σότητες είναι πολύ µεγαλύτερες. 

Τα ερωτήµατα, κύριε Υπουργέ, που τίθενται είναι πολλά. Θα
περιµένω την απάντησή σας, για να συνεχίσω στη δευτερολογία
µου. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε την κ.

Μπακογιάννη.
Παρακαλείται ο Υπουργός Εθνικής Άµυνας, κ. Παναγιώτης

Μπεγλίτης, να λάβει το λόγο προκειµένου να απαντήσει στην
ερωτώσα συνάδελφο.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΠΕΓΛΙΤΗΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας): Ευ-
χαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Θέλω να ευχαριστήσω την Πρόεδρο της Δηµοκρατικής Συµ-
µαχίας, κυρία Μπακογιάννη, για την επίκαιρη ερώτηση που συν-
δέεται µε ένα εξαιρετικά ευαίσθητο θέµα και λόγω ασφαλώς της
επικαιρότητας του τραγικού ατυχήµατος που συνέβη στη Ναυ-
τική Βάση στο Μαρί της Λεµεσού στην Κύπρο

Ήµουν για τρεις µέρες σε επίσηµη επίσκεψη στην Κύπρο και
είχα τη δυνατότητα και να επισκεφθώ το µέρος εκείνο όπου εξερ-
ράγησαν τα πυροµαχικά, αλλά και να συζητήσω πέρα από τον
οµόλογό µου Υπουργό Άµυνας και µε άλλους συναδέλφους του
Υπουργικού Συµβουλίου της Κυπριακής Δηµοκρατίας γι’ αυτή
την καταστροφή, που είχε ως αποτέλεσµα όχι µόνο την απώλεια
ανθρώπινων ζωών -δεκατριών στελεχών του Πολεµικού Ναυτικού
της Κυπριακής Δηµοκρατίας, αλλά και του Πυροσβεστικού Σώ-
µατος- αλλά είχε επίσης τραγικές συνέπειες για το µέλλον της
Κυπριακής Δηµοκρατίας σε σχέση µε τον παραγωγικό ιστό και
τις επιπτώσεις πάνω στην οικονοµία.

Θέλουµε να εκφράσουµε µε την ευκαιρία αυτή εκ µέρους της
Κυβέρνησης τα πιο βαθιά µας συλλυπητήρια, κάτι το οποίο κά-
ναµε από την πρώτη στιγµή και να διαβεβαιώσουµε την Κυπριακή
Δηµοκρατία και τις αρµόδιες αρχές ότι η Ελλάδα -πιστεύω ότι
εκφράζω και όλα τα πολιτικά κόµµατα της χώρας- θα σταθεί
δίπλα στο δοκιµαζόµενο κυπριακό Ελληνισµό σε αυτή την πραγ-
µατικά ιστορική τραγωδία που βιώνει αυτή την περίοδο.

Η αναζήτηση ευθυνών είναι θέµα εσωτερικό της Κυπριακής
Δηµοκρατίας.

Εµείς θα βοηθήσουµε και ήδη το κάνουµε, κυρία Μπακογιάννη,
µε την αποστολή γεννητριών από τη ΔΕΗ, σε συνεργασία µε το
Υπουργείο Ενέργειας, Εµπορίου και Βιοµηχανίας της Κυπριακής
Δηµοκρατίας.

Θέλω να πιστεύω, όµως, ότι η επίκαιρη ερώτησή σας δεν συ-
µπίπτει µε αυτό το τραγικό ατύχηµα, γιατί ο προβληµατισµός
πρέπει να είναι συνεχής, διαρκής, όπως επίσης και η προσπάθειά
µας να αµβλύνουµε ή να απαλείψουµε οποιοδήποτε κίνδυνο που
θα µπορούσε να προκαλέσει προβλήµατα και εδώ στην Ελλάδα,
µε δεδοµένο ότι έχουµε διάσπαρτες στρατιωτικές βάσεις και
στρατιωτικούς σχηµατισµούς σε όλη την Ελλάδα.

Θα ήθελα να µου επιτρέψετε, όµως, να έλθω στην ερώτηση
επί της ουσίας, γιατί φοβάµαι, κυρία Πρόεδρε, ότι είσαστε πα-
ραπληροφορηµένη από τα στελέχη σας ή από τους συνεργάτες
σας σε σχέση µε αυτήν τη περίφηµη σύµβαση για την κατα-
στροφή των ναρκών κατά προσωπικού.

Εγώ χαίροµαι που κάνετε την ερώτηση, γιατί θα αποκαλυ-
φθούν πολλά σήµερα από τα έργα και τις ηµέρες της προηγού-
µενης κυβέρνησης για το διάστηµα 2004-2009. Ένα πρώτο
σηµείο για να γνωρίζει η Εθνική Αντιπροσωπεία είναι ότι η Σύµ-
βαση της Οτάβα υπογράφτηκε το 1997, κυρώθηκε µε το ν.
2999/2002 και τέθηκε σε εφαρµογή από την 1-3-2004. Ο απαρά-
βατος όρος ήταν η καταστροφή όλων των ναρκών κατά προσω-
πικού στην Ελλάδα εντός τετραετίας, δηλαδή, µέχρι το 2008.

Δυστυχώς, κύριοι συνάδελφοι και κυρία Μπακογιάννη, για τέσ-
σερα χρόνια δεν έγινε απολύτως τίποτα από την πολιτική ηγεσία
του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας επί Κυβέρνησης της Νέας Δη-
µοκρατίας. Την τελευταία στιγµή, τον Ιούνιο του 2008, δέησαν
τελικά να υπογράψουν µια σύµβαση µε τα Ελληνικά Αµυντικά Συ-
στήµατα, που είχε ως προθεσµία το δωδεκάµηνο για να κατα-
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στραφεί, ένα συνολικό ποσό ενός εκατοµµυρίου πεντακοσίων
εβδοµήντα χιλιάδων ναρκών κατά προσωπικού εντός -σηµειώστε
το- δώδεκα µηνών.

Θέλω, επίσης, να σηµειώσω, κυρία Μπακογιάννη, ότι τα Ελλη-
νικά Αµυντικά Συστήµατα αµέσως βρήκαν υπεργολάβο, υποκα-
τασκευαστή µια ελληνική εταιρεία, την εταιρεία «ΑΚΜΩΝ», η
οποία µε τη σειρά της -ακούστε, αγαπητοί συνάδελφοι- βρήκε
µια άλλη υπεργολαβική εταιρεία, την εταιρεία «VINTEX» στη
Βουλγαρία. Δηλαδή, ουσιαστικά τα Ελληνικά Αµυντικά Συστή-
µατα -και πρέπει να είµαστε απόλυτα ειλικρινείς εδώ- δεν συµ-
µετείχαν σε ένα παραγωγικό έργο, σε µια παραγωγική
διαδικασία. Ήταν διαµεσολαβητές, κοινώς ατζέντηδες και µάλι-
στα, κακοί ατζέντηδες σε αυτή τη διαδικασία καταστροφής των
ναρκών κατά προσωπικού.

Έφθασε, λοιπόν, η ηµεροµηνία που θα έπρεπε λογικά να υλο-
ποιηθεί η σύµβαση εντός δωδεκαµήνου, το 2009. Αναλάβαµε τη
διακυβέρνηση στις αρχές Οκτωβρίου του 2009. Το πρώτο αίτηµα
της τότε διοίκησης που είχε διοριστεί από την κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας ήταν να ανανεωθεί αυτό το χρονικό διάστηµα
για ένα εξάµηνο, γιατί δεν προλάβαιναν, γιατί είχαν προβλήµατα
στις σχέσεις µε την εταιρεία «ΆΚΜΩΝ» και µε την εταιρεία «VIN-
TEX» στη Βουλγαρία. Το αίτηµα αυτό υποβλήθηκε στις 30 Οκτω-
βρίου. 

Έδωσα «τόπο στην οργή» και µιλάω πάρα πολύ ειλικρινά, πέρα
από τις συµβατικές υποχρεώσεις, προκειµένου να υποστηρίξω
τα Ελληνικά Αµυντικά Συστήµατα και υπέγραψα απόφαση που
παρέτεινε το χρόνο υλοποίησης των συµβατικών υποχρεώσεων
για ακόµα εκατόν σαράντα δύο εργάσιµες ηµέρες, δηλαδή πε-
ρίπου έξι µήνες. 

Έφθασε ο Μάρτιος του 2010 και δεν είχε γίνει απολύτως τί-
ποτα. Τι είχε καταστραφεί µέχρι τότε; Από το ένα εκατοµµύριο
πεντακόσιες εβδοµήντα χιλιάδες νάρκες είχαν καταστραφεί εξα-
κόσιες δεκατέσσερις χιλιάδες, δηλαδή ποσοστό 39% από το σύ-
νολο. 

Το Μάρτιο του 2010 ως υπεύθυνος Υπουργός Εθνικής Άµυνας
όφειλα, επιτέλους, κύριε Πρόεδρε, να σεβαστώ το νόµο, δηλαδή
µε άλλα λόγια τις συµβατικές υποχρεώσεις, να δείξω δηλαδή ότι
τα Ελληνικά Αµυντικά Συστήµατα δεν σέβονται τις συµβατικές
τους υποχρεώσεις. 

Η κ. Μπακογιάννη µε εγκαλεί, γιατί ζήτησα την έκπτωση των
ΕΑΣ, παρόλο που είναι δηµόσια επιχείρηση. 

Θα έπρεπε, κυρία Μπακογιάννη, να µε συγχαρείτε, γιατί εφάρ-
µοσα το νόµο, υπερασπίστηκα το δηµόσιο συµφέρον και τη δη-
µοκρατική νοµιµότητα, ανεξάρτητα εάν επρόκειτο για µια
δηµόσια επιχείρηση. Από πότε µια δηµόσια επιχείρηση, µια
ΔΕΚΟ, είναι υπεράνω του νόµου; Εγώ δεν το δέχοµαι αυτό. Δεν
το έχω δεχθεί στη θητεία µου είκοσι δύο µήνες στο Υπουργείο
Εθνικής Άµυνας και ούτε πρόκειται να το δεχθώ. Οι δηµόσιες επι-
χειρήσεις θα πρέπει να εφαρµόζουν το νόµο. Στη συγκεκριµένη
περίπτωση, το άρθρο 5 της σύµβασης των ΕΑΣ µε τις υποκατα-
σκευαστικές εταιρείες αναφέρει ρητά το δικαίωµα του δηµοσίου,
δηλαδή του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας να ζητήσει την έκ-
πτωση. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Προτείνω τα υπόλοιπα
να τα πείτε στη δευτερολογία σας. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΠΕΓΛΙΤΗΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας): Βε-
βαίως, κύριε Πρόεδρε. 

Εν πάση περιπτώσει, µετά από αυτήν τη δικαστική διαδικασία,
σήµερα έχω δώσει εντολή, έχει συγκροτηθεί διαπραγµατευτική
οµάδα, έχω ζητήσει την επανεργοποίηση της σύµβασης µε τα
Ελληνικά Αµυντικά Συστήµατα σ’ αυτό το πλαίσιο που σας ανέ-
φερα προηγουµένως, η διαπραγµάτευση, όµως, θα είναι σκληρή.
Εµένα δεν µε ενδιαφέρει αν είναι δηµόσια επιχείρηση. Θα πρέπει
να υπερασπιστούµε το δηµόσιο συµφέρον. Θα πρέπει να βρούµε
τις καλύτερες τιµές. 

Άρα, λοιπόν, συνεχίζεται η διαπραγµάτευση. Πιστεύω ότι µέχρι
το φθινόπωρο θα έχουµε τελειώσει. Πιστεύω, σύµφωνα µε τους
ειδικούς και τα στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων, ότι µέσα στο
επόµενο δεκαοκτάµηνο θα ολοκληρωθεί, επιτέλους, αυτή η δια-

δικασία, η οποία, κύριε Πρόεδρε, πρέπει να σας πω –επειδή τα
γνωρίζετε λόγω και διεθνούς εµπειρίας- ότι έχει καταστήσει ανα-
ξιόπιστη τη χώρα στο πλαίσιο του Οργανισµού Ηνωµένων Εθνών. 

Αυτές οι καθυστερήσεις, αυτές οι αβελτηρίες, αυτά τα παίγνια
που έγιναν στο χώρο των Ελληνικών Αµυντικών Συστηµάτων στο
παρελθόν δεν πρόκειται να συνεχιστούν. Σας το λέω ξεκάθαρα.
Παρά το γεγονός ότι είναι δηµόσια επιχείρηση, θα είµαι πάρα
πολύ αυστηρός και στο προσεχές µέλλον, προκειµένου να υλο-
ποιήσουν τις συµβατικές τους υποχρεώσεις. Θα επανέλθω στη
δευτερολογία µου.

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον

Υπουργό, κ. Μπεγλίτη. 
Παρακαλείται η κ. Μπακογιάννη να λάβει το λόγο για δευτε-

ρολογία. 
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Κύριε Πρόεδρε, νοµίζω ότι δεν

συνεννοηθήκαµε. Θα ήθελα να ξεκαθαρίσω, λοιπόν, τη θέση µας. 
Πρώτον, έχουµε εκφράσει τη συµπαράστασή µας στον κυ-

πριακό λαό όλα τα κόµµατα και είµαστε δίπλα στον κυπριακό λαό
σε µια εξαιρετικά δύσκολη στιγµή. Ορθώς ο κύριος Υπουργός
είπε ότι η Ελλάδα είναι παρούσα -και χαίροµαι γι’ αυτό, κύριε
Υπουργέ- και ήταν παρούσα από την πρώτη στιγµή µε τη στήριξη
την οποία µπόρεσε να δώσει και στην κυπριακή κυβέρνηση αλλά
και στο λαό της Κύπρου. 

Θα ήθελα να έρθω τώρα στο ερώτηµα:
Κύριε Υπουργέ, εγώ συµφωνώ µαζί σας ότι καθυστέρησε η

όλη υπόθεση. Δεν έχω και κανένα πρόβληµα να αποδεχθώ το
όποιο µερίδιο ευθύνης υπάρχει. 

Υπάρχει, όµως, τώρα η ουσία. Τα Ελληνικά Αµυντικά Συστή-
µατα πήραν την εντολή. Εσείς λέτε ότι λειτούργησαν ως ατζέ-
ντηδες. Δεν ξέρω αν λειτούργησαν ως ατζέντηδες, τι δουλειά
έκαναν, αν τα µάζευαν, αν τα έβρισκαν, τα έστελναν στη Βουλ-
γαρία. Ούτε αυτό είναι δικό µου θέµα. Το θέµα το δικό µου είναι
–και εκεί απολύτως συµφωνούµε- ότι τα Ελληνικά Αµυντικά Συ-
στήµατα πρέπει να λειτουργήσουν σωστά. Βεβαίως, ο τελευ-
ταίος άνθρωπος ο οποίος θα ισχυριστεί ότι µία ΔΕΚΟ πρέπει να
είναι υπεράνω του νόµου είµαστε εµείς στη Δηµοκρατική Συµµα-
χία.  

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΠΕΓΛΙΤΗΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας):
Γιατί τότε λέτε ότι έκανα άστοχες ενέργειες;

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Θα σας πω γιατί. 
Εγώ πιστεύω ότι εκεί χρειάζεται µια συνεχής παρουσία και όχι

αναµονή. Αν κάνουν το 36% του έργου και όχι το 100% του
έργου, οφείλατε εγκαίρως να παρέµβετε. Αυτό που κάνετε σή-
µερα, δηλαδή, µετά την ερώτησή µου, οφείλατε να το είχατε
κάνει πολύ νωρίτερα. 

Γιατί το λέω αυτό; Έχω και µία δεύτερη σκέψη στο µυαλό µου
και αυτή είναι ότι ορθώς πάλι αποφασίσατε να αποκρατικοποιή-
σετε τα Ελληνικά Αµυντικά Συστήµατα. Είναι διαφορετικό
πράγµα να βγείτε στην αγορά και να πείτε «αποκρατικοποιούµε
τα ΕΑΣ, όταν έχουν επίσχεση εργασίας οι εργαζόµενοι, διότι
έχουν µηδενικό κύκλο εργασιών» και είναι διαφορετικό πράγµα
µία υποχρέωση της Ελλάδας που ούτως ή άλλως θα την πληρώ-
σετε, να έχει περάσει στα Ελληνικά Αµυντικά Συστήµατα και τα
Ελληνικά Αµυντικά Συστήµατα, την ώρα που θα αποκρατικοποι-
ηθούν, να έχουν κύκλο εργασιών. Διαφορετική τιµή θα εισπρά-
ξετε στην πρώτη περίπτωση και διαφορετική τιµή θα εισπράξετε
στη δεύτερη περίπτωση.

Αυτή είναι, λοιπόν, η παρατήρησή µου σε σχέση µε τα Ελλη-
νικά Αµυντικά Συστήµατα. Άρα, πιστεύω ότι σωστά προχωράτε
στη διαπραγµάτευση. Να είστε σκληρός, να είστε αποτελεσµα-
τικός. Κάντε το όµως, διότι ένα από τα προβλήµατα αυτής της
Κυβέρνησης είναι ότι ακούµε πάρα πολλά λόγια, αλλά από πρά-
ξεις µηδέν!

Ως προς το δεύτερο, επανέρχοµαι στο θέµα της «BALTIC
SEA». Αυτά τα περίφηµα πυροµαχικά από το Σουδάν, τα οποία
είναι κάπου σε κάποιες αποθήκες του Λιµενικού, είναι αρµοδιό-
τητα του Υπουργείου Εµπορικής Ναυτιλίας. Αυτή η Κυβέρνηση
έχει κάνει θαύµατα µε το Υπουργείο Εµπορικής Ναυτιλίας. Δη-
λαδή, εγώ κάθε φορά που µιλώ για τα θέµατα της ναυτιλίας,
ρωτώ και το συνεργάτη µου αρµόδιο για τα θέµατα ναυτιλίας σε
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ποιον ανήκει σήµερα το Υπουργείο Εµπορικής Ναυτιλίας, αν είναι
τριχοτοµηµένο, αν είναι διχοτοµηµένο, πού είναι το Λιµενικό,
διότι δεν µπορώ να παρακολουθήσω ως προς τα θέµατα ναυτι-
λίας πού ανήκει τι. Ως προς τα πυροµαχικά, δεν µπορείτε να κρυ-
φτείτε πίσω από το ότι είναι στο Λιµενικό, διότι καλώς ή κακώς,
το Λιµενικό ούτε τη δυνατότητα ούτε την τεχνογνωσία ούτε την
αρµοδιότητα φύλαξης πυροµαχικών µπορεί να έχει. Εξηγείστε
µου, λοιπόν, γιατί όλον αυτόν τον καιρό –µπορείτε να µε πάτε
πάλι πίσω δύο χρόνια και να µου πείτε ότι το πρόβληµα ξεκίνησε
από την κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας- αυτά τα πυροµαχικά
δεν έχουν ακόµα καταστραφεί.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Με συγχωρείτε, κύριε Πρόεδρε, αλλά θα ήθελα την ανοχή σας
για µισό λεπτό.

Η τρίτη παρατήρηση είναι η εξής: Και εγώ πιστεύω ότι δεν
υπάρχει κίνδυνος, διότι και εγώ εµπιστεύοµαι τις Ένοπλες Δυνά-
µεις µας και δεν έχω καµµία αµφιβολία ότι και το Ναυτικό και ο
Στρατός µε σοβαρότητα και υπευθυνότητα αντιµετωπίζουν το
θέµα. Όµως, επειδή, δυστυχώς, µέσα στο ελληνικό DNA είναι η
ραθυµία της γραφειοκρατίας, φοβούµαι µην τυχόν τέτοιου εί-
δους θέµατα τα παραµελήσουµε λόγω αρµοδιοτήτων και λόγω
του ότι δεν µπορούµε να ξεκαθαρίσουµε ποιος έχει την ευθύνη
και βρεθούµε κάποια στιγµή µπροστά σε εκπλήξεις.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε την κ.
Ντόρα Μπακογιάννη.

Παρακαλείται ο Υπουργός Εθνικής Άµυνας κ. Παναγιώτης
Μπεγλίτης να λάβει το λόγο για δευτερολογία.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΠΕΓΛΙΤΗΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας):
Κύριε Πρόεδρε, καταλαβαίνω απόλυτα ένα είδος αντιπολιτευτι-
κής αγωνίας της κυρίας Προέδρου της Δηµοκρατικής Συµµα-
χίας. Την καταλαβαίνω απόλυτα και για την οικονοµία της
κουβέντας δεν θα επεκταθώ στο εάν ενεργήσαµε ή εάν ενέρ-
γησα ως Υπουργός Εθνικής Άµυνας µετά την επίκαιρη ερώτηση
της κ. Μπακογιάννη ή πριν. Με µία κουβέντα, είχα ενεργήσει και
ενεργώ σταθερά είκοσι δύο µήνες σ’ αυτό το θέµα, επειδή γνω-
ρίζω πάρα πολύ καλά, λόγω της προηγούµενης ιδιότητάς µου,
τι σηµαίνει να είσαι χώρα δακτυλοδεικτούµενη στους διεθνείς
οργανισµούς.

Δεν θα µαλώσω µε την κ. Μπακογιάννη σ’ αυτό. Θέλω, όµως,
να γνωρίζει κάτι άλλο που και σ’ αυτό υπάρχει κάποια παραπλη-
ροφόρηση και σύγχυση ενδεχοµένως γύρω από το ρόλο των Ελ-
ληνικών Αµυντικών Συστηµάτων. Τα Ελληνικά Αµυντικά
Συστήµατα θα πρέπει να είναι µία παραγωγική αµυντική βιοµη-
χανία είτε του δηµοσίου είτε αύριο του ιδιωτικού τοµέα, όπως
σωστά κατά την άποψή µας έχουµε αποφασίσει ως Κυβέρνηση.
Παραγωγική αµυντική βιοµηχανία δεν σηµαίνει εξυπηρετήσεις
σε υπηρεσίες τις οποίες δεν µπορεί να αναλάβει. Αυτό ήθελα να
καταλάβετε προηγουµένως, όταν σας είπα ότι έπαιξε η εταιρεία
ένα ρόλο διαµεσολαβητικό. 

Δυστυχώς, τα δοµικά, διαρθρωτικά, παθογενή χαρακτηριστικά
της Ελληνικής Αµυντικής Βιοµηχανίας του ευρύτερου δηµόσιου
τοµέα, µας ταλαιπωρούν µέχρι σήµερα όλους! Και αυτό πρέπει
να το δούµε! Δεν µπορεί να σταθεί αµυντική βιοµηχανία του ευ-
ρύτερου δηµόσιου ή του ιδιωτικού τοµέα µε εσωστρεφή χαρα-
κτηριστικά, χωρίς ισχυρή ανταγωνιστικότητα, χωρίς στρατηγικές
εταιρικές σχέσεις και συνεργασίες µε µεγάλες εταιρείες του εξω-
τερικού, είτε της Ευρώπης είτε των Ηνωµένων Πολιτειών είτε
άλλων χωρών.

Άρα, λοιπόν, κάνουµε –θα το πω αυτό και θα µε καταλάβετε-
µία υποχώρηση. Έκανα έναν συµβιβασµό, µία αβαρία, ακριβώς
για να δείξουµε ότι ακόµα και σ’ αυτήν την κρίσιµη κατάσταση
που βρίσκονται τα Ελληνικά Αµυντικά Συστήµατα, θέλουµε να τα
βοηθήσουµε, πάντα όµως εντός του νόµου, µε σεβασµό στη δη-
µοκρατική νοµιµότητα και πάνω απ’ όλα µε σεβασµό στο δηµόσιο
συµφέρον.

Με την ευκαιρία της επίκαιρης ερώτησης της κ. Μπακογιάννη,
θέλω να διαβεβαιώσω τις συναδέλφους και τους συναδέλφους
και µέσα από τη Βουλή τον ελληνικό λαό ότι δεν υπάρχει κανένας
κίνδυνος από τα πυροµαχικά των Ενόπλων Δυνάµεων σε όλη την
Ελλάδα. Ακολουθούµε και τηρούµε πιστά όλα τα εθνικά, νατοϊκά

και διεθνή πρότυπα στα θέµατα αποθήκευσης, ασφάλειας και
φύλαξης των αποθηκών πυροµαχικών.

Η κ. Μπακογιάννη αναφέρθηκε επίσης σε ένα θέµα παλιό και
ιστορικό, το οποίο όµως –και έχει απόλυτο δίκιο σ’ αυτό- πρέπει
να προσέξουµε. Πρόκειται για ένα πρόβληµα που δηµιουργή-
θηκε το 2003 µε την κατάσχεση ενός πλοίου όχι συµφερόντων
Σουδάν, αλλά Κοµορών Νήσων µε ό,τι σηµαίνει αυτό. Αυτό το
θέµα βρίσκεται στην αρµοδιότητα του πρώην Υπουργείου Εµπο-
ρικής Ναυτιλίας κατά το κοµµάτι του Λιµενικού Σώµατος και νυν
του Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Έχουν υπάρξει αποφάσεις τόσο του Τριµελούς Πληµµελειο-
δικείου Μεσολογγίου -επειδή τα εµπορεύµατα του πλοίου κατα-
σχέθηκαν στον Αστακό Αιτωλοακαρνανίας- και σχετική απόφαση
της Εισαγγελίας Πρωτοδικών Μεσολογγίου που ζητά από το
Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη να πάρει αυτά τα πυροµα-
χικά, τα οποία αυτή τη στιγµή είναι αποθηκευµένα, κυρία Μπα-
κογιάννη, κατά απόλυτα ασφαλή τρόπο από τα Ελληνικά
Αµυντικά Συστήµατα σε τρεις περιοχές, στο Λαύριο, στα Δερβε-
νοχώρια και στο Βόλο. 

Σας διαβεβαιώνω απόλυτα µε την ευθύνη που έχω ως πολιτι-
κός προϊστάµενος των Ενόπλων Δυνάµεων ότι δεν υπάρχει καµ-
µία, µα καµµία ανησυχία. Όµως, το θέµα πρέπει να λήξει. Είµαι
σε συνεννόηση µε το συνάδελφό µου Υπουργό Προστασίας του
Πολίτη, προκειµένου να εφαρµοστεί η σχετική απόφαση του Τρι-
µελούς Πληµµελειοδικείου Μεσολογγίου. 

Όσο µας αφορά, το Γενικό Επιτελείο Στρατού παρέλαβε λόγω
τεχνογνωσίας, όπως µε ενηµερώνουν οι συνεργάτες µου, ένα
κοµµάτι από αυτά τα πυροµαχικά. Πιο συγκεκριµένα, κύριε Πρό-
εδρε, παρέλαβε εκατόν δέκα χιλιάδες ηλεκτρικούς πυροκροτη-
τές και είκοσι εννιά χιλιάδες πεντακόσιους κοινούς πυροκρο-
τητές, τους οποίους τοποθέτησε κατ’ αρχάς σε µια µονάδα στην
περιοχή των Ιωαννίνων, δηλαδή στην περιοχή του κ. Τασούλα και
τους κατέστρεψε στο τέλος του 2009. Ένα κοµµάτι, δηλαδή,
αυτών των πυροµαχικών, λόγω τεχνογνωσίας, το Γενικό Επιτε-
λείο Στρατού το έχει καταστρέψει. Εν πάση περιπτώσει, υπάρχει
αυτή η εκκρεµότητα -την οποία και αναγνωρίζουµε- και είµαστε
σε συνεννόηση µε το Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη. 

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, µε το ευρύτερο θέµα της ασφά-
λειας στο χώρο των Ενόπλων Δυνάµεων και θα ήθελα να πω ότι
δεν περιµέναµε -γιατί τότε δεν θα κάναµε καλά τη δουλειά µας-
να κινητοποιηθούµε και να ενεργοποιήσουµε όλες τις υπηρεσίες
µας µόνο µέσα από τις ερωτήσεις και τον Κοινοβουλευτικό
Έλεγχο, προκειµένου να διασφαλίσουµε τα πυροµαχικά, τα εύ-
φλεκτα υλικά και οτιδήποτε έχει σχέση µε τις Ένοπλες Δυνάµεις
της χώρας. 

Οι εντολές είναι µόνιµες και ο έλεγχος διαρκής. Μπορώ να σας
πω ότι ανά εβδοµάδα γίνεται έλεγχος σε όλες τις αποθήκες σε
κάθε γωνιά της χώρας και σε κάθε περίπτωση δεν υπάρχουν πυ-
ροµαχικά τα οποία να στοιβάζονται σε κοντέινερς, σε εµπορευ-
µατοκιβώτια, κάτω από διαφορετικές κλιµατικές συνθήκες.
Άλλωστε, αυτό ήταν κάτι που προκάλεσε και αυτό το τραγικό
ατύχηµα στην Κύπρο. 

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να ευχαριστήσω την Πρόεδρο της
Δηµοκρατικής Συµµαχίας, γιατί έδωσε τη δυνατότητα να συζη-
τήσουµε ένα θέµα που θα έπρεπε να το αποκόψουµε από την
τραγική επικαιρότητα και τη συγκυρία του ατυχήµατος στην
Κύπρο. Και βεβαίως θεωρώ την επίκαιρη ερώτησή της, πέραν
του κοινοβουλευτικού ελέγχου, ως ένα «καµπανάκι» που οφεί-
λουµε όλοι, αλλά και εγώ ως Υπουργός Άµυνας, να το ακούω
πάντα, γιατί πρόκειται για θέµατα ευαίσθητα. 

Όµως, κύριε Πρόεδρε, επειδή πέραν της κ. Μπακογιάννη,
υπάρχει ένας κατακλυσµός ερωτήσεων συναδέλφων από όλη
την Ελλάδα µετά από αυτή την τραγική ατυχία της Κύπρου, θέλω
να τους παρακαλέσω να είµαστε ψύχραιµοι και ήρεµοι. 

Το κοινοβουλευτικό έργο το αντιλαµβάνοµαι. Θα είµαι πάντα
παρών στη Βουλή και θα απαντώ στις ερωτήσεις τους. Όµως,
σας παρακαλώ, να µη δηµιουργούµε κλίµα φοβίας στις τοπικές
κοινωνίες στο όνοµα του όποιου εντυπωσιασµού, γιατί δεν αντα-
ποκρίνεται στην πραγµατικότητα. 
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Πάνω από είκοσι συνάδελφοι Βουλευτές, κύριε Πρόεδρε,
έχουν κάνει ερωτήσεις, ο καθένας για το νοµό του. Τους διαβε-
βαιώνω όλους, όπως θα απαντήσω και εγγράφως ή σε επίκαιρες
ερωτήσεις, ότι δεν υπάρχει κανένα µα κανένα πρόβληµα. 

Εκµεταλλεύοµαι την παρουσία του κ. Τασούλα, ο οποίος είχε
τη δική του, διαδροµή και εµπειρία στο Υπουργείο Εθνικής Άµυ-
νας, για να πω ότι υπήρξε µια τετραετία-πενταετία απόλυτης
απραξίας,  στο Υπουργείο Εθνικής Άµυνας. Και αν υπάρχουν
συσσωρευµένα προβλήµατα σήµερα είναι, γιατί για µια πενταε-
τία υπήρξε απραξία. 

Δεν αναφέροµαι στον κ. Τασούλα, διότι την πολιτική ευθύνη
την είχε ο προϊστάµενός του τότε. Όµως, µπορώ να καταθέσω
στην Εθνική Αντιπροσωπεία ότι και το πρόβληµα των ναρκών εγ-
γράφεται σε έναν ευρύ κατάλογο κρίσιµων θεµάτων, τα οποία
βρίσκονται αυτήν τη στιγµή υπό επίλυση και τα οποία εκκρεµού-
σαν για πάρα πολλά χρόνια. 

Κυρία Μπακογιάννη, ευχαριστώ και πάλι για την ερώτηση.
Θέλω να σας παρακαλέσω οι συνεργάτες σας την επόµενη φορά
να είναι πιο προσεκτικοί, όταν σας βοηθούν στη σύνταξη των
ερωτήσεων. Ήταν λάθος. Δεν δέχοµαι την αξιολογική κρίση περί
αστοχιών. Υπερασπίστηκα και θα υπερασπίζοµαι τη νοµιµότητα,
τα χρήµατα του ελληνικού λαού, το δηµόσιο συµφέρον πάνω  απ’
όλα, ανεξάρτητα αν είναι δηµόσιες  ή ιδιωτικές επιχειρήσεις στο
χώρο της Εθνικής Άµυνας. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον

Υπουργό Εθνικής Άµυνας κ. Πάνο Μπεγλίτη.  
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο  Σώµα ότι η Υπουργός Παιδείας, Διά Βίου Μάθησης και Θρη-
σκευµάτων, ο Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης και Υπουργός Οι-
κονοµικών και οι Υπουργοί Διοικητικής Μεταρρύθµισης και
Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης, Εξωτερικών, Ανάπτυξης, Ανταγω-
νιστικότητας και Ναυτιλίας, Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων,
Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης, Υγείας  και Κοινωνικής Αλ-
ληλεγγύης, Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµά-
των, Προστασίας του Πολίτη και Πολιτισµού και Τουρισµού,
κατέθεσαν σχέδιο νόµου: «Δοµή, λειτουργία, διασφάλιση της
ποιότητας των σπουδών και διεθνοποίηση  των Ανωτάτων Εκπαι-
δευτικών Ιδρυµάτων».

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή. 
Η επόµενη επίκαιρη ερώτηση που θα συζητηθεί είναι η δεύ-

τερη µε αριθµό 1095/19-7-2011 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύ-
κλου του Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας κ. Μιχαήλ Γιαννάκη
προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος, Ενέργειας  και Κλιµατικής Αλ-
λαγής, σχετικά µε την απορρύπανση και την αποκατάσταση της
ευρύτερης περιοχής του Ασωπού. 

Την ερώτηση εκ µέρους της Κυβερνήσεως θα απαντήσει ο
Υφυπουργός Περιβάλλοντος Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής
κ. Γιάννης Μανιάτης. 

Παρακαλείται ο ερωτών συνάδελφος κ. Μιχαήλ Γιαννάκης να
λάβει το λόγο, προκειµένου να αναπτύξει προφορικά την επί-
καιρη ερώτησή του. Να είµαστε  πειθαρχηµένοι στο χρόνο. 

Ευχαριστώ. 
ΜΙΧΑΗΛ ΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε

Υπουργέ, είναι γνωστό το τεράστιο περιβαλλοντικό πρόβληµα
του Ασωπού ποταµού. Είναι, κατά την άποψή µας, το µεγαλύτερο
περιβαλλοντικό πρόβληµα που αντιµετωπίζει σήµερα η πατρίδα
µας. Ένα θέµα που έχει προκύψει τα τελευταία χρόνια µε το εξα-
σθενές χρώµιο έχει πάρει πανευρωπαϊκές παγκόσµιες διαστά-
σεις, µε ό,τι αυτό συνεπάγεται για την ελληνική πολιτεία. 

Ήταν ένα θέµα που προεκλογικά –το θυµάστε πολύ καλά- ήταν
πρωτοσέλιδο. Πουλούσε. Πολύ θέλουν να µπουν στο «κάδρο»
του Ασωπού ποταµού, όπως ο  σηµερινός Πρωθυπουργός, ο
οποίος προεκλογικά είχε επισκεφθεί την περιοχή και είχε δεσµευ-
θεί ότι θα πάρει πρωτοβουλίες. 

Αµέσως µετά τις εκλογές και πριν από δεκαοκτώ περίπου
µήνες η τέως Υπουργός κ. Μπιρµπίλη είχε επισκεφθεί τα Οινό-
φυτα, είχε δεσµευθεί για µια σειρά µέτρων που άµεσα θα ενερ-
γοποιούσε, ώστε να ξεκινούσε η απορρύπανση, αλλά και ό,τι είχε
σχέση µε την ευρύτερη περιοχή του Ασωπού ποταµού. 

Δυστυχώς, είκοσι δύο µήνες µετά, τα λόγια είναι µετέωρα. Δεν

έχει γίνει απολύτως  τίποτα. Δεν έχει διατεθεί ούτε ένα ευρώ για
την απορρύπανση του Ασωπού ποταµού. Υπήρξαν δεσµεύσεις,
όπως  για το Γραφείο Περιβάλλοντος στα Οινόφυτα. Έτσι θα
εποπτευόταν όλη η περιοχή και οι δράσεις που είχαν εξαγγελθεί,
αν θα λειτουργούσαν στην πράξη. Ακόµη, όµως, το περιµένουµε. 

Η υδροδότηση κάποιων δηµοτικών διαµερισµάτων, ιδιαίτερα
του Δήµου Θηβαίων, ακόµα δεν έχει ολοκληρωθεί και µάλιστα,
ενώ υπήρχε η δέσµευση της κυρίας Υπουργού ότι θα υπήρχε
χρηµατοδότηση, τώρα ζητάµε και συµµετοχή του δήµου. Αντί-
θετα, πρωτοβουλίες που είχαν ήδη ξεκινήσει, όπως προέβλεπε
η µελέτη του Εθνικού Μετσόβιου Πολυτεχνείου, η µελέτη Λοϊζί-
δου, όπου ένα κλειστό σύστηµα αγωγών θα µπορούσε να επο-
πτεύει όλα τα υγρά απόβλητα των βιοµηχανιών, τα οποία θα
πήγαιναν σε ένα κεντρικό βιολογικό καθαρισµό, δυστυχώς ακόµα
δεν ξέρουµε πού βρίσκεται και τι προθέσεις έχει το Υπουργείο. 

Εµείς ζητάµε -ο αρµόδιος Υφυπουργός, δεν έχει βέβαια την
αρµοδιότητα- από το νέο Υπουργό να δεσµευθεί για το τι πραγ-
µατικά σκέφτεται να κάνει και ποιες άµεσες πρωτοβουλίες θα
πάρει για το τεράστιο αυτό θέµα. Και σηµειωτέον, κάτοικοι της
περιοχής, πολίτες και φορείς έχουν προσφύγει σε διεθνή και ευ-
ρωπαϊκά όργανα ζητώντας την καταδίκη της Ελλάδας, καθώς και
τεράστιες αποζηµιώσεις, µε ό, τι αυτό συνεπάγεται.

Θέλουµε, κύριε Υπουργέ, δεσµεύσεις, χρονοδιαγράµµατα,
δράσεις και όχι λόγια πάλι.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Μιχαήλ Γιαννάκη. 
Παρακαλείται ο Υφυπουργός Περιβάλλοντος, Ενέργειας και

Κλιµατικής Αλλαγής, κ. Ιωάννης Μανιάτης, να λάβει το λόγο, προ-
κειµένου να απαντήσει στον ερωτώντα συνάδελφο.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος, Ενέρ-
γειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε συνάδελφε, είναι προφανές ότι ο Ασωπός είναι το µεγα-
λύτερο περιβαλλοντικό έγκληµα της χώρας. Σ’ αυτό συµφω-
νούµε απολύτως. Θέλω, όµως, να σας αναφέρω τι έχει γίνει από
το Φεβρουάριο του 2010 µέχρι σήµερα. Πραγµατικά θεωρώ ότι
ήταν µία πολύ καλή στιγµή για την επίλυση του προβλήµατος ο
Φεβρουάριος του 2010, δεδοµένου ότι από τότε άρχισαν να δρο-
µολογούνται όλες οι δράσεις για την επίλυση του προβλήµατος,
χωρίς ασφαλώς αυτό να σηµαίνει ότι τα θέµατα και τα έργα
έχουν όλα υλοποιηθεί.

Με προτεραιότητα την άµεση πρόσβαση του πληθυσµού σε
ασφαλές πόσιµο νερό, το Υπουργείο σε στενή συνεργασία και
µε την ΕΥΔΑΠ, αλλά και µε τις τοπικές δηµοτικές επιχειρήσεις
ύδρευσης και αποχέτευσης, ξεκίνησε από τον Απρίλιο του 2010
τις απαιτούµενες ενέργειες για την ασφαλή υδροδότηση των κα-
τοίκων µε καθαρό πόσιµο νερό. Και εξασφαλίστηκαν από το
ΕΣΠΑ 5 εκατοµµύρια ευρώ. 

Έτσι, σήµερα τροφοδοτούνται µε νερό του Μόρνου τα Οινό-
φυτα. Δεύτερον, ολοκληρώθηκαν από την ΕΥΔΑΠ οι µελέτες και
τα τεύχη δηµοπράτησης για τα απαιτούµενα έργα αναβάθµισης
του διυλιστηρίου των Οινοφύτων και για τη µεταφορά νερού από
το Μόρνο. Τρίτον, η Περιφέρεια Στερεάς Ελλάδας δηµοπρατεί
ήδη τα απαιτούµενα έργα. Τέταρτον, προβλέπεται να γίνει επέ-
κταση των διυλιστηρίων της Θήβας. Επόµενο, θα διερευνηθεί η
δυνατότητα υδροδότησης και της Βάγιας από εναλλακτικές γε-
ωτρήσεις µε νερό κατάλληλης ποιότητας. 

Επίσης, διερευνάται η τροφοδοσία των βιοµηχανικών µονάδων
της περιοχής µε νερό προέλευσης ΕΥΔΑΠ, η σφράγιση των υφι-
στάµενων γεωτρήσεων και η αποφυγή περαιτέρω υποβάθµισης
του υδροφόρου ορίζοντα µε παράλληλη ανάπτυξη διαδικασιών
εµπλουτισµού του υδροφόρου ορίζοντα. Για τον περιορισµό της
ρύπανσης στην πηγή και την εφαρµογή µέτρων απορρύπανσης,
µε κοινή υπουργική απόφαση, που δηµοσιεύθηκε το Μάιο του
2010, έχουµε συγκεκριµένα περιβαλλοντικά πρότυπα για τον
Ασωπό, αλλά και οριακές τιµές εκποµπών υγρών βιοµηχανικών
αποβλήτων στην ευρύτερη λεκάνη απορροής. Ασφαλώς εκεί
µέσα προβλέπονται και εξαιρετικά αυστηρά όρια για το εξασθε-
νές χρώµιο, έτσι ώστε όλοι να προσαρµοστούν στις συγκεκριµέ-
νες προδιαγραφές. 
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Μέχρι το τέλος του 2010 όλες οι δραστηριότητες, που βρίσκο-
νται στην περιοχή της λεκάνης απορροής του Ασωπού, υποχρε-
ώθηκαν –και το έπραξαν- να υποβάλουν αίτηση ανανέωσης των
περιβαλλοντικών τους όρων και να χρησιµοποιήσουν τις βέλτι-
στες τεχνικές που υπάρχουν σε διεθνές επίπεδο. Δεύτερον, το
βάρος της δαπάνης διενέργειας της δειγµατοληψίας και της ερ-
γαστηριακής ανάλυσης των δειγµάτων το χρεώνονται πια ήδη οι
ελεγχόµενοι. Τρίτον, η λεκάνη του Ασωπού χαρακτηρίστηκε ως
ευπρόσβλητη από νιτρορύπανση περιοχή και θα ακολουθήσει η
διαµόρφωση και η εφαρµογή ενός αγροπεριβαλλοντικού προ-
γράµµατος αναβάθµισης της περιοχής από τη συγκεκριµένη
πηγή ρύπανσης.

Στη δευτερολογία µου, κύριε συνάδελφε, θα συνεχίσω µε τις
δράσεις, που έχουν επίσης αναληφθεί.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Μανιάτη. 
Παρακαλείται ο κ. Μιχαήλ Γιαννάκης, ο ερωτών συνάδελφος,

να λάβει το λόγο για δευτερολογία.
ΜΙΧΑΗΛ ΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, αυτά που αναφέρατε στην πρωτολογία σας

δυστυχώς είναι θέµατα, από τα οποία τα περισσότερα είχαν
λυθεί στο παρελθόν, όπως η υδροδότηση Οινοφύτων-Σχηµατα-
ρίου-Θήβας. Και είχαν λυθεί από το τέλος του 2009. 

Αλλά και αυτά που µας είπατε, δείχνουν ακριβώς ότι δεν έχει
υπάρξει µία σηµαντική, καθοριστική πρωτοβουλία. Δεν έχετε δια-
θέσει ούτε 1 ευρώ. Βγάζετε υπουργικές αποφάσεις, αλλά πώς
εφαρµόζονται στην πράξη, εµείς το ξέρουµε.

Το πρωί πριν έρθω στο Κοινοβούλιο, πέρασα από τον Ασωπό
ποταµό. Το σπίτι µου απέχει πέντε λεπτά. Η κατάσταση είναι το
ίδιο τραγική δυστυχώς όπως ήταν πριν από δύο, πριν από πέντε,
πριν από δέκα χρόνια. Οι επιθεωρητές περιβάλλοντος απουσιά-
ζουν. Οι έλεγχοι έχουν ελαχιστοποιηθεί.

Τι θα γίνει µε το Γραφείο Περιβάλλοντος στα Οινόφυτα; Είχατε
δεσµευτεί εδώ και δύο χρόνια. Θα το λειτουργήσετε; Θα υπάρξει
καθηµερινός έλεγχος; Τι θα γίνει µε τη χωρική οργάνωση της
άτυπης βιοµηχανικής περιοχής Οινοφύτων-Σχηµαταρίου που δε-
σµευτήκατε; Δεν έχει παρθεί καµµία πρωτοβουλία.

Τι θα γίνει µε τα αγροτικά προϊόντα της ευρύτερης περιοχής,
που έχουν δυσφηµιστεί; Υπάρχουν µελέτες συγκεκριµένων πα-
νεπιστηµίων και κρατικών φορέων που πιστοποιούν ότι τα αγρο-
τικά προϊόντα της περιοχής µας είναι απόλυτα ασφαλή.
Δυστυχώς η πολιτεία δεν έχει πάρει πρωτοβουλία, ώστε συγκε-
κριµένα και υπεύθυνα να πείσει τους Έλληνες καταναλωτές ότι
τα αγροτικά προϊόντα της ευρύτερης περιοχής του Ασωπού πο-
ταµού δεν έχουν κανέναν κίνδυνο.

Επίσης, θα πρέπει να µας πείτε τελικά η µελέτη Λοϊζίδη, που
έχει ολοκληρωθεί µε το σύστηµα των κλειστών αγωγών, που θα
µηδένιζε την όποια ρύπανση από εδώ και στο εξής, αν θα εφαρ-
µοστεί στην πράξη.

Υπάρχει χρονοδιάγραµµα; Υπάρχουν χρήµατα, ευρωπαϊκά
προγράµµατα, που µπορούµε να δεσµεύσουµε, ώστε επιτέλους
κάτι να γίνει στην πράξη και όχι στα λόγια, για τον Ασωπό πο-
ταµό;

Οι κάτοικοι περιµένουν απαντήσεις. Δυστυχώς αυτό το τερά-
στιο πρόβληµα που έχει δηµιουργηθεί, µε ευθύνη όλων µας εδώ
και σαράντα χρόνια, δεν µπορεί να περιµένει. Πολύ σύντοµα θα
υπάρξουν καταδίκες από τα ευρωπαϊκά αρµόδια όργανα. Τι θα
απαντήσουµε στους πολίτες; Τι θα απαντήσουµε στα παιδιά µας,
που ζουν και εργάζονται στην ευρύτερη περιοχή;

Είναι ένα θέµα που δυστυχώς απεικονίζει το πώς λειτουργούµε
ως πολιτεία όλα αυτά τα χρόνια. Οι ευθύνες είναι διαχρονικές
και της τοπικής αυτοδιοίκησης και της νοµαρχιακής αυτοδιοίκη-
σης και της περιφέρειας. Όλοι κλείναµε τα µάτια. Όλοι ξέραµε
τι γίνονταν και δυστυχώς δεν παίρναµε πρωτοβουλίες.

Για πρώτη φορά το 2008 επιτέλους η πολιτεία έσκυψε πάνω
στο πρόβληµα, πήρε κάποιες πρωτοβουλίες, έδωσε χρήµατα
στην τοπική αυτοδιοίκηση ώστε να λύσει άµεσα προβλήµατα που
υπήρχαν, αλλά εδώ και δυο χρόνια ακούµε µόνο λόγια.

Υπάρχουν συγκεκριµένες δεσµεύσεις. Αν διαβάσατε την οµιλία
της κυρίας Υπουργού, παρουσία όλων των φορέων και µάλιστα

και του αδελφού του Πρωθυπουργού του Νίκου Παπανδρέου
στα Οινόφυτα πριν δεκαοκτώ µήνες, θα δείτε ότι από αυτά που
είχε δεσµευτεί τότε, δεν έχει προχωρήσει απολύτως τίποτα. Ούτε
ένα ευρώ δεν έχει διατεθεί. Και χωρίς χρήµατα, ξέρετε πολύ
καλά, ότι δεν µπορεί να υπάρξει προοπτική απορρύπανσης και
αν θέλετε και χωρικής οργάνωσης όλης της περιοχής. Είναι ένα
έγκληµα µισή ώρα από το κέντρο της Αθήνας, που δυστυχώς και
σήµερα εξακολουθεί να υπάρχει. 

Οι κάτοικοι περιµένουν δεσµεύσεις, περιµένουν απαντήσεις,
περιµένουν κυρίως δράσεις.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Γιαννάκη. 

Το λόγο έχει ο Υφυπουργός Περιβάλλοντος, Ενέργειας και
Κλιµατικής Αλλαγής κ. Ιωάννης Μανιάτης.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος, Ενέρ-
γειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Εκτιµώ ιδιαίτερα την ευαισθησία
σας για το συγκεκριµένο θέµα, όπως, βεβαίως, και όλων των συ-
ναδέλφων της ευρύτερης περιοχής. Αντιλαµβάνοµαι απολύτως,
όπως νοµίζω και ο κάθε απλός πολίτης, το µεγάλο πρόβληµα που
υπάρχει. Ασφαλώς έχετε απόλυτο δίκιο ότι οι ευθύνες είναι και
διαχρονικές, αλλά και ακουµπούν όλα τα στάδια της λήψης απο-
φάσεων, από την κεντρική ηγεσία µέχρι τον τελευταίο δήµαρχο
που πέρασε τα τελευταία χρόνια και τους νοµάρχες.

Επίσης, συµφωνώ µαζί σας, πως ό,τι και να έχει γίνει, πάντα
πρέπει να απαιτούµε να γίνονται περισσότερα πράγµατα.

Θέλω στη δευτερολογία µου, µε βάση τα στοιχεία που µου
έδωσαν οι αρµόδιες περιβαλλοντικές υπηρεσίες, να σας πω ότι
ήδη το Υπουργείο έχει καταφέρει να εξασφαλίσει κονδύλια
ύψους περίπου 50 εκατοµµυρίων ευρώ µε προτεραιότητα τη διά-
γνωση και προστασία της έκτασης, αλλά και των επιπτώσεων της
ρύπανσης τόσο στα εδάφη, όσο και στα νερά της περιοχής, τα
υπόγεια και τα επιφανειακά.

Να αναφέρω τι έχει γίνει µέχρι σήµερα. Πρώτον, έχει προχω-
ρήσει το Υπουργείο µε τις αρµόδιες υπηρεσίες του, στον καθο-
ρισµό των χρήσεων γης και την οριοθέτηση των βιοµηχανικών
ζωνών στο πλαίσιο εκπόνησης των γενικών πολεοδοµικών σχε-
δίων των Δήµων Θήβας, Σχηµαταρίου και Αυλίδας, σύµφωνα µε
τις κατευθύνσεις των ειδικών χωροταξικών σχεδίων.

Δεύτερον, έχει προχωρήσει στην ανάθεση της εκπόνησης προ-
διαγραφών για τη χωροταξική αναβάθµιση και εξυγίανση αυτής
της περιοχής.

Επίσης, το Υπουργείο µέσα από την αρµόδια κεντρική αρχή -
που είναι το συντονιστικό γραφείο αντιµετώπισης περιβαλλοντι-
κών ζηµιών- εφαρµόζει τις διατάξεις της νοµοθεσίας για την
περιβαλλοντική ευθύνη σύµφωνα µε την οποία οι φορείς εκµε-
τάλλευσης δραστηριοτήτων που είναι υπεύθυνοι για την περι-
βαλλοντική ζηµιά είναι και υπεύθυνοι να πληρώσουν το κόστος
των µέτρων πρόληψης και αποκατάστασης της περιβαλλοντικής
ζηµίας και ήδη έχει κινηθεί η προβλεπόµενη διαδικασία για αρ-
κετές απ’ αυτές τις περιπτώσεις. Η ειδική υπηρεσία επιθεωρητών
περιβάλλοντος συνεχίζει τους ελέγχους επιχειρήσεων που δρα-
στηριοποιούνται στην περιοχή προκειµένου να εντοπίσει όσες
επιχειρήσεις έχουν παραβατική συµπεριφορά. Σύµφωνα µε τα
στοιχεία που µου έχουν δώσει, τα τελευταία χρόνια έχουν διε-
νεργηθεί πάνω από διακόσια πενήντα τέτοιοι έλεγχοι. Επίσης
προωθούνται ρυθµίσεις για την αναβάθµιση και την ενδυνάµωση
των µηχανισµών ελέγχου και ειδικότερα την καλύτερη στελέ-
χωση και ενδυνάµωση των επιθεωρητών περιβάλλοντος και δεύ-
τερον την άµεση σύσταση και συγκρότηση ενός νέου τοµέα της
ειδικής αυτής υπηρεσίας µε έδρα στα Οινόφυτα και µε χωρική
εµβέλεια στην Περιφέρεια Στερεάς Ελλάδας.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Μανιάτη.
Θα συζητηθεί η πρώτη µε αριθµό 1100/19-7-2011 επίκαιρη

ερώτηση δευτέρου κύκλου της Βουλευτού του Πανελλήνιου Σο-
σιαλιστικού Κινήµατος κ. Αφροδίτης Παπαθανάση προς τον
Υπουργό Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής,
σχετικά µε την αξιοποίηση και τη διαχείριση του ορυκτού πλού-
του της χώρας.

Το λόγο έχει η ερωτώσα συνάδελφος κ. Αφροδίτη Παπαθα-
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νάση από το Νοµό Φωκίδος προκειµένου να αναπτύξει προφο-
ρικά την επίκαιρη ερώτησή της.

ΑΦΡΟΔΙΤΗ ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ,
η Ελλάδα είναι µία από τις χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης που
διαθέτει σηµαντικά ορυκτά αποθέµατα τα οποία, αν αξιοποιη-
θούν σωστά, µπορούν να αποτελέσουν ανταγωνιστική πλουτο-
παραγωγική πηγή ικανή να αλλάξει γρήγορα και αποτελεσµατικά
τα αναπτυξιακά δεδοµένα, τις αναπτυξιακές προοπτικές της
χώρας. Η µεταλλευτική και εξορυκτική διαδικασία και δραστη-
ριότητα χρειάζεται όµως σαφείς κανόνες και πρέπει να εντάσσε-
ται µε σαφείς όρους και προϋποθέσεις στη γενικότερη
προσπάθεια ενίσχυσης της παραγωγικής δραστηριότητας της
οικονοµίας.

Η πολιτεία επίσης θα πρέπει να συµβάλλει στη διαφύλαξη των
µη διαθέσιµων ανανεώσιµων πόρων και στην ορθολογική κατα-
νοµή και διαχείριση των πόρων αυτών προκειµένου ο ορυκτός
πλούτος να υπάρχει και αύριο. 

Ταυτόχρονα, η µεταλλευτική και εξορυκτική δραστηριότητα
δεν µπορεί να είναι αποκοµµένη από τον µακροχρόνιο αναπτυ-
ξιακό σχεδιασµό των περιφερειών. Πρέπει τα αποθέµατα του
ορυκτού πλούτου να αξιοποιηθούν σωστά και να προσδώσουν
χαρακτηριστικά υψηλής προστιθέµενης αξίας στην περιφερειακή
οικονοµία και την τοπική κοινωνία και οικονοµία όπως ανάπτυξη
και προσφορά θέσεων εργασίας, πάντα µε σεβασµό στην προ-
στασία του περιβάλλοντος.

Θα θέλαµε να ξέρουµε ποια είναι η εκτίµηση της αξίας των µε-
ταλλευτικών αποθεµάτων της χώρας και ειδικά για τη Φωκίδα
ποια είναι σήµερα η εκτίµηση της αξίας των κοιτασµάτων βωξίτη.
Η Φωκίδα, η Φθιώτιδα και η Βοιωτία είναι από τις περιοχές µε τα
µεγαλύτερα αποθέµατα βωξίτη στη χώρα. Ποιες είναι οι ενέρ-
γειες του Υπουργείου για την αξιολόγηση και αξιοποίηση του
αποθεµατικού δυναµικού των δηµοσίων µεταλλείων της χώρας;
Στη Φωκίδα υπάρχουν και ιδιωτικά και δηµόσια µεταλλεία βωξίτη.
Θα θέλαµε να ξέρουµε ποια είναι η εκτίµηση για το αποθεµατικό
δυναµικό τους. Ποια είναι η πολιτική του Υπουργείου σε σχέση
µε τα δηµόσια µεταλλεία και ποιες ενέργειες γίνονται για τη δη-
µόσια καταγραφή και τους όρους αξιοποίησής τους; 

Επίσης, σηµαντικά σηµεία που πρέπει να δούµε είναι ποια είναι
η πολιτική του Υπουργείου για τα ιδιωτικά µεταλλεία και το θέµα
της καταβολής αντιτίµου στο δηµόσιο, όπως και το θέµα της κα-
ταβολής ανταποδοτικού τέλους, «πράσινου» τέλους προς τις το-
πικές κοινωνίες από την εξορυκτική δραστηριότητα. 

Η Κυβέρνηση πρέπει να µας πει αν εξετάζει το θέµα των αλ-
λαγών στον Μεταλλευτικό Κώδικα και κυρίως ποια είναι τα ση-
µαντικά βήµατα για το θέµα των απαραίτητων αλλαγών στη
διαδικασία της περιβαλλοντικής αδειοδότησης των µεταλλευτι-
κών δραστηριοτήτων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε την κ.
Αφροδίτη Παπαθανάση.

Το λόγο έχει ο Υφυπουργός Περιβάλλοντος, Ενέργειας και
Κλιµατικής Αλλαγής κ. Ιωάννης Μανιάτης προκειµένου να απα-
ντήσει στην ερωτώσα συνάδελφο.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος, Ενέρ-
γειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Κύριε Πρόεδρε, ορισµένες
φορές για λόγους ευγενείας λέµε καλά λόγια για τους συναδέλ-
φους. Εµένα θα µου επιτρέψετε να κάνω µία εξαίρεση για την κ.
Παπαθανάση και να πω ότι θεωρώ µε απόλυτη ειλικρίνεια και απί-
στευτο σεβασµό στη δουλειά που κάνει τους τελευταίους µήνες
ότι είναι µία από τις συναδέλφους –ανεξάρτητα από το σε ποιο
κόµµα ανήκει- που µε πολλή αγάπη, µε πολλή προσοχή, µε πολύ
πείσµα προσπαθεί, πραγµατικά, να βρει όλες εκείνες τις περι-
πτώσεις, όπου ο ορυκτός πλούτος της χώρας µπορεί να συµβάλ-
λει αποφασιστικά και στην αύξηση του Ακαθάριστου Εθνικού
Προϊόντος, αλλά ταυτόχρονα και στη βελτίωση της ποιότητας
ζωής των κατοίκων εκεί, όπου η φύση έχει αφήσει κάποια απο-
θέµατα ορυκτού πλούτου.

Θέλω, λοιπόν, να επαναλάβω, ότι θεωρώ πως είναι µια εξαιρε-
τική παρουσία η παρουσία της κ. Παπαθανάση στη Βουλή, διότι
το ζήτηµα του ορυκτού πλούτου της χώρας ήταν πάντα παραµε-
ληµένο είτε ενσυνείδητα είτε ασυνείδητα. Σε µια εποχή, λοιπόν,
όπως η σηµερινή, όπου η πατρίδα µας έχει ανάγκη να αξιοποιή-

σει όλες τις δυνατότητες ανάπτυξης, το να έχουµε συναδέλφους
που πραγµατικά νοιάζονται και δουλεύουν για την αξιοποίηση
του ορυκτού πλούτου αποτελεί ένα αισιόδοξο µήνυµα. 

Τώρα, κυρία συνάδελφε, να σας πω αναφορικά µε την ερώ-
τηση που κάνατε πόσα είναι περίπου τα αποθέµατα ορυκτών
πόρων της χώρας. Θα σας δώσω έναν αριθµό που τον έχει δώσει
το ΙΓΜΕ µέσα από µελέτη που εκπόνησε πρόσφατα. Μιλάµε για
περίπου 28-30 δισεκατοµµύρια ευρώ. Όµως για να µη δηµιουρ-
γήσουµε πάλι µύθους -γιατί εύκολα δηµιουργούµε µύθους στην
πατρίδα µας- τα κονδύλια αυτά, τα 28 ή 30 δισεκατοµµύρια, δεν
είναι κάποια κονδύλια τα οποία µπορεί αύριο να πάει να τα ση-
κώσει το ελληνικό δηµόσιο. 

Κατ’ αρχάς ένα µεγάλο µέρος απ’ αυτά περιλαµβάνονται σε
παραχωρήσεις µεταλλείων που έχουν ήδη γίνει κατά τις προη-
γούµενες δεκαετίες. 

Επιπλέον, ένα µέρος απ’ αυτήν την αξία έχει προκύψει εξαιτίας
του γεγονότος ότι τα τελευταία χρόνια, ιδιαίτερα στο χρηµατι-
στήριο µετάλλων του Λονδίνου, όπου γίνεται η κεντρική, παγκό-
σµια διαπραγµάτευση, οι τιµές είναι ίσως και περιστασιακά
αυξηµένες. Άρα, τα 28-30 δισεκατοµµύρια θα τα λάβετε υπ’ όψιν
σας υπό τις δύο βασικές προϋποθέσεις που σας προανέφερα. 

Το αλουµίνιο που παράγεται από το βωξίτη έχει ένα τεράστιο
φάσµα εφαρµογών στη βιοµηχανία αλλά και στην καθηµερινή
ζωή. Είναι γνωστό αυτό. Και η Ελλάδα είναι τυχερή, διότι, πραγ-
µατικά, κατέχει πολύ σηµαντική θέση στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Εδώ να πω ότι συνολικά στο ζήτηµα της εξορυκτικής βιοµηχα-
νίας στην Ελλάδα έχουµε ένα σύνολο πάνω από είκοσι χιλιάδες
άµεσα εργαζοµένους και πάνω από εκατό χιλιάδες έµµεσα ερ-
γαζοµένους. Ο δε συγκεκριµένος κλάδος είναι ένας κλάδος ο
οποίος συνεισφέρει κατά περίπου 1 δισεκατοµµύριο ευρώ κάθε
χρόνο σε εξαγωγές που κάνει. Άρα µιλάµε για έναν κλάδο εξαι-
ρετικά ενδιαφέροντα που συµβάλλει αποφασιστικά στην υγεία
της εθνικής οικονοµίας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Μια φράση για τη Φωκίδα, κύριε Πρόεδρε, θέλω να πω. 
Έχουµε δύο δηµόσιους µεταλλευτικούς χώρους και εξήντα

τέσσερις παραχωρήσεις µεταλλείων συνολικής έκτασης οκτακο-
σίων είκοσι τετραγωνικών χιλιοµέτρων µε γεωλογικά αποθέµατα
περίπου εκατό εκατοµµύρια τόνους και συνολική αξία 2,5 δισε-
κατοµµύρια ευρώ περίπου. 

Στη δευτερολογία µου επιφυλάσσοµαι να πω τι άλλο έχει κάνει
το Υπουργείο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Καλείται τώρα η κ.
Αφροδίτη Παπαθανάση, η οποία δικαίως έλαβε το δηµόσιο
έπαινο από τον Υπουργό, να λάβει το λόγο για δευτερολογία. 

ΑΦΡΟΔΙΤΗ ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗ: Νοµίζω ότι όσοι ζουν στην πε-
ριοχή ή όσοι έχουν τύχει να περάσουν από την περιοχή, έχουν
δει απίστευτες βουνοκορφές µε δάση και ανάµεσά τους µεγάλα
νταµάρια, αποτέλεσµα µιας κακής εξορυκτικής διαδικασίας τις
προηγούµενες δεκαετίες. 

Στην περιοχή τίθενται συνέχεια τα διλήµµατα. Ανάπτυξη ή πε-
ριβαλλοντική προστασία; Υπάρχει άραγε σηµείο ισορροπίας
εδώ; 

Νοµίζω ότι αυτό που πρέπει να δούµε, είναι ότι η µεταλλευτική
και εξορυκτική διαδικασία χρειάζεται σήµερα ξεκάθαρους όρους
και κανόνες. Χρειάζονται πρώτα απ’ όλα κανόνες περιβαλλοντι-
κής αδειοδότησης. Διαφορετικά θα ζούµε πάλι ακραίες καταστά-
σεις: από τη µια, η άναρχη και ληστρική εκµετάλλευση και, από
την άλλη, να φτάνουµε στο σηµείο να κλείνουν εργοτάξια και να
έχουµε εισαγωγές βωξίτη σε µια χώρα που είναι κατ’ εξοχήν
χώρα παραγωγής βωξίτη στην Ευρώπη. 

Άρα το πρώτο στο οποίο πρέπει να απαντήσουµε, είναι τι γίνε-
ται µε τους κανόνες περιβαλλοντικής αδειοδότησης και την πε-
ριβαλλοντική νοµοθεσία. 

Δεύτερον, χρειάζεται συστηµατικός έλεγχος της πολιτείας σε
ό,τι αφορά στη διαδικασία της εκµετάλλευσης, τους όρους υγι-
εινής και ασφάλειας, την τήρηση των περιβαλλοντικών δεσµεύ-
σεων. Πρέπει να περνούν οι επιθεωρητές περιβάλλοντος πιο
συχνά να παρακολουθούν τι συµβαίνει διαχρονικά στην περιοχή
αυτή. 
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Χρειάζεται σαφή και λεπτοµερή αναφορά για το ποιες είναι οι
συνέπειες της παραγωγικής εξορυκτικής διαδικασίας για τα
εδάφη, τα νερά, την τοπική οικονοµική δραστηριότητα και ποιοι
είναι οι κανόνες προστασίας και ο χρόνος αποκατάστασης. 

Χρειάζεται κατεύθυνση και πρέπει να οδηγήσετε και εσείς,
κύριε Υπουργέ, τις εταιρείες στο να µπορέσουν να προχωρήσουν
στην υπογειοποίηση της εξορυκτικής διαδικασίας. 

Χρειάζεται συστηµατικός έλεγχος σε όλη τη διαδικασία, από
την κίνηση των βαρέων οχηµάτων µέχρι την ασφάλεια των εκρή-
ξεων, οι οποίες δηµιουργούν πολλές φορές δύσκολες συνέπειες
για τους κατοίκους συγκεκριµένων περιοχών.

Αν λειτουργήσουµε χωρίς κανόνες και διαφάνεια θα δυναµι-
τίσουµε κάθε προσπάθεια ανάπτυξης, χωρίς τη συγκατάθεση
των τοπικών κοινωνιών. Και χωρίς τη συγκατάθεση των τοπικών
κοινωνιών σήµερα δύσκολα µπορούµε να συνεχίσουµε. 

Ένα δεύτερο µεγάλο θέµα είναι το χωροταξικό και οι περιοχές
«NATURA». Πρέπει να µας πείτε τι θα γίνει µε τον Μεταλλευτικό
Κώδικα, το ειδικό χωροταξικό για τη βιοµηχανία και τι πρέπει να
απαντήσει και η Περιφέρεια Στερεάς Ελλάδας για το πώς προ-
χωράµε το χωροταξικό της περιφέρειας. 

Εδώ, υπάρχει –αν θέλετε- ένας παραλογισµός. Η Φωκίδα είναι
κατά το ήµισυ και πλέον περιοχή «NATURA». Ταυτόχρονα, στην
περιοχή αυτή υπάρχουν τα µεγαλύτερα µεταλλεία βωξίτη στην
Ελλάδα. Δεν µπορούµε να έχουµε δύο καρπούζια κάτω από την
ίδια µασχάλη, οπότε θα πρέπει να επιλέξουµε πώς προχωράµε
στις συνθήκες αυτές. Είναι κρίµα που δεν έχουν προχωρήσει οι
τοπικές δράσεις για τα σχέδια διαχείρισης της περιοχής, κυρίως
της Γκιώνας, µια περιοχή η οποία έχει πάρα πολύ µεταλλείο. Θα
πρέπει να προχωρήσουµε στην υπογειοποίηση της εκµετάλλευ-
σης, να υπάρξουν εκµεταλλεύσεις επιφανειακές, όπου αυτές δεν
µπορούν να είναι υπόγειες, όχι όµως σε δασικές εκτάσεις, αλλά
πρέπει συγκεκριµένες περιοχές -που και η Τοπική Αυτοδιοίκηση
και οι σύλλογοι και η κοινωνία θέλει- να µείνουν καθαρές. Αυτές
οι περιοχές πρέπει να είναι η Βαθιά Λάκκα, η χαράδρα Ρεκάς και
η κορυφογραµµή της Γκιώνας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κύριε Πρόεδρε, θα χρειαστώ  ένα λεπτό, σας παρακαλώ. 
Ένα µεγάλο στοίχηµα είναι τα ανταποδοτικά τέλη προς τις το-

πικές κοινωνίες και το αντίτιµο των ιδιωτικών µεταλλείων. Αυτό
πιστεύω, κύριε Υπουργέ, πρέπει να το απαντήσουµε κάποια
στιγµή, διαφορετικά µπαίνουµε σε µια διαδικασία συναλλαγής
των εταιρειών µε ιδιώτες και αυτό είναι –αν θέλετε- αυτό που δη-
µιουργεί τα µεγαλύτερα προβλήµατα στη διαδικασία της εκµε-
τάλλευσης. 

Τέλος, θα ήθελα να κάνω µια αναφορά στους εργαζόµενους
στον εξορυκτικό και µεταλλευτικό κλάδο. Νοµίζω ότι οι εργαζό-
µενοι αυτοί βρίσκονται κάτω από τις πιο δύσκολες συνθήκες ερ-
γασίας. Όποιος δεν έχει δει τι σηµαίνει υπόγεια εκµετάλλευση ή
όποιος δεν έχει δει πώς βγαίνει το αλουµίνιο στην ηλεκτρόλυση,
απέχει µακράν από το τι πάει να πει βαρέα και ανθυγιεινή εργα-
σία. Οι εργαζόµενοι οφείλουν το µέγιστο σεβασµό. Ποτέ δεν
µπορούν να είναι ασπίδα προστασίας για οποιαδήποτε διεκδί-
κηση στην περιοχή. Δεν είναι ασπίδα προστασίας για καµµία εται-
ρεία, για κανέναν οι εργαζόµενοι και οφείλουν το µεγαλύτερο
σεβασµό µας. Χρειάζεται όµως κι εδώ συστηµατικός έλεγχος
από την πολιτεία, διότι, κύριε Υπουργέ, πρέπει να γνωρίζετε ότι
στις εργολήπτριες εταιρείες –το είπατε και εσείς- δουλεύουν και
υπεργολάβοι και πολλές φορές οι αµοιβές των εργαζοµένων σε
τόσο δύσκολες συνθήκες είναι πολύ χαµηλότερες από τις προ-
βλεπόµενες συλλογικές συµβάσεις.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε την κ.

Αφροδίτη Παπαθανάση. 
Το λόγο έχει ο Υφυπουργός, κ. Ιωάννης Μανιάτης, προκειµέ-

νου να δευτερολογήσει.
Ορίστε, κύριε Μανιάτη, έχετε το λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος, Ενέρ-

γειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Η συνάδελφος, κ. Παπαθανάση, έθεσε όλα τα θέµατα. Όλα

αυτά τα ζητήµατα είναι τεράστια. Για παράδειγµα, µόνο το ζή-

τηµα της υγιεινής και ασφάλειας των εργαζοµένων στους συγκε-
κριµένους χώρους και η σχέση ανάµεσα στους εργαζόµενους,
τους υπεργολάβους και τον ανάδοχο είναι επίσης ένα τεράστιο
θέµα. 

Αυτό που µπορώ να πω είναι ότι πριν από δύο µήνες, επιτέλους
µετά από είκοσι, είκοσι πέντε χρόνια απραξίας, δηµοσιεύσαµε
σε Φύλλο Εφηµερίδας της Κυβέρνησης το νέο Κώδικα Μεταλ-
λευτικών και Λατοµικών Εργασιών, όπου περιλαµβάνονται όλες
οι σύγχρονες πρόνοιες και προβλέψεις, από τη µία, για την προ-
στασία του περιβάλλοντος και, από την άλλη, για την προστασία
της υγιεινής και ασφάλειας των εργαζοµένων. 

Θεωρώ, κύριε Πρόεδρε και κυρία συνάδελφε, ότι είναι ένα από
τα κείµενα για τα οποία σε πανευρωπαϊκό επίπεδο µπορούµε να
λέµε ότι κάναµε ένα βήµα µπροστά.

Δεύτερον, όσον αφορά στο ζήτηµα της υπογειοποίησης η τε-
ράστια µεγάλη πρόκληση σε παγκόσµιο επίπεδο της εξορυκτικής
βιοµηχανίας αν µπορεί να κάνει τη δουλειά της υπόγεια, νοµίζω
ότι είναι µια καλή ιδέα αυτό, να δούµε πως µπορούµε να µεγι-
στοποιήσουµε την υπογειοποίηση στις εκµεταλλεύσεις. 

Τρίτον, αναφορικά µε το πόσο πλούτο έχουµε και µε το αν τον
αξιοποιούµε, πρέπει να σας πω ότι στις αρχές αυτής της χρονιάς
συγκρότησα µια επιτροπή, ακριβώς για να δει τι ορυκτό πλούτο
έχει η χώρα µας και πώς µπορούµε να τον αξιολογήσουµε πε-
ραιτέρω. 

Η επιτροπή αυτή έχει κάνει µια εκπληκτική δουλειά και είναι
περίπου στο µέσο του έργου της. Έχει διερευνήσει από τους
εκατό µεταλλευτικούς χώρους, για τους οποίους πήρε εντολή
τους τριάντα. Από τους τριάντα αυτούς χώρους έχει προσδιορί-
σει επτά, για τους οποίους ήδη έχουν δεσµευθεί ότι πολύ σύ-
ντοµα θα µου φέρουν τεύχη δηµοπράτησης. Άρα, λογικά σε
σύντοµο χρονικό διάστηµα, µετά από πολλά χρόνια, η Ελλάδα
θα βγει σε διεθνείς δηµόσιους διαγωνισµούς για νέα µεταλλεία,
τα οποία θα παραχωρήσει έτσι ώστε να έχουµε και µίσθωµα. 

Το ζήτηµα της περιβαλλοντικής αδειοδότησης είναι ένα τερά-
στιο ζήτηµα. Πρέπει να σας πω γι’ αυτό το ζήτηµα, επειδή υπάρ-
χει µια καλή συνεργασία ανάµεσα στις τοπικές κοινωνίες, τις
υπηρεσίες προστασίας περιβάλλοντος και τις δηµόσιες υπηρε-
σίες αξιοποίησης του ορυκτού πλούτου, ότι στο αµέσως επόµενο
Υπουργικό Συµβούλιο, ως δεύτερη ανάγνωση, φέρνουµε το νο-
µοσχέδιο για την περιβαλλοντική αδειοδότηση. Εκεί µέσα θα
δείτε εξαιρετικές διαδικασίες. Απλοποίηση διαδικασιών, από τη
µία, µε στόχο τη µείωση της γραφειοκρατίας και ταυτόχρονα ου-
σιαστικοποίηση των µηχανισµών ελέγχου, έτσι ώστε ό,τι λέµε στα
χαρτιά να γίνεται και στην πράξη. 

Κλείνοντας, θέλω να πω, κύριε Πρόεδρε, µε αφορµή τις παρα-
τηρήσεις της συναδέλφου, αλλά και να ενηµερώσω το Σώµα ότι
υπάρχει µία πανευρωπαϊκή πρωτοβουλία σε εξέλιξη, η λεγόµενη
πρωτοβουλία Φερχόιγκεν, περί την αειφόρο διαχείριση των ορυ-
κτών πόρων όλης της Ευρώπης, µε στόχο να έχουµε βιώσιµη δια-
χείριση αυτού του χώρου και για τις επόµενες γενιές. Στο πλαίσιο
αυτής της πρωτοβουλίας υπάρχει µία σύµπραξη καινοτοµιών,
προκειµένου η Ευρώπη να βρει ακόµη καλύτερες τεχνικές για
αξιοποίηση σε παγκόσµιο επίπεδο. 

Επίσης, είχαµε τη χαρά πριν από λίγες ηµέρες, κατά την επί-
σκεψη που κάναµε στον αρµόδιο Επίτροπο για τη βιοµηχανία,
την ανταγωνιστικότητα και τον ορυκτό πλούτο, τον κ. Ταγιάνι, να
διεκδικήσουµε ως Ελλάδα -και µας δόθηκε- µία από τις έξι µόλις
θέσεις Υπουργών που θα συµµετέχουν στην επιτροπή υψηλού
επιπέδου, η οποία θα χαράξει τους άξονες για µια νέα βιώσιµη
αειφόρο πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης στον ορυκτό πλούτο.
Εµείς και η Σουηδία είµαστε οι δύο πρώτες χώρες από τις είκοσι
επτά που θα καταλάβουν τις έξι θέσεις σε επίπεδο Υπουργών.
Θεωρώ ότι και αυτό είναι ένα θετικό βήµα, προκειµένου να κά-
νουµε καλύτερη αξιοποίηση του ορυκτού πλούτου της χώρας.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡEΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συγχαρητήρια γι’ αυτήν

τη διάκριση-επιλογή για ένα πολύ σοβαρό έργο!
Ευχαριστούµε τον Υφυπουργό Περιβάλλοντος, Ενέργειας και

Κλιµατικής Αλλαγής, κ. Ιωάννη Μανιάτη.
Η τρίτη µε αριθµό 1087/75/19-7-2011 επίκαιρη ερώτηση πρώ-

του κύκλου της Προέδρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του
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Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Αλέκας Παπαρήγα προς
τον Πρωθυπουργό, σχετικά µε το Πρόγραµµα «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ»
δεν συζητείται και διαγράφεται. 

Σε αυτήν την επίκαιρη ερώτηση θα απαντούσε ο Υπουργός
Εσωτερικών.

Θα συζητηθεί τώρα η τέταρτη µε αριθµό 1104/19-7-2011 επί-
καιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του ΣΤ’ Αντιπροέδρου της Βου-
λής και Βουλευτή του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Βαΐτση
Αποστολάτου προς τον Υπουργό Πολιτισµού και Τουρισµού, σχε-
τικά µε την αξιοποίηση των ιαµατικών πηγών της χώρας µας.

Την επίκαιρη ερώτηση εκ µέρους της Κυβερνήσεως θα απα-
ντήσει ο Υφυπουργός Πολιτισµού και Τουρισµού κ. Γεώργιος Νι-
κητιάδης.

Παρακαλείται ο ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. Βαΐτσης Απο-
στολάτος να λάβει το λόγο, προκειµένου να αναπτύξει την επί-
καιρη ερώτησή του.

ΒΑΪΤΣΗΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΤΟΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ερώτηση είναι σχετικά µε την
επιτακτική ανάγκη της προώθησης του ιαµατικού τουρισµού. 

Κύριε Υπουργέ, ξέρετε πάρα πολύ καλά ότι η χώρα µας βρίθει
σε ιαµατικές πηγές, εκ των οποίων ελάχιστες αξιοποιούνται. Μου
δίνεται, µάλιστα, η ευκαιρία να πω ότι µετά το χθεσινό θαύµα
στις Βρυξέλλες, εάν αυτή η χώρα είναι µαγική, είναι γιατί έχει
στην ηφαιστιογενή της δοµή τόσες πολλές θεραπευτικές ιαµατι-
κές πηγές. Και αυτό δεν είναι µύθος να το λέµε. Είναι γνωστό
από την παράδοση ότι πάντα πιστεύαµε πως σε αυτά τα µέρη
υπήρχαν θεοί, δαίµονες, πνεύµατα, δράκοι σαν αυτοί του Άη-
Γιώργη, «Νάγκας», ό,τι δράκοντες µπορείτε να φανταστείτε. Και
το λέω αυτό, γιατί πραγµατικά και σαν γιατρός γνωρίζω τη µε-
γάλη ιαµατική θεραπευτική δράση αυτών των τόπων, αλλά και
την τεράστια χρηµατοοικονοµική δύναµη που έχουν αυτοί οι
χώροι στον τουρισµό. 

Βεβαίως, αναφέροµαι σε αυτήν τη δυσµενή στιγµή της διατά-
ραξης της τουριστικής λειτουργίας του τόπου –εγώ δεν αρέσκο-
µαι να επαναλαµβάνω συνέχεια ότι είναι η βαριά µας βιοµηχανία-
σε µία πηγή, την πρώτη πηγή οικονοµικής παραγωγής πλούτου
στη χώρα, για την οποία παρενθετικά θα πω ότι οφείλει το κρά-
τος να λειτουργήσει ως κράτος. 

Και πάλι θα δανειστώ την αρχαία ελληνική θρησκεία και πίστη
ότι για να υπάρχει κράτος –γι’ αυτό έγινε και η γιγαντοµαχία µε
τους θεούς του Ολύµπου από την Όσσα, τον Κίσσαβο απέναντι-
η βία και ο φόβος πάνε παρέα στο όλο πακέτο. Δεν θα το ανα-
πτύξω. Θα σας πω απλώς ότι η ιδιαιτερότητα της συγκεκριµένης
µορφής του τουρισµού έγκειται ακριβώς στο ότι παρέχει αυτές
τις θεραπευτικές υπηρεσίες που µπορεί να αποδειχθεί –και έχει
αποδειχθεί- ευεργετική για την υγεία και το καλώς έχειν του αν-
θρώπου, θεραπεύοντας µεγάλο αριθµό ασθενειών. Και αυτό
είναι το που την κάνει απολύτως επιτακτική και µεγίστης σηµα-
σίας. Η τακτοποίηση του θεσµικού πλαισίου που διέπει τη λει-
τουργία των ιαµατικών πηγών να έχει αποτελέσει προτεραιότητα
και να έχει ολοκληρωθεί. 

Έχω ενηµερωθεί από απαντήσεις σας σε προηγούµενες σχε-
τικές µου ερωτήσεις στη διαδικασία αναγνώρισης των ιαµατικών
φυσικών πόρων, βάση του ν. 3498/2006. Ανέκυψαν πολλές δυ-
σλειτουργίες, γεγονός που σας ώθησε και στην απόφαση περί
κατάρτισης νέου σχετικού νοµοσχεδίου για την αξιοποίηση των
ιαµατικών φυσικών πόρων και την ανάπτυξη του ιαµατικού του-
ρισµού εντέλει. Το πρόβληµα είναι ότι το συγκεκριµένο νοµοσχέ-
διο έχει αργήσει, µε αποτέλεσµα σε ό,τι αφορά τον ιαµατικό
τουρισµό, τουλάχιστον το φετινό καλοκαίρι φαίνεται ότι πάει χα-
µένο. 

Σήµερα, λοιπόν, και ενώ είµαστε πρώτοι σε πηγές στην Ευ-
ρώπη, στον κόσµο, παραµένουµε ουραγοί, οι τελευταίοι στην
αξιοποίησή τους. Συγκεκριµένα, µε την απογραφή του Ινστιτού-
του Γεωλογικών και Μεταλλευτικών Ερευνών στην Ελλάδα έχουν
καταγραφεί επίσηµα επτακόσιες πενήντα δύο θερµοµεταλλικές
πηγές, εκατόν τέσσερις από αυτές έχουν ανακηρυχθεί επίσηµα,
ως ιαµατικές, ενώ πολύ λίγες, ελάχιστες, έχουν αξιοποιηθεί τε-
λικά και λειτουργούν κανονικά. 

Δεδοµένων αυτών της παρούσας οικονοµικής συγκυρίας και

της συνολικής παραδοχής ότι ο τουρισµός και άρα, κάθε µορφή
αυτού αποτελεί πυλώνα της εθνικής µας οικονοµίας και ουσιώδη
αναπτυξιακό παράγοντα, σας ρωτώ, ποιο είναι το ακριβές χρο-
νοδιάγραµµα ολοκλήρωσης και κατάθεσης του σχετικού σχεδίου
νόµου, για την αξιοποίηση των ιαµατικών φυσικών πόρων και την
ανάπτυξη του ιαµατικού τουρισµού και ποια συγκεκριµένα µέτρα
προβλέπονται για την προώθηση της συγκεκριµένης µορφής
τουρισµού;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον Αντι-

πρόεδρο της Βουλής κ. Βαΐτση Αποστολάτο.
Παρακαλείται ο Υφυπουργός Τουρισµού, κ. Νικητιάδης, να

λάβει το λόγο, προκειµένου να απαντήσει στον ερωτώντα συνά-
δελφο.

Ορίστε, κύριε Νικητιάδη, έχετε το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑΔΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και Του-

ρισµού): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Αποστολάτε, µου δίνετε την ευκαιρία µε το θέµα που θέ-

τετε, να αναδείξω και εγώ µαζί µε σας µια σειρά από ζητήµατα,
αλλά παραλλήλως να αναδείξω και τη σπουδαιότητα των ιαµατι-
κών πηγών εν γένει και ό,τι άλλο µπορεί να προκύψει από αυτές,
για τη χώρα µας και τον τουρισµό.

Προφανώς δεν θα γνωρίζετε ότι εγώ κατάγοµαι από την ηφαι-
στιογενή Νίσυρο.

ΒΑΪΤΣΗΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΤΟΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Το ξέρω πάρα πολύ καλά. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑΔΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και Του-
ρισµού): Το ξέρετε!

Το σπίτι µου, λοιπόν, βλέπει την Καλντέρα. Εγώ περπατάω σε
δρόµους που βγαίνουν ατµοί, οπότε έχω άποψη και έχω ζήσει
ανάµεσα σε ιαµατικές πηγές και ιαµατικά λουτρά.

Θα σας πω, βεβαίως, κάτι ακόµα που ενδεχοµένως να µη γνω-
ρίζετε, αλλά και να γνωρίζετε εσείς, οφείλω να το γνωστοποιήσω,
γιατί πράγµατι αποτελεί ένα λόγο για τον οποίο πρέπει να προ-
χωρήσουµε και φαίνεται ότι αυτή η πατρίδα δεν έχει κάνει τίποτα
για χρόνια ολόκληρα.

Το 1880, δηλαδή πενήντα-εξήντα χρόνια µετά την επανά-
σταση του ’21, στη Νίσυρο λειτούργησε για πρώτη φορά ξενώ-
νας ιαµατικών λουτρών, ο οποίος µέχρι το 1992 διαµορφώθηκε
σε ολόκληρο συγκρότηµα και το 1992 λειτουργούσε υδροθερα-
πευτήριο, ιαµατικές πηγές, ιαµατικά λουτρά, µε εκατό δωµάτια,
µε καζίνο. Προσέξτε αυτό γινόταν, το 1990, όταν η Ελλάδα δεν
είχε παρά ελάχιστα καταλύµατα που να µπορούν να έχουν τέ-
τοια δυναµικότητα.

Είχε διαφηµίσεις σε εφηµερίδες σε ολόκληρο τον κόσµο. Επι-
σκέπτονταν τη Νίσυρο, προκειµένου να θεραπευτούν από τα ια-
µατικά λουτρά της Νισύρου, από διάφορες χώρες του εξωτε-
ρικού. 

Μετά από το σεισµό καταστράφηκαν οι πηγές αυτές. Η Νίσυ-
ρος είναι ένα µέρος γεµάτο µετανάστες, δυστυχώς έχουµε πάνω
από οκτώ χιλιάδες στη διασπορά και έχουµε χίλιους κατοίκους
στη Νίσυρο. Ένας από αυτούς είναι ο Ανδρέας Παντελίδης, γιός
του Πανταλέωνος Παντελίδη, που είχε ανοίξει αυτές τις πηγές.
Αυτός, λοιπόν, ήρθε και ξεκίνησε τις πηγές στο ίδιο ακριβώς
µέρος -πετρόχτιστο, όπως παλαιά ήταν το κτίσµα που λειτουρ-
γούσε- µε µεγάλη επιτυχία. Υπήρξαν κάποιες δυσκολίες, αλλά
πιστεύουµε ότι πολύ γρήγορα θα ξεπεραστούν, έτσι ώστε να λει-
τουργήσει.

Ανέφερα το παράδειγµα απλώς για να καταδείξω κάτι, που το
1880, 1890 παρήγαγε πλούτο και έφερνε χρήµατα για ένα µικρό
νησάκι, τη Νίσυρο, από ένα γιατρό που είχε ένα όραµα, που είδε
τις πηγές. Μάλιστα την πηγή την έλεγαν πηγή Θερµιανή και από
εκεί υπάρχει η Παναγία η Θερµιανή, για την οποία έχουν κι εκ-
κλησία και τη λατρεύουν ιδιαιτέρως στη Νίσυρο. Οπότε, υπάρχει
για µας ένα τεράστιο ενδιαφέρον και ο οµιλών αντιλαµβάνεστε
ότι έχει και µια µεγαλύτερη ευαισθησία.

Αναφερθήκατε στο νοµικό καθεστώς του ν. 3498/2006. Ξεκί-
νησε να βάλει κάποια πράγµατα στη θέση τους αλλά, δυστυχώς,
αυτό το καθεστώς -όπως το αναφέρατε άλλωστε- είναι και δα-
πανηρό αλλά και δεν µπορεί εύκολα να διασφαλίσει τη νοµιµο-
ποίηση των πηγών αυτών, προκειµένου  να λειτουργήσουν, να
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πάρουν δηλαδή ένα σήµα λειτουργίας. Ούτε οι δήµοι ούτε η ΕΤΑ
κατάφεραν αυτά που είναι δικά τους, αυτές τις ιαµατικές πηγές
να τις νοµιµοποιήσουν, έτσι ώστε να πάρουν ένα σήµα προκει-
µένου να λειτουργήσουν.

Επειδή πέρασε λίγο ο χρόνος, απλώς θα προσθέσω εδώ στην
πρωτολογία µου κάτι ακόµα. Και χαίροµαι, γιατί συµπτωµατικώς
είναι εδώ και ο συνάδελφος κ. Λοβέρδος, ο οποίος µε τα θέµατα
της υγείας έχει άµεση επαφή και έχουµε ήδη κάνει συνεννοήσεις,
προκειµένου να δούµε πώς θα διασφαλίσουµε όχι απλώς το να
µπορούµε να κάνουµε ιαµατικές πηγές, αλλά να µπορούµε να
κάνουµε λουτροπόλεις, πώς θα διασφαλίσουµε ότι θα υπάρχει
µονίµως γιατρός, ο οποίος θα λειτουργεί στις λουτροπόλεις,
ώστε να καταφέρουµε να έρθουν τα ταµεία από το εξωτερικό,
που θέλουν την παρουσία γιατρού, προκειµένου να φέρουν τους
ασθενείς ή όποιον θέλουν για να κάνουν τις διακοπές τους ή και
παραλλήλως να κάνουν ιαµατικά λουτρά.

Στη δευτερολογία µου θα σας πω και ό,τι άλλο έχουµε κάνει.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Το λόγο έχει ο κ.

Βαΐτσης Αποστολάτος.
ΒΑΪΤΣΗΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΤΟΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Κύριε Υπουργέ, είναι συγκινητική η παραµυθία της ιστορίας της
πατρίδας σας και χαίροµαι που την αναφέρατε τόσο ωραία και
κατεγράφη στα Πρακτικά αυτής της Αίθουσας.

Θέλω, όµως, να σας πω ότι είσαστε υποχρεωµένοι από αυτά
που λέτε επιτέλους  να φτιάξετε κράτος, διότι αυτόν τον «ΚΑΛ-
ΛΙΚΡΑΤΗ» γιατί τον κάνατε; Δεν είναι δυνατόν σε αυτήν τη χώρα
να λειτουργούν από λουτρά ελληνικά, ελληνιστικά, ρωµαϊκά, βα-
λανεία, τούρκικα χαµάµ και ό,τι άλλο θέλετε. Και µιας και έχετε
δίπλα σας το µεγάλο Υπουργό Υγείας σήµερα, θέλω να πω ότι
οι ιαµατικές πηγές είναι µία πολύ φθηνή οικονοµικά, αλλά πολύ
ακριβή θεραπευτική µέθοδος για παθήσεις που οι Άγγλοι, οι βό-
ρειοι πρέπει να µάθουν να ζουν µαζί τους, όπως είναι οι ρευµα-
τικές παθήσεις λόγω κλίµατος. Εδώ, λοιπόν, οι άνθρωποι γίνονται
καλά και είναι ευτυχισµένοι και δεν καταναλώνουν αντιφλεγµο-
νώδη φάρµακα µε τις χιλιάδες παρενέργειες και δεν επιβαρύ-
νουν µε τα φάρµακα αυτά τον προϋπολογισµό του κράτους κ.λπ..

Μου είπατε και το παράδειγµα, επειδή είµαι γιατρός, του για-
τρού που απαιτούν οι Ευρωπαίοι να βρίσκεται εκεί. Υπάρχουν χι-
λιάδες άνεργοι συνάδελφοί µου -και αυτό αφορά τον
παρακείµενο Υπουργό σας- οι οποίοι γνωρίζουν πάρα πολύ καλά
το θέµα -όπως κι εγώ πριν από τριάντα χρόνια- του ιαµατικού
τουρισµού και των γιατρών που πρέπει να παρευρίσκονται εκεί
και οι οποίοι µε µεγάλη χαρά, φαντάζοµαι, σήµερα θα προσέφε-
ραν τις υπηρεσίες τους, θα εξασκούσαν το λειτούργηµα και θα
ήταν σαν να κάνουν και διακοπές.

Επί του θέµατος, επαναλαµβάνω ότι µιλάµε για ένα περιορι-
σµένο κόστος που επιφέρει µεγάλα κέρδη. Μιλάµε, δηλαδή, για
µια ανεκµετάλλευτη δυναµική της χώρας µας, η οποία πρέπει αρ-
χικά να καταγραφεί στο σύνολό της. 

Ο Γιάννης Ξανθούλης ο συγγραφέας, είναι Αλεξανδρουπολί-
της, από τη Θράκη και προσωπικός µου φίλος χρόνια. Έχει βγά-
λει ένα βιβλίο και αναφέρει µία προς µία τις ιαµατικές πηγές
αυτές, την ιστορία τους και τη δυνατότητά τους. Άρα και η κατα-
γραφή αυτή είναι έτοιµη.

Να γίνουν οι απαραίτητες µελέτες στη συνέχεια, να προχωρή-
σουµε τάχιστα στην άρτια οργάνωση των κατάλληλων υποδοµών
και τώρα πλέον χρήµατα, πράγµατι, υπάρχουν. Με αυτόν τον
τρόπο θα προκύψει, πιστεύω, σηµαντική πηγή εσόδων τόσο για
τις λουτροπόλεις όσο και για την εθνική µας οικονοµία. Χαρα-
κτηριστικά αναφέρω το παράδειγµα της γείτονός µας Ιταλίας,
όπου οι πηγές είναι πολύ λιγότερες, οι λεγόµενες thermae, οι
θέρµες, οι υποδοµές αξιοποίησής τους, όµως είναι τόσο ανα-
πτυγµένες που προσελκύουν πολύ περισσότερους τουρίστες
που τους φέρνουν απίστευτα κέρδη. 

Βρισκόµαστε, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, τρείς µήνες µετά την τε-
λευταία σας απάντηση περί του καταρτιζοµένου νοµοσχεδίου και
ένα µήνα πριν τη λήξη της φετινής καλοκαιρινής περιόδου του
τουρισµού. Δεν έχουµε εικόνα κανενός σχετικού νοµοσχεδίου.
Δεν έχει ξεκινήσει επίσηµα καµµιά συζήτηση. Δεν έχουν ληφθεί
στοιχειώδη µέτρα για την ενίσχυση και προώθηση αυτής της
µορφής τουρισµού, η οποία ειδικά σήµερα συνδυαζόµενη µε τον

θερµαλισµό, τα γνωστά spa, τη νέα αυτή τάση που συνδυάζει τις
ιαµατικές θεραπείες για την ευεξία, το well-being, το wellness και
την οµορφιά, γίνεται και θα γίνεται ολοένα και πιο δηµοφιλής 

Χρειαζόµαστε, λοιπόν, αυτόν τον τουρισµό µε γερές βάσεις
και είναι πολύ µεγάλο το πλήγµα που δέχεται αυτό το κοµµάτι
της οικονοµίας ειδικά φέτος µε την όλη εικόνα που έχει διαµορ-
φωθεί στη χώρα, τις κινητοποιήσεις που καθηλώνουν, παραλύ-
ουν τα πάντα και µε όλα αυτά που γνωρίζουµε και γνωρίζετε, στα
οποία δεν θέλω να επεκταθώ άλλο. Αυτό που µε νοιάζει, λοιπόν,
είναι να διασφαλίσουµε όλα εκείνα τα µέσα για ένα αειφόρο, βιώ-
σιµο, ανταγωνιστικό τουρισµό, ο οποίος απευθύνεται δε σε όλες
τις ηλικίες, σε όλες τις κοινωνικές οµάδες, σε όλο τον κόσµο και
δεν περιορίζεται σε τρεις µήνες το καλοκαίρι, ίσως σε δώδεκα,
για να µην πω δεκατρείς. Ενεργό κοµµάτι αυτού του τουρισµού
οφείλει να γίνει ο ιαµατικός τουρισµός, ο οποίος αντικατοπτρίζει
την ελληνική ιστορία, ιατρική τέχνη και παράδοση και θα µπο-
ρούσε να αποδειχθεί µέγιστο προνόµιο για την τουριστική και οι-
κονοµική µας ανάπτυξη. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον Αντι-

πρόεδρο της Βουλής,  κ. Αποστολάτο. 
Παρακαλείται ο Υφυπουργός Τουρισµού, κ. Γεώργιος Νικητιά-

δης, να λάβει το λόγο για να δευτερολογήσει. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑΔΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και Του-

ρισµού): Θα επεκτείνω, κύριε συνάδελφε, τη σκέψη σας, αφού
πρώτα ερµηνεύσω -είµαι βέβαιος ότι θα το κάνατε και εσείς- τη
συντοµολογία spa, γιατί τη χρησιµοποιούµε συχνά, αλλά ο πε-
ρισσότερος κόσµος δεν ξέρει από που προέρχεται. Είναι το san-
itas per aqua, δηλαδή «υγεία διά µέσω του νερού», του ύδατος
και αυτό πρέπει να το ξέρουµε γιατί δεν είναι απαραιτήτως κάτι
που συνδέεται µε botox και οτιδήποτε άλλο. Συνδέεται µε αυτήν
καθ’ αυτήν την υγεία και αυτός είναι ο στόχος ο δικός σας και το
αντιλαµβάνοµαι και εκεί πρέπει να στοχεύουµε και εµείς. Θέλω
να πιαστώ και από την αναφορά σας στο «όλες τις ηλικίες», γιατί,
πραγµατικά, αν θέλουµε να αναπτύξουµε τον ιαµατικό τουρισµό,
το θερµαλισµό, πρέπει να προχωρήσουµε  στη θαλασσοθερα-
πεία, πρέπει να προχωρήσουµε σε αυτό που είπατε, το ευ ζην,
την ευεξία, όλα αυτά που, πραγµατικά, µπορούν να φέρουν έναν
τεράστιο πλούτο στη χώρα µας. 

Τώρα, να σας πω τι έχουµε κάνει µέχρι σήµερα, για να απα-
ντήσω και ευθέως στα ερωτήµατα και να σας πω ποιος είναι ο
προγραµµατισµός µας. 

Κατ’ αρχάς, εγώ είδα αυτό το καθεστώς, όπου είχαµε όλες
αυτές τις δυσλειτουργίες, την αδυναµία να µπορέσουν να νοµι-
µοποιηθούν οι πηγές, την αδυναµία να νοµιµοποιηθεί το ιδιοκτη-
σιακό καθεστώς, αυτό καθ’ αυτό, δηλαδή να µην ξέρουµε: Οι
δήµοι τις εκµεταλλεύονται; Η ΕΤΑ τις εκµεταλλεύεται; Μπορούν
να τις παραχωρήσουν σε ιδιώτες; Υπό ποίο καθεστώς θα τις πα-
ραχωρήσουν σε ιδιώτες, όταν µάλιστα έχουµε κι ένα τεράστιο
ενδιαφέρον; Δηλαδή, στη Νίσυρο, που αναφέρθηκα εγώ πριν,
υπάρχει ένα τεράστιο ενδιαφέρον για πάρα πολύ µεγάλες επεν-
δύσεις και δυστυχώς δεν έχουµε καταφέρει ακόµα να προχωρή-
σουµε, βεβαίως σε συνδυασµό µε τις οικονοµικές αδυναµίες που
είχαµε και που είµαι απολύτως βέβαιος ότι µετά και από τα χθε-
σινά εξαιρετικά για την πατρίδα µας γεγονότα στις Βρυξέλλες,
θα πάρουν µια άλλη τροπή και επιτέλους θα αρχίσουν και οι
επενδύσεις να παίρνουν µια άλλη πορεία. 

Να πω, λοιπόν, ότι εµείς συναντήσαµε µέσα σε δέκα µήνες πε-
ρίπου όλους τους εκπροσώπους των Συνδέσµων Δήµων και Κοι-
νοτήτων ιαµατικών πηγών της χώρας, τους εκπροσώπους ΟΤΑ,
στην περιοχή των οποίων υπάρχουν ιαµατικές πηγές. Κάναµε ιδι-
αίτερη συνάντηση µε εκπροσώπους του Υπουργείου Υγείας, του
Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων και της ΕΤΑ,
γιατί κι εκείνη έχει το θέµα του ιδιοκτησιακού καθεστώτος, µε εκ-
προσώπους από το ΙΓΜΕ, το οποίο έχει άποψη για την υδροβιο-
λογία, για όλα αυτά τα ζητήµατα, µε εκπροσώπους του
ξενοδοχειακού επιµελητηρίου και του HATTA, προκειµένου να
δούµε και τη δική τους προσέγγιση σε ό,τι αφορά την ανάπτυξη
αυτού του τουριστικού προϊόντος. 

Αυτήν τη στιγµή, µετά από διαβούλευση πάρα πολλών µηνών,
είµαστε πια σε θέση να αρχίσουµε να επεξεργαζόµαστε ένα σχέ-
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διο νόµου σε συνεργασία µε το Υπουργείο Υγείας. Το τονίζω
αυτό, γιατί αν θέλουµε, πραγµατικά, να φέρουµε τα ταµεία εδώ,
είναι απαραίτητη η πρωτοβάθµια φροντίδα. Είναι υποχρεωτικό.
Δεν θα έλθει ποτέ κανένα ταµείο αν δεν έχουµε πρωτοβάθµια
φροντίδα.

Να δούµε αν µπορούµε να χαρακτηρίσουµε κάποια από αυτά
και µε ποιο τρόπο λουτροπόλεις. Παραδείγµατος χάριν, στην Αι-
δηψό που υπάρχουν πολλές ιαµατικές πηγές και πολλά συγκρο-
τήµατα, όλα αυτά αποτελούν µια λουτρόπολη και έτσι θα έπρεπε
να χαρακτηρίζεται.

Μπορώ να σας πω ότι µέχρι το τέλος του χρόνου θα έχουµε
δώσει στη διαβούλευση ένα σχέδιο νόµου που θα συζητήσουµε
και στις επιτροπές και εδώ στο Κοινοβούλιο, ώστε να αρχίσουµε
µ’ έναν επαγγελµατικό, επιστηµονικό, σωστό παραγωγικό τρόπο
να εκµεταλλευόµαστε αυτόν τον απίστευτο πλούτο που έχει η
πατρίδα µας. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ. Νι-

κητιάδη.
Η πέµπτη µε αριθµό 1102/19-7-2011 επίκαιρη ερώτηση πρώ-

του κύκλου της Βουλευτού του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αρι-
στεράς κ. Ευαγγελίας Αµµανατίδου-Πασχαλίδου προς τους
Υπουργούς Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων και Εξωτερικών,
σχετικά µε τη θέση του Υπουργείου για τη χρήση ελληνικής ονο-
µασίας σε βρώσιµες ελιές της Τουρκίας, δεν συζητείται λόγω κω-
λύµατος του Υπουργού και διαγράφεται. 

Θα συζητηθεί τώρα η τρίτη µε αριθµό 1108/19-7-2011 επίκαιρη
ερώτηση δευτέρου κύκλου του Βουλευτή του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδας κ. Κωνσταντίνου Καζάκου προς τον Υπουργό
Πολιτισµού και Τουρισµού, σχετικά µε τις κρατικές σκηνές και
τις συλλογικές συµβάσεις που ισχύουν σ’ αυτές.

Στην επίκαιρη ερώτηση θα απαντήσει ο Υφυπουργός Πολιτι-
σµού και Τουρισµού κ. Νικητιάδης.

Το λόγο έχει ο ερωτών συνάδελφος κ. Καζάκος για να αναπτύ-
ξει προφορικά την ερώτηση ερώτησή του.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΖΑΚΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, αυτή η λαίλαπα των µέτρων τον τελευταίο

καιρό έχει φέρει σε απόγνωση τους εργαζόµενους της χώρας
µας και τους µετατρέπει συνεχώς σε υποαπασχολούµενους και
ανέργους. Έχουν έρθει και πολλά µέτρα που αφορούν τις κρα-
τικές σκηνές, που δεν θα έπρεπε. 

Έχουµε την αίσθηση, παρακολουθώντας την πραγµατικότητα,
την εικόνα που παρουσιάζουν τα κρατικά θέατρα ότι, ενώ έχετε
ένα σωρό συµβούλους, σηµαντικούς ανθρώπους του θεάτρου,
δεν φαίνεται να σας έχουν δώσει µια συνολική, σφαιρική εικόνα
για την αποστολή και το ρόλο των κρατικών θεάτρων µέσα στην
ελληνική κοινωνία.

Αυτά τα προθέµατα το «Εθνικό», το «Κρατικό» παραπέµπουν
σε συγκεκριµένο περιεχόµενο και συγκεκριµένη αποστολή. Αυτή
δεν εξυπηρετείται. Η υποχρηµατοδότηση αυτών των θεάτρων
είναι χρόνιο πρόβληµα -το ξέρουµε από παλιά- γιατί είναι ελάχι-
στο το ποσοστό του 0,45% -ή έφτανε 0,55%- της χρηµατοδότη-
σης του Υπουργείου Πολιτισµού από τον προϋπολογισµό. 

Τώρα όµως, έχετε κάνει µεγάλες περικοπές. Κυκλοφορούν
διάφορες φήµες ότι θα υπαχθούν στο καθεστώς των ΔΕΚΟ. Κά-
ναµε παραστάσεις και το πήρατε πίσω, ότι δεν θα υπαχθούν τα
θέατρα. Τελικά, περικόπτονται τα οδοιπορικά των ΔΕΚΟ, περι-
κόπτονται και τα εκτός έδρας των ηθοποιών των κρατικών θεά-
τρων και του υπόλοιπου προσωπικού και δεν µπορούν να κάνουν
περιοδείες. Ματαιώνονται παραστάσεις των κρατικών θεάτρων
αυτήν τη στιγµή από τις περικοπές. Οι άνθρωποι δεν µπορούν
να ζήσουν. 

Μετά τις περικοπές που έχετε κάνει, δεν δίνετε ούτε τις επιχο-
ρηγήσεις. Καθυστερούν σε σηµείο που τα κρατικά θέατρα δεν
µπορούν να βγουν στην αγορά να ψωνίσουν, δεν µπορούν να πά-
ρουν ούτε κουµπιά! Έχουµε ανακαλύψει πάλι το φτωχό θέατρο
προ πεντηκονταετίας, χωρίς σκηνικά, χωρίς κουστούµια, όπου
γίνονται µεταποιήσεις από την αποθήκη και όλα τα έργα παίζο-
νται µ’ έναν πανοµοιότυπο τρόπο και έχουν χάσει τη σηµασία
τους.

Οι όροι «Εθνικό Θέατρο», «Κρατικό Θέατρο», «Εθνική Λυρική

Σκηνή» σηµαίνουν ότι αυτά τα θέατρα ανήκουν σε όλους τους
Έλληνες, σε όλη την επικράτεια, και ο ρόλος τους είναι συγκε-
κριµένος. Παρέχουν παιδεία κατά βάσιν στον ελληνικό λαό, αι-
σθητική καλλιέργεια και υψηλού επιπέδου ψυχαγωγία -αυτός
είναι ο ρόλος τους- και µάλιστα σ’ έναν λαό που έχει µείνει σο-
βαρά πολύ πίσω στα θέµατα της παιδείας. Έχουµε λαό αγραµ-
µάτων στην ουσία, µε τεράστιο ποσοστό αναλφαβητισµού, και
τα θέατρα έχουν µεγάλη ευθύνη απέναντι σ’ αυτή την κατά-
σταση, ειδικά στις σηµερινές συνθήκες. 

Στις σηµερινές συνθήκες τα θέατρα έχουν συγκεκριµένο ρόλο.
Πέρα από την παιδεία και την αισθητική καλλιέργεια, πρέπει να
τονώνουν το ηθικό του λαού µας. Είναι βασικός ρόλος σ’ αυτές
τις εποχές. Κι αυτό θέλει συγκεκριµένη πολιτική κατεύθυνση. Δεν
µπορούµε τώρα να παίρνουµε από την παγκόσµια πολιτιστική
κληρονοµιά τα µεγάλα έργα, αλλά πρέπει να χτίζονται έργα,
όπως γίνεται σ’ όλες τις δύσκολες εποχές. Σε εποχές πολέµου,
όπως στην εποχή της ελληνικής Κατοχής, και σε εποχές δικτα-
τοριών το θέατρο παίζει έναν άλλο ρόλο. Ψάχνει να βρει τρόπους
να επικοινωνήσει µε το κοινό και να θεραπεύσει τις πραγµατικές
ανάγκες των ηµερών. Και όταν η εποχή οµαλοποιείται, ξαναγυ-
ρίζουµε πάλι στα κλασικά έργα και στους µεγάλους συγγραφείς.
Αυτό είναι βασικός κανόνας. 

Ένας άλλος βασικός ρόλος των κρατικών σκηνών είναι η υπο-
βοήθηση της ελληνικής δραµατουργίας, του σύγχρονου ελληνι-
κού έργου, γιατί χωρίς σύγχρονο ελληνικό έργο δεν έχουµε
θέατρο -µπορεί να έχουµε σπουδαίες παραστάσεις ξένων έργων,
ισχυρό καλλιτεχνικό δυναµικό, αλλά δεν έχουµε θέατρο- και αυτό
το ρόλο δεν τον παίζουν, κατά κανόνα και κατά σύστηµα. Και
αυτό δεν γίνεται  περιµένοντας να τους έρθουν έργα να διαβά-
σουν και να πουν ότι είναι χαµηλής ποιότητας. Δεν µπορούµε να
τα παίξουµε και διαλέγουµε ξένα ή διαλέγουµε από µία περιοχή
του νεοελληνικού θεάτρου, που δεν είναι το ζητούµενο σήµερα.
Πρέπει να έχουν µια µόνιµη σκηνή, όπου οι Έλληνες συγγραφείς
θα βλέπουν τα έργα τους να παίζονται, γιατί εκεί µαθαίνουν τη
συγγραφή του θεατρικού έργου. Δεν µαθαίνεται στο γραφείο,
δεν είναι συγγραφή που γίνεται στο γραφείο και λέει ο συγγρα-
φέας: έχω είκοσι έργα στο γραφείο µου έτοιµα. Οι συγγραφείς
από τα αρχαία χρόνια, από τον Αισχύλο µέχρι σήµερα, δηµιουρ-
γούνται, ωριµάζουν και γίνονται αποτελεσµατικοί µέσα στο θέα-
τρο, στις κουίντες, παρακολουθώντας τους θεατές και τη σκηνή.
Αυτό θέλει ειδική πολιτική αντίληψη, θέλει κατεύθυνση, και δεν
υπάρχει τώρα. 

Ακούµε ότι µελετάτε συγχώνευση των κρατικών σκηνών σ’
έναν µεγάλο οργανισµό, όπως είναι το Μέγαρο Μουσικής ή δεν
ξέρω ποιο άλλο. Ελπίζω ότι δεν θα συµβούν τέτοια πράγµατα,
γιατί θα είναι τερατουργήµατα. Εδώ δεν µπορεί να διοικηθεί ένα
θέατρο. Αυτά τα τεράστια πράγµατα πώς θα ελεγχθούν; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Σπρώχνετε τους διοικούντες τα θέατρα στο να βρίσκουν ιδιώ-

τες χρηµατοδότες και έχουµε φθάσει µάλιστα στο να έχουµε το
εξής φαινόµενο: Ένα ΔΗΠΕΘΕ, που θέλει να κάνει τη δουλειά
του -και είναι από τα αξιόλογα ΔΗΠΕΘΕ- να έχει µεταβληθεί σε
ανώνυµη εταιρεία, για να µπορεί να τα βγάλει πέρα, να συλλέγει
πόρους, για να κάνει τη δουλειά του µε µια αξιοπρέπεια. 

Το καθεστώς των ηθοποιών, των τεχνικών και του διοικητικού
προσωπικού των κρατικών θεάτρων που ισχύει αυτήν τη στιγµή
είναι ότι αυτοί είναι σε µία ανασφάλεια, σ’ έναν τρόµο, πραγµα-
τικά. Διότι λάβετε υπ’ όψιν σας ότι οι συλλογικές συµβάσεις
έχουν καταργηθεί και ισχύουν πεντάµηνες και οκτάµηνες συµ-
βάσεις. 

Πρέπει να ξέρετε ότι όταν ένα κρατικό θέατρο προσλαµβάνει
µε πεντάµηνη σύµβαση έναν ηθοποιό, αυτός ο ηθοποιός είναι
ήδη δύο και τρία χρόνια άνεργος. Και όταν θα απολυθεί, µετά
την πεντάµηνη σύµβαση, θα ξαναµείνει ένα ή δύο χρόνια άνερ-
γος. Οι άνθρωποι αυτοί περνούν όλη τη ζωή τους και δεν µπο-
ρούν να συγκεντρώσουν τα ένσηµα ούτε για την κατώτερη
σύνταξη. Είναι ειδικές και ευαίσθητες οι συνθήκες αυτής της
δουλειάς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Παρακαλώ καταλήγετε. 
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ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΖΑΚΟΣ: Δεν πρέπει να τους αντιµετωπί-
ζετε σαν µόνιµους µισθωτούς, όπως είναι άλλοι µόνιµοι υπάλλη-
λοι. 

Με συγχωρείτε, κύριε Πρόεδρε και σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Κύριε Καζάκο, δεν είχα

το κουράγιο να σας διακόψω. Απολάµβανα την οµιλία σας και
έτσι βγήκαµε εκτός χρόνου και εκτός Κανονισµού, αλλά σας ευ-
χαριστούµε. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΖΑΚΟΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε,
για την ανοχή σας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Παρακαλείται ο κ. Νι-
κητιάδης να απαντήσει εκ µέρους της Κυβερνήσεως στον ερω-
τώντα συνάδελφο. 

Ορίστε, κύριε Νικητιάδη, έχετε το λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑΔΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και Του-

ρισµού): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κατ’ αρχάς, οφείλω να δηλώσω πως θεωρώ ευτυχή συγκυρία

η Κυβέρνηση να τίθεται υπό τη δαµόκλειο σπάθη του κοινοβου-
λευτικού ελέγχου µε φορέα ένα µεγάλο άνθρωπο του θεάτρου.
Δεν είναι όλοι ίδιοι, κύριε Καζάκο. Μακάρι όλοι οι ηθοποιοί να
ήταν σαν εσάς. Μακάρι! Ο έλεγχος, λοιπόν, από εσάς, µας τιµά. 

Από εκεί και πέρα, εγώ θα συµφωνήσω µε τα περισσότερα από
όσα αναφέρατε, όπως συµφωνεί και η Κυβέρνηση, απλώς θα δια-
φοροποιηθώ σε ό,τι αφορά τις επιµέρους επιλογές, γιατί δεν
είναι η Κυβέρνηση, που θα αποφανθεί αν θα επιλέξεις να ανεβά-
σεις το άλφα ή το βήτα έργο. Υπάρχουν οι ειδήµονες, αυτοί που
κατ’ εξοχήν γνωρίζουν καλύτερα τα πράγµατα και ο πολιτικός
είναι εκεί, για να δώσει τις πολιτικές κατευθύνσεις. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΝΙΩΤΗΣ)

Ωστόσο, υπάρχει µια σειρά από ζητήµατα που θέτετε, στα
οποία πρέπει να απαντήσω, προκειµένου και να σας ενηµερώσω,
αλλά και να έχετε και την ορθή άποψη για το τι γίνεται, δεδοµέ-
νου ότι κάποια πράγµατα έχουν αλλάξει, κάποια πράγµατα δεν
είναι όπως εσείς τα αναφέρετε και ενδεχοµένως δεν φταίτε εσείς
γι’ αυτό, ίσως να φταίµε και εµείς. 

Κατ’ αρχάς, να σας πω πως σε ό,τι αφορά τις επιχορηγήσεις
συνολικώς –και το έχουµε ξαναπεί εδώ στο Κοινοβούλιο- πρώτη
φορά ελληνική Κυβέρνηση έβαλε όρους αντικειµενικούς και είπε
ότι δεν θα πραγµατοποιηθεί καµµία χρηµατοδότηση στον πολι-
τισµό, αν δεν υπάρχουν κριτήρια. Πρώτη φορά! Κάναµε το Μη-
τρώο Επιχορηγουµένων Οργανισµών και κανένας πια
πολιτιστικός φορέας, σωµατείο, εκκλησία, οποιοσδήποτε που
θέλει να λάβει επιχορήγηση δεν µπορεί να επιχορηγηθεί, επειδή
το αποφάσισε ο άλφα Υπουργός σήµερα, ο βήτα Υπουργός
αύριο, ο Βουλευτής, ο κυβερνητικός, ο φίλος, ο ένας, ο άλλος. 

Όλοι είναι υποχρεωµένοι να υποβάλουν το αίτηµά τους. Όλοι
είναι υποχρεωµένοι να καταγραφούν, για να γνωρίζουµε ποιος
είναι ο φορέας που ζητά να επιχορηγηθεί, να ξέρουµε τι έχει
κάνει µέχρι σήµερα, να ξέρουµε αν υπάρχουν άλλοι που ενδια-
φέρονται να τον βοηθήσουν, να ξέρουµε αν έχει ακροατήριο, να
ξέρουµε αν κάποιος έχει δώσει παραστάσεις –για παράδειγµα-
αν πρόκειται για θίασο µιας περιοχής. Άρα, η φιλοσοφία µας για
πρώτη φορά αντικειµενικοποιεί το σύστηµα, µε το οποίο γίνονται
οι χορηγίες και αυτό είναι πάρα πολύ σοβαρό. 

Δεύτερον, σας βεβαιώνω κατηγορηµατικώς –και είναι επιλογή
µας αυτή- ότι ούτε το Εθνικό Θέατρο ούτε το Κρατικό Θέατρο
Βορείου Ελλάδος πρόκειται να υπαχθούν σε καθεστώς ΔΕΚΟ.
Τελεία και παύλα. Είναι η δήλωσή µας, είναι απόφαση του Υπουρ-
γείου, του κ. Γερουλάνου, είναι η απόφαση της Κυβέρνησης. Συ-
νεπώς, µην έχετε καµµία ανησυχία περί τούτου, όπως
παραλλήλως δεν πρόκειται τα ΔΗΠΕΘΕ, τα περιφερειακά θέα-
τρα, να τεθούν υπό καθεστώς ΔΕΚΟ. 

Επιπροσθέτως, σχετικά µε τις ρυθµίσεις που αφορούν τους
εργαζόµενους, δεν νοµίζω ότι εσείς θέλετε να έχουµε οποιαδή-
ποτε διάκριση. Ίδιοι είναι οι εργαζόµενοι εδώ, ίδιοι είναι οι εργα-
ζόµενοι και εκεί. Παντού θα πρέπει να έχουµε µια ισονοµία στον
τρόπο που αντιµετωπίζονται. 

Έχετε απόλυτο δίκιο στο ζήτηµα που θέτετε, σε σχέση µε τα
µεταφορικά. Είναι προφανές ότι το ποσό, το οποίο είχε ανακοι-
νωθεί και είχε εγκριθεί κατ’ αρχάς δεν είναι διόλου επαρκές, προ-

κειµένου να γίνει η οποιαδήποτε µετακίνηση, αλλά δεν έχει ψη-
φιστεί κανένας νόµος. Γι’ αυτό είναι η διαβούλευση, γι’ αυτό είναι
η συζήτηση, γι’ αυτό είναι ο διάλογος που η δική µας Κυβέρνηση
ξανά καθιέρωσε, προκειµένου να συζητάµε, προκειµένου να βλέ-
πουµε πριν καν φθάσει στη Βουλή οποιοδήποτε νοµοθέτηµα. 

Και σας βεβαιώνω, λοιπόν, ότι το ποσό θα παραµείνει το ίδιο,
στα 112 ευρώ, που ήταν για τη µετακίνηση και όχι τα 60-65 ευρώ,
όσα είχαν ανακοινωθεί και ορθώς εκτιµούµε ότι δηµιούργησαν
αντιδράσεις στον κόσµο.

Όµως, στη δευτερολογία µου θα σας αναφέρω και για τα άλλα
ζητήµατα που θέτετε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ο ερωτών Βουλευτής
Επικρατείας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας, κ. Κων-
σταντίνος Καζάκος, έχει το λόγο να αναπτύξει την ερώτησή του.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΖΑΚΟΣ: Δεν είναι 112 ευρώ τα εκτός
έδρας. Ήταν 140 ευρώ. Και πήγαν 112 ευρώ και µάλιστα, θα δί-
νεται ένα µέρος από αυτά και θα πρέπει να µαζεύουν αποδείξεις
40 ευρώ περίπου και έχουµε µια εικόνα αποκαρδιωτική να βλέ-
πουµε τα βράδια ηθοποιούς που πάνε σε µια ταβέρνα να φάνε,
να µαζεύουν από κάτω πατηµένες αποδείξεις για να τις πάνε να
πάρουν και το υπόλοιπο επίδοµα στο τέλος της περιοδείας. Αυτά
είναι πράγµατα που δεν επιτρέπονται. Δεν πρέπει να γίνονται
αυτά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑΔΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και
Τουρισµού): Όχι, αποδείξεις, κύριε Καζάκο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΖΑΚΟΣ: Αυτή, όµως, η περικοπή των επι-
δοµάτων έχει γίνει. Έγινε περικοπή, όπως έχουν γίνει µεγάλες
περικοπές στη χρηµατοδότηση των θεάτρων, που τώρα πρέπει
να το αντιληφθείτε αυτό, ότι σε αυτές τις εποχές θα έπρεπε να
δίνετε παραπάνω λεφτά στα θέατρα, γιατί τώρα πρέπει να παί-
ξουν πολύ πιο σηµαντικό ρόλο, πέρα από αυτό το συνηθισµένο,
γιατί είναι η κατάσταση τέτοια.

Ως προς το ζήτηµα της επιλογής των έργων, δεν είπα εγώ ποτέ
ότι το Υπουργείο πρέπει να έχει έλεγχο στην επιλογή των έργων.
Το θέµα, όµως, είναι ότι η έλλειψη χρηµάτων επιβάλλει επιλογές
που δεν είναι µέσα στο στόχο του Κρατικού Θεάτρου. Δεν είναι
αυτός ο ρόλος του. Ο ρόλος του είναι να ανεβάζει παραστάσεις,
που δεν µπορούν να ανεβάσουν ιδιωτικοί θίασοι. Δεν είναι αντα-
γωνιστικό προς το Ελεύθερο Θέατρο, το Κρατικό Θέατρο. Το
Κρατικό Θέατρο πρέπει να δίνει τον τόνο, πρέπει να περιοδεύει
σε τακτά διαστήµατα σε όλη την Ελλάδα, σε όλη την επαρχία, η
οποία χειµάζεται, είναι νεκρή το χειµώνα. Και δεν παίζουν αυτό
τον ρόλο τα θέατρα.

Πρέπει να το δείτε λιγάκι. Δεν είναι οικονοµικό το θέµα. Υπάρ-
χουν πόροι µε τους οποίους µπορείτε να βοηθήσετε τα θέατρα
να παίξουν το ρόλο τους, να τα αναβαθµίσετε. Αυτό χρειάζεται
τώρα και όχι οι περικοπές, όπως συµβαίνει σε όλους τους άλ-
λους χώρους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ο Υφυπουργός Πολιτι-
σµού και Τουρισµού κ. Γεώργιος Νικητιάδης, έχει το λόγο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑΔΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και
Τουρισµού): Κύριε συνάδελφε, κατ’ αρχάς, µε τα ΔΗΠΕΘΕ πρέ-
πει να σας πω ότι ανανεώσαµε όλες τις προγραµµατικές συµβά-
σεις για όλα. Έχουµε φροντίσει να διασφαλιστεί η λειτουργία
τους. Θέλουµε, όµως, πραγµατικά τα ΔΗΠΕΘΕ σε κάθε τοπική
κοινωνία να αποτελέσουν την πρωτοπορία της τέχνης, όπως
είµαι βέβαιος ότι εσείς συµφωνείτε. Αυτό µακάρι να γίνει -δεν
έχει γίνει µέχρι σήµερα παρά σε ελάχιστες περιπτώσεις- και
εµείς ευελπιστούµε ότι µε µία πολιτική πιο εξορθολογισµένη, µε
µία πολιτική ισονοµίας θα το καταφέρουµε.

Δεν είναι κάτι που µπορεί να γίνει από τη µια µέρα στην άλλη.
Δεν είναι κάτι που µπορεί να γίνει µόνο µε χρήµατα. Δεν είναι κάτι
που µπορεί να το διασφαλίσεις µέσα από κανάλια έτσι ή έτσι ή
έτσι, µε σπίτια και ότι έτσι θα ανεβάσουµε την τέχνη και ο τοπικός
θίασος θα γίνει πρωτοπόρος. Θέλει και το ιδεολογικό εποικοδό-
µηµα να είναι διαφορετικό, θέλει και οι αξίες µας να είναι διαφο-
ρετικές, θέλει να προσανατολιστούµε και διαφορετικά. Θέλει
αυτό που εγώ σε εσάς χρεώνω, να ποιείται ήθος.

Εσείς ποιείτε ήθος ως ηθοποιός. Θέλει συνολικώς η τέχνη να
καταφέρει σ’ αυτόν τον τόπο να ποιεί ήθος.

Εγώ αντιλαµβάνοµαι πλήρως τις ενστάσεις σας, σε σχέση µε
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την εµπορευµατοποίηση. Εκ των πραγµάτων, όµως, όταν είµαστε
σε µια χώρα που δεν µπορεί και να λειτουργήσει οικονοµικά, εί-
µαστε αναγκασµένοι και τη χορηγία να αναζητήσουµε και τον
ιδιώτη να αναζητήσουµε, προκειµένου να καταφέρουµε κάποια
πράγµατα καλύτερα.

Ως προς τα ΔΗΠΕΘΕ, θα σας πω και ορισµένα παραδείγµατα.
Σηµειώνουµε ότι το 2010 σε κάθε ΔΗΠΕΘΕ δώσαµε 152.650
ευρώ. Αυτά είναι από το υστέρηµα. Δεν είναι από το περίσσευµα.
Πρέπει να το ξέρετε αυτό. Δηλαδή, το 2011 ο προϋπολογισµός
µας για τα ΔΗΠΕΘΕ είναι 2.200.000 ευρώ. Επαναλαµβάνω ότι
είναι από το υστέρηµα. Δυστυχώς, δεν έχουµε να δώσουµε. Ό,τι
µπορούµε καταφέρνουµε και το προσανατολίζουµε εκεί που πι-
στεύουµε –και εσείς, παραλλήλως, πιστεύετε- ότι πρέπει να
υπάρξει ενίσχυση. 

Τώρα, σε ό,τι σχετίζεται µε τις κρατικές σκηνές, εµείς έχουµε
δείξει µια ιδιαίτερη ευαισθησία και στο Εθνικό Θέατρο και στο
Κρατικό Θέατρο. Έχουµε επιβάλει δωρεάν εισόδους, για να µπο-
ρούν οι µαθητές να πηγαίνουν µε µειωµένα εισιτήρια, να µπο-
ρούν να πηγαίνουν οι ανάπηροι. Όλα αυτά έχουν διασφαλιστεί.
Με αυτό το σύστηµα λειτουργούν τα κρατικά θέατρα. Εκεί που
µπορούµε εµείς να πούµε ότι: κοιτάξτε να δείτε, όταν έρχεται
ένας µαθητής, θα πληρώνει αυτό το εισιτήριο ή θα µπαίνει δω-
ρεάν, αυτές τις µέρες θα µπορεί να έρχεται και να µην καταβάλει
οποιοδήποτε τίµηµα, το κάνουµε. 

Εµείς συµφωνούµε απολύτως µαζί σας. Όλα αυτά γίνονται
µέσα στο πλαίσιο µιας λειτουργίας, που θα τα καταστήσει πα-
ραλλήλως και βιώσιµα. Μπορείτε να είστε σίγουροι ότι πηγαί-
νουµε προς αυτήν την κατεύθυνση. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Κλείνοντας, κύριε συνάδελφε, καταλαβαίνω ότι είστε ένας άν-
θρωπος που δεν του αρέσουν τα επαινετικά λόγια. Άλλωστε, η
προσφορά σας στην τέχνη δεν χρειάζεται ούτε της Κυβέρνησης
τα καλά λόγια ούτε τα δικά µου προσωπικώς. Θα τονίσω, όµως,
ξανά ότι εµείς θεωρούµε ευτυχή συγκυρία να είµαστε υπό κοι-
νοβουλευτικό έλεγχο µε φορείς του θεάτρου, όπως η δική σας
προσωπικότητα, που πραγµατικά, και µας εµπνέει και µας βοηθά
και βάζει ένα πολύ σοβαρό λιθαράκι, προκειµένου να προχωρή-
σουµε καλύτερα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Σειρά έχει η δεύτερη µε
αριθµό 1096/19-7-2011 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου της
Βουλευτού της Νέας Δηµοκρατίας κ. Έλενας Ράπτη προς τον
Υπουργό Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε το χρο-
νοδιάγραµµα εφαρµογής των αρµοδιοτήτων του Εθνικού Οργα-
νισµού Μεταµοσχεύσεων (ΕΟΜ).

Παρακαλείται η κ. Έλενα Ράπτη να διατυπώσει την ερώτησή
της επί δίλεπτο. 

ΕΛΕΝΗ ΡΑΠΤΗ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, πρόσφατα
ψηφίστηκε ο νέος νόµος για τις µεταµοσχεύσεις σε αντικατά-
σταση του παλαιότερου ν.2737/1999. Σε πολλές από τις διατά-
ξεις του νέου νόµου, αλλά ειδικότερα στα άρθρα 24 και 28
προβλέπονται τα θέµατα λειτουργίας του ΕΟΜ, αλλά και ο ειδι-
κός του ρόλος σε µια σειρά διαδικασιών τυπικού και ουσιαστικού
χαρακτήρα. 

Είναι σαφές ότι ο ΕΟΜ επιτελεί ένα κεντρικό ρόλο στη διασφά-
λιση των διαδικασιών µεταµόσχευσης. Έχει ρόλο σε επίπεδο συ-
ντονισµού των εµπλεκοµένων φορέων. Έχει ρόλο στη διάδοση
της ιδέας της δωρεάς οργάνων, καθώς και σε πολλά οργανωτικά
θέµατα. 

Πρέπει, ωστόσο, να συµφωνήσετε πως στη µεγαλύτερη
έκτασή τους οι αρµοδιότητές του δεν διαφοροποιούνται πολύ
από αυτές του προηγούµενου νόµου, που ήταν, ούτως ή άλλως,
αρκετά εκτενείς. 

Όµως, αυτό που είναι ιδιαίτερα σοβαρό είναι ότι για τις προη-
γούµενες αρµοδιότητες υπάρχουν σοβαρές ενστάσεις, ενστά-
σεις από τους φορείς και τον ιατρικό κόσµο, όχι ως προς το
περιεχόµενο και την έκτασή τους, αλλά ως προς την εφαρµογή
τους στην πράξη. 

Ένα πολύ κρίσιµο παράδειγµα είναι το θέµα των συντονιστών
µεταµόσχευσης, που κατά γενική οµολογία και παρά την καθο-
ριστική τους συµβολή στη διαδικασία της µεταµόσχευσης, υπο-

λείπονται σηµαντικά σε επίπεδο οργάνωσης και λειτουργίας.
Είµαι βέβαιη πως γνωρίζετε τη σαφή αναφορά στο κείµενο του
προηγούµενου νόµου, όπου προβλεπόταν η σύσταση θέσεων
συντονιστών µεταµοσχεύσεων στον ΕΟΜ και στα παραρτήµατά
του, καθώς και στις µονάδες των νοσηλευτικών ιδρυµάτων, που
συµµετέχουν στη µεταµοσχευτική διαδικασία. 

Συνεπώς, το θέµα, κύριε Υπουργέ, δεν περιορίζεται στο αν πα-
ράγουµε ένα νόµο µε τις αναγκαίες ρυθµίσεις για κάθε πτυχή
της µεταµοσχευτικής διαδικασίας και της διάδοσης της δωρεάς.
Το θέµα είναι αν αυτές οι ρυθµίσεις, η δοµή, η στελέχωση, η κα-
τανοµή του προσωπικού, οι ρόλοι και οι αρµοδιότητες, ο ίδιος ο
τρόπος που έχουµε σκεφθεί ότι θα λειτουργήσει το σύστηµα των
µεταµοσχεύσεων µπορούν να εφαρµοστούν µε άµεση ισχύ και
αποτελεσµατικότητα. Εκεί νοµίζω πως έχουµε ένα πρόβληµα. 

Γι’ αυτό θα ήθελα από εσάς να µας ενηµερώσετε, εάν έχετε
κάποιο συγκεκριµένο χρονοδιάγραµµα εφαρµογής σε ό,τι
αφορά τις αρµοδιότητες του Εθνικού Οργανισµού Μεταµοσχεύ-
σεων. Επίσης, σε ό,τι αφορά τους συντονιστές, θα ήθελα να µας
πείτε αν υπάρχει συγκεκριµένος σχεδιασµός για το πόσες συνο-
λικά θέσεις θα συσταθούν και σε ποια νοσοκοµεία και οργανι-
σµούς αφαίρεσης.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ο Υπουργός Υγείας και

Κοινωνικής Αλληλεγγύης κ. Ανδρέας Λοβέρδος έχει το λόγο. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής

Αλληλεγγύης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Ευχαριστώ και για
την ερώτηση, αλλά και για το περιεχόµενό της. 

Κύριε Πρόεδρε, κυρία συνάδελφε, πριν από λίγες εβδοµάδες
ψηφίσαµε ένα νόµο για τις µεταµοσχεύσεις και µου έλεγαν οι συ-
νάδελφοι που τοποθετούνταν πως καλός είναι ο νόµος, αλλά ση-
µασία έχει η πράξη. Τους έλεγα «ναι και θα δείτε»!

Και τώρα, κύριε Πρόεδρε, είµαστε στο πεδίο της πράξης και
είµαι στην πολύ ευχάριστη θέση να ενηµερώσω το Σώµα για
πράγµατα που έχουν ήδη γίνει και που θα γίνουν τις επόµενες
µέρες. 

Κατ’ αρχάς, θα ήθελα να πω στη συνάδελφο ότι η ερώτησή
της έχει µία υπερβολή. Ξέρετε, λειτουργούµε εν µέσω κρίσης και
λειτουργώντας εν µέσω κρίσης, οριοθετούµε τις προτεραιότητες
του πολιτικού προσωπικού του Υπουργείου µε έναν τρόπο που
προσανατολίζεται να απαντήσει στην κρίση. Εγώ, κυρία συνά-
δελφε, παράλληλα µ’ αυτό που θα σας πω, ασχολούµαι προσω-
πικά µε την εξάλειψη της λίστας του ΟΚΑΝΑ, µε την εξάλειψη
της λίστας των ανθρώπων που περιµένουν να λάβουν συµµετοχή
στο πρόγραµµα. 

Κύριε Πρόεδρε, όταν γινόταν ο κ. Καραµανλής Πρωθυπουρ-
γός, µιλούσε για τη λίστα της ντροπής που είχε δυόµισι χιλιάδες
ανθρώπους, που περίµεναν. Παρέδωσε στον κ. Παπανδρέου
πέντε χιλιάδες σ’ αυτήν τη λίστα. Η λίστα αυτή πήγε στους επτά
χιλιάδες σήµερα. Μέχρι το Νοέµβριο, κύριε Πρόεδρε, δεν θα
υπάρχει αυτή η λίστα. Μέχρι το Νοέµβριο του 2011 θα έχει εξα-
λειφθεί αυτή η λίστα, µε ό,τι αυτό σηµαίνει για το κέντρο της
Αθήνας και για τον Πειραιά.

Όµως, κυρία συνάδελφε, πέραν αυτών, αντιµετωπίζουµε τα
υπόλοιπα προβλήµατα µε τις συνενώσεις των νοσηλευτικών
ιδρυµάτων του ΕΣΥ, τηρώντας τα χρονοδιαγράµµατά µας µέσα
σε ένα περιβάλλον ανταγωνισµού των γιατρών, κύριε Πρόεδρε,
που δεν έχει όριο. Είµαι υποχρεωµένος να πω σήµερα εδώ ότι
σταµάτησα όλα τα προγράµµατα του ΕΣΠΑ, τα οποία πηγαίνουν
σε νοσοκοµεία και σε γιατρούς. Θα φτιάξουν οι συνεργάτες µου
στο Υπουργείο, δηλαδή οι γενικοί γραµµατείς, µία επιστηµονική
οµάδα, η οποία θα τα εξετάσει όλα από την αρχή! Ο ανταγωνι-
σµός τους είναι απίστευτος, κύριε Πρόεδρε, όπως και οι µοµφές
και οι ύβρεις και οι συκοφαντίες!

Μέσα σ’ αυτό το περιβάλλον, κυρία Ράπτη, έχουµε πρωτεύον
θέµα, το θέµα των µεταµοσχεύσεων. Ακούστε. Συγκροτήθηκε το
νέο Διοικητικό Συµβούλιο του ΕΟΜ, παράλληλα µε την ψήφιση
του νόµου και έκανε την πρώτη του ανοιχτή συνεδρίαση µε την
παρουσία όλης της πολιτικής ηγεσίας του Υπουργείου. Η εκδή-
λωση έγινε παρουσία όλων των διοικητών των νοσοκοµείων της
χώρας και µίλησε ο συµπατριώτης µας, κ. Τζάκης, δίνοντας βα-
σικές συµβουλές για την εφαρµογή αυτού του φιλόδοξου προ-
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γράµµατος. 
Κάναµε την πρώτη εκδήλωση µε τους συντονιστές, στους

οποίους αναφέρεστε, στην Αθήνα, στο Ζάππειο, σε ανοιχτή συ-
γκέντρωση και συζήτηση µαζί τους. Κάνουµε την επόµενη εβδο-
µάδα στη Θεσσαλονίκη. Κάναµε στα Χανιά µία συνάντηση µε
τους υπευθύνους των µονάδων εντατικής θεραπείας και το ΚΕΛ-
ΠΝΟ µας ετοίµασε την υπουργική απόφαση –δική µου θα είναι
και την επόµενη εβδοµάδα θα την υπογράψω- για ένα πρό-
γραµµα ενάµισι έτους επικοινωνίας και ενηµέρωσης του ελληνι-
κού λαού.

Πόσο σηµασία έχει αυτή η ενηµέρωση; Έχει τη µεγαλύτερη
σηµασία, κύριε Πρόεδρε. Σε πρόσφατο Συµβούλιο Υπουργών
Υγείας της Ευρωπαϊκής Ένωσης υπέστην την οδυνηρή ντροπή
του ουραγού! Έκαναν συζήτηση για τις µεταµοσχεύσεις, παρου-
σίασαν τα στατιστικά στοιχεία της Ευρώπης και η Ελλάδα είναι
τελευταία µε ποσοστό 6,3% στις µεταµοσχεύσεις! Αυτό το πο-
σοστό προκύπτει από το πόσες µεταµοσχεύσεις γίνονται σε
σχέση µε το ένα εκατοµµύριο πληθυσµού. Έτσι το µετράνε. Εί-
µαστε τελευταίοι µε ποσοστό 6,3% και µε πολύ µεγάλη από-
σταση από τον προτελευταίο! 

Επιτέλους, στο Συµβούλιο αυτό επαινέθηκε η χώρα, γιατί µε
τον πρόσφατο νόµο υιοθετήσαµε και την οδηγία του καλοκαιριού
του 2010 για τις µεταµοσχεύσεις. Η Ελλάδα ήταν η πρώτη χώρα
που ενσωµάτωσε στο δίκαιό της αυτήν την οδηγία και ακούστηκε
και για µας µία καλή κουβέντα!

Κυρία συνάδελφε, πιστεύω στο πρόγραµµα της ενηµέρωσης
και η αλήθεια είναι ότι µας έχετε βοηθήσει µε τις προτάσεις σας.
Το 6,3% του 2010 θα γίνει 7% το 2011, µε το στόχο να γίνει δι-
ψήφιος ο αριθµός για το σωτήριον έτος 2012. 

Την απόφαση, λοιπόν, για την πολιτική ενηµέρωση του ελλη-
νικού λαού, θα την υπογράψω την επόµενη εβδοµάδα και θα την
καταθέσω στη Βουλή των Ελλήνων.

Κύριε Πρόεδρε, σήµερα που µιλάµε, ο Πρόεδρος του ΕΟΜ, ο
κ. Χατζής, είναι στα Γιάννενα –επισκέπτεται όλα τα µεταµοσχευ-
τικά κέντρα της χώρας- και τη Δευτέρα θα είναι στην Πάτρα.
Όταν θα γίνει η εκδήλωση της Θεσσαλονίκης, θα έχει κλείσει τις
επισκέψεις του σε όλα τα µεταµοσχευτικά κέντρα της χώρας.

Ακόµα, κυρία συνάδελφε, έκανα µια ανοιχτή πρόσκληση εκδή-
λωσης ενδιαφέροντος στους υπαλλήλους του Υπουργείου, όσον
αφορά το ποιος θέλει να πάει να δουλέψει για τον ΕΟΜ, για τον
Εθνικό Οργανισµό Μεταµοσχεύσεων. Τρεις άνθρωποι επέλεξαν
να αποσπαστούν ή να µεταταγούν εκεί. Στη συνέχεια, επανέλαβα
την πρόσκληση εκδήλωσης ενδιαφέροντος, ανοίγοντας το θέµα
στους ενδιαφερόµενους που απασχολούνται σε όλο το φάσµα
των υποπτευοµένων οργανισµών από το Υπουργείο Υγείας, γιατί
χρειαζόµαστε περισσότερο χρόνο. 

Αυτά, κύριε Πρόεδρε, είναι τα πρώτα θέµατα, τα οποία έχω
ήδη χειριστεί και στη δευτερολογία µου θα πω και τα υπόλοιπα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Πολύ ενδιαφέροντα
αυτά που ακούσαµε και από την κ. Ράπτη, αλλά και από τον κύριο
Υπουργό. 

Παρακαλείται τώρα η κ. Ράπτη να αναπτύξει την ερώτησή της. 
ΕΛΕΝΗ ΡΑΠΤΗ: Κύριε Υπουργέ, άκουσα το στόχο σας σε ό,τι

αφορά τη λίστα ΟΚΑΝΑ µέχρι το Νοέµβριο και εύχοµαι να τον
πετύχετε. 

Σε ό,τι αφορά τώρα το θέµα µας και τον Εθνικό Οργανισµό Με-
ταµοσχεύσεων, χαίροµαι πραγµατικά, γιατί έχουν γίνει βήµατα
από την ψήφιση του νόµου. Ωστόσο, θέλω να µοιραστώ µαζί σας
κάποιες σκέψεις. 

Πρόσφατα βρέθηκα στα Γιάννενα µε αφορµή µια ηµερίδα για
τη δωρεά οργάνων και τις µεταµοσχεύσεις και µου δόθηκε η ευ-
καιρία να επισκεφθώ την Εντατική Μονάδα του Πανεπιστηµιακού
Νοσοκοµείου Ιωαννίνων. Θέλω, λοιπόν, να σας δώσω µια εικόνα,
όπως µου την περιέγραψαν οι γιατροί και οι συντονιστές µετα-
µοσχεύσεων που ζουν καθηµερινά τα πρακτικά προβλήµατα,
αλλά και τις ελλείψεις της διαδικασίας. 

Παρά το γεγονός ότι συνοµολογείται πως οι συντονιστές µε-
ταµοσχεύσεων αποτελούν τον καθοριστικό παράγοντα για την
αύξηση των µοσχευµάτων, σήµερα υπάρχουν συνολικά όχι πε-
ρισσότεροι από πέντε συντονιστές µεταµοσχεύσεων σε όλη την
Ελλάδα. 

Επίσης, υπάρχει η αντίληψη πως οι συντονιστές µεταµοσχεύ-
σεων χρειάζονται µόνο στα µεταµοσχευτικά κέντρα. Μου είπατε
ότι ο κ. Χατζής επισκέπτεται αυτή τη στιγµή τα µεταµοσχευτικά
κέντρα, τα οποία είναι µόνο τέσσερα στην Ελλάδα. Νοµίζω ότι
θα ήταν πολύ σηµαντική η παρουσία των συντονιστών σε όλες
τις µονάδες εντατικής θεραπείας, διότι δότες, κύριε Υπουργέ,
µπορεί να υπάρξουν µόνο στις µονάδες εντατικής θεραπείας.
Είναι τα µοναδικά σηµεία αναγνώρισης των πιθανών δωρητών
οργάνων και κρίνω ότι η παρέµβαση του συντονιστή είναι ανα-
γκαία. 

Στο νόµο υπάρχει µια πρόβλεψη για σύσταση οκτώ θέσεων συ-
ντονιστών στον ΕΟΜ. Πότε θα γίνει αυτή, κύριε Υπουργέ; Και το
ακόµα σηµαντικότερο: θεωρείτε ότι αυτές οι οκτώ θέσεις επαρ-
κούν;

Οι εντατικές είναι µία κρίσιµη παράµετρος στη µάχη της δω-
ρεάς οργάνων και πρέπει να δοθεί ιδιαίτερο βάρος στην οργά-
νωση και τη λειτουργία τους, διότι εκεί κερδίζονται µάχες, αλλά
εκεί χάνονται και µάχες. Χρειάζεται να λειτουργήσουν περισσό-
τερες ΜΕΘ, περισσότερα κρεβάτια στις ΜΕΘ και εξειδικευµένο
προσωπικό. Και φυσικά, τουλάχιστον ένας συντονιστής µεταµο-
σχεύσεων σε κάθε ΜΕΘ. Για παράδειγµα, θα µπορούσαν να ορι-
στούν από τον Εθνικό Οργανισµό Μεταµοσχεύσεων οι
επιµελητές των εντατικών ως συντονιστές. Το ζήτηµα της διά-
γνωσης του εγκεφαλικού θανάτου, αλλά και της προσέγγισης
των ασθενών είναι κρίσιµο και νοµίζω ότι χρειάζεται ιδιαίτερη
γνώση και προσεκτικό χειρισµό. 

Στη σύσκεψη που έγινε στα Χανιά –στην οποία ήσασταν
παρών- ακούστηκε µια ενδιαφέρουσα πρόταση για την προσέγ-
γιση των συγγενών. Η πρόταση αυτή αφορούσε τη δηµιουργία
µιας οµάδας προσέγγισης –την ονόµασα «approach team»- η
οποία θα αποτελείται από ένα γιατρό, ένα ψυχολόγο και έναν κοι-
νωνικό λειτουργό, ώστε να µπορούν να διαχειριστούν ακόµα κα-
λύτερα τις κρίσιµες στιγµές από την ανθρώπινη απώλεια έως και
την εξασφάλιση των µοσχευµάτων. Θα ήθελα, λοιπόν, την άποψή
σας πάνω σ’ αυτό, όπως και στο θέµα των συντονιστών µεταµο-
σχεύσεων. Θα ήθελα να µου πείτε ποια θα είναι τα πρακτικά βή-
µατα που θα κάνει ο Εθνικός Οργανισµός Μεταµοσχεύσεων. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Όπως γνωρίζετε, στην Ισπανία υπάρχει ο θεσµός του τοπικού
συντονιστή µεταµοσχεύσεων. Η Ισπανία, άλλωστε, βρίσκεται σή-
µερα και στην πρώτη θέση των µεταµοσχεύσεων. Μάλιστα, απο-
τελούν ξεχωριστή υπηρεσία, µε αποκλειστικές αρµοδιότητες. 

Σήµερα στην Ελλάδα κάθε νοσοκοµείο µε µονάδα εντατικής
θεραπείας οφείλει να ορίσει δύο τοπικούς συντονιστές σε συ-
νεργασία µε τον ΕΟΜ, οι οποίοι όµως θα λάβουν πρώτα εκπαί-
δευση και εξειδίκευση για το θέµα. Κάτι τέτοιο γίνεται, κύριε
Υπουργέ; Είναι µια οργανωτική δοµή υπαρκτή ή αποτελεί σχέδιο
που ουδέποτε εφαρµόστηκε; 

Και τώρα ας έρθουµε σε µία πολύ κρίσιµη παράµετρο που
αφορά στις κλίνες ΜΕΘ. Δυστυχώς, οι υπάρχουσες κλίνες δεν
επαρκούν για να σώσουν ζώντες ασθενείς, πόσο µάλλον να δια-
τηρούν εγκεφαλικά νεκρούς δότες οργάνων. Ο µόνος χώρος
στον οποίο µπορούν να διατηρηθούν οι εγκεφαλικά νεκροί είναι
η µονάδα εντατικής θεραπείας. Μέχρι να γίνει η προσέγγιση των
συγγενών και να αποφασίσουν, όπως αντιλαµβάνεστε, χρειάζο-
νται κάποιες µέρες. 

Αναρωτιέµαι, λοιπόν, το εξής: Θα ανοίξουν οι ήδη κλεισµένες
κλίνες της ΜΕΘ; Σήµερα, µία ΜΕΘ –δανείζοµαι τον αριθµό- µπο-
ρεί να έχει δέκα κλίνες, από τις οποίες λειτουργούν επτά µε
οκτώ. Θα  συνεχίσουν να υπάρχουν κλειστά κρεβάτια µέσα  στις
ΜΕΘ, γιατί αν υπάρχουν, αντιλαµβάνεστε το πρόβληµα που
υπάρχει αν κρατάει ένας εγκεφαλικά νεκρός ένα κρεβάτι, τη
στιγµή που υπάρχουν καθ’ οδόν βαριά περιστατικά, διασωληνω-
µένοι ασθενείς που πρέπει να µπουν στην εντατική. Υπάρχει συ-
ντονιστής σε κάθε νοσοκοµείο που έχει εντατική µονάδα και αν
ναι, είναι εκπαιδευµένος; 

Στο πλαίσιο των προτάσεων που σας κατέθεσα πρόσφατα συ-
µπεριέλαβα και µια ιδέα του κ. Γάκη, Αντιπροέδρου του Εθνικού
Οργανισµού Μεταµοσχεύσεων, να καλέσουµε από την Ισπανία
έµπειρους συντονιστές, οι οποίοι θα ενηµερώσουν το δικό µας
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επιστηµονικό προσωπικό των εντατικών µονάδων για τις επιτυ-
χηµένες µεθόδους, που έχουµε ακολουθήσει. 

Υπάρχουν, προφανώς, και άλλα πρακτικά ζητήµατα σχετικά µε
τις αρµοδιότητες του ΕΟΜ. Για  παράδειγµα, συνιστώνται οκτώ
θέσεις ειδικών επιστηµόνων µε συµβάσεις  διάρκειας πέντε ετών.
Πότε θα γίνει η επιλογή τους, κύριε Υπουργέ; Πότε θα αναλά-
βουν καθήκοντα; Προβλέπονται πόροι για τη λειτουργία του
Εθνικού Οργανισµού; Υπάρχει  σταθερότητα χρηµατοδότησης;
Υπάρχουν θεσµοθετηµένοι πόροι; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το επαναληπτικό κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτή)

Εν τέλει,  σε ό,τι αφορά την εκστρατεία ενηµέρωσης είπατε
ότι έχει αναλάβει την πρωτοβουλία το ΚΕΕΛΠΝΟ. Θα µας ενηµε-
ρώσετε εσείς σχετικά; Θα  έρθει το ΚΕΕΛΠΝΟ στην αρµόδια επι-
τροπή;  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Παρακαλώ, κυρία συνά-
δελφε, ολοκληρώστε.  

ΕΛΕΝΗ ΡΑΠΤΗ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε. 
Ουσιαστικά, το µόνο ερώτηµα, κύριε Υπουργέ, είναι αν είµαστε

έτοιµοι να εφαρµόσουµε όσα εν τέλει ψηφίσαµε, αν µπορούµε
να  είµαστε άµεσοι, πρακτικοί και αποτελεσµατικοί. 

Ο ΕΟΜ, που είναι ο θεσµός-κλειδί για όλα όσα ψηφίσαµε, είναι
έτοιµος για την αποστολή που του έχουµε αναθέσει; 

Θα ήθελα, επίσης, να δείτε µε ενδιαφέρον τρεις προτάσεις
που θα µπορούσε να αναλάβει ο ΕΟΜ. 

Η πρώτη αφορά στη διοργάνωση ενηµερωτικών εκδηλώσεων
και οµιλιών σε σχολεία και εκπαιδευτικά ιδρύµατα, σε συνεργα-
σία µε το Υπουργείο Παιδείας. 

Η δεύτερη  αφορά τη διοργάνωση δηµόσιων εκδηλώσεων σε
όλους τους νοµούς ανά την Ελλάδα. 

Η τρίτη αφορά τη δηµιουργία µιας κινητής οµάδας ενηµέρω-
σης, ενός λεωφορείο µε το σύνθηµα της δωρεάς οργάνων, που
θα µπορέσει να περιοδεύσει σε όλες τις περιοχές της Ελλάδος. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε την κ.

Έλενα  Ράπτη.  
Το λόγο τώρα έχει, για να δευτερολογήσει ο Υπουργός Υγείας

και Κοινωνικής Αλληλεγγύης κ. Λοβέρδος. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής

Αλληλεγγύης): Δεν θα απαντήσω σε όσα ήδη απήντησα και η συ-
νάδελφος επανέλαβε. Απλώς θα προσθέσω. 

Κατ’ αρχάς, τη συνεργασία Χατζή - Γάκη την παρακολουθώ και
πάει εξαιρετικά. Οι αρµοδιότητες του Αντιπροέδρου κ. Γάκη θα
καθοριστούν την επόµενη εβδοµάδα. Δυστυχώς, επ’ αυτών χρει-
άζεται προεδρικό διάταγµα, αλλά εγώ θα το υπογράψω την επό-
µενη εβδοµάδα, για να προωθηθεί προς τον Πρόεδρο της
Δηµοκρατίας. Τα πάνε, όµως, πολύ καλά και χωρίς να έχουν γρά-
ψει στο χαρτί τις αρµοδιότητές τους. 

Δεύτερον, πάντα, όταν θα µιλάµε γι’ αυτό το θέµα σε αυτήν
την Αίθουσα, θα πρέπει να µνηµονεύουµε το Γιάννη Διαµαντίδη
και το Δηµήτρη Πιπεργιά και την πρόταση που έκαναν να λύ-
σουµε κάπως έτσι το θέµα, κύριε Πρόεδρε, όταν το ΠΑΣΟΚ ήταν
αντιπολίτευση.  

Τρίτον, πράγµατι έχετε απόλυτο δίκιο στο ότι κρισιµότερος πα-
ράγων για την επιτυχία της σωτήριας πολιτικής για τις µεταµο-
σχεύσεις είναι οι συντονιστές στις µονάδες εντατικής θεραπείας. 

Στο πρόσφατο Συµβούλιο Υπουργών, κύριε Πρόεδρε, ρώτησα
τον Ισπανό συνάδελφο  «Πώς τα καταφέρατε και πήγατε στο 34%
το ποσοστό σας;». Εµείς, επαναλαµβάνω, είµαστε στο 6,3%, ου-
ραγοί. «Πώς οι Πορτογάλοι δίπλα πήγαν στο 31%; Πώς ανέβηκαν
αυτές οι χώρες τόσο πολύ;» 

Μου απήντησε ότι τρία ήταν τα βασικά τους µέτρα: Το πρώτο
µέτρο ήταν ότι κάθε επιτυχηµένη µεταµόσχευση τη δηµοσιοποι-
ούσαν µε τρόπο, ώστε να τη µάθουν οι πολίτες. Το δεύτερο είναι
ότι η λίστα των αναµενόντων ασθενών, για να µεταµοσχευθούν,
είναι µία λίστα που δεν την παραβιάζει κανένας. Είναι καταρτι-
σµένη  µε αντικειµενικότατα κριτήρια και το πιστεύουν αυτό οι
Ισπανοί. Το βασικότερο µου είπε ότι είναι η λειτουργία των συ-
ντονιστών και αυτές οι «οµάδες προσέγγισης», όπως τις είπατε,
που πείθουν µε τους  ψυχολόγους, τους κοινωνικούς λειτουρ-
γούς και τους γιατρούς πάνω απ’ όλα τους συγγενείς να συµφω-

νήσουν στη χορήγηση των οργάνων του ανθρώπου τους που χά-
νεται. 

Κυρία συνάδελφε, µε ενηµέρωσε ο κ. Χατζής ότι επικαιροποιεί
τη λίστα των ληπτών και ότι το Σεπτέµβρη θα τη δηµοσιοποιήσει.
Αυτό σηµαίνει ότι όλα αυτά που έχουµε κουβεντιάσει και στην
Επιτροπή Κοινωνικών Υποθέσεων, τα οποία δηµιουργούν ανα-
στολές για το εάν η λίστα τηρείται, θα περάσουν στο παρελθόν.
Η επικαιροποίηση θα εξαλείψει τους φόβους, ότι γίνονται αλχη-
µείες στο ποιος έρχεται πρώτος και ποιος έρχεται δεύτερος. 

Δεύτερον, για τους συντονιστές: Ξέρετε ότι στο Ζάππειο κά-
ναµε την πρώτη µεγάλη εκδήλωση. Και σας είπα ότι στη Θεσσα-
λονίκη κάνουµε ακόµη µία για τη Βόρειο Ελλάδα. Δεν
καταλαβαίνω όµως αλήθεια –και η απορία µου δεν είναι ρητο-
ρική, για να σας θίξω- τι εννοείτε για την τοποθέτηση συντονι-
στών. Με ενηµερώνει η υπηρεσία ότι έχουµε τοποθετήσει εκατόν
έντεκα τοπικούς συντονιστές στις ογδόντα τέσσερις µονάδες
εντατικής θεραπείας, δέκα κλινικούς στις µονάδες µεταµόσχευ-
σης οργάνων κι έχουµε και τρεις συντονιστές ήδη στον ΕΟΜ.
Εγώ θα καταθέσω τα σχετικά έγγραφα. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγ-
γύης κ. Ανδρέας Λοβέρδος καταθέτει για τα Πρακτικά τα προα-
ναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρα-
κτικών της Βουλής)

Δεν ήθελα να τα καταθέσω, γιατί θεωρούσα ότι αυτά είναι κοι-
νός τόπος. Μήπως κάτι άλλο εννοείτε; 

ΕΛΕΝΗ ΡΑΠΤΗ: Κύριε Υπουργέ…
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής

Αλληλεγγύης): Είναι εκατόν έντεκα στις ογδόντα τέσσερις ΜΕΘ.
Αν αυτό το αµφισβητείτε, να το ξαναδώ. Το έγγραφο της υπηρε-
σίας µού λέει ότι είναι αυτοί τοποθετηµένοι. Εγώ, µετά την πα-
ρατήρησή σας, θα ελέγξω αν είναι κάτι που έγινε τώρα. Δεν
φαντάζοµαι, όµως, ότι προλάβαµε να διορίσουµε τόσους ανθρώ-
πους σε τόσες λίγες µέρες. Θα το δω, ώστε, αν αυτό που λέτε
είναι σωστό, το καλύψαµε ή, αν λέτε κάτι παραπάνω από το
υπάρχον, να το δούµε.

Πράγµατι, λοιπόν, οι συντονιστές είναι ο κρίσιµος θεσµός και
πρέπει η δουλειά της επιµόρφωσης να γίνει στο προσωπικό των
νοσοκοµείων. 

Μας είπαν, κύριε Πρόεδρε, ότι πολλές φορές µια οικογένεια
λέει «ναι» κι έρχεται ένας νέος νοσηλευτής που περνούσε, τους
λέει «τι πάτε να κάνετε;» και τους γυρίζει πίσω. Χρειάζεται, λοι-
πόν, να περάσει όλο το προσωπικό των νοσοκοµείων από το πρό-
γραµµα επιµόρφωσης. Το πρόγραµµα επιµόρφωσης είναι
έτοιµο, όπως σας είπα. Θα το υπογράψω την επόµενη εβδοµάδα,
γιατί ο νόµος λέει ότι πρέπει να περιαφθεί τον τύπο υπουργικής
απόφασης, θα το δηµοσιεύσουµε στο ΦΕΚ και θα το καταθέ-
σουµε και στη Βουλή. 

Κάτι άλλο πολύ σοβαρό: Τα ασφαλιστικά ταµεία θα πάρουν σε
λίγες µέρες τις νέες κοστολογήσεις που κάνουµε τώρα εµείς στις
ιατρικές πράξεις µετά από κάποιες δεκαετίες, αγαπητοί συνά-
δελφοι: τριάντα, σαράντα χρόνια. Κοστολογούµε έντεκα χιλιάδες
δεκαεννέα ιατρικές πράξεις, µεταξύ των οποίων και αυτή. Θα την
κοστολογήσουµε -συµφωνούµε µε τα ασφαλιστικά ταµεία- ώστε
να είναι συµφέρουσα για τα δηµόσια νοσοκοµεία η µεταµό-
σχευση. 

Γιατί τα δηµόσια νοσοκοµεία πολλές φορές, όπως µάθαµε, κύ-
ριοι συνάδελφοι, ενώ έχουν ένα µόσχευµα, αποφεύγουν τη µε-
ταµόσχευση και γιατί ο γιατρός δεν το επιθυµεί, δεν το κάνει ως
βασικό του καθήκον, το κάνει στον ελεύθερο χρόνο του, όπως
µας είπαν και αποφεύγει, αλλά και γιατί το νοσοκοµείο δεν δεί-
χνει το κατάλληλο ενδιαφέρον. 

Επανακοστολογούµε, γιατί τα ασφαλιστικά ταµεία το θέλουν
αυτό. Γιατί ξέρουν ότι, για παράδειγµα, µια µεταµόσχευση νε-
φρού είναι σωτήρια για τον άνθρωπο, αλλά και το ταµείο επιβα-
ρύνεται πολύ λιγότερο από µια πράξη µεταµόσχευσης από ό,τι
µε την καθηµερινή θεραπεία του ασθενούς. Αυτό είναι σοβαρό.
Και από ό,τι µου λένε, σε περίπου δεκαπέντε ηµέρες θα είναι
έτοιµο. Και θα είναι µια συµβολή.

Κλείνω µε δύο πράγµατα ακόµα, κύριε Πρόεδρε και ευχαριστώ
για την ανοχή σας.

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΓ ’ - 22 ΙΟΥΛΙΟΥ 2011                                                                                            14169



Σε αυτά που ο ΕΟΜ πρόλαβε ήδη να κάνει και που µε έχει εκ-
πλήξει: Στη νέα αρµοδιότητα που ο νόµος του έδωσε –επιτρέψτε
µου να το διαβάσω- για τις τράπεζες οµφαλοπλακουντιακού αί-
µατος, εξέδωσε τη σχετική του γνώµη, προκειµένου να εκδώσω
υπουργική απόφαση. Αυτό, παρά το ότι είπατε ότι δεν κάνει και-
νούργια πράγµατα ο ΕΟΜ µε βάση την καινούργια νοµοθεσία.
Αυτό το παραλείπετε. Ο ΕΟΜ απέκτησε και αυτή την αρµοδιό-
τητα για πρώτη φορά και µάλιστα την άσκησε ήδη. Και εγώ θα
εκδώσω τη σχετική απόφαση.

Τέλος, το πρόβληµα για µας είναι οι πολλαπλασιαστικοί παρά-
γοντες που θα πουν στον κόσµο να τολµά να κάνει αυτό που
έκανε ο πατέρας του νεαρού Αυστραλού, που δολοφονήθηκε
στη Μύκονο, που δώρισε τα όργανα του δολοφονηµένου του παι-
διού στους Έλληνες της λίστας αναµονής για τη λήψη οργάνων.
Κρίσιµος κρίκος σε αυτή την παραγωγή θετικού λόγου είναι η
Εκκλησία. Στη Θεσσαλονίκη ο Μητροπολίτης Άνθιµος –και ο ίδιος
δωρητής- είπε ότι θα µας βοηθήσει, συµµετέχοντας οι ιερείς του
στην ενηµέρωση των ενηµερωτών, που θα κάνουµε εµείς ως
Υπουργείο. Στην Αθήνα µίλησα µε το Μακαριότατο Αρχιεπί-
σκοπο, ο οποίος έχει µία δυσαρέσκεια για τη διάταξη που πρό-
τεινα εγώ στη Βουλή και που η Βουλή ψήφισε για την εικαζοµένη.
Του είπα ότι αυτό δεν είναι το κρίσιµο µέγεθος. Θα συναντη-
θούµε, λοιπόν, µέσα στην επόµενη εβδοµάδα. Η Εκκλησία θα
είναι αρωγός στην προσπάθεια να δώσουµε στον ελληνικό λαό
τη σωστή πληροφόρηση για ένα θέµα δηµόσιας υγείας, που θα
απαλλάξει από την ταλαιπωρία, από την ασθένεια και από την πε-
ριθωριοποίηση εκατοντάδες συµπολίτες µας.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε και εµείς.
Θα συζητηθεί η τέταρτη µε αριθµό 1105/19.7.2011 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή του Λαϊκού Ορθόδο-
ξου Συναγερµού κ. Κωνσταντίνου Αϊβαλιώτη προς τον Υπουργό
Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας, σχετικά µε τους
πόρους του ΕΣΠΑ.

Στην ερώτηση του κ. Αϊβαλιώτη θα απαντήσει ο Υφυπουργός
Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας κ. Αθανάσιος Μω-
ραΐτης.

Το λόγο έχει ο ερωτών Βουλευτής του ΛΑΟΣ κ. Κωνσταντίνος
Αϊβαλιώτης.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΪΒΑΛΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ζήσαµε και χθες άλλη µια στάση στο τροµακτικό, στο εφιαλ-

τικό ταξίδι που ζει η ελληνική οικονοµία τα τελευταία δυόµισι
χρόνια, την αβεβαιότητα για τη χρεοκοπία. Νοµίζω ότι πρέπει
όλοι να αναγνωρίσουµε την υπευθυνότητα των φορέων της ελ-
ληνικής οικονοµίας, των εµπόρων, των βιοτεχνών, των βιοµηχά-
νων, των εργαζοµένων. Καµµία άλλη οικονοµία της Ευρώπης δεν
θα άντεχε αυτό το «σκωτσέζικο ντους» δυόµισι χρόνια και να στέ-
κεται ακόµη όρθια. Καµµία άλλη χώρα της Ευρώπης δεν θα µπο-
ρούσε να αντέξει αυτήν την αβεβαιότητα κι αυτό το άγχος να
συνεχίζεται, πραγµατικά σαν «σκωτσέζικο ντους» -είναι το µαρ-
τύριο της σταγόνας- και να στέκεται όρθια, όπως η ελληνική οι-
κονοµία. Είναι, πραγµατικά, εντυπωσιακά τα αντανακλαστικά της.

Κύριε Υπουργέ, θα ήθελα να διατυπώσω µία απορία. Ποιος
ακριβώς Υπουργός είχε την αρµοδιότητα στην προηγούµενη Κυ-
βέρνηση του ΠΑΣΟΚ για τα κονδύλια της Ευρωπαϊκής Ένωσης;
Γιατί ξέραµε παλιότερα ότι ήταν ο κ. Πάχτας, µετά ήταν ο κ. Φώ-
λιας, µετά ήταν ο κ. Μπούρας. Στην κυβέρνηση 2009-2011 ποιος
ήταν Υφυπουργός που ασχολιόταν µε τα κοινοτικά κονδύλια, µε
την απορρόφηση πόρων;

Είναι αναµφισβήτητο γεγονός ότι η περίοδος 2004-2007 ήταν
η χειρότερη που έχει υπάρξει ως σήµερα, αναφορικά µε την
απορρόφηση κοινοτικών πόρων, εξ ου και η αγωνία των Ελλήνων
Ευρωβουλευτών την περίοδο 2004-2007, οι οποίοι έβλεπαν να
πηγαίνουµε, όπως λέει ο λαός, «από τον πάγο στη γλίστρα». 

Πραγµατικά οικτρή ήταν η απορρόφηση πόρων την πρώτη πε-
ρίοδο της διακυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας, σε τέτοιο ση-
µείο µάλιστα, ώστε ενώ περίµενε κανείς µόλις ανέλαβε η Νέα
Δηµοκρατία να αρχίσει η γρήγορη απορρόφηση πόρων -που είχε
επίσης υστερήσει δραµατικά επί Σηµίτη- ξαφνικά το 2005 µείναµε
όλοι εµβρόντητοι όταν φάγαµε στην κεφάλα το πρόστιµο, το
ασύλληπτο πρόστιµο των 518 εκατοµµυρίων ευρώ από την Κο-

µισιόν.
Επικρατούσε εκείνη την περίοδο 2004-2007 η πλήρης ασχετο-

σύνη, η έλλειψη γνώσης, η προχειρότητα και ο ωχαδερφισµός
πέραν παντός ορίου, µε αποτέλεσµα να υπάρχει και υστέρηση
απορρόφησης από το Γ’ ΚΠΣ και πλήρης απουσία προετοιµασίας
για το επερχόµενο ΕΣΠΑ.

Αξίζει να σηµειωθεί ότι ήταν τέτοια η αγωνία των Ελλήνων Ευ-
ρωβουλευτών για την απώλεια κοινοτικών πόρων, ώστε ο Πρόε-
δρος του ΛΑΟΣ να υποβάλει πάνω από διακόσιες αγωνιώδεις
ερωτήσεις τα τριάµισι χρόνια που ήταν Ευρωβουλευτής στα όρ-
γανα της Ευρωπαϊκής Ένωσης -στην Κοµισιόν συγκεκριµένα- ζη-
τώντας από την Κοµισιόν να βοηθήσει την Ελλάδα και
παράλληλα να κινητοποιηθεί η ράθυµη ελληνική κυβέρνηση. 

Πολλές ερωτήσεις προς την ίδια κατεύθυνση υπέβαλαν και
άλλοι Ευρωβουλευτές. Και δεν έχω κανένα πρόβληµα να ανα-
φέρω τις πολλές ερωτήσεις του κ. Παπαδηµούλη, ο οποίος τα
έβλεπε όλα αυτά ως Ευρωβουλευτής και αγωνιούσε για τους πό-
ρους που χάνονταν την περίοδο 2004-2007. Δυστυχώς, οι προ-
σπάθειες εντός και εκτός Ελλάδος δεν απέδωσαν και οι τότε
χειριστές της απορρόφησης χρεώθηκαν προφανώς µια µεγάλη
αποτυχία, ενώ µε την έλευση του Θανάση Μπούρα –και αυτό
πρέπει να το πούµε- τα πράγµατα µαζεύτηκαν αρκετά, όπως
πολύ καλά τα πήγε και ο κ. Βλάχος ως Υφυπουργός Ανάπτυξης,
αλλά δεν τα πήγε καλά ο προϊστάµενός του Υπουργός. 

Όταν ανέλαβε το ΠΑΣΟΚ το 2009, µας είπατε ότι η απορρό-
φηση ήταν 3%. Η αλήθεια είναι πως ήταν κάπως µεγαλύτερη. Θα
ήθελα να µάθω πόση είναι σήµερα, ποιο ποσό κοινοτικών πόρων
έχουµε λαµβάνειν και µε ποιους όρους θα µας δοθούν και πότε
έρχεται η πρώτη δόση. Διότι έχει στεγνώσει η ελληνική οικονο-
µία.

Επίσης, κύριε Υπουργέ, θα ήθελα να  µάθω σε τι συνίσταται,
ποιο ύψος θα έχει και πώς θα υλοποιηθεί το νέο σχέδιο Μάρσαλ,
που ακούµε από χθες το βράδυ ότι θα υπάρξει για την Ελλάδα.
Μήπως µιλάτε τελικά για ένα σχέδιο Μάρσαλ που είναι τα κον-
δύλια του ΕΣΠΑ και άρα, θα γίνει αυτό που λέγανε πριν ακόµη
γεννηθούµε εµείς, «σχέδιο Μάσα»;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Το λόγο έχει ο Υφυ-
πουργός Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας, κ. Αθα-
νάσιος Μωραΐτης.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ (Υφυπουργός Ανάπτυξης, Ανταγω-
νιστικότητας και Ναυτιλίας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Αγαπητέ κύριε συνάδελφε, θα ήθελα να ξεκαθαρίσω ότι για
µας η απορρόφηση, αλλά κυρίως η συνολική πορεία του ΕΣΠΑ,
είναι ένας εθνικός στόχος. Είναι ένας πυλώνας ο οποίος ουσια-
στικά και πραγµατικά µπορεί να στηρίξει την ελληνική οικονοµία
και το µεγάλο στοίχηµα που έχουµε ως χώρα σ’ αυτήν τη δύ-
σκολη συγκυρία. Γνωρίζετε πάρα πολύ καλά κι εσείς και οι υπό-
λοιποι συνάδελφοι ότι πριν από λίγες µέρες στις Βρυξέλλες
κλείστηκε µε την Ευρωπαϊκή Επιτροπή µία πάρα πολύ µεγάλη και
θετική συµφωνία για την πορεία του ΕΣΠΑ, για την οποία θα σας
αναφέρω αρκετά στοιχεία στη συνέχεια. 

Πριν αναφέρω αυτά τα σηµεία της συµφωνίας, θέλω να δώσω
µία εικόνα για το πού ήµασταν και το πού είµαστε. Θέλω ουσια-
στικά να απαντήσω µε στοιχεία στο βασικό ερώτηµά σας.

Τον Οκτώβριο του 2009 παραλάβαµε δυστυχώς µια κατά-
σταση η οποία ήταν απογοητευτική. Το αναφέρατε κι εσείς. Λυ-
πάµαι ειλικρινά και θα βρισκόµουν σε πολύ δύσκολη θέση ως
Υφυπουργός αυτής της Κυβέρνησης και σήµερα αρµόδιος γι’
αυτό τον κρίσιµο τοµέα αν αρχίσω να αναφέρω ειδικότερα στοι-
χεία και το τι ακριβώς έγινε και µε ποιον τρόπο έκλεισε το Γ’ ΚΠΣ
και πώς παράλληλα προγραµµατίστηκε το ΕΣΠΑ. Είναι µια εικόνα
η οποία µας ταλαιπωρεί ακόµα και σήµερα, αλλά θα µου επιτρέ-
ψετε να πω ότι είναι µια εικόνα η οποία κατέστρεψε την αξιοπι-
στία της χώρας µας σε επίπεδο Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Ας δούµε όµως τα σηµερινά στοιχεία του ΕΣΠΑ και ας τα συ-
γκρίνουµε µ’ αυτά του 2009. Οι εντάξεις, λοιπόν, του 2009 ήταν
στο 10,7, συµβάσεις, συµβασιοποιηµένα έργα το 2009 στο 5,8,
δηλαδή τα µισά απ’ αυτά τα οποία εντάχθηκαν, υλοποιήσεις 3,1.
Αν αναλογιστεί κάποιος ότι η πλειοψηφία αυτού του ποσού πε-
ριλαµβάνει προκαταβολές και δαπάνες δηµοσιότητας, επί της
ουσίας παραλάβαµε ένα ΕΣΠΑ στο µηδέν, αγαπητέ κύριε συνά-
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δελφε, και όλα αυτά µε τη «δαµόκλειο σπάθη» πάνω από το κε-
φάλι µας, µε κίνδυνο να χάσουµε τρία επιχειρησιακά προγράµ-
µατα του ΕΣΠΑ διότι δεν είχαν δαπανήσει µέχρι εκείνη τη στιγµή
ούτε 1 ευρώ.

Μετά από είκοσι µήνες µε δυσκολίες και σε µια συγκυρία που
όλοι γνωρίζουµε πάρα πολύ καλά ποια ήταν, καταφέραµε να
πάµε τις εντάξεις των έργων στο 75%, δηλαδή επτά φορές πάνω
απ’ αυτό που παραλάβαµε. Συµβασιοποιήθηκε το 44,6, δηλαδή
εννιά φορές περισσότερο απ’ αυτό που παραλάβαµε και υλοποι-
ήθηκε το 22,4, δηλαδή επτά φορές πάνω απ’ αυτό που παραλά-
βαµε. Παραλάβαµε δηλαδή ένα ΕΣΠΑ µε άντληση 700
εκατοµµυρίων ευρώ κυρίως σε προκαταβολές και σήµερα
έχουµε καταφέρει να ρίξουµε στην πραγµατική οικονοµία 5,7 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ. 

Έχει όµως σηµασία να δούµε ποιο είναι και το νέο πλαίσιο στο
οποίο όλοι πλέον κινούµαστε εδώ και λίγες µέρες. Ανέφερα πριν
ότι η Κυβέρνηση την προηγούµενη εβδοµάδα είχε µια σηµαντική
συµφωνία µε την Ευρωπαϊκή Επιτροπή για την αναθεώρηση και
την επιτάχυνση του ΕΣΠΑ. 

Κύριε Πρόεδρε, σ’ αυτό το σηµείο θέλω να αναφέρω και να
απαντήσω σ’ ένα ερώτηµα το οποίο µπαίνει επιτακτικά τις τελευ-
ταίες µέρες: «Γιατί αυτήν την πολυπόθητη αναθεώρηση δεν την
προγραµµατίζατε εδώ και πάρα πολλούς µήνες, αφού υπήρχε
τόσο µεγάλη ανάγκη;». Θέλω, λοιπόν, να αναφέρω ότι η επιτροπή
«µας άναψε το φως» πριν από µία εβδοµάδα. Εδώ και ένα χρόνο
ζητάµε να προχωρήσουµε σε αναθεώρηση. 

Έρχοµαι στη συµφωνία. Η συµφωνία που επετεύχθη είναι µια
συµφωνία η οποία αλλάζει εποχή για το ΕΣΠΑ, το καθιστά ευέλι-
κτο, δυναµικό και πάνω απ’ όλα προσαρµοσµένο στις ανάγκες
της κρίσης, της οικονοµίας και της κοινωνίας. Το αναφέρω αυτό
γιατί το ΕΣΠΑ προγραµµατίστηκε µια άλλη εποχή µε άλλες ανά-
γκες και σήµερα, δυστυχώς, η χώρα µας βρίσκεται σε µια µεγάλη
κρίση, βιώνει µια µεγάλη ύφεση. Γι’ αυτό, λοιπόν, πρέπει να κά-
νουµε την αναθεώρηση βάσει των αναγκών που σήµερα πραγ-
µατικά έχει η χώρα µας.

Η µάχη που δόθηκε στις Βρυξέλλες ήταν µία µάχη δύσκολη.
Σας είπα και πριν ότι η χώρα µας έχασε την αξιοπιστία της πάνω
σ’ αυτά τα κρίσιµα θέµατα. Έχοντας, λοιπόν, εµπεδώσει ήδη µία
νέα εικόνα αξιοπιστίας πετύχαµε µία συµφωνία η οποία στηρίζε-
ται στα εξής σηµεία: Πρώτον, στην αύξηση της κοινοτικής συµ-
µετοχής στα συγχρηµατοδοτούµενα προγράµµατα στο 85% και
αντίστοιχα µείωση του εθνικού σκέλους στο 15%.

Δεύτερον, σ’ ό,τι αφορά στα µεγάλα έργα παραχώρησης γνω-
ρίζαµε ότι είναι «κολληµένα» τα µεγάλα έργα, αυτές οι µεγάλες
συµβάσεις παραχώρησης γιατί υπήρχε το πρόβληµα µε τις απαλ-
λοτριώσεις και τις τράπεζες.

Πήγαµε λοιπόν, αυτό το µεγάλο πρόβληµα µε τις απαλλοτριώ-
σεις την προηγούµενη εβδοµάδα και το λύσαµε. Καταλήξαµε σε
έναν οδικό χάρτη, ο οποίος µπορεί να οδηγήσει σε ένα οριστικό
ξεµπλοκάρισµα αυτών των µεγάλων έργων. 

Τρίτον, συµφωνήσαµε ένα νέο σχέδιο για την τεχνική βοήθεια
του ΕΣΠΑ, το οποίο συµπεριλαµβάνει -και αυτό θέλω να το το-
νίσω προς όλους- τη χρηµατοδότηση µελετών ωρίµανσης. 

Τέταρτο και τελευταίο. Συµφωνήσαµε σ’ ένα µεγάλο πρό-
γραµµα χρηµατοδότησης των επιχειρήσεων ύψους 500 εκατοµ-
µύριων ευρώ για τις ελληνικές µικροµεσαίες επιχειρήσεις.

Όλα αυτά, λοιπόν, τα πετύχαµε και πιστεύω ότι από εδώ και
µπρος πρέπει να υλοποιήσουµε όχι αυτούς µόνο τους τέσσερις
και βασικούς άξονες, αλλά µε βάση τα 10 σηµεία, που θα σας
αναφέρω στη δευτερολογία µου, αυτό το µεγάλο στόχο που είναι
βεβαίως η απορρόφηση και υλοποίηση του ΕΣΠΑ. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστώ, κύριε Υφυ-

πουργέ.
Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών του ΛΑΟΣ και ερωτών Βουλευτής κ.

Κωνσταντίνος Αϊβαλιώτης παρακαλείται να αναπτύξει την ερώ-
τησή του. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΪΒΑΛΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Χαίροµαι για την απάντηση που άκουσα. Χαίροµαι διπλά γιατί –
επιτρέψτε µου να το πω και αυτό- αποτελεί µια µικρή προσωπική
δικαίωση. Υπέβαλα στη Βουλή πριν οκτώ µήνες ερώτηση προς

τον κ. Παπακωνσταντίνου -την οποία έχω καταθέσει και στα Πρα-
κτικά σε άλλη συζήτηση- και είχα προτείνει να διαπραγµατευθεί
µε την Κοµισιόν αυτό που συµφώνησε ο κ. Χρυσοχοΐδης. Αυτό
του είχα πει πριν οκτώ µήνες. Και µάλιστα είχα πει -και µετά το
είδα στην επιστολή του κ. Παπανδρέου προς τον κ. Μπαρόζο- ότι
ζητούσε περίπου αυτό που ζητούσαν και οι Πολωνοί πριν ένα
χρόνο, δηλαδή να µας δοθούν και εµάς τα κοινοτικά κονδύλια
που δικαιούµαστε και να υπάρξει µείωση της δικής µας εθνικής
συµµετοχής λόγω της οικτρής οικονοµικής κατάστασης που
έχουµε. Ο κ. Παπακωνσταντίνου τότε µου απάντησε γραπτώς λέ-
γοντας ότι δεν γίνονται αυτά τα πράγµατα. Τώρα φαίνεται ότι γί-
νονται αυτά τα πράγµατα. Εξ ου και αυτά που µας ανακοινώσατε
τα οποία όµως, κύριε Υπουργέ –επιτρέψτε µου να σας πω- άρ-
γησαν περίπου έναν χρόνο. 

Θα µπορούσαν αυτά τα κοινοτικά χρήµατα να έχουν αρχίσει
να πέφτουν στην ελληνική αγορά και να κινείται ήδη ο δοκιµαζό-
µενος τοµέας των έργων που είναι, όπως έλεγε και ο αείµνηστος
Κωνσταντίνος Καραµανλής, η ατµοµηχανή της ελληνικής οικο-
νοµίας. 

Και όλα αυτά θα µπορούσαν να είχαν γίνει εδώ και ενάµιση
χρόνο µε άµεσες κινήσεις στις Βρυξέλλες. Στο κάτω-κάτω οι
πόροι που είναι δεσµευµένοι για την Ελλάδα είναι συγκεκριµένοι.
Δεν ζητήσατε αύξηση. Ζητήσατε να πάρουµε αυτά που δικαιού-
µαστε. Αυτό ζητούσαµε και εµείς. Σας προτείναµε εξάλλου –αυτό
εννοούσε και η ερώτηση που έκανα εδώ και µήνες- να µας δο-
θούν επιτέλους αυτά τα κοινοτικά κονδύλια που δικαιούµαστε,
γιατί στο τέλος θα τα χάσουµε. Και η ευθύνη της Κυβέρνησης
βρίσκεται στο ότι επί ενάµιση χρόνο δεν διαπραγµατεύτηκε τί-
ποτα. Δεν τα ζητούσατε, γιατί όπως προκύπτει από την απάντηση
του κ. Παπακωνσταντίνου δεν πίστευε σ’ αυτό. 

Το ΠΑΣΟΚ όταν λέει «λεφτά υπάρχουν», εννοεί είτε από δα-
νεικά είτε από φορολογική εξόντωση του κόσµου. Όµως, λεφτά
σίγουρα υπάρχουν αν διεκδικήσεις ή συµψηφίσεις µε το χρέος
τις πολεµικές αποζηµιώσεις και τα κλεµµένα που µας χρωστάει
επιτέλους η Γερµανία. Λεφτά υπάρχουν αν τραβήξεις στα διεθνή
δικαστήρια εταιρείες µπουµπούκια όπως είναι η «SIEMENS». Και
δεν το κάνατε. Μας κατέκλεψε. Και µάλλιασε η γλώσσα µας στην
εξεταστική να λέµε ότι πρέπει να προχωρήσετε σε αγωγές ενα-
ντίον της. Λεφτά υπάρχουν στα διαρθρωτικά ταµεία της Ευρω-
παϊκή Ένωση, τα οποία προφανώς ξεχάσατε ως Κυβέρνηση γιατί
δεν τα ζητούσατε ως τώρα. Και τίποτα δεν διαπραγµατευόσα-
σταν παρ’ ότι σας χτυπούσαµε εγκαίρως όλα τα ξυπνητήρια. 

Θα ήθελα να ρωτήσω, κύριε Υπουργέ, τι θα γίνει µε τον περί-
φηµο κουµπαρά του 1 δισεκατοµµυρίου για το ΕΣΠΑ που
υπήρχε. Μίλησε και ο κ. Χρυσοχοΐδης σε συνέντευξη στις Βρυ-
ξέλλες που έδωσε για τον κουµπαρά του 1 δισεκατοµµυρίου. Δεν
υπήρχε µέχρι τώρα κουµπαράς; Διότι από τα έγγραφα της Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση προκύπτει ότι υπήρχε ένα δισεκατοµµύριο. Πού
πήγε αυτό; Μήπως πήγε για κάλυψη κάποιας τρύπας στο δηµό-
σιο χρέος; 

Πότε θα έρθει, πόση θα είναι η πρώτη δόση επιτέλους µετά
από τόσο καιρό αυτών των κοινοτικών κονδυλίων βάσει της συµ-
φωνίας που  µας περιγράψατε; Το 22% που µας είπαν ότι ήταν
υλοποιήσεις από την Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ µέχρι τώρα σε ποια
ακριβώς έργα πήγαν. Δεν κοιτάω τις διαφηµίσεις στις τηλεορά-
σεις, στα ραδιόφωνα και τις εφηµερίδες. Δεν ενδιαφέρουν αυτά
τον κόσµο. Το 22% σε ποια έργα πήγαν; Ποια έργα έγιναν; Και
πόσες  µελέτες έχετε υποβάλει µέχρι τώρα στην Κοµισιόν; Υπο-
θέτω ότι αφού επί δύο χρόνια το ΠΑΣΟΚ είχε παγώσει τις χρη-
µατοδοτήσεις και τις απορροφήσεις κάτι άλλο θα έκανε. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Επίσης, θα ήθελα να ρωτήσω γιατί αποκλείεται το εµπόριο από

προγράµµατα της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Είναι γνωστή η συνει-
σφορά του στο ΑΕΠ. Και έχουµε εκατό χιλιάδες λουκέτα µέχρι
τώρα. Δηλαδή, οι µικροµεσαίες επιχειρήσεις έχουν την αίσθηση
του αποκλεισµού. Το ελληνικό εµπόριο, όµως, δεν είναι µόνο το
λιανεµπόριο. Είναι και η εισαγωγική διαδικασία, είναι το χονδρε-
µπόριο, είναι και ο εφοδιασµός της αγοράς, είναι και η εµπορική
αντιπροσώπευση είναι και η εξαγωγική δραστηριότητα. Θα
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ήθελα να ξέρω γιατί δεν υπάρχει η πρόνοια που θα χρειαζόταν
µέσω των κονδυλίων του ΕΣΠΑ για το εµπόριο στο σύνολό του.

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Το λόγο έχει ο Υφυ-
πουργός Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας και Βου-
λευτής Αιτωλοακαρνανίας κ. Αθανάσιος Μωραΐτης.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ (Υφυπουργός Ανάπτυξης, Ανταγω-
νιστικότητας και Ναυτιλίας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Πρώτα απ’ όλα θα ήθελα να ξεκαθαρίσω το εξής, γιατί, αγα-
πητέ συνάδελφε, το τονίζετε για δεύτερη φορά ότι αργήσαµε
ενάµιση χρόνο: Σας είπα -και το επαναλαµβάνω- ότι δεν είναι
πρόθεσή µας, αλλά αυτή η διαπραγµάτευση άρχισε εδώ και ένα
χρόνο, η διαπραγµάτευση που οδήγησε στη µεγάλη συµφωνία
της προηγούµενης βδοµάδας στα αποτελέσµατα τα θετικά, τα
οποία είχαµε την προηγούµενη βδοµάδα.

Αυτό το οποίο θέλω να ξεκαθαρίσω προς όλους σας, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, είναι ότι δεν αρκούµαστε σ’ αυτήν την ευ-
ρωπαϊκή στήριξη. Είναι βαθιά µας η πίστη ότι εµείς πρώτοι πρέ-
πει να αναλαµβάνουµε δυναµικά την πρωτοβουλία και να
αλλάζουµε, να µπαίνουµε πρώτοι στη µάχη, στην πρόκληση των
αλλαγών.

Παίρνουµε, λοιπόν, τη µεγάλη πρωτοβουλία σ’ αυτήν τη δύ-
σκολη συγκυρία και αλλάζουµε το ΕΣΠΑ. Αλλάζουµε το ΕΣΠΑ
σηµαίνει ότι αλλάζουµε συνολικά την αντίληψή µας για τη δια-
χείρισή του. Αλλάζουµε το ΕΣΠΑ σηµαίνει ότι επιβάλλεται να τρέ-
ξουµε από εδώ και πέρα µε πιο γρήγορους ρυθµούς. Η χώρα
µας, η κοινωνία έχει ανάγκη όσο ποτέ να πιάσουµε όλοι µας πρω-
τόγνωρες ταχύτητες και βέβαια να έχουµε ένα αποτέλεσµα
άµεσο και µετρήσιµο. Για να υπηρετήσουµε, όµως, αυτόν το
στόχο της επιτάχυνσης σας παραθέτω τις δέκα σηµαντικές απο-
φάσεις που πήραµε ώστε να φέρουµε το ΕΣΠΑ στο κέντρο της
πραγµατικής οικονοµίας, της πραγµατικής ανάπτυξης. 

Πρώτο µέτρο, βάζουµε τέρµα στη µεγάλη βιοµηχανία των νε-
κρών εκχωρήσεων που ανακυκλώνουν πόρους και προγράµµατα
χωρίς να υλοποιούν έργα. Αυτό το αναφέρατε. Είχαµε µάθει
µέχρι σήµερα τα χρήµατα να κάνουν µια βόλτα µεγάλη, ο ένας
να εκχωρεί στον άλλον και γενικώς όλοι µας να παρουσιάζουµε
κάποια θετικά αποτελέσµατα. Αυτό, λοιπόν, το πανηγύρι για τη
χώρα µας τελειώνει.

Δεύτερον, απλοποιούµε το σύστηµα των εκχωρήσεων. 
Τρίτον, καταργούµε τη δυνατότητα δηµιουργίας ενδιάµεσων

φορέων χωρίς την έγκριση του Υπουργείου. Πρέπει να τελειώ-
σουµε επιτέλους µε αυτό το σύστηµα που απογείωσε τη γραφει-
οκρατία στη χώρα µας και οδήγησε πολλούς συνανθρώπους µας
µικρούς, µικροµεσαίους ή µεγάλους επιχειρηµατίες να βλέπουν
ΕΣΠΑ ή οτιδήποτε άλλο και να φοβούνται και να απογοητεύο-
νται.

Τέταρτον, αναδιοργανώνουµε τις αρχές διαχείρισης. 
Πέµπτον, απεγκλωβίζουµε χρήσιµους πόρους από τις νεκρές

εντάξεις. Σήµερα υπολογίζονται γύρω στα 5,5 δισεκατοµµύρια
ευρώ που παραµένουν ανενεργά έργα εγκλωβίζοντας χρήσιµους
πόρους. Τα έργα αυτά θα αξιολογηθούν ένα προς ένα και είτε
θα προχωρήσουν άµεσα σε υλοποίηση είτε θα απενταχθούν. Και
χαίροµαι που µε ακούν αυτή τη στιγµή και αρκετοί συνάδελφοι
γιατί αυτό θα είναι ένα µήνυµα το οποίο θα πρέπει να µεταφέρει
ο καθένας από εµάς και προς τις περιφέρειές µας. Θα πρέπει να
έχουµε µια πλήρη εικόνα του ΕΣΠΑ, να την παρακολουθούµε ως
Βουλευτές και να είµαστε έτοιµοι και για τις απεντάξεις οι οποίες
επιβάλλεται και πρέπει να γίνουν. 

Έκτον, αποκεντρώνουµε τη λήψη αποφάσεων στις περιφέ-
ρειες µε στόχο την επιτάχυνση. Την προηγούµενη βδοµάδα συ-
ναντήθηκα µε τους έντεκα από τους δεκατρείς αιρετούς
περιφερειάρχες και επιτρέψτε µου να πω ότι διέκρινα ένα πνεύµα
συναντίληψης σε όλα αυτά, τα οποία σήµερα στη Βουλή των Ελ-
λήνων σάς ανακοινώνω. Ήταν συνεργασίες, οι οποίες πράγµατι
είχαν ένα πάρα πολύ θετικό αποτέλεσµα. 

Έβδοµο µέτρο, δίνουµε έµφαση στα έργα πλέον και όχι στις
διαδικασίες και στους αριθµούς. 

Όγδοο, ανοίγουµε άµεσα όλους τους κωδικούς των προγραµ-
µάτων και έχουµε βάλει ηµεροµηνία τέλος Αυγούστου. Δεν µπο-
ρούµε πλέον να κρατάµε κλειστούς κωδικούς.

Ένατο µέτρο, υποστηρίζουµε τους τελικούς δικαιούχους για
να µπορέσουν να υλοποιήσουν γρήγορα και αποτελεσµατικά τα
έργα τους. Εδώ κινητοποιούµε όλο αυτό το αξιόλογο επιστηµο-
νικό προσωπικό, το οποίο είναι κοντά µας και στη ΜΟΔ και στις
υπηρεσίες µας, ώστε να πάµε έργο-έργο και να στηρίξουµε αυτό
το µεγάλο στοίχηµα που έχουµε µπροστά µας.

Δέκατο µέτρο, αναδιατάσσουµε τις ειδικές υπηρεσίες διαχεί-
ρισης. 

Πιστεύουµε, λοιπόν, αγαπητοί συνάδελφοι, ότι µε όλο αυτό το
νέο πλαίσιο µπορούµε να έχουµε αποτελέσµατα, τα οποία όλοι
µας θέλουµε. Βέβαια, όλα αυτά µε απολογισµό, µε λογοδοσία,
µε πλήρη διαφάνεια. Αυτό ακριβώς είναι το τρίπτυχο το δικό µας
της δράσης µας στο ΕΣΠΑ, έχοντας πάντα στο µυαλό µας και
στις αποφάσεις µας ότι η λέξη κλειδί για εµάς δεν είναι η απορ-
ρόφηση. Αρκετά κόλπα παίχτηκαν στη χώρα µας µέχρι σήµερα
και αρκετά ψέµατα ειπώθηκαν, αρκετά χρήµατα χάθηκαν στο
όνοµα της απορρόφησης. 

Για εµάς η λέξη κλειδί είναι πλέον η υλοποίηση και µόνον η
υλοποίηση. Ειδικά αυτές τις ώρες, αυτές τις κρίσιµες ηµέρες,
κύριε Πρόεδρε, πιστεύω ότι η ευθύνη όλων µας είναι πολύ µεγα-
λύτερη. 

Σήµερα, πιστεύω ότι είναι µία καλύτερη ηµέρα και για την Ελ-
λάδα και για την Ευρώπη. Γι’ αυτήν την ηµέρα ο Πρωθυπουργός
της χώρας, ο Γιώργος Παπανδρέου, αγωνίστηκε είκοσι σκλη-
ρούς µήνες γυρίζοντας τον κόσµο. Σήµερα, λοιπόν, µπορούµε
να πούµε ότι πράγµατι ο Πρωθυπουργός της χώρας δικαιώνεται,
αλλά δικαιώνονται µαζί του και όλες εκείνες οι πολιτικές δυνάµεις
που ζητούσαν να σταθεί όρθια η Ευρώπη και πάρει πολιτικές
αποφάσεις. Κυρίως, όµως, είναι µία δικαίωση για τις αιµατηρές
θυσίες που κάνει ο ελληνικός λαός, που δεν πρέπει και δεν θα
επιτρέψουµε σε καµµία περίπτωση αυτές οι θυσίες να πάνε χα-
µένες.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εµείς καλούµαστε να συνεχί-
σουµε µε µεγαλύτερη ένταση τις προσπάθειές µας για τις µεγά-
λες αλλαγές, τις οποίες έχει ανάγκη ο τόπος αυτές τις δύσκολες
στιγµές. Δεν εφησυχάζουµε, γιατί τώρα είναι η ώρα που θα απο-
δείξουµε ότι η χώρα µπορεί να κάνει πολύ περισσότερα πράγ-
µατα.

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κύριε Υφυπουργέ,

πράγµατι είναι µία σηµαντική ηµέρα. Το ΕΣΠΑ που χειρίζεστε θα
είναι ένα από τα βασικά εργαλεία, για να δώσουµε έναν καλύτερο
βηµατισµό στο κρίσιµο κοµµάτι της ανάπτυξης.

Ευχαριστούµε πολύ τον κύριο Υφυπουργό και τον κ. Αϊβα-
λιώτη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των
επικαίρων ερωτήσεων.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη των 

ΕΠΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Θα συζητηθεί η µε αριθµό 54/34/14-6-2011 επίκαιρη επερώ-
τηση των Βουλευτών της Νέας Δηµοκρατίας, των κ.κ. Συµεών
Κεδίκογλου, Ευσταθίου Κωνσταντινίδη, Μιχαήλ Παπαδόπουλου,
Σάββα Αναστασιάδη, Μάξιµου Χαρακόπουλου, Αναστάσιου Κα-
ριπίδη, Θεόφιλου Λεονταρίδη, Μαρίας Κόλλια-Τσαρουχά, Μιχαήλ
Χαλκίδη, Κωνσταντίνου Κουκοδήµου, Γεωργίου Κασαπίδη και Νι-
κολάου Παναγιωτόπουλου, προς τους Υπουργούς Οικονοµικών,
Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής και Εσωτερι-
κών, σχετικά µε τα προβλήµατα των Ελλήνων παλιννοστούντων.

Στην επερώτηση των συναδέλφων της Νέας Δηµοκρατίας εκ
µέρους της Κυβερνήσεως θα παραστεί και θα απαντήσει ο Υφυ-
πουργός Εσωτερικών κ. Παρασκευάς Κουκουλόπουλος, Βουλευ-
τής Κοζάνης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να ενηµερώσω το Σώµα
ότι µε επιστολή του προς τον Πρόεδρο της Βουλής κ. Φίλιππο
Πετσάλνικο ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Συ-
νασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Αλέξης Τσίπρας ενηµε-
ρώνει ότι κατά τη συζήτηση της επίκαιρης επερώτησης της Νέας
Δηµοκρατίας για τα προβλήµατα των Ελλήνων παλιννοστούντων
ορίζει ως Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπο την Βουλευτή κ. Ευαγγε-
λία Αµµανατίδου-Πασχαλίδου.

Παρακαλείται ο πρώτος επερωτών Βουλευτής κ. Σίµος Κεδί-
κογλου, Βουλευτής Ευβοίας της Νέας Δηµοκρατίας, να λάβει το
λόγο για δέκα λεπτά.

ΣΙΜΟΣ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Η σηµερινή επερώτηση των Βουλευτών της Νέας Δηµοκρατίας

αποσκοπεί στην αποκατάσταση των κατάφωρων αδικιών σε
βάρος ενός από τα ιστορικότερα και πολυτιµότερα σκέλη του
Ελληνισµού, τον ποντιακό Ελληνισµό. 

Η παρουσία των Ελλήνων στον Πόντο έχει ιστορία τριών χιλιά-
δων ετών. Από την Αργοναυτική Εκστρατεία, που αποτελεί ου-
σιαστικά µία πρώτη καταγραφή της έλευσης των Ελλήνων στον
Εύξεινο Πόντο, µέχρι την κατάρρευση του ανατολικού µπλοκ
στις αρχές της δεκαετίας του ’90 οι Έλληνες Πόντιοι µπόλιασαν
τα παράλια, αλλά και την ενδοχώρα της Μαύρης Θάλασσας και
προσέφεραν πολλά -ας µην ξεχνάµε την αυτοκρατορία της Τρα-
πεζούντας ή τους Πόντιους αντάρτες στις αρχές του 20ού
αιώνα- όµως υπέστησαν περισσότερα. Είναι, ίσως, το πιο πολύ-
παθο κοµµάτι του Ελληνισµού.

Όσα υπέστησαν τα τελευταία εκατό χρόνια, τουλάχιστον, συ-
νέβησαν κατά κανόνα εξαιτίας λαθών των κυβερνήσεων της µη-
τέρας πατρίδας, µε τελευταίο την παρότρυνσή τους κατά τη
δεκαετία του ’90 να επιστρέψουν στην Ελλάδα, αντί να ενισχυθεί
η παραµονή τους στις πατρογονικές εστίες.

Όχι µόνο ξεριζώθηκε ο Ελληνισµός από περιοχές που είχε τρι-
σχιλιετή παρουσία, όπως τα παράλια της Γεωργίας, αλλά και µε
τον τρόπο που οργανώθηκε ή µάλλον δεν οργανώθηκε, η επι-
στροφή του στην Ελλάδα, αποδείχθηκε ότι κάθε άλλο παρά ευ-
πρόσδεκτη ήταν. 

Το χαρακτηριστικότερο, το χειρότερο παράδειγµα, αν θέλετε,
είναι ότι τους βαφτίσαµε Ρωσοπόντιους. Ποιους; Βαφτίσαµε Ρω-
σοπόντιους τους ανθρώπους εκείνους που κυριολεκτικά µάτω-
σαν για να κρατήσουν την ελληνικότητά τους. Ας µην ξεχνάµε
ότι στα χρόνια του σταλινισµού στη Σοβιετική Ένωση δέχθηκαν
τεράστιες πιέσεις  και απειλές, για να µη δηλώσουν την ελληνική
εθνικότητά τους. Εκείνοι, όµως, αρνήθηκαν να απαρνηθούν την
ελληνικότητά τους και τιµωρήθηκαν µε µαζικούς εκτοπισµούς
στις στέπες της Σιβηρίας. Τους φόρτωναν σαν ζώα σε βαγόνια
τρένων και τους άφηναν στη µέση της στέπας, χωρίς νερό και
τρόφιµα. Πολλοί υπέκυψαν στις κακουχίες, όλοι υπέφεραν, αλλά
κανένας δεν διανοήθηκε να απαρνηθεί την ελληνικότητά του.
Αντίθετα, η αγάπη τους για τη µητέρα πατρίδα πήρε τη µορφή
λατρείας. 

Είχα την ευκαιρία να το διαπιστώσω από πρώτο χέρι σε µία δη-
µοσιογραφική αποστολή µου στον Εµφύλιο της Γεωργίας το
1991, όταν ακόµη υπήρχαν Έλληνες εκεί. Μπορείτε να φαντα-

στείτε κάποιον να βαφτίζει την  κόρη του Ελλάδα και το γιο του
Έλληνα; Τέτοιος βαθµός λατρείας για την πατρίδα!

Όλοι σχεδόν οι Έλληνες της Γεωργίας και πάρα πολλοί από
άλλες πρώην σοβιετικές δηµοκρατίες βρίσκονται πλέον στην Ελ-
λάδα, αλλά δυστυχώς δεν αισθάνονται ότι βρίσκονται στην πα-
τρίδα τους. Αντίθετα, αισθάνονται πολίτες, όχι δεύτερης, τρίτης
κατηγορίας. Ναι, τρίτης κατηγορίας, γιατί βλέπω τη σηµερινή Κυ-
βέρνηση να ενδιαφέρεται περισσότερο για τους παράνοµους ξέ-
νους µετανάστες, παρά για τους Έλληνες του Πόντου. Πώς
αλλιώς να εξηγήσει κανείς το γεγονός ότι έσπευσε να νοµοθε-
τήσει για τη νοµιµοποίηση των παράνοµων ξένων, ενώ αδιαφορεί
για τα εκρηκτικά προβλήµατα των αδελφών µας του Πόντου; 

Ενδεικτική είναι η ανακοίνωση της Πανποντιακής Οµοσπονδίας
Ελλάδας για το νοµοσχέδιο, περί ρατσισµού και ξενοφοβίας.
Είχε αποστείλει και σχετική επιστολή. Μπορείτε να διανοηθείτε
τους Έλληνες Πόντιους να ζητάνε προστασία ένταξής τους στο
νοµοσχέδιο, περί ρατσισµού και ξενοφοβίας; Μπορείτε να φα-
νταστείτε να ζητάνε να κατοχυρωθεί η γενοκτονία τους; Δηλαδή,
αν κάποιος σήµερα βγει και πει ότι δεν υπήρξε ολοκαύτωµα των
Εβραίων βάσει του νόµου µπορεί να κατηγορηθεί. Αν πει ότι δεν
υπήρξε ποντιακή γενοκτονία, δεν µπορεί να κατηγορηθεί.

Θα το καταθέτω στα Πρακτικά της Βουλής, γιατί πραγµατικά
πιστεύω ότι αυτή η ανησυχία των αδελφών µας Ποντίων για την
αντιµετώπιση που έχουν στην Ελλάδα πρέπει να µας ανησυχήσει
όλους. Και πέρα από τα προσωπικά δράµατα, που έχουν δηµι-
ουργηθεί, είναι και εθνικά επιζήµια αυτή η στάση. Όχι µόνο, γιατί
δεν είµαστε αρκετοί εµείς οι Έλληνες, για να απαρνιόµαστε τα
αδέλφια µας, αλλά και γιατί οι Έλληνες του Πόντου µπορούν και
πρέπει να είναι µία ανθρώπινη γέφυρα της Ελλάδας µε µία µε-
γάλη παγκόσµια οικονοµική δύναµη, τη Ρωσία. Το ζήτηµα, όµως,
των προθέσεων της σηµερινής Κυβέρνησης, έναντι της Ρωσίας,
είναι πολύ ευρύτερο, αν και υπάρχουν εύλογες απορίες για τις
µεγάλες καθυστερήσεις υλοποίησης όλων των ελληνορωσικών
συµφωνιών που σύναψε η κυβέρνηση Καραµανλή. Ουσιαστικά
βρίσκονται σε αναστολή οι συµφωνίες που είναι σηµαντικότατες
για την Ελλάδα, ιδιαίτερα οι ενεργειακές. Αυτό, όµως, θα είναι
αντικείµενο προσεχούς ερώτησής µας στους αρµόδιους Υπουρ-
γούς. Σήµερα αντικείµενό µας είναι η αποκατάσταση των αδι-
κιών, εις βάρος των Ελλήνων του Πόντου. Θα πω συνοπτικά λίγα
πράγµατα, οι συνάδελφοί µου θα επεκταθούν.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σίµος Κεδίκογλου καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Σήµερα αντιµετωπίζονται ως πολίτες τρίτης κατηγορίας, στε-
ρούµενοι βασικών δικαιωµάτων, όπως του εκλέγειν και εκλέγε-
σθαι, το οποίο η Κυβέρνηση έχει σπεύσει να το δώσει σε
αλλοδαπούς. Σηµαντικό πρόβληµα των οµογενών µας είναι ότι
κατά τη διαδικασία απόκτησης των απαραίτητων εγγράφων, τα
πρόσωπα ελληνικής καταγωγής πέρασαν τη διαδικασία απόκτη-
σης ιθαγένειας και όµως τα δικαιώµατα και οι ελευθερίες τους
είναι περιορισµένα, επειδή δεν θεωρούνται υπήκοοι της Ευρω-
παϊκής Ένωσης. Δεν έχουν το δικαίωµα του εκλέγειν και εκλέγε-
σθαι, δεν τους παρέχεται πλήρης ιατροφαρµακευτική περίθαλ-
ψη, στερούνται του δικαιώµατος στη σύνταξη.

Να δούµε λίγο το θέµα της ιθαγένειας που για µας είναι το
πρωτεύον, είναι θέµα τιµής. Έχουµε τροµερές καθυστερήσεις
στις εξετάσεις φακέλων από τις υπηρεσίες της περιφέρειας. Δεν
συστήνονται επιτροπές για να εξετάζουν τους φακέλους και όταν
συστήνονται, δεν συνεδριάζουν ποτέ. Εµποδίζεται η συνένωση
οικογενειών. Υπάρχουν πλείστα όσα παραδείγµατα ηλικιωµένων
συνανθρώπων µας που ήρθαν για µόνιµη εγκατάσταση και απε-
βίωσαν πριν προλάβουν να περάσουν από την αρµόδια επιτροπή.
Και όταν τελικά καταφέρνουν να περάσουν την επιτροπή, τότε
ξεκινάει η γραφειοκρατία. 

Είναι τεράστια τα προβλήµατα, είναι εξαιρετικά χρονοβόρες
οι διαδικασίες. Η κάθε υπογραφή καθυστερεί περίπου έξι µήνες.
Από το πρώτο στάδιο µέχρι το τέλος είναι στην καλύτερη περί-
πτωση τρία µε τέσσερα χρόνια, συν ένας χρόνος για να πάρει ο
άνθρωπος την ταυτότητα.

Τώρα για τα ειδικά δελτία ταυτότητας οµογενών, τα οποία
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είναι άλλη µία ελληνική παγκόσµια ευρεσιτεχνία, δεν αναγνωρί-
ζονται από την Ευρωπαϊκή Ένωση. Υπάρχει µεγάλο πρόβληµα
µε τους παλιννοστούντες από την πρώην Σοβιετική Ένωση που
διαµένουν στην Κύπρο. Είναι περίπου πέντε χιλιάδες άνθρωποι,
οι οποίοι ζητούν να αντικατασταθούν τα ειδικά δελτία ταυτότητας
οµογενών µε την ελληνική ιθαγένεια, αφού ούτως ή άλλως έχουν
περάσει όλες αυτές τις διαδικασίες που είναι ίδιες διαδικασίες
µε αυτές της απόκτησης ιθαγένειας και αντιµετωπίζουν πρό-
βληµα µε την άδεια παραµονής τους στην Κύπρο. 

Μπορεί η κυπριακή πολιτεία να δείχνει µια ανοχή, γιατί είναι
Έλληνες, αλλά δεν έχει πολλά περιθώρια από πλευράς Ευρω-
παϊκής Ένωσης. Κινδυνεύουν µε απέλαση. Μένουν είκοσι χρόνια
στην Κύπρο και τώρα κινδυνεύουν να ξεριζωθούν για πολλοστή
φορά. Μιλάµε για οικογένειες που µπορεί µέσα στον τελευταίο
αιώνα να έχουν ξεριζωθεί τρεις και τέσσερις φορές και τους λέµε
εµείς «Ελάτε στην Ελλάδα»; Δεν µπορούν να έρθουν. Είναι όµη-
ροι κάθε πολιτικής συγκυρίας στην Ελλάδα και, µεταξύ µας, κάθε
κόµµα κοιτάζει να τους εκµεταλλευτεί εν όψει εκλογών υποσχό-
µενο επίλυση των προβληµάτων τους. Είναι άµεση η ανάγκη αντι-
κατάστασης των ειδικών δελτίων ταυτότητας µε την ελληνική
ιθαγένεια. 

Πρέπει να δοθεί µεγάλη προσοχή στο πώς λειτουργούν τα
προξενεία µας στην πρώην Σοβιετική Ένωση. Σας το λέω αυτό
γιατί το 1991 είχα γράψει ένα άρθρο για το Προξενείο της Μό-
σχας, «Το όνειδος της ελληνικής διπλωµατίας» το είχα βαφτίσει
τότε. Δυστυχώς ακόµα ο τρόπος που λειτουργούν τα προξενεία
µας έναντι των οµογενών µας εξακολουθεί να αποτελεί εθνικό
όνειδος. Μαζεύουν τις αιτήσεις των οµογενών στις αποθήκες και
τις αφήνουν. Δεν κάνουν έλεγχο, δεν εξετάζουν τους φακέλους.
Η δικαιολογία που προβάλλουν είναι ότι δεν έχουν το απαραίτητο
προσωπικό και, όµως, επειδή υπάρχει δυνατότητα να προσλη-
φθούν γραµµατείς η οµοσπονδία των οµογενών µας έχει προ-
σφερθεί να πληρώσει τα έξοδα, να προσλάβει αυτή τους
υπαλλήλους ή όποιους υπαλλήλους επιλέξει η Ελλάδα για να
εξυπηρετηθεί επιτέλους αυτός ο κόσµος.

Έρχοµαι τώρα στα στεγαστικά δάνεια. Υπάρχει ένα τεράστιο
ζήτηµα στεγαστικής αποκατάστασης των Ελλήνων του Πόντου.
Υπάρχουν περίπου σαράντα χιλιάδες οικογένειες παλιννοστού-
ντων, οι οποίοι µετά από προτροπές, µετά από καθοδήγηση, όχι
απλώς από ανοχή, αγόρασαν κάποια κοµµάτια γης τα οποία τους
τα παρουσίασαν ως οικοδοµήσιµα ενώ ήταν αγροτεµάχια. Τους
παραπλάνησαν, τους ενθάρρυναν και έχτισαν αυθαίρετες κατοι-
κίες, τόσο η πολιτεία όσο και η τοπική κοινωνία. Ενδεικτικά ανα-
φέρω ότι είναι αυθαίρετοι οικισµοί όπου υπάρχουν, όµως,
δηµοτικά κτήρια προς εξυπηρέτησή τους. Τους έδωσαν φως και
νερό και κατά καιρούς βγήκαν και νόµοι που αναβάλλουν την
υποχρέωση καταβολής των εισφορών τους. 

Και, προσέξτε, τα σπίτια αυτά δεν βρίσκονται σε καταπατη-
µένη δηµόσια γη, δεν είναι βίλες µέσα σε δάση ή σε παραλίες.
Είναι σπίτια πολυπυρηνικών οικογενειών. Και τι εννοώ πολυπυ-
ρηνικών: Εκεί µένουν οι γονείς µε τα παιδιά τους που έχουν κάνει
κι αυτά τις δικές τους οικογένειες και µιλάµε για οικογενειακές
τραγωδίες. Απειλούνται µε τεράστια πρόστιµα από τις πολεοδο-
µίες και οι αυθαίρετες κατοικίες είτε κατεδαφίζονται είτε επιβάλ-
λεται πρόστιµο κατασκευής και διατήρησης που είναι
πολλαπλάσιο της αντικειµενικής αξίας του σπιτιού. Δεν µπορεί
το σπίτι να έχει αντικειµενική αξία 150.000 ευρώ και το πρόστιµο
να είναι 400.000 ευρώ. Δεν µπορούν να τα πληρώσουν. Αυτά τα
πρόστιµα βεβαιώνονται στην εφορία σαν οφειλή προς το δηµό-
σιο κι έτσι εξοµοιώνονται οι άνθρωποι αυτοί µε τους κακοπλη-
ρωτές του δηµοσίου και αντιµετωπίζονται µε τον ανάλογο τρόπο. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης χρόνου οµιλίας
του κυρίου Βουλευτή)

Ένα-δύο λεπτά θα χρειαστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κινδυνεύουν να έχουν συνέπειες, όπως κατάσχεση περιουσια-

κών τους στοιχείων, µη έκδοση φορολογικής ενηµερότητας,
άλλες ποινικές συνέπειες και γενικώς κάθε απαξίωση της αξιο-
πρέπειας των ανθρώπων αυτών.

Ζητούν τη νοµιµοποίηση των αυθαιρέτων τους, να ρυθµιστούν
µε τρόπο οριστικό και µόνιµο, διότι δεν είναι δεύτερες κατοικίες
ή εξοχικά. Βρίσκονται σε οικολογικά υποβαθµισµένες περιοχές,

όπως για παράδειγµα στον Ασπρόπυργο δίπλα σε εργοστάσια.
Θέλω να αναφέρω την περίπτωση της Νικόπολης που είναι µια
πολιτεία που χτίστηκε σε βιοµηχανική ζώνη. Μπορείτε να φαντα-
στείτε να βλέπετε µια ολόκληρη πολιτεία να χτίζετε σε βιοµηχα-
νική ζώνη και ούτε οι τοπικές αρχές ούτε η κεντρική κυβέρνηση
να τους λέει τίποτα;

Και θα αναφερθώ στη δευτερολογία µου στην περίπτωση της
Θράκης και ιδιαίτερα για τον οικισµό των Σαπών στη Ροδόπη,
διότι, ξέρετε, όταν τους φέραµε στην Ελλάδα, είχαµε πει ότι θα
χρησιµεύσουν σαν ασπίδα στη Θράκη έναντι της αυξηµένης κι-
νητικότητας της µουσουλµανικής µειονότητας. Ήθελε µία ενί-
σχυση ο ελληνικός πληθυσµός. Στη δευτερολογία µου θα σας
πω τι προβλήµατα αντιµετωπίζουν οι άνθρωποι που θελήσαµε να
βάλουµε ακρίτες στα σύνορά µας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡEΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Παρακαλείται ο Βου-

λευτής Φλώρινας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Ευστάθιος Κωνστα-
ντινίδης να πάρει το λόγο.

ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία και κύριοι συνάδελφοι, το θέµα αυτής της επίκαιρης

επερώτησης σχετικά µε τα προβλήµατα των παλιννοστούντων
οµογενών µας θυµίζει αυτό που λίγο ή πολύ όλοι δεχόµαστε
αλλά δεν κάνουµε και τίποτα να το αλλάξουµε, ότι είµαστε  µια
χώρα που τρώει τα παιδιά της και ταυτόχρονα η χώρα των µεγά-
λων αντιθέσεων. 

Στην περίπτωση των παλιννοστούντων οµογενών η διαπίστωση
αυτή συναντά ένα χαρακτηριστικό παράδειγµα. Η ελληνική πο-
λιτεία έχει εγκαταλείψει στην τύχη τους τους οµογενείς από την
πρώην Σοβιετική Ένωση. Το όνειρο του επαναπατρισµού, κύριε
Υφυπουργέ, εξελίχθηκε σε δράµα. Οι περισσότεροι έµειναν τε-
λικά, κυριολεκτικά, χωρίς πατρίδα και θα σας εξηγήσω το γιατί.
Προκειµένου να αποκτήσουν ελληνική ιθαγένεια ή έστω άδεια
διαµονής στην Ελλάδα, είναι προαπαιτούµενη η προσκόµιση τα-
ξιδιωτικού εγγράφου σε ισχύ, δηλαδή διαβατηρίου και πιστοποι-
ητικών γεννήσεως, γάµου και οικογενειακής κατάστασης. Οι
χώρες προέλευσης όµως που προήλθαν από τη διάλυση της
πρώην Σοβιετικής Ένωσης δεν εκδίδουν διαβατήρια και πιστο-
ποιητικά, διότι δεν έχουν –λέει- τα αναγκαία στοιχεία από τα τη-
ρούµενα αρχεία λόγω του ότι άλλα καταστράφηκαν, άλλα δεν
µεταβιβάστηκαν ποτέ στις νέες χώρες που δηµιουργήθηκαν και
δεν υπάρχουν. Ο νόµος, θέλοντας να καλύψει αυτές τις περιπτώ-
σεις, προβλέπει την παρουσίαση του ενδιαφερόµενου υπηκόου
τρίτης χώρας σε τριµελή Επιτροπή του Υπουργείου Εσωτερικών
για να αιτιολογήσει την αδυναµία του να προσκοµίσει τα απαραί-
τητα έγγραφα. Στη συνέχεια η επιτροπή καλείται να γνωµοδοτή-
σει σχετικά µε την ύπαρξη αντικειµενικής αδυναµίας για να
απορρίψει ή να κάνει δεκτό το αίτηµα. Εκεί όµως τελειώνουν όλα.
Για λόγους που θα θέλαµε να µας εξηγήσετε, η διαδικασία στα-
µατά και µένουν όλα τα αιτήµατα στο ράφι. Για όσους έχουν κα-
ταφέρει να αποκτήσουν ελληνική ιθαγένεια λόγω παλιννόστησης
παλαιότερη νοµοθετική ρύθµιση προέβλεπε ότι οι γονείς ή τα
αδέρφια τους έχουν δικαίωµα αυτοδίκαιης αναγνώρισης της ιθα-
γένειας ύστερα από υποβολή σχετικής αίτησης. Προς δόξα όµως
της ελληνικής γραφειοκρατίας η διάταξη αυτή καταργήθηκε και
συµβαίνει το εξής καταπληκτικό, να µην µπορεί ένας γονέας να
λάβει ελληνική ιθαγένεια, ενώ την έχει αποκτήσει το παιδί του,
λες και αυτό το παιδί προήλθε από παρθενογένεση. Μετά από
όλα αυτά, η έκδοση του ειδικού δελτίου ταυτότητας οµογενούς
δεν πραγµατοποιείται για τους οµογενείς από την πρώην Σοβιε-
τική Ένωση και έτσι υπόκεινται σε µια σειρά γραφειοκρατικών
διαδικασιών χωρίς τέλος. Αν καταφέρουν να αποκτήσουν δελτίο,
απαλλάσσονται της υποχρέωσης για συνέντευξη ενώπιον της
επιτροπής. Το ανέφερε και ο προλαλήσας. Οι τέσσερις χιλιάδες
όµως οµογενείς που διαµένουν στην Κύπρο, αν και κατέχουν ει-
δικό δελτίο, περνούν στην Ελλάδα από συνέντευξη, επειδή –λέει-
το δελτίο τους έχει εκδοθεί στην Κύπρο και όχι στη χώρα µας.
Όπως καταλαβαίνετε, µιλάµε για ένα ανεπανάληπτο αλαλούµ,
για ένα δρόµο χωρίς τέλος, για µια απίστευτη ταλαιπωρία.
Ερωτώ, λοιπόν, ρητορικά για να επανέλθω σε αυτό που είπα ξε-
κινώντας την τοποθέτησή µου: Είµαστε ή δεν είµαστε η χώρα
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που τρώει τα παιδιά της;
Πασχίζετε, κύριοι της Κυβέρνησης και ψηφίσατε από τις πρώ-

τες µέρες της διακυβέρνησης της χώρας από το ΠΑΣΟΚ νόµο
για να δώσετε δικαίωµα ψήφου στους αλλοδαπούς που ζουν στη
χώρα µας. Ψήφισαν µάλιστα αυτοί οι άνθρωποι κατά τις αυτοδι-
οικητικές εκλογές του Α’ βαθµού. Η Νέα Δηµοκρατία διαφώνησε
τότε και τεκµηριώσαµε τη διαφωνία µας αποδεικνύοντάς σας ότι
µετατρέπετε τη χώρα σε µεταναστευτικό κέντρο. Δεν µας ακού-
σατε, προχωρήσατε σε αυτή σας την απόφαση. Και ενώ όλοι
αυτοί έχουν δικαίωµα να ψηφίζουν και να αποφασίζουν µε την
ψήφο τους για το µέλλον της χώρας, οι Έλληνες οµογενείς δεν
έχουν τέτοιο δικαίωµα στην ίδια τους της χώρα. Είµαστε ή δεν
είµαστε η χώρα των εγκληµατικών αντιθέσεων; Δεν επιθυµώ, βέ-
βαια, σε καµµιά περίπτωση να αντιδικήσω µε την Κυβέρνηση. 

Ο σκοπός της επερώτησης είναι να βρούµε µια λύση, δεν είναι
η αντιπαράθεση. Πρέπει να προσπαθήσουµε σοβαρά να εξαλεί-
ψουµε τις στρεβλώσεις που καταδικάζουν τους οµογενείς µας
και να εντοπιστούν σε βάθος τα προβλήµατα που υπάρχουν για
να βρεθούν λύσεις, ώστε να ξεπεραστούν οι γραφειοκρατικές
αγκυλώσεις. 

Ο ν. 2790/2000, κύριε Υφυπουργέ, για την αποκατάσταση των
παλιννοστούντων οµογενών έχει ήδη ξεπεραστεί. Ύστερα από
έντεκα χρόνια πιστεύω ότι πρέπει -και µε την εµπειρία που έχει
αποκτηθεί- να µπορούµε να αντικαταστήσουµε αυτό το νόµο και
-έστω και καθυστερηµένα- να βρούµε ένα σύγχρονο νοµοθετικό
πλαίσιο που θα δίνει λύσεις στα προβλήµατα αυτών των ανθρώ-
πων. 

Η Νέα Δηµοκρατία είναι διατεθειµένη να συνεργαστεί σ’ αυτό
το πλαίσιο, ώστε να κάνουν το καλύτερο δυνατό για τους Έλλη-
νες παλιννοστούντες. Από την Κυβέρνηση βέβαια χρειάζεται η
απαραίτητη βούληση, ώστε να προχωρήσουµε σ’ αυτό το ζή-
τηµα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε. 
Κλείνοντας θα αναφερθώ σ’ ένα άλλο σηµαντικό ζήτηµα, αυτό

της ανταλλάξιµης  περιουσίας, της περιουσίας δηλαδή που προ-
έκυψε από τα ακίνητα µουσουλµανικής περιουσίας που υπήρχαν
στην Ελλάδα µετά την ανταλλαγή των πληθυσµών και σύµφωνα
µε τη Συνθήκη της Λοζάνης θα έπρεπε να χρησιµοποιηθούν για
την αποκατάσταση των προσφύγων του 1922, αλλά και των µε-
τέπειτα προσφύγων. 

Η διαχείρισή της έχει περάσει από χίλια κύµατα και υπάρχουν
ακόµα προσφυγικοί πληθυσµοί που δεν αποκαταστάθηκαν, σύλ-
λογοι που δεν τους δόθηκε ανταλλάξιµη γη για να αναγείρουν
τα κτήριά τους ενώ εξαιρέθηκαν, παρά την πρόνοια γι’ αυτούς
από τη Συνθήκη της Λοζάνης, οι πρόσφυγες από τη Σοβιετική
Ένωση. 

Σήµερα τη διαχείριση αυτής της περιουσίας την ασκεί η ΚΕΔ.
Αναφορικά µε αυτήν την περιουσία πρέπει βέβαια να µας ξεκα-
θαρίσετε, κύριε Υφυπουργέ, αν η Κυβέρνηση την έχει συµπερι-
λάβει στα σχέδια αξιοποίησης ή εκποίησης σύµφωνα µε τη
σύµβαση του µεσοπρόθεσµου που ψηφίστηκε το αµέσως προη-
γούµενο διάστηµα. 

Είναι πολύ σηµαντικό –πιστεύω- να το γνωρίζουµε, γιατί αυτή
η ανταλλάξιµη περιουσία καλύπτεται από µια ισχυρή συνθήκη,
τη Συνθήκη της Λοζάνης και αφορά αποκλειστικά την αποκατά-
σταση προσφύγων. Αν τελικά έχει συµπεριληφθεί, πιστεύω τότε
ότι αποτελεί αστοχία της Κυβέρνησης. 

Αν όµως δεν έχει συµπεριληφθεί, µας δίνεται τότε η ευκαιρία
να συζητήσουµε και να διερευνήσουµε τη νοµική δυνατότητα
αξιοποίησης προς όφελος των προσφύγων, και αυτών που δεν
έχουν αποκατασταθεί από το 1922, αλλά και των παλιννοστού-
ντων από την πρώην Σοβιετική Ένωση, ακόµα και των γηγενών
κατοίκων που θέλουν να ασχοληθούν µε τη γεωργία και µπορούν
να µπουν σε µια τέτοια διαδικασία, ώστε να πάρουν όσα πρέπει
για να ασχοληθούν µε την αγροτική οικονοµία και το επάγγελµα
του αγρότη. 

Πιστεύω όµως ότι σε κάθε περίπτωση πρέπει να πράξουµε το
καλύτερο δυνατό. Εµείς βέβαια, ως Νέα Δηµοκρατία, θα επανέλ-
θουµε µ’ αυτό το θέµα, αν δεν µας απαντήσετε σήµερα, ώστε να

δούµε τι θα γίνει µ’ αυτή την ανταλλάξιµη περιουσία. 
Σας ευχαριστώ. 
(Χειρoκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Το λόγο έχει η Βουλευ-

τής Σερρών της Νέας Δηµοκρατίας, κ. Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά. 
ΜΑΡΙΑ ΚΟΛΛΙΑ-ΤΣΑΡΟΥΧΑ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η βαθύτατη κρίση στην οποία

είναι βυθισµένη η χώρα µας έχει ήδη δείξει πολύ έντονα τα ση-
µάδια της, µε τη βαθιά ύφεση, την τεράστια ανεργία, τον υψηλό
πληθωρισµό. Όλα αυτά λειτουργούν συνδυαστικά και µειώνουν
συνεχώς τα ήδη συρρικνωµένα εισοδήµατα των πολιτών. 

Η κρίση δεν είναι ταξική. Πλήττει χαµηλόµισθους, χαµηλοσυ-
νταξιούχους, την άλλοτε κραταιά µεσαία τάξη, όπως έχει επιφέ-
ρει και πολλαπλά πλήγµατα σε µεγάλες επιχειρήσεις που
δραστηριοποιούνται στη χώρα, κυρίως λόγω της έλλειψης χρη-
µατοπιστωτικής ρευστότητας και της συνολικής επιδείνωσης των
οικονοµικών δεικτών. 

Αυτό το τσουνάµι της οικονοµικής κρίσης έχει συµπαρασύρει
ευρέα στρώµατα του πληθυσµού και ως εκ τούτου εµφανίζεται
υπό µια νέα µορφή, αυτή της κοινωνικής κρίσης, µε Έλληνες, αλ-
λοδαπούς και όσους διαβιούν στη χώρα να υποφέρουν. 

Ένα ιδιαίτερα ευάλωτο τµήµα του πληθυσµού χρήζει ιδιαίτε-
ρης προσοχής και µέριµνας από µέρους της πολιτείας στη δύ-
σκολη αυτή συγκυρία. Είναι οι οµογενείς µας, όπως ήδη
ειπώθηκε από τους προηγούµενους οµιλητές και τον εισηγητή
µας, οι οµογενείς της πρώην Σοβιετικής Ένωσης που αποτελούν
το πιο δοκιµασµένο κοµµάτι του Ελληνισµού στο χρονικό πεδίο
µετά τη Μικρασιατική Καταστροφή. 

Κατά την περίοδο του σταλινισµού υπέστησαν σωρεία βαρύ-
τατων διώξεων, επέµειναν όµως να διατηρούν την ελληνικότητά
τους, ενεργά αντιστεκόµενοι στις πολιτικές πολιτισµικής αφοµοί-
ωσης που είχε υιοθετήσει και είχε εφαρµόσει τότε το σοβιετικό
καθεστώς. 

Τα προβλήµατα που αντιµετωπίζει η πληθυσµιακή αυτή οµάδα
είναι πολλά –ήδη ειπώθηκαν- κι όχι µόνον οικονοµικά, αν και αυτά
έχουν δηµιουργήσει έναν ασφυκτικό κλοιό γύρω από τους πολ-
λούς οµογενείς µας και φθάνουν να απειλούν ακόµα και την επι-
βίωση αυτών και των οικογενειών τους. 

Στο Νοµό Σερρών, από τον οποίο προέρχοµαι, υπάρχει αυτήν
τη στιγµή µία αξιόλογη κοινότητα, κατεσπαρµένη σε πάρα πολλά
σηµεία του νοµού, µε σηµαντικούς επιστήµονες και ανθρώπους
αλλά και απλούς δουλευτάρηδες που προσπαθούν να βγάλουν
τον επιούσιο τίµια και καθαρά. 

Το σηµαντικότερο πρόβληµα βέβαια είναι ότι ενώ ολοκλήρω-
σαν τη διαδικασία απόκτησης της ελληνικής ιθαγένειας, τα δικαι-
ώµατα και οι ελευθερίες τους είναι περιορισµένα λόγω του ότι
δεν θεωρούνται υπήκοοι της Ευρωπαϊκής Ένωσης, µε άµεσο,
απτό αποτέλεσµα να µην έχουν το δικαίωµα του εκλέγειν και
εκλέγεσθαι, να στερούνται συντάξεις, καθώς και την παροχή της
ιατροφαρµακευτικής περίθαλψης.

Πυρήνα του προβλήµατος αποτελεί το νοµοθετικό πλαίσιο
απονοµής της ελληνικής ιθαγένειας σε οµογενείς της πρώην Σο-
βιετικής Ένωσης, το οποίο έχει αποδειχθεί ήδη παρωχηµένο, δε-
δοµένου του ότι ο σχετικός νόµος έχει τεθεί σε εφαρµογή εδώ
και περισσότερο από δέκα χρόνια κι έχει υποστεί έκτοτε ελάχι-
στες τροποποιήσεις πολύ µικρής σηµασίας και µόνο για να αντι-
µετωπιστούν διαδικαστικά προβλήµατα κατά την εφαρµογή του.
Το ισχύον καθεστώς, λοιπόν, τελεί εν ανεπαρκεία και παράγει σο-
βαρές αδικίες, τόσο ως προς την εφαρµογή του όσο και ως προς
την επίτευξη του σκοπού για τον οποίο θεσπίστηκε. 

Η οµογενειακή ιδιότητα διαπιστώνεται από εθνική επιτροπή, η
οποία γνωµοδοτεί σε περιφερειακό επίπεδο, όµως µε πολλές κα-
θυστερήσεις  που έχουν ενταθεί τον τελευταίο χρόνο, ιδιαίτερα
από την εφαρµογή του ήδη προβληµατικού «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ». 

Απαραίτητη προϋπόθεση, µέσα από µια πληθώρα δικαιολογη-
τικών που απαιτούνται για τη διαδικασία αυτή, αποτελεί η προ-
σκόµιση διαβατηρίου σε ισχύ. Οι οµογενείς εδώ βρίσκονται
µπροστά σ’ έναν «τοίχο». Οι χώρες προέλευσής τους, είτε αδυ-
νατούν να το εκδώσουν λόγω του ότι τα σχετικά αρχεία στις
χώρες της πρώην Σοβιετικής Ένωσης καταστράφηκαν, είτε χά-
θηκαν ή δεν δόθηκαν στα νέα κράτη που προέκυψαν στη µετα-
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κοµµουνιστική εποχή οι σχετικές αρµοδιότητες.
Παρόµοιο πρόβληµα αντιµετωπίζουν και οι οµογενείς που δια-

µένουν στην Κύπρο, όπως ήδη ειπώθηκε. Ενώ έχουν αποκτήσει
ειδικό δελτίο ταυτότητας οµογενούς, αντιµετωπίζουν αδικαιολό-
γητη ανισότητα ως προς τη µεταχείρισή τους. Αυτοί οι οµογενείς
ξεπερνούν περίπου τις τέσσερις χιλιάδες.

Ένα άλλο πρόβληµα που αντιµετωπίζουν οι εκατοντάδες οµο-
γενείς -και σας καλούµε, κύριε Υπουργέ, µε τη σηµερινή µας επί-
καιρη επερώτηση να το αντιµετωπίσετε, µαζί και µ’ εµάς οπωσ-
δήποτε- είναι το ότι την περίοδο της ξαφνικής οικονοµικής ανό-
δου σ’ όλη την Ευρώπη πολλοί παλιννοστούντες στην Ελλάδα
έλαβαν ως ευπαθείς οµάδες στεγαστικά δάνεια από τις τράπε-
ζες, που χορηγήθηκαν µε ειδικούς όρους και προϋποθέσεις και
µ’ αυτόν τον τρόπο έλυσαν το πρόβληµα της στέγασης. Όµως
στις µέρες µας, έχοντας υπ’ όψιν τις δύσκολες συνθήκες λόγω
της κρίσης στη χώρα, πολλοί παλιννοστούντες έχασαν τη δου-
λειά τους και αδυνατούν να εξασφαλίσουν τις έγκαιρες πληρω-
µές σε ό,τι αφορά τις συµφωνίες. Και είναι αλήθεια ότι τους
δεχόµαστε καθηµερινά στα γραφεία µας και αντιλαµβανόµαστε
την αγωνία τους όσον αφορά στο να διεκπεραιωθούν γρήγορα
αυτές οι καθυστερηµένες πληρωµές. 

Το ελληνικό κράτος, λοιπόν, κύριε Υπουργέ –και µε αυτό
κλείνω, κύριε Πρόεδρε- οφείλει να προσέξει και µε όλες τις δυ-
νάµεις του να φροντίσει για την επίλυση των σοβαρών προβλη-
µάτων που αντιµετωπίζει η ευαίσθητη αυτή οµογενειακή
κοινότητα, η οποία είναι µια πολύ σηµαντική «ένεση» στο πρό-
βληµα της ελληνικότητας, στο δηµογραφικό πρόβληµα το οποίο
αντιµετωπίζει η χώρα. 

Οι πολιτικές οφείλουν να είναι συγκεκριµένες και να δροµολο-
γηθούν. Αυτές είναι: η άµεση απλοποίηση της διαδικασίας από-
κτησης της ελληνικής ιθαγένειας, η οριστική διευθέτηση του
ζητήµατος της µη έκδοσης διαβατηρίων από τις χώρες προέλευ-
σης και δη από τις χώρες της πρώην Σοβιετικής Ένωσης και ιδι-
αίτερα η εξεύρεση µόνιµης λύσης για την αναδιάρθρωση των
χρεών των παλιννοστούντων, κάτι που πιστεύω ότι είναι και το
πιο πιεστικό στην παρούσα χρονική στιγµή.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε την Βου-
λευτή Σερρών κ. Μαρία Κόλλια - Τσαρουχά.

Το λόγο έχει ο Βουλευτής Β’ Θεσσαλονίκης της Νέας Δηµο-
κρατίας κ. Σάββας Αναστασιάδης. 

ΣΑΒΒΑΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Αναµφισβήτητα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι και κύριε

Υπουργέ, οι Έλληνες Πόντιοι οι προερχόµενοι από τις χώρες της
πρώην Σοβιετικής Ένωσης αποτελούν µία ιδιαίτερη κοινωνική
οµάδα. 

Μέσα σε έναν αιώνα έζησαν τρεις τουλάχιστον προσφυγιές.
Άνθρωποι σκληροί και ανθεκτικοί κατάφεραν µέσα σε δύσκολες
συνθήκες να διατηρήσουν τα βασικά χαρακτηριστικά τους, του
πολιτισµού, της παράδοσης, της γλώσσας, της θρησκείας και
ισχυρή την ελληνική τους συνείδηση. 

Όνειρο ζωής; Η εγκατάσταση στη µητέρα Ελλάδα, εγκατά-
σταση η οποία ξεκίνησε να πραγµατοποιείται στις αρχές της δε-
καετίας του ’90, όχι όµως µέσα σε οµαλές, αλλά σε ανώµαλες
συνθήκες. Έφθασαν στην Ελλάδα κυνηγηµένοι, εγκαταλείποντας
στις χώρες που ζούσαν, στις εµπόλεµες τότε περιοχές, περιου-
σίες και σπίτια, για να γλιτώσουν τη ζωή τους, ταλαιπωρηµένοι
και οικονοµικά εξαντληµένοι, αλλά αισιόδοξοι και µε ψυχική δύ-
ναµη και χαρά γιατί το όνειρό τους επραγµατοποιείτο. 

Δυστυχώς, όµως, η  µητέρα Ελλάδα δεν τους δέχθηκε σαν παι-
διά της. Ήταν απροετοίµαστη να δεχθεί αυτό το µεγάλο κύµα
των Ελλήνων Ποντίων που προέρχονταν από τις χώρες της
πρώην Σοβιετικής Ένωσης. Έτσι, ξεκινώντας και πάλι από την
αρχή, µόνοι τους προσπάθησαν να αναζητήσουν λύση στα προ-
βλήµατα που αντιµετώπιζαν. 

Στον εργασιακό τοµέα τα πράγµατα ήταν κάπως καλά γιατί για
τους Έλληνες εργοδότες αποτελούσαν φθηνή λύση. Καθηγητές,
γιατροί, δικηγόροι, µηχανικοί, επιστήµονες στις χώρες προέλευ-
σής τους, αναγκάστηκαν να απασχοληθούν στην Ελλάδα σε
σκληρές χειρωνακτικές εργασίες. Κακοπληρωµένοι και ανασφά-

λιστοι αποτέλεσαν αντικείµενο εκµετάλλευσης από τους Έλλη-
νες εργοδότες. 

Όµως, το µεγαλύτερο πρόβληµα που αντιµετώπισαν στην Ελ-
λάδα, κυρίως τα πρώτα χρόνια της εγκατάστασής τους, ήταν το
στεγαστικό. Δεν υπήρχε καµµία µέριµνα από την πολιτεία. Τα
προγράµµατα του Ευµοίρου της Ξάνθης και των Σαπών της Κο-
µοτηνής δεν έλυσαν ουσιαστικά κανένα πρόβληµα γιατί έγιναν
χωρίς µελέτες και χωρίς παράλληλη στήριξη. 

Τον πρώτο καιρό σε υπερτιµηµένα υγρά υπόγεια των τριάντα
και των σαράντα µέτρων στριµώχνονταν τρεις και τέσσερις οικο-
γένειες, για να µειώσουν το κόστος γιατί δεν είχαν χρήµατα. Η
ανάγκη παραµονής στα µεγάλα αστικά κέντρα –που αποτελού-
σαν και κέντρα εργασίας- και η έλλειψη στεγαστικής πολιτικής
από το κράτος ανάγκασαν πάρα πολλούς από αυτούς να αναζη-
τήσουν από µόνοι τους λύση. 

Η ανεπαρκής γνώση της γλώσσας, των νόµων, των διαδικα-
σιών της ελληνικής πολιτείας και του κρατικού µηχανισµού, τους
κατέστησε και πάλι αντικείµενο εκµετάλλευσης. Οι επιτήδειοι
πούλησαν αγροτεµάχια σε τιµή πανάκριβων οικοπέδων. Παρου-
σία συµβολαιογράφου και δικηγόρου, µε συµβολαιογραφικές
πράξεις, τεµάχισαν αγροτεµάχια σε περιοχές που ποτέ δεν προ-
ορίζονταν για οικιστική χρήση. Αυτά βρίσκονταν µέσα σε βιοµη-
χανικές και βιοτεχνικές περιοχές, δίπλα σε ρυπογόνα
εργοστάσια. 

Εκεί, λοιπόν, άρχισαν να κτίζουν τα σπίτιά τους, την ελπίδα
τους, τα όνειρά τους, την πρώτη κατοικία τους µε προσωπική ερ-
γασία, βοηθώντας ο ένας τον άλλο, πολλά σπίτια από τα οποία
είναι ακόµα ανολοκλήρωτα, διότι οι άνθρωποι δεν είχαν τα απα-
ραίτητα χρήµατα. Έτσι οικοδοµήθηκαν ολόκληροι οικισµοί αυ-
θαίρετα δοµηµένοι. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, θα πάρω και το χρόνο της δευτερολογίας µου. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Παρακαλώ συνεχίστε. 
ΣΑΒΒΑΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ. 
Η ανοχή της πολιτείας στην περίπτωση αυτή και η έλλειψη ενη-

µέρωσης καθιστά το ελληνικό κράτος ηθικό αυτουργό στην πα-
ρανοµία των Ελλήνων του Πόντου, γιατί από την ηµέρα της
αγοράς της γης µέχρι και σήµερα η ίδια η πολιτεία, µε διάφορες
µορφές και εκπροσώπους της, ήταν παρούσα και µε τη στάση
της –όπως ήταν η συµβολαιογραφική παρουσία κατά την αγορά
των οικοπέδων- παρότρυνε ουσιαστικά την ανέγερση αυθαίρε-
των κατοικιών από τους Έλληνες πρόσφυγες. 

Στη συνέχεια, ήταν η ανοχή της πολιτείας µε την Αστυνοµία,
µε την τοπική αυτοδιοίκηση, αλλά και µε τους επίσηµους εκπρο-
σώπους του κράτους, Βουλευτές και Υπουργούς, οι οποίοι γνώ-
ριζαν όλη την κατάσταση. Αποτέλεσαν, όµως, τα πρώτα κυρίως
χρόνια, οι Έλληνες πρόσφυγες εύκολη εκλογική πελατεία και γι’
αυτό ιδιαίτερα προεκλογικά τους υποσχόταν λύσεις.

Τρανταχτά παραδείγµατα στρουθοκαµηλισµού, ενοχής και
ηθικής αυτουργίας του κράτους αποτελούν οι περιοχές της Ευ-
ξεινούπολης Θεσσαλονίκης στα όρια των Δήµων Σταυρούπολης,
Ευκαρπίας και Ωραιοκάστρου, Φιλοθέης στα όρια της Ευκαρπίας
Θεσσαλονίκης, Ανθούπολης στα όρια του πρώην Δήµου Μυγδο-
νίας Θεσσαλονίκης, οικισµοί του Δήµου Ωραιοκάστρου, αλλά και
οικισµοί κυρίως στα αστικά κέντρα και στην Αθήνα. Στις περιοχές
αυτές δηµιουργήθηκαν ολόκληρες πολιτείες, αυθαίρετα δοµη-
µένες, µέσα σε αγορασµένα αγροτεµάχια, ποτέ µέσα σε κοινό-
χρηστη ή δηµόσια έκταση. Όλοι βλέπαµε την εξέλιξη αυτή. 

Το κράτος διά των εκπροσώπων του, κυρίως σε προεκλογικές
περιόδους, για ευνόητους λόγους ενθάρρυνε µε υποσχέσεις νο-
µιµοποίησης. Η επίσηµη πολιτεία παρενέβη. Υδροδότησε αυτές
τις περιοχές. Τις προµήθευσε µε ηλεκτρικό ρεύµα. Έκανε έργα
αποχέτευσης. Ασφαλτόστρωσε δρόµους. Ανήγειρε πολιτιστικά
κέντρα, ΚΑΠΗ και έκανε και άλλες κρατικές παροχές, για να νο-
µιµοποιήσει έτσι στην ουσία τις περιοχές αυτές. Πώς αλλιώς
µπορεί κανείς να χαρακτηρίσει την εµπλοκή του κράτους εκτός
από ανοχή, ενοχή και έµµεση αποδοχή της δηµιουργηθείσας κα-
τάστασης;

Ύστερα, βέβαια, ξεχάστηκαν όλα αυτά και ήρθαν οι έλεγχοι
από το ΙΚΑ, από τις πολεοδοµίες. Ήρθαν τα πρόστιµα, που σε
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πολλές περιπτώσεις ξεπερνούν τις 300.000 ευρώ και πρόστιµα
ετήσια διατήρησης που ξεπερνούν τις 40.000 ευρώ. Καταθέτω
στα Πρακτικά της Βουλής ορισµένες ενδεικτικές εκθέσεις αυτο-
ψίας. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σάββας Αναστασιάδης κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Οι κατά καιρούς ρυθµίσεις που έγιναν –τρεις ή τέσσερεις- για
µείωση των προστίµων του ΙΚΑ µέχρι και 50% δεν είχαν, φυσικά,
εφαρµογή και δεν έδωσαν και καµµία λύση για τον απλούστατο
λόγο ότι για να είχαν εφαρµογή οι ρυθµίσεις αυτές, έπρεπε οι
οικοδοµές, τα σπίτια αυτά να έχουν οικοδοµική άδεια. 

Εδώ, λοιπόν, φαίνεται και πάλι η υποκρισία του ελληνικού κρά-
τους σε όλο της το µεγαλείο. Υπήρχε περίπτωση οι ιδιοκτήτες
για τα σπίτια που οικοδοµήθηκαν µε τον τρόπο και στους χώρους
που προαναφέραµε να µπορέσουν να εκδώσουν οικοδοµική
άδεια, µέσα σε βιοτεχνικές περιοχές, εκτός σχεδίων πόλεως; Φυ-
σικά, όχι. Και αν υπήρχε τέτοια περίπτωση, θα το έκαναν οι ίδιοι
µόνοι τους. Δεν θα χρειάζονταν να κτίσουν παράνοµα. Αλλά και
έτσι να ήταν –να µπορούσαν να εκδώσουν άδεια- πιστεύει κά-
ποιος ότι µπορούσαν αυτοί οι άνθρωποι, µεροκαµατιάρηδες, άν-
θρωποι του µόχθου να πληρώσουν αυτά τα πρόστιµα; Σε καµµία
περίπτωση και σε µια περίοδο, µάλιστα, σήµερα όπου η ανεργία
τούς πλήττει βαθιά. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Παρακαλώ, κύριε Ανα-

στασιάδη, έχετε πάρει και τη δευτερολογία σας και είναι περίπου
ενάµισι λεπτό. 

ΣΑΒΒΑΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: Το ελληνικό κράτος, αφού µε τη
στάση του τους έσπρωξε στην αυθαιρεσία, σήµερα τους επιβάλ-
λει αβάσταχτα πρόστιµα που είναι αδύνατον να εισπραχθούν
ποτέ, διότι αδυνατούν να τα πληρώσουν οι ίδιοι. 

Για να είµαστε, λοιπόν, εµείς και η πολιτεία –έστω και την τε-
λευταία στιγµή, την ύστατη στιγµή- ρεαλιστές και συνεπείς και
χρήσιµοι απέναντι σε αυτούς τους ανθρώπους, οφείλουµε, οφεί-
λει το ελληνικό κράτος κατ’ αρχάς εν όψει της πρόθεσης της Κυ-
βέρνησης και της δέσµευσης που έχουµε στο µεσοπρόθεσµο για
νοµιµοποίηση όλων των αυθαιρέτων στη χώρα –κάτι που ξεκί-
νησε το ΥΠΕΚΑ- να παγώσει την είσπραξη όλων των προστίµων.
Τα πρόστιµα που έχουν πληρωθεί στο ΙΚΑ πρέπει να πάνε στους
ίδιους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κύριε συνάδελφε, αγο-
ρεύετε επί πολύ, αλλά δεν µπορεί να γίνει αυτό. Κατ’ εξαίρεση,
σας έδωσα το χρόνο της δευτερολογίας σας.

ΣΑΒΒΑΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, µε δύο
προτάσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Τώρα έχετε πάρει άλλα
τρία λεπτά για δευτερολογία. Κάποτε πρέπει να σεβαστούµε τον
Κανονισµό. 

ΣΑΒΒΑΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Παρακαλώ!
ΣΑΒΒΑΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: Όλοι οι οικισµοί έγιναν µε προσω-

πική εργασία και να προχωρήσει η νοµιµοποίηση, ώστε να µην
έχουµε οµήρους αυτούς τους ανθρώπους.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Ευχαριστώ και για την ανοχή
σας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε τον κ.

Αναστασιάδη.
Καταλαβαίνω ότι είναι ιδιαίτερη η ευαισθησία που έχετε και

εσείς και όλοι οι συνάδελφοι, γιατί πρέπει να πείτε πολλά…
ΣΑΒΒΑΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: Πρέπει να υπάρχει και η ανάλογη

ανοχή.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Θέλω, όµως, να σας ενη-

µερώσω     -επειδή είπατε κάτι που δεν είναι σωστό, ότι δεν
υπήρξε πρόγραµµα στεγαστικής αποκαταστάσεως- και να σας
πω ότι υπήρξε.

ΣΑΒΒΑΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: Εσείς το ξέρετε το πρόγραµµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ξεκίνησε επί κυβερνή-
σεως Μητσοτάκη στη Θράκη, ολοκληρώθηκε επί Ανδρέα Παπαν-
δρέου όλο το πρόγραµµα αυτό και επί κυβερνήσεως Σηµίτη
δόθηκε γιγαντιαίο δανειοδοτικό πρόγραµµα, προηγούµενο του
οποίου υπήρξε µόνο επί Ελευθερίου Βενιζέλου.

ΣΑΒΒΑΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: Άλλο αυτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κόστισε 500 δισεκατοµ-

µύρια δραχµές το πρόγραµµα αυτό και νοµίζω ότι πρέπει να ενη-
µερωθείτε. Με επιδοτήσεις επιτοκίου χιλιάδες σπίτια αγορά-
στηκαν και χιλιάδες οικογένειες στεγάστηκαν δωρεάν σε µισθω-
µένα σπίτια…

ΣΑΒΒΑΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: Δεν έλυσαν ούτε το 20% και τα στε-
γαστικά…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Τόσο που να ξεσηκω-
θούν οι ντόπιοι που λέµε, οι Έλληνες γηγενείς, για τους Έλληνες
πρόσφυγες και να διαµαρτύρονται.

ΣΑΒΒΑΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: …και όλες οι κατοικίες είναι εκεί
κάτω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Δεν λέµε ότι λύσαµε όλα
τα προβλήµατα. Προς Θεού! Ορθώς θέτετε όλα τα θέµατα, γιατί
υπάρχουν πολλά προβλήµατα. Όµως, όχι ότι δεν υπήρξε στεγα-
στικό πρόγραµµα. Αυτό ήθελα µόνο να πω.

Για τα υπόλοιπα συµφωνώ ότι πρέπει η Κυβέρνηση να ρίξει µια
µατιά µε µεγαλύτερη ευαισθησία για τα προβλήµατα που έχουν
οι άνθρωποί µας αυτοί.

ΣΑΒΒΑΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: Μιλάµε για κάτι συγκεκριµένο
τώρα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Εγώ, πάντως, σας
επαινώ για την ευαισθησία σας. Παρακαλώ τον Βουλευτή Λαρί-
σης κ. Μάξιµο Χαρακόπουλο να πάρει το λόγο.

ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’

Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΒΑΪΤΣΗΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΤΟΣ)
Κυρία και κύριοι συνάδελφοι, η οδύσσεια του ποντιακού Ελ-

ληνισµού είναι γνωστή: Διώξεις, εκτελέσεις, Τάγµατα Εργασίας,
τα περιβόητα Αµελέ Ταµπουρού, πορείες θανάτου, µια γενοκτο-
νία µε τριακόσιες πενήντα τρεις χιλιάδες θύµατα. Ξεριζωµένοι οι
επιζώντες Πόντιοι από τις πατρογονικές τους εστίες, τους φά-
ρους του Ελληνισµού της Τραπεζούντας, της Σαµψούντας, της
Αργυρούπολης, αναζήτησαν καταφύγιο άλλοι στην Ελλάδα και
άλλοι στην ορθόδοξη Ρωσία.

Και εκεί, πριν προλάβουν να στεγνώσουν τα δάκρυα για τις χα-
µένες πατρίδες του Πόντου, ήρθαν αντιµέτωποι µε νέες διώξεις.
Οι σταλινικές εµµονές εναντίον των µειονοτήτων ήταν ιδιαίτερα
σκληρές για τους Έλληνες Ποντίους. Και πάλι ξεριζωµός και πάλι
εξορία. Αυτήν τη φορά στα γκούλαγκ της Σιβηρίας και στις στέ-
πες της Κεντρικής Ασίας. Στόχος η εξόντωση και για όσους επι-
βίωναν η λησµονιά της εθνικής τους καταγωγής.

Αυτός, όµως, ο φιλόπονος και καρτερικός λαός άντεξε. Διέ-
ψευσε τους παρανοϊκούς εγκεφάλους που συνέταξαν και εκτέ-
λεσαν τα εφιαλτικά σχέδια της εξόντωσής του. Κράτησε
ακλόνητη την ελληνική του συνείδηση, άσβεστη τη φλόγα της
επιστροφής στα πάτρια, ζωντανά τα ήθη και τα έθιµά του.

Και όταν ήρθε η στιγµή της κατάρρευσης της Σοβιετικής Ένω-
σης και επετράπη η ελευθερία της µετακίνησης, δεκάδες χιλιά-
δες συµπατριωτών µας Ποντίων παλιννόστησαν στην Ελλάδα.
Στην πλειονότητά τους φτωχοί άνθρωποι, αλλά µε σηµαντικές
ικανότητες, γνώσεις και προσόντα έφτασαν µε τη λαχτάρα να ζή-
σουν και να δηµιουργήσουν στη νέα πατρίδα, την οποία η πολύ-
χρονη εξορία είχε εξιδανικεύσει στη συλλογική φαντασία τους.

Ποια ήταν, όµως, η στάση της ελληνικής πολιτείας απέναντι
σε αυτούς τους τραντέλληνες, τους τριάντα φορές Έλληνες;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δυστυχώς, η ενσωµάτωση των
παλιννοστούντων αδελφών µας Ποντίων από τις χώρες της
πρώην Σοβιετικής Ένωσης δεν ήταν ανέφελη. Καταφέραµε
ακόµη και αυτό, να νιώθουν οι παλιννοστούντες Πόντιοι ξένοι
στην Ελλάδα. «Στα ξένα ήµουν Έλληνας και στην Ελλάδα ξένος»,
που τραγούδησε ο Στέλιος Καζαντζίδης. Βρέθηκαν αντιµέτωποι
µε την καχυποψία του απρόσωπου κρατικού µηχανισµού, που
δεν αντιλαµβανόταν ούτε το χρέος προς αυτούς τους ανθρώ-
πους ούτε την εθνική ανάγκη να τους συνδράµει ουσιαστικά για
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να ενταχθούν στον εθνικό κορµό.
Η ανυπαρξία σχεδίου και οράµατος αποκαλύφθηκε από την

κρατική αδυναµία να συντάξει και να εκτελέσει οργανωµένα την
εγκατάσταση των παλιννοστούντων σε ευαίσθητες περιοχές της
ελληνικής επικράτειας, για να τονώσουν µε νέο αίµα οικονοµικά
παρηκµασµένες και δηµογραφικά γηρασµένες περιοχές. Η Ρω-
µανία, µια νέα πόλη, που θα κατοικείτο από παλιννοστούντες,
προερχόµενους από αστικές περιοχές και θα άλλαζε το χάρτη
της Θράκης, έµεινε στα χαρτιά ένα απραγµατοποίητο όνειρο.
Αντί αυτού, έγινε εγκατάσταση των Ποντίων ανοργάνωτα και
απερίσκεπτα σε αγροτικές περιοχές πολλές φορές, όπου υπήρχε
αδυναµία εξεύρεσης εργασίας και ιδιαίτερα για κατόχους πανε-
πιστηµιακών τίτλων. Το αποτέλεσµα; Μεγάλο τµήµα των παλιν-
νοστούντων εγκατέλειψε τη Θράκη, αναζητώντας στο Λεκανο-
πέδιο και στα µεγάλα αστικά κέντρα καλύτερη τύχη.

Αναρωτιέµαι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πώς είναι δυνατόν,
µετά τη Μικρασιατική Καταστροφή, µια καθηµαγµένη Ελλάδα µε
πενιχρά µέσα να καταφέρει σε σχετικά σύντοµο χρονικό διά-
στηµα να αποκαταστήσει, να ενσωµατώσει 1,5 εκατοµµύριο πρό-
σφυγες και η σύγχρονη Ελλάδα, η Ελλάδα της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, να αδυνατεί να πράξει τα δέοντα απέναντι σε µερικές
δεκάδες χιλιάδες παλιννοστούντες Ποντίους που ήρθαν στη δε-
καετία του 1990 και του 2000; Φοβούµαι ότι τα αίτια αυτής της
ανικανότητας οφείλονται σε έλλειµµα οράµατος. Λειτουργήσαµε
µε όρους διαχείρισης, χωρίς εθνική στρατηγική, χωρίς εδραιω-
µένη ιστορική συνείδηση για τις αποφάσεις µας. Γι’ αυτό και οι
Πόντιοι δεν αντιµετωπίστηκαν µε τους όρους µιας πατρίδας που
σέβεται τα παιδιά της και ενδιαφέρεται για την ευηµερία και την
προκοπή τους.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αναµφίβολα σήµερα οι συνθή-
κες είναι πολύ πιο δύσκολες από αυτές των προηγούµενων δε-
καετιών. Αντιµετωπίζουµε δηµοσιονοµική στενότητα, αδυναµία
να προωθήσουµε προγράµµατα ενίσχυσης ευπαθών κατηγο-
ριών. Αυτό, όµως, δεν σηµαίνει ότι ως πολιτεία δεν µπορούµε να
πράξουµε τίποτα, να σηκώσουµε ψηλά τα χέρια, αφήνοντας την
κατάσταση στον αυτόµατο πιλότο. Η πολιτεία µπορεί και πρέπει
να προωθήσει την απλοποίηση των διαδικασιών για την απόδοση
της ιθαγένειας στους παλιννοστούντες. Είναι κίνηση που δεν έχει
οικονοµικό κόστος, αλλά επιλύει πολλά προβλήµατα για χιλιάδες
παλιννοστούντες.

Άλλωστε, η Κυβέρνηση, κύριε Υπουργέ, φάνηκε πολύ γενναι-
όδωρη στα ζητήµατα ιθαγένειας σε υπηκόους τρίτων χωρών µε
ελάχιστες προϋποθέσεις και τελικά µε καταστροφικές συνέπειες
για την αύξηση της λαθροµετανάστευσης.

Επιπλέον, πρέπει να υπάρξει η δυνατότητα αναδιάρθρωσης
των χρεών των παλιννοστούντων από στεγαστικά δάνεια, που,
πράγµατι, δόθηκαν µε ευνοϊκούς όρους, κύριε Πρόεδρε. Όµως
σήµερα, η οικονοµική κρίση έχει πλήξει και αυτούς, µε αποτέλε-
σµα να µην µπορούν να ανταποκριθούν στις υποχρεώσεις τους.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι πρόσφυγες του 1922 σε λίγα
χρόνια, αντί για βάρος στο ελληνικό κράτος, έγιναν δύναµη προ-
όδου και προκοπής. Στη νέα γενιά Ποντίων προσφύγων που
εγκαταστάθηκαν στην πατρίδα µας θα πρέπει να δούµε όχι τους
φτωχούς συγγενείς, αλλά τα δυναµικά τµήµατα που θα πρωτο-
πορήσουν στην οικοδόµηση ενός παραγωγικού µοντέλου, το
οποίο έχει ανάγκη η χώρα.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε τον
κ. Μάξιµο Χαρακόπουλο, Βουλευτή Λαρίσης της Νέας Δηµοκρα-
τίας.

Το λόγο έχει ο κ. Θεόφιλος Λεονταρίδης, Βουλευτής Σερρών,
για τρία λεπτά.

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΛΕΟΝΤΑΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε  Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η έµπρακτη επίδειξη αλληλεγ-

γύης προς τους παλιννοστούντες Ποντίους, αλλά και τους οµο-
γενείς µας εν γένει, πρέπει να αποτελεί πρώτιστα µέληµα της
πολιτείας ως ελάχιστη ένδειξη σεβασµού προς τους αγώνες
τους για ουσιαστική ενίσχυση της ανθρωποκεντρικής ανάπτυξης,
αλλά και της κοινωνικής συνοχής. Η αντιµετώπισή τους, όµως,
ως πολίτες δεύτερης κατηγορίας προκύπτει µέσα από τις χρο-

νοβόρες και αναποτελεσµατικές λύσεις που δόθηκαν και που τα-
λαιπώρησαν χιλιάδες οικογένειες για θέµατα ιθαγένειας, στεγα-
στικά προβλήµατα, ζητήµατα συνταξιοδότησης, ανεργίας,
εκπαίδευσης, πολιτισµού. Και τέτοια οξυµένα προβλήµατα αντι-
µετωπίζουν πολλοί συµπατριώτες µας Ελληνοπόντιοι που ήλθαν
και κατοίκησαν στο Νοµό Σερρών, παρ’ όλα τα βήµατα προόδου
που έγιναν.

Η αναµόρφωση του υφιστάµενου θεσµικού πλαισίου προς την
κατεύθυνση της επίσπευσης της διαδικασίας απονοµής ιθαγέ-
νειας στους παλιννοστούντες, αλλά και της διασφάλισης της
εγκυρότητας και της αξιοπιστίας της, αποτελεί κατεπείγουσα
ανάγκη.

Παρά το γεγονός ότι το θέµα των ιθαγενών απασχολεί τη χώρα
εδώ και δεκαετίες, εν τούτοις δεν έχει υπάρξει ακόµα µία στα-
θερή και αποτελεσµατική πολιτική αντιµετώπισής του. Το έργο
της υποδοχής και της οµαλής κοινωνικής ένταξης των Ποντίων
Οµογενών αναλαµβάνουν κατά καιρούς διάφοροι φορείς. Υλο-
ποιούν δράσεις αποσπασµατικά, ενώ συχνά διακόπτεται η λει-
τουργία τους και τη σκυτάλη παραλαµβάνει κάποιος άλλος
φορέας.

Η έλλειψη συντονισµού µεταξύ των διαφορετικών επιπέδων
λήψης αποφάσεων είναι απαράµιλλη. Οι περισσότερες δράσεις
που πραγµατοποιούνται έχουν µερικό χαρακτήρα, δεν αντιµετω-
πίζουν σφαιρικά το πρόβληµα και τελικά παραµένουν αναποτε-
λεσµατικές.

Η οξύτατη οικονοµική κρίση και η ανεργία, στην οποία έχουν
περιέλθει χιλιάδες οµογενείς, είναι η βασική αιτία που αδυνατούν
να εκπληρώσουν τις δόσεις των δανείων που έλαβαν από την
τράπεζα, για να λύσουν το στεγαστικό τους πρόβληµα. Έτσι κιν-
δυνεύουν µε κατασχέσεις της περιουσίας τους. Ζητούν να ρυθ-
µιστούν αυτές οι υποχρεώσεις τους, όσο διαρκεί η οικονοµική
κρίση, όπως φυσικά και των υπολοίπων συµπατριωτών µας.

Επίσης, σε πολλούς εξ αυτών, ενώ στην αρχή η πολιτεία
άφησε να ανεγείρουν αυθαίρετα κτίσµατα χτυπώντας τους φι-
λικά στην πλάτη, ήρθε αργότερα και επέβαλε τσουχτερά πρό-
στιµα για ένσηµα στο ΙΚΑ και διατήρηση αυθαιρέτου. Δεν υπήρξε
συνολικός σχεδιασµός για να αντιµετωπιστούν αυτά τα προβλή-
µατα. Είναι ευκαιρία τώρα εν όψει της νοµιµοποίησης των αυθαι-
ρέτων, να ληφθεί ειδική µέριµνα µε κοινωνικά κριτήρια, να
ρυθµιστούν όλες αυτές οι υποθέσεις µε νόµιµο τρόπο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Επίσης, ζητούν να απλουστευτεί η διαδικασία χορήγησης
βίζας από τις ελληνικές προξενικές αρχές των χωρών της πρώην
Σοβιετικής Ένωσης για τα συγγενικά τους πρόσωπα που δεν
ήθελαν να εγκαταλείψουν τις εστίες τους και παρέµειναν σ’
αυτές και οι οποίοι επιθυµούν να επισκεφτούν για λίγες µέρες
τους παλιννοστήσαντες συγγενείς τους.

Εδώ θα πρέπει να επανεξετάσετε τη δυνατότητα επαναφοράς
παλαιότερης νοµοθετικής ρύθµισης, σύµφωνα µε την οποία
αδελφός ή γονέας οµογενούς, η ιθαγένεια του οποίου είχε ήδη
καθοριστεί ως ελληνική λόγω παλιννόστησης, είχε δικαίωµα αυ-
τοδίκαιης αναγνώρισης της ιθαγένειάς του ύστερα από υποβολή
σχετικής αίτησης.

Πρέπει ακόµα να εξεταστεί η ισχύς του ν. 3731/2008 και για
τους οµογενείς από την πρώην Σοβιετική Ένωση που καταργεί
τη διαδικασία συνέντευξης ενώπιον της Επιτροπής Πολιτογρά-
φησης για τους οµογενείς Βορειοηπειρώτες, ώστε να αποφευ-
χθούν οι διακρίσεις των οµογενών σε κατηγορίες.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η διαπίστωση των αδυναµιών
και των ελλείψεων της σηµερινής πολιτικής και η εξαγωγή συ-
µπερασµάτων για τη µελλοντική εξέλιξη και τις δυνατότητες προ-
οπτικής µίας διαφορετικής αναπτυξιακής πολιτικής στον τοµέα
της ένταξης των Ποντίων οµογενών στον ελληνικό χώρο, θα γε-
φυρώσει το χάσµα της κοινωνικής αποµόνωσης που βιώνουµε.
Στη µοναχική τους πορεία, οι Πόντιοι πρόσφυγες διεκδικούν µε-
ρίδιο σε µία κοινωνία που θέτει φραγµούς και στέκει επιφυλα-
κτική απέναντι στην ετερότητα.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε τον
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κ. Θεόφιλο Λεονταρίδη, Βουλευτή Σερρών της Αξιωµατικής Αντι-
πολίτευσης.

Ο Υφυπουργός Εσωτερικών, κ. Παρασκευάς Κουκουλόπου-
λος, έχει το λόγο.

Ορίστε, κύριε Υφυπουργέ, έχετε το λόγο.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΑΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εσωτερι-

κών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία και κύριοι συνάδελφοι, κατά τη διάρκεια συζήτησης του

µεσοπρόθεσµου, εκείνες τις ταραγµένες µέρες, διατυπώθηκε
πάρα πολλές φορές από τον Πρωθυπουργό, την Κυβέρνηση και
την Κοινοβουλευτική Οµάδα της Πλειοψηφίας η θέση ότι στην
Ελλάδα και στο πολιτικό της σύστηµα –αν θέλετε, κυρίως τα δύο
κόµµατα που διαδοχικά ασκούν την κυβερνητική εξουσία στη
χώρα µας- υπάρχει πολύ περισσότερη συναίνεση απ’ αυτή που
δείχνουν και στην κοινωνία πολλές φορές και προς τα έξω, στους
εταίρους µας.

Αυτή η θέση κατηγορήθηκε ότι την υιοθετεί η Κυβέρνηση, γιατί
βρισκόταν στα δύσκολα. Λεγόταν ότι ζητάει συναίνεση γιατί ήταν
στα δύσκολα, γιατί είχε µια δύσκολη ψηφοφορία –όλοι οι Βου-
λευτές του ΠΑΣΟΚ περάσαµε πολύ δύσκολες στιγµές το τελευ-
ταίο εικοσάµηνο- και βρήκε χώρο στα Μέσα Μαζικής
Ενηµέρωσης αυτή η θέση. Όµως, δεν είναι έτσι. 

Εµείς πιστεύουµε στη συναίνεση και µ’ αυτήν την προσέγγιση
θα απαντήσω σήµερα, κύριε Πρόεδρε, και στην επίκαιρη επερώ-
τηση των Βουλευτών της Νέας Δηµοκρατίας. Κατά την πεπατη-
µένη, θα µπορούσα να απαντήσω εντελώς διαφορετικά. 

Η επίκαιρη ερώτηση, εκτός από το γενικό της µέρος µε το
οποίο δεν διαφωνεί κανείς και το οποίο θέτει τα ιστορικά ζητή-
µατα για τους Έλληνες του Πόντου, του Καυκάσου και της τέως
Σοβιετικής Ένωσης, θέτει και ένα ζήτηµα µε το οποίο, όπως είπα,
µπορεί να συµφωνεί ο καθένας. 

Από εκεί και πέρα, η ερώτηση αρθρώνεται και εξειδικεύεται σε
οκτώ διαφορετικά σηµεία. Θα µπορούσα, λοιπόν, εύκολα κατά
την πεπατηµένη να απαντήσω, ρωτώντας, από την πλευρά της
Κυβέρνησης «Γιατί η ερώτηση προς την Κυβέρνηση;», αφού επί
πεντέµισι χρόνια θα µπορούσε κάποιος να ρωτήσει τι έκανε
πρώτα απ’ όλα η δική σας κυβέρνηση. Όµως, αυτή η λογική δεν
µας αφορά πρώτα απ’ όλα, γιατί το ίδιο το ζήτηµα των οµογενών
µας από την τέως Σοβιετική Ένωση, των Ελλήνων του Πόντου,
δεν επιτρέπει τέτοιες προσεγγίσεις. 

Εάν υπάρχει στοιχειώδης ιστορική γνώση της περιπέτειας
αυτών των ανθρώπων –και προσυπογράφω πολλά από αυτά που
ακούστηκαν από το Βήµα νωρίτερα από τους συναδέλφους της
Νέας Δηµοκρατίας- και στοιχειώδης ευαισθησία και γνώση του
τι πραγµατικά συµβαίνει, δεν επιτρέπονται τέτοιες προσεγγίσεις.
Όµως, δεν είναι µόνο αυτό. Στην Κυβέρνηση πιστεύουµε βαθειά
ότι η πρωτοφανής κρίση από την οποία δεν βγήκαµε ακριβώς -
αλλά πιστεύω ότι χθες καταφέραµε και κάναµε µία πολύ µεγάλη
µετατόπιση, ένα πολύ µεγάλο βήµα στην αντιµετώπισή της- επι-
βάλλει άλλες προσεγγίσεις. Η πατρίδα, οι Έλληνες πολίτες και
κυρίως η νέα γενιά έχουν δικαίωµα, έχουµε δικαίωµα όλοι οι Έλ-
ληνες από ήρεµες και νηφάλιες συζητήσεις που οδηγούν σε
ορθές προσεγγίσεις και συµπεράσµατα. Είναι οι περιστάσεις, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, που µας καλούν να αναλάβουµε όλοι
τις ευθύνες µας. 

Πιστεύω βαθιά και το έχω διακηρύξει και ως Βουλευτής, αλλά
θα το επαναλάβω και σήµερα µε την ιδιότητα του Υπουργού των
Εσωτερικών, ότι στην Ελλάδα πριν το µνηµόνιο ούτε µπορούµε
ούτε πρέπει να γυρίσουµε. Γι’ αυτό και έχουµε ανάγκη από νη-
φάλιες συζητήσεις που θα τις χαρακτηρίζει η σοβαρότητα και η
ευθύνη. Διότι οφείλουµε να παίρνουµε αποφάσεις όχι υπό πίεση,
αλλά γρήγορα. Πρέπει να παίρνουµε αποφάσεις που θα έχουν
ένα χαρακτηριστικό, θα αντέχουν στο χρόνο. 

Κάνω αυτήν την προσέγγιση, γιατί το ζήτηµα που συζητάµε µε
αφορµή την επίκαιρη ερώτηση των συναδέλφων είναι ένα πολύ
καλό παράδειγµα για να δούµε πώς παίρνουµε τις αποφάσεις επί
σειρά ετών διαδοχικά. Ας µην αδικούµε τους εαυτούς µας. 

Πριν πάρει την έδρα ο κ. Αποστολάτος, ο κύριος συνάδελφος
έκανε µία παρατήρηση για τις πραγµατικές και υπαρκτές πολιτι-
κές που ασκήθηκαν διαχρονικά από όλες τις κυβερνήσεις. Όµως,
ειπώθηκαν και πάρα πολλά πράγµατα από τους συναδέλφους

της Νέας Δηµοκρατίας –και εγώ θα µπορούσα να προσθέσω
πάρα πολλά τέτοια παραδείγµατα, είτε βιωµατικά στον τόπο µου
µε την προηγούµενη ιδιότητα του δηµάρχου είτε από τη γενική
πολιτική µου εµπειρία- που δεν περιποιούν τιµή για την Ελληνική
Δηµοκρατία και για το πώς αντιµετώπιζε αυτήν την κρίσιµη και
ευαίσθητη κατηγορία των Ελλήνων οµογενών. 

Και αν θέλουµε να µείνουµε λιγάκι στο κρισιµότερο όλων των
θεµάτων που είναι η ιθαγένεια και η πολιτογράφηση, ως ελληνική
πολιτεία συµπεριφερθήκαµε στους Έλληνες οµογενείς του Πό-
ντου µε τη λογική «µηδέν και άπειρο». Τη δεκαετία του ’90 µε µια
απλή σφραγίδα νοµάρχη και χωρίς καµµιά διαδικασία  είχαµε την
παροχή ιθαγένειας συλλήβδην. Ξαφνικά, λοιπόν, πατήσαµε
φρένο, ίσως έντροµοι από ό,τι είχε γίνει µέχρι τότε και κάναµε
ένα νόµο, ο οποίος σπεύδω να πω ότι είναι κατάφωρα άδικος.
Και θα επανέλθω, βέβαια, στο ζήτηµα. Είναι και συγκεκριµένα,
αλλά και γενικά κατάφωρα άδικος αυτός ο νόµος. Μάλιστα, πι-
στεύω πως θα κάνω και κάποιες ενδιαφέρουσες προσεγγίσεις
γι’ αυτό το ζήτηµα. Η συζήτηση γύρω από το θέµα των Ελλήνων
του Πόντου, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πιστεύω ότι δεν µπο-
ρεί να αποστεί από τέσσερα πολύ βασικά σηµεία. 

Το ένα ζήτηµα είναι το ζήτηµα της ιθαγένειας εν γένει. Επιβάλ-
λεται να συµφωνήσουµε κάποτε, κάποια στιγµή σε αυτήν την Αί-
θουσα.  Θα καταλάβετε γιατί το λέω το «κάποτε», αφού πριν από
λίγους µήνες φάνηκε να µη συµφωνούµε, αλλά ο απολογισµός
δεν δικαιώνει τις φωνές και την ακρότητα που υπήρξε στο διά-
λογο για το ν. 3838. Θα πρέπει, λοιπόν, κάποια στιγµή να συµ-
φωνήσουµε ότι το ζήτηµα της ιθαγένειας πρέπει να µας βρίσκει
όλους ενωµένους. Μιλάω γενικά για την ιθαγένεια και αναµφί-
βολα όχι για τη συγκεκριµένη κατηγορία Ελλήνων, των Ελλήνων
του Πόντου. 

Ούτε µπορεί να παρέχεται αναφανδόν, αφειδώς και χωρίς κρι-
τήρια σε οποιονδήποτε ούτε, βέβαια, από την άλλη µπορεί να τη
στερούµε απ’ αυτούς που τη δικαιούνται. 

Το δεύτερο σηµείο από το οποίο δεν µπορεί να αποστεί µία
συζήτηση σαν αυτή που κάνουµε σήµερα έχει σχέση µε αυτήν
καθεαυτή την κατηγορία των Ελλήνων Ποντίων Οµογενών. Εδώ
χρειάζονται δύο στοιχεία -δεν θα κουράσω µε ποιητικές αναφο-
ρές- τα οποία είναι: Ευαισθησία και ιστορική γνώση. Το λέω αυτό,
γιατί υπάρχουν πολλές ενστάσεις και απόλυτα δικαιολογηµένα
παράπονα από πάρα πολλούς οµογενείς ότι κατά τη διάρκεια
ακόµη και τυπικών διαδικασιών συνέντευξης που υπάρχει για
πολλούς απ’ αυτούς καταλογίζει στις επιτροπές παντελή έλλειψη
ιστορικής γνώσης. Τίθενται ερωτήµατα από µέλη επιτροπών –
διαχρονικό αυτό το ζήτηµα και το παράπονό τους- που φαίνεται
καθαρά ότι ο ερωτών, «άλφα», «βήτα» µέλος της επιτροπής στε-
ρείται παντελώς της πορείας µέσα στο χρόνο και στην ιστορία
αυτών των κοµµατιών του Ελληνισµού. Χρειάζεται, λοιπόν, και
ευαισθησία και ιστορική γνώση. Νοµίζω ότι εδώ µπορώ να στα-
µατήσω. 

Το τρίτο σηµείο, κύριε Πρόεδρε, που πιστεύω ότι χρειάζεται
και επιβάλλεται να σταθούµε είναι το ζήτηµα του απολογισµού,
δηλαδή της αποτίµησης των πολιτικών που ασκήθηκαν µέχρι
τώρα. Θα επαναλάβω –θα το πω και τρίτη φορά στη συνέχεια-
ότι έχουν ασκηθεί πολιτικές, τις οποίες πρέπει µε σοβαρότητα
και νηφαλιότητα να τις αποτιµήσουµε. Ας µην αδικούµε την ελ-
ληνική πολιτεία, τους εαυτούς µας και τους ίδιους οµογενείς δια-
χρονικά, που δεν ασκήθηκαν πολιτικές. Πρέπει, όµως, να υπάρχει
απολογισµός. 

Τέλος, θεµελιώδες σηµείο –τέταρτο και τελευταίο- είναι πως
αυτή η κουβέντα σαφέστατα έχει τεράστια σηµασία ότι διεξάγε-
ται στον κορυφαίο θεσµό της Ελληνικής Δηµοκρατίας, που είναι
το Κοινοβούλιο και σήµερα και άλλες φορές. Από εδώ πρέπει να
ξεκινάει και εδώ πρέπει να τελειώνει κάθε σοβαρή συζήτηση στην
πατρίδα µας. Ωστόσο, ούτε µπορούµε ούτε  θέλουµε ούτε πρέ-
πει, ειδικά για τέτοια ζητήµατα, όπως είναι το ζήτηµα των Ελλή-
νων του Πόντου, να αποφασίζουµε εµείς γι’ αυτούς, χωρίς
συµµετοχή των ίδιων. Πρέπει να βρούµε τρόπους να εξασφαλί-
ζουν τη συµµετοχή τους. 

Εδώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σπεύδω να πω ότι υπάρ-
χουν εντοπισµένα αρκετά προβλήµατα. 

Πριν πάω σε επιµέρους ζητήµατα που θα θίξω και που έχουν
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σχέση µε επιµέρους οκτώ ερωτήµατα στην ερώτηση, θέλω να
σας πω ότι τις επόµενες µέρες θα είναι δηµοσιευµένη στο Φύλλο
της Εφηµερίδας της Κυβερνήσεως η κοινή υπουργική απόφαση,
µε την οποία επανασυστήνονται και επαναλειτουργούν οι επιτρο-
πές στο πλαίσιο της υφισταµένης νοµοθεσίας.  Θα πω  στη συ-
νέχεια τι σκέψεις κάνουµε για περαιτέρω βελτίωση αυτής της
νοµοθεσίας. 

Ενδιαφέρθηκα ως νέος Υφυπουργός  και έχοντας αρµοδιό-
τητα για θέµατα µετανάστευσης, αλλά και ιθαγένειας, που είναι
το ζήτηµά µας, να µάθω γιατί είχαµε αυτό το κενό. Δεν υπάρχει
πια αυτό το κενό που σηµειώθηκε. Θα  έχει καλυφθεί σε λίγες
µέρες. 

Πρέπει, λοιπόν, να σας πω ότι υπήρξα  ιδιαίτερα επίµονος και
διαπίστωσα ότι δεν µου έλεγαν ανακριβή ή αναληθή στοιχεία οι
υπηρεσίες του Υπουργείου Εσωτερικών ή οι προκάτοχοί µου συ-
νάδελφοι, τους οποίους, επίσης, ρώτησα. Ο νόµος προβλέπει εκ-
προσώπηση της πλέον αντιπροσωπευτικής οργάνωσης σε κάθε
µία από τις αποκεντρωµένες διοικήσεις και υπάρχει, πράγµατι,
µια δυστοκία να προσδιοριστεί αυτή η οργάνωση. 

Έτσι, λοιπόν, βρήκαµε τη φόρµουλα να ορίζεται από το Συµ-
βούλιο Αποδήµου Ελληνισµού µε τη συµφωνία όλων των οργα-
νώσεων για να ξεπεράσουµε αυτόν τον σκόπελο. Αναφέροµαι
βέβαια σε µία διαδικασία, η οποία θα δώσει απαντήσεις σε αρ-
κετές περιπτώσεις, διατηρώντας όµως µία αδικία που υπάρχει
από τις ισχύουσες νοµοθετικές ρυθµίσεις. Το λέω για να εξηγού-
µαστε. Δεν νοµίζω ότι θα λύσουµε κάποιο πρόβληµα, αλλά
επειδή αυτό τέθηκε σχεδόν απ’ όλους τους οµιλητές, όφειλα να
σταθώ και να το απαντήσω.

Έρχοµαι στο θέµα της ιθαγένειας. Πριν πω οτιδήποτε, κύριε
Πρόεδρε, θέλω να σηµειώσω κάτι µε µεγάλη έµφαση. Kάποιοι
επερωτώντες συνάδελφοι της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης είπαν
ότι ως πολιτεία έχουµε µία πολιτική πιο χαλαρή, πιο καλή, πιο δη-
µοκρατική, πιο κατανόησης για µετανάστες απ’ ό,τι για οµογε-
νείς. Όχι. Αυτό δεν έχει καµµία σχέση µε την πραγµατικότητα.
Δεν υπάρχουν τέτοιες πολιτικές. Πέραν του ζητήµατος της ιθα-
γένειας και το πώς αυτή χορηγείται, για καµµία άλλη οµάδα πλην
των οµογενών που προέρχονται από την τέως Σοβιετική Ένωση,
τον Καύκασο, τη Γεωργία δεν υπάρχουν άλλες πολιτικές, στεγα-
στικές ή πολιτικές που ασκήθηκαν σε τοπικό επίπεδο. Ξέρουµε
ότι όλα τα ωδεία της χώρας από το Δήµο Αθηναίων µέχρι τον
ακροτελεύτιο δήµο της χώρας κυριαρχούνται από την παρουσία
εξαιρετικών µουσικών και των δύο φύλων που έχουν την προέ-
λευσή τους απ’ αυτήν τη συγκεκριµένη οµάδα των οµογενών. Οι
λαϊκές µας αγορές από τη Λάρισα µέχρι την Κοζάνη και από τις
Σέρρες µέχρι τη Φλώρινα, τη Χαλκίδα, την Κέρκυρα και οι λαϊκές
των Αθηνών και της Θεσσαλονίκης είναι γεµάτες πλούτο από
τότε που οι οµογενείς µε δωρεάν παραχωρήσεις επί πάρα πολλά
χρόνια από τους οικείους δήµους εκθέτουν τα προϊόντα. Έχουµε
βέβαια τα πολυδάπανα στεγαστικά προγράµµατα και ακόµη την
επιδότηση ενοικίου που ισχύει για πολύ µεγάλες οµάδες. 

Υπάρχουν πάρα πολλές πολιτικές, ηµιτελείς ναι, ατελείς ναι,
ατελέσφορες ναι, να συµφωνήσω, αλλά ας µην κάνουµε αυτήν
τη σύγχυση ότι υπάρχουν πολιτικές για µετανάστες και ότι δεν
υπάρχουν πολιτικές για οµογενείς.

Έρχοµαι στο επίµαχο θέµα που είναι η ιθαγένεια, κύριε Πρόε-
δρε. Το ισχύον καθεστώς έχει περάσει από δύο καταστάσεις που
εµείς σήµερα ως Κυβέρνηση αποτιµούµε ότι είναι το µηδέν και
το άπειρο, δηλαδή πήγαµε σε µία διαδικασία χωρίς καµµία προ-
ϋπόθεση να δίνεται η ελληνική ιθαγένεια µέχρι το 2000 και από
κει και πέρα πήγαµε σε ασφυκτικές διαδικασίες και ουσιαστικά
σε ανθρώπους που έχουν ατράνταχτα ελληνικό γένος και ελλη-
νική συνείδηση δεν µπορούµε να δώσουµε ιθαγένεια µέσα από
ένα δαίδαλο ταλαιπωρίας και γραφειοκρατιών ή να διακρίνουµε
πρώτο µε δεύτερο βαθµό. Σωστό το νοµικό καθεστώς, αλλά να
έχουµε άλλη αντιµετώπιση για τον πατέρα ή το γιο απ’ ό,τι
έχουµε για τον αποδεδειγµένο αδελφό µε πιστοποιητικά, γιατί ο
δεύτερος βαθµός ξεχωρίζει; Είναι πάρα πολλές οι αδικίες που
θα µπορούσα να σταχυολογήσω για να διεκτραγωδήσω µία κα-
τάσταση που υπάρχει. Αυτό που έχει σηµασία είναι να συµφω-
νήσουµε όλοι ότι το καθεστώς είναι άδικο. 

Δεν κάνω κάποια εξαγγελία ή δέσµευση. Πιστεύω ότι θα είµαι

απόλυτα σαφής, όπως επιβάλλει η ευαισθησία στο ζήτηµα. Εδώ,
λοιπόν, η σκέψη που κάνουµε ως πολιτική ηγεσία του Υπουρ-
γείου Εσωτερικών είναι να διαµορφώσουµε ένα νοµοθέτηµα µε
τη συµµετοχή της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΠΑΣΟΚ και
όλων των πτερύγων της Βουλής και φυσικά της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης για να διαµορφώσουµε ένα πλαίσιο που αφορά
την ιθαγένεια που να έχει µία αναλογικότητα µ’ αυτό που αφορά
τους οµογενείς από τη Βόρεια Ήπειρο ή από την Αλβανία.

Δεν θα είναι ακριβώς το ίδιο. Μια αναλογικότητα είναι ίσως µια
δίκαιη λύση, η οποία θα είναι αξιοπρεπής για την ελληνική πολι-
τεία και δίκαιη για τους ίδιους τους οµογενείς. 

Σ’ αυτό το σηµείο εδώ βέβαια είναι κρίσιµο να εξηγήσω τι εν-
νοούσα στην αρχή όταν έλεγα ότι δικαιούµαστε λίγο πιο νηφά-
λιες συζητήσεις. Έγιναν πολύ έντονες συζητήσεις πριν
δεκαπέντε µήνες µε αφορµή το ν.3838. Σε εκείνο το νόµο για την
επίµαχη κατηγορία των εξ Αλβανίας Βορειοηπειρωτών η Κυβέρ-
νηση του ΠΑΣΟΚ έδειξε σε µια χορεία άρθρων, που αφορούσε
αυτήν την κατηγορία οµογενών, ένα συναινετικό πνεύµα. Δεν
ανακαλύψαµε τη συναίνεση λόγω της οικονοµικής κρίσης και των
δυσκολιών που αντιµετωπίζαµε. Η Κυβέρνηση υιοθέτησε ανα-
φανδόν και εξολοκλήρου  τη ρύθµιση που είχε κάνει η προηγού-
µενη κυβέρνηση και ο τότε αρµόδιος Υπουργός, κ. Προκόπης
Παυλόπουλος στον κώδικα ιθαγένειας για αυτήν την κατηγορία
οµογενών. Συµπεριελήφθη στο νόµο η διαδικασία χορήγησης
ιθαγένειας σ’ αυτήν την κατηγορία οµογενών, των εξ Αλβανίας
Βορειοηπειρωτών. 

Σήµερα υπάρχουν ενδιαφέροντα απολογιστικά στοιχεία τα
οποία ζήτησα να µάθω γιατί θεωρώ ότι έχουν µεγάλη σηµασία
για τη συζήτησή µας. Θέλω να ξέρουν οι επερωτώντες συνάδελ-
φοι, οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι, οι άλλοι συνάδελφοι και
εσείς, κύριε Πρόεδρε, που παρίσταστε σήµερα στη Βουλή ότι ο
απολογισµός του ν. 3838 σήµερα λέει ότι έχει δοθεί ιθαγένεια σε
δέκα χιλιάδες περίπου Βορειοηπειρώτες και σε κάτι λιγότερο
από δύο χιλιάδες αλλογενείς µετανάστες. Δεν υπάρχει, λοιπόν,
καµµία άµµετρη χορήγηση ιθαγένειας σε µετανάστες από τρίτες
χώρες και εκτοπισµός οµογενών, είτε προέρχονται από την Αλ-
βανία και είναι Βορειοηπειρώτες είτε από την τέως Σοβιετική
Ένωση είτε από άλλες πατρίδες. 

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας ότι εµείς σήµερα ως
παρούσα πολιτική ηγεσία στο Υπουργείο Εσωτερικών συνεχί-
ζουµε το διάλογο που είχε ξεκινήσει η προηγούµενη πολιτική
ηγεσία µε τις οργανώσεις. Είχε ήδη ένα αποτέλεσµα. Δεν έχουµε
σκοπό να µείνουµε βέβαια στο πώς ορίζονται οι αντιπρόσωποι
στις υφιστάµενες επιτροπές. Θέλω να κάνουµε έναν ολοκληρω-
µένο διάλογο που να αφορά και το ζήτηµα της ιθαγένειας και το
ζήτηµα των πολιτικών στο οποίο δεν αναφέρθηκα. Θα κάνω µόνο
µια αναφορά και επιφυλάσσοµαι να πω περισσότερα πράγµατα
στη δευτερολογία.

Σ’ αυτό το διάλογο πιστεύω βαθιά ότι το Κοινοβούλιο και η αρ-
µόδια επιτροπή µπορεί να παίξουν πραγµατικά κεντρικό καθορι-
στικό ρόλο. Η ατζέντα προφανώς θα έχει δυο σκέλη. Από τη µια
προφανώς το κρίσιµο ζήτηµα της ιθαγένειας που προηγείται πα-
ντός άλλου. Αν δεν απαντήσουµε πειστικά σ’ αυτό το ζήτηµα νο-
µίζω ότι όλα τα άλλα έρχονται δεύτερα. Και στη συνέχεια να
ορίσουµε και να οριοθετήσουµε τις πολιτικές ενσωµάτωσης. Εδώ
είναι κρίσιµο να έχουµε τη γνώµη των ιδίων. 

Άκουσα µε πάρα πολύ ενδιαφέρον –όντας και Βορειοελλαδί-
της- τις περισσότερες αναφορές, που έγιναν που είχαν και χω-
ροταξικό προσδιορισµό, για γειτονιές της Θεσσαλονίκης µέχρι
των Σερρών και της δυτικής Μακεδονίας. Καταλάβαµε ακριβώς
για ποιες περιοχές για ποιους οµογενείς µας, πατριώτες µας σή-
µερα, συζητούσαµε. Υποθέτω ότι θα µπορούσα και εγώ να προ-
σθέσω άλλα παραδείγµατα. Θα µπορούσα επίσης να προσθέσω
περιπτώσεις από άλλους οικισµούς που έχουν γίνει και είναι ακα-
τοίκητοι.  Δεν είναι µόνο τα αυθαίρετα που είπαµε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Έχουµε, επίσης, οικισµούς που έχουν µπει οικισµοί Ποντίων
οµογενών από την τέως Σοβιετική Ένωση δίπλα σε παλιούς προ-
σφυγικούς οικισµούς που έγιναν µετά το 1922 –µπορώ να σας
παραθέσω πολλά παραδείγµατα στη Βόρεια Ελλάδα- και δεν
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έχουµε ακόµα καλή όσµωση στα δυο κοµµάτια του ενιαίου οικι-
σµού. 

Τυχαίνει από την προηγούµενη διαδροµή µου και την υπηρε-
σία µου στο θεσµό της τοπικής αυτοδιοίκησης να ξέρω δυστυ-
χώς πάρα πολλά τέτοια παραδείγµατα. Έχουµε επίσης
περιπτώσεις που έχουµε γειτονιές ή µεµονωµένες εγκαταστά-
σεις οµογενών. Ποια είναι η καλύτερη πολιτική όσον αφορά στην
εγκατάστασή τους; Εδώ θέλουµε τη γνώµη των ιδίων και πολύ
σοβαρή επιστηµονική υποστήριξη αν θέλουµε να µιλήσουµε σο-
βαρά για ενσωµάτωση και για επαρκή επίλυση των προβληµάτων
αυτών των ανθρώπων που έχουν φέρει πραγµατικά οξυγόνο
στην ελληνική κοινωνία. 

Ανέφερα και παραδείγµατα από ωδεία µέχρι τις λαϊκές. Θα
µπορούσα να παραθέσω και πολλά άλλα παραδείγµατα από τον
αθλητισµό ή όπου αλλού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Θα µπορέσετε στη
δευτερολογία σας, κύριε Υφυπουργέ.

ΠΑΡΑΣΚΕΥΑΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εσωτερι-
κών): Σε αυτά τα δύο θέλω να σταθώ, κύριε Πρόεδρε, αναφέρο-
ντας στο τέλος ότι για τα ζητήµατα που έχουν να κάνουν µε
οικονοµικού χαρακτήρα ρυθµίσεις ή δεσµεύσεις, αυτό το οποίο
µπορώ να πω πάρα πολύ καθαρά και να υπογραµµίσω –µάλιστα-
είναι πως από την Κυβέρνηση και από τον ίδιο τον Πρωθυπουργό
-γνωρίζει νοµίζω η Εθνική Αντιπροσωπεία ότι είναι δέσµευση
κατά την ψήφιση του µεσοπρόθεσµου- η µεγάλη αγωνία είναι να
φύγουµε από το σίριαλ των δόσεων. Πιστεύω ότι κάναµε µεγάλο
βήµα χθες. 

Και τα δύο µεγάλα ζητούµενα για την Κυβέρνηση είναι η ανά-
πτυξη από τη µία και η κοινωνική δικαιοσύνη που τελεί εν ανε-
παρκεία τους τελευταίους µήνες ως βασικές προτεραιότητες.
Είναι προφανές ότι σε αυτές τις δύο προτεραιότητες βρίσκονται
οι γρήγορες και πειστικές απαντήσεις των συµπατριωτών µας
παλιννοστούντων από την τέως Σοβιετική Ένωση. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε τον

Υφυπουργό Εσωτερικών τον κ. Παρασκευά Κουκουλόπουλο για
τον εµπειρικό και σηµαντικό του λόγο. 

Η ώρα των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων ξεκινάει µε τον κ.
Νικόλαο Δένδια Βουλευτή Κερκύρας, Κοινοβουλευτικό Εκπρό-
σωπο της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης για δώδεκα λεπτά. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Δεν θα εκµεταλλευθώ το χρόνο των δώδεκα λεπτών, κύριε

Πρόεδρε, γιατί νοµίζω ότι οι συνάδελφοι από την πλευρά της
Νέας Δηµοκρατίας η κ. Τσαρουχά, ο κ. Κεδίκογλου, ο κ. Κωνστα-
ντινίδης, ο κ. Αναστασιάδης, ο κ. Χαρακόπουλος και ο κ. Λεοντα-
ρίδης µε απόλυτη επάρκεια –και πρέπει να πω- µε περισσή
ευαισθησία ανέλυσαν το ζήτηµα αυτό. Άλλωστε, αυτό αναγνω-
ρίστηκε και από την πλευρά της Κυβέρνησης από τον παριστά-
µενο Υπουργό.

Θα ήθελα να κάνω µερικά ελάχιστα σχόλια, αναφερόµενος
κατ’ αρχάς στην παρατήρηση για το πραγµατικά εντυπωσιακό
πρόγραµµα ενισχύσεων, το οποίο επί των παλαιών κυβερνήσεων
του τότε Πρωθυπουργού του κ. Σηµίτη είχε γίνει µια απόπειρα
να εφαρµοστεί. Οφείλω να πω ότι το πρόγραµµα υπήρχε, πράγ-
µατι, και επί τη βάσει αυτού του προγράµµατος δηµιουργήθηκαν
οικισµοί. Όπως όµως, παρατήρησε και στην τοποθέτησή του ο
παριστάµενος κύριος Υπουργός µερικοί ή πολλοί από αυτούς
τους οικισµούς σήµερα παραµένουν έρηµοι. Και παραµένουν
έρηµοι, διότι ακριβώς δεν υπήρξε η πρόβλεψη, η πρόνοια να
µπορέσει να υπάρχει καθεστώς απασχόλησης των ανθρώπων
αυτών τους οποίους είχαµε τη φιλοδοξία να εγκαταστήσουµε σε
αυτούς τους οικισµούς. Το να πηγαίνουµε και να κατασκευά-
ζουµε οικοδοµήµατα χωρίς να έχουµε µια συνολική και σοβαρή
αντιµετώπιση του που θα απασχοληθούν, το πού θα µπορέσουν
να βρουν τα προς το ζην οι άνθρωποι τους οποίους εγκαθι-
στούµε σε αυτά τα οικοδοµήµατα δείχνει ακριβώς ότι πάρα, πολ-
λές φορές, τις καλές και ευγενικές προθέσεις, το αποτέλεσµα
σηµαίνει απλή απώλεια χρήµατος χωρίς καµµία δυνατότητα ανα-
κούφισης των ανθρώπων αυτών. 

Διότι εδώ πρέπει να παραδεχθούµε κάτι που νοµίζω το λέµε
και το αναγνωρίζουµε όλοι: Η Ελλάδα έχει υπογεννητικότητα. Οι

πληθυσµοί αυτοί, οι άνθρωποι αυτοί, οι δεκάδες χιλιάδες οι
οποίοι ήρθαν στην Ελλάδα είναι γνήσιοι Έλληνες µε όλη την έν-
νοια του όρου, έστω αν είχαµε το δυστυχές, το ατυχές –αν θέ-
λετε να πω- συµβάν το οποίο συζητήσαµε σε αυτήν την Αίθουσα
προ ολίγων ηµερών, τα ποντιακά να αναφερθούν ως ξένη
γλώσσα στο Open Government από µια –να το πω ευγενικά- πολύ
µεγάλη αβλεψία του γραφείου του Πρωθυπουργού της χώρας.
Εν πάση περιπτώσει, νοµίζω όλες οι πτέρυγες συµφωνούν ότι οι
άνθρωποι αυτοί είναι Έλληνες µε όλη την έννοια του όρου και
τους χρειαζόµαστε. Είναι οξυγόνο για τον τόπο σε µια φάση που
ο ελληνισµός χρειάζεται –φοβούµαι να πω- και βιολογική ενί-
σχυση. 

Θέλω να καλωσορίσω τον τρόπο και το ύφος προσέγγισης της
Κυβέρνησης διά του παριστάµενου Υπουργού, ο οποίος πολύ
σωστά είπε ότι εδώ είµαστε για να συζητάµε και να καταλήγουµε
σε κοινές αντιµετωπίσεις των θεµάτων και µάλιστα σε µια πολύ
δύσκολη οικονοµική συγκυρία για τη χώρα. 

Δεν πρόκειται βέβαια και δεν µπορώ να προσυπογράψω τον
τρόπο µε τον οποίο αντιµετώπισε το ν. 3838 η Κυβέρνηση. Για τη
Νέα Δηµοκρατία γνωρίζετε πως ο νόµος αυτός είναι ένα βαθύ-
τατα προβληµατικό κείµενο, το οποίο πάντοτε θέτουµε ως πρό-
θεµα οποιασδήποτε συζήτησης ότι πρέπει να αλλάξει. Νοµίζω
ότι η πραγµατικότητα στις µεγάλες πόλεις της χώρας και ιδίως
της Αθήνας δεν αφήνει καµµία αµφιβολία γι’ αυτό.

Διότι το ερώτηµα δεν είναι καν ποιοι µέσω του νόµου έλαβαν
ή θα λάβουν την ελληνική ιθαγένεια. Το ερώτηµα, το οποίο δυ-
στυχώς έχει µία απάντηση και η απάντηση αυτή είναι έξω από
την Αίθουσα αυτή ορατή, στο µέσο κάτοικο της πρωτεύουσας
του κράτους και σε όλους τους Έλληνες, είναι ποιοι θεώρησαν
και θεωρούν το νόµο αυτό ως προσκλητήριο παράνοµης εισόδου
στην Ελλάδα. Και αυτό έχει συµβεί. 

Και δράττοµαι της ευκαιρίας να πω, κύριε Πρόεδρε, µια και
συζητάµε και αυτό, ότι ανεξαρτήτως των καλών προθέσεων όλων
των εµπλεκοµένων, η κατάσταση στην πρωτεύουσα του κράτους
αυτήν τη στιγµή είναι µια κατάσταση απαράδεκτη. Όπως απαρά-
δεκτη, για κάθε έννοια νοµιµότητας και σοβαρότητας, είναι και
η κατάσταση στην πλατεία Συντάγµατος, λίγο έξω απ’ αυτήν την
Αίθουσα. Αυτό που παρουσιάζει σήµερα η πλατεία Συντάγµατος
δεν είναι η εικόνα της κεντρικής πλατείας µιας ευνοµούµενης
χώρας. Δεν θέλω να πω χώρας-µέλους της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
διότι το πάµε πολύ µακριά.

Νοµίζω ότι οποιαδήποτε κεντρική πλατεία αφρικανικής χώρας
συγκρινόµενη µε την πλατεία Συντάγµατος, θα έκανε πολύ κα-
λύτερη εντύπωση. Εδώ έξω υπάρχει ένα καθεστώς ανοµίας. Το
καθεστώς αυτό µπορεί να δηµιουργήθηκε µέσα σε ένα πλαίσιο
κατανοητής διαµαρτυρίας για τις αποφάσεις που η Βουλή των
Ελλήνων πήρε, τις περισσότερες των οποίων εµείς τις καταψη-
φίσαµε και διαφωνήσαµε ευθέως, αλλά άλλο να διαφωνείς µε τις
αποφάσεις που παίρνει η Εθνική Αντιπροσωπεία και άλλο να µε-
τατρέπεις σε ένα άθλιο σκουπιδαριό την κεντρική πλατεία της
χώρας.

Αυτή είναι απαράδεκτη κατάσταση και η Κυβέρνηση έχει πολύ
µεγάλη ευθύνη. Η ευθύνη δεν είναι της τοπικής αυτοδιοίκησης.
Και οφείλω να πω ότι αυτή η κατάσταση αποτελεί ευθεία παρά-
βαση των δικαιωµάτων προσωπικότητας των Ελλήνων πολιτών,
τα οποία προστατεύονται. Δεν χρειάζεται να αναφερθώ σε συ-
γκεκριµένα άρθρα του Αστικού Κώδικα, τα οποία υπάρχουν. Απο-
τελεί προσβολή της προσωπικότητας των Ελλήνων πολιτών, η
οποία προστατεύεται από το άρθρο 59 του Αστικού Κώδικα και
ένα ολόκληρο νοµοθετικό πλαίσιο, το οποίο καταλήγει στο Σύ-
νταγµα της χώρας. 

Το άλλο που θα ήθελα να πω, διότι και αυτό το ανέφερε στην
τοποθέτησή του ο παριστάµενος Υπουργός, είναι το εξής: Κύριε
Υπουργέ, η Νέα Δηµοκρατία δεν είναι µικρόψυχη και µπορεί να
το δει ξεκάθαρα και η Κυβέρνηση και η ελληνική κοινωνία, από
το γεγονός του ότι εµείς µικροκοµµατική αντιπολίτευση στα θέ-
µατα που κάλυψε η Σύνοδος Κορυφής η χθεσινή, δεν πρόκειται
να κάνουµε. Εµείς µελετάµε µε µεγάλη σοβαρότητα τα αποτελέ-
σµατα. Υπάρχουν απίστευτες τεχνικές λεπτοµέρειες, οι οποίες
δεν δικαιολογούν την παραµικρή θριαµβολογία µέχρι να διευκρι-
νιστούν και µπορώ να αναφέρω δεκάδες παραδείγµατα. Το θέµα
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των οµολόγων, το θέµα του κινδύνου της επιλεκτικής χρεοκοπίας
–γιατί θα µας επιτρέψετε εµάς την επιλεκτική χρεοκοπία να µην
την αγιοποιούµε, αλλά να τη βλέπουµε όπως είναι, σαν έναν πολύ
µεγάλο κίνδυνο- το θέµα το οποίο ανεφέρθη ως νέο σχέδιο Μάρ-
σαλ, αν αυτοί οι πόροι είναι νέοι πόροι ή είναι πόροι που ήδη
έχουν διατεθεί στο πλαίσιο των 20 δισεκατοµµυρίων περίπου στο
ΕΣΠΑ και απλώς ονοµάζονται µε έναν άλλο τρόπο και µε έναν
άλλο µηχανισµό. Αυτά είναι θέµατα τα οποία πρέπει να διευκρι-
νιστούν. Εµείς θα τοποθετηθούµε µε κάθε σοβαρότητα, αλλά
εκτός απ’ αυτό, οφείλω να πω ότι στηρίξαµε, στηρίζουµε και θα
στηρίζουµε οτιδήποτε είναι καλό για τον Έλληνα πολίτη.

Από την άλλη, όµως, οσονδήποτε και αν ερµηνευθούν θετικά
τα θέµατα της Συνόδου, δεν πρόκειται διά µαγείας και αφ’ εαυ-
τών να αλλάξουν την πραγµατικότητα στην Ελλάδα. Η Ελλάδα
έχει να αντιµετωπίσει τα θέµατα τα οποία ψηφίσατε, τα οποία ψή-
φισε η κυβερνητική πλειοψηφία, τα ευρύτερα γνωστά ως Μεσο-
πρόθεσµο Πλαίσιο. 

Η θέση της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης είναι σαφής. Τα προ-
βλεπόµενα εκεί δεν µπορούν να βγάλουν τη χώρα από την κρίση.
Αυτό κατέστη σαφέστατο και από ένα απλό γεγονός. Από τα
στοιχεία εκτέλεσης του προϋπολογισµού, τα στοιχεία εξαµήνου
που ανακοινώθηκαν µόλις προχθές. Νοµίζω ότι και µόνο αυτά τα
στοιχεία και οι τεράστιες αποκλίσεις που παρουσιάζει η εκτέλεση
του προϋπολογισµού απ’ αυτά τα οποία πίστευε και προφανώς
πιστεύει ακόµα η ηγεσία του Υπουργείου Οικονοµίας ότι µπορεί
να έχει, δείχνουν πως και το µεσοπρόθεσµο έτσι όπως πηγαίνει,
δεν µπορεί να εκτελεστεί. Και πραγµατικά είναι ιδιαίτερα ενδια-
φέρον να δούµε στο πλαίσιο και των αποτελεσµάτων της Συνό-
δου Κορυφής τι προτίθεται να κάνει η Κυβέρνηση. Το πρόβληµα
της Ελλάδας δεν είναι πρόβληµα το οποίο αναφέρεται στους ξέ-
νους ή κυρίως στους ξένους. Ένα πολύ µεγάλο µέρος του προ-
βλήµατος είναι εδώ στη χώρα, ένα πολύ µεγάλο µέρος
επιδείνωσης αυτού του προβλήµατος έχει δηµιουργηθεί από τις
κυβερνητικές αστοχίες όλο αυτό το χρονικό διάστηµα των δύο
ετών που η Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ είναι Κυβέρνηση του τόπου. 

Εµείς έχουµε βάλει πλάτη σαν Νέα Δηµοκρατία µε τεράστιο
πολιτικό κόστος όπου κρίναµε ότι η πλάτη που βάζουµε µπορεί
να βοηθήσει τον τόπο, την κοινωνία και το λαό να βγουν από την
κρίση, αλλά εν πάση περιπτώσει αυτό που έχει σηµασία για µας,
είναι, να µας δείξει η Κυβέρνηση πώς αντιλαµβάνεται, πώς υλο-
ποιεί τα συγκεκριµένα µέτρα, τα οποία αποφασίστηκαν στη Σύ-
νοδο Κορυφής και τι προτίθεται να κάνει για την οδυνηρή
πραγµατικότητα της ελληνικής οικονοµίας που βιώνει στο πετσί
του ο κάθε Έλληνας πολίτης σήµερα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Δένδια, Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης, για τον εξαιρετικό του λόγο και την παρουσία
του.

Το λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ, ο
κ. Χρήστος Πρωτόπαπας, Βουλευτής Β’ Αθήνας, για έξι λεπτά.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Πρόεδρε, δεν έχω παρά να προσυπογράψω απόλυτα

την τοποθέτηση του αρµόδιου Υπουργού, του κ. Πάρι Κουκου-
λόπουλου, ο οποίος και µε τη βαθιά γνώση του και µε την πλού-
σια εµπειρία του νοµίζω ότι τοποθετήθηκε µε τον καλύτερο
τρόπο και όχι απλώς διασκέδασε φόβους, αλλά έδωσε και την
αίσθηση µίας πολιτικής που µπορεί να στηριχθεί ευρύτερα από
τις πτέρυγες της Βουλής στο µείζον θέµα των παλιννοστούντων.

Θέλω, επίσης, να σηµειώσω στα θετικά της σηµερινής συζή-
τησης και την αποστροφή του Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου
της Νέας Δηµοκρατίας σε σχέση µε την εικόνα της πλατείας Συ-
ντάγµατος. Έχουµε τονίσει κατ’ επανάληψη ότι σεβόµαστε από-
λυτα τις διαδηλώσεις, τις διαµαρτυρίες, τις κινητοποιήσεις, έστω
και εάν στρέφονται κατά της πολιτικής µας. Αυτές, όµως, δεν γί-
νονται πια σήµερα και νοµίζω ότι καλά θα κάνουν όσοι κατά τον
οποιονδήποτε τρόπο µπορούν να βοηθήσουν να συστήσουν σε
αυτούς τους ανθρώπους, οι οποίοι δεν συµβάλλουν σήµερα σε
τίποτα σηµαντικό στην πλατεία Συντάγµατος, να την εγκαταλεί-
ψουν. Εάν αύριο χρειαστεί να γίνει κάποια κινητοποίηση, σαφώς
θα γίνει, αλλά το µετατρέπεται σε µία αρνητική εικόνα η κεντρική
πλατεία της πόλης εν µέσω τουριστικής περιόδου, θεωρώ ότι

είναι λάθος και νοµίζω, κύριε Υπουργέ, ότι θα πρέπει να ληφθούν
όλες οι πρωτοβουλίες και προς τον Δήµαρχο Αθηναίων και προς
κάθε αρµόδιο, προκειµένου να βρεθεί µία λύση γι’ αυτό το θέµα.
Δεν µπορούµε να προχωρήσουµε έτσι.

Έρχοµαι σε ένα πολύ σηµαντικό γεγονός, που είναι η χθεσινή
Σύνοδος Κορυφής. Έγινε µία πολύ σκληρή διαπραγµάτευση και
µπορώ να πω ότι η χώρα µας, ως αποτέλεσµα αυτής της δια-
πραγµάτευσης που έκαναν η Κυβέρνηση, ο Πρωθυπουργός, ο
Υπουργός Οικονοµικών, αλλά και ως αποτέλεσµα των θυσιών του
ελληνικού λαού, που έδωσαν τη δυνατότητα σε αυτήν τη δια-
πραγµάτευση πρώτα να γίνει και στη συνέχεια να πετύχει, µας
δίνουν σήµερα την αίσθηση µίας µεγαλύτερης ασφάλειας και
σταθερότητας για τη χώρα. Αυτή η εξέλιξη για την Ελλάδα ήταν
θετική και σηµαντική. Ήταν ιστορική για την Ευρωζώνη, αλλά εξί-
σου σηµαντική και θετική ήταν για την πατρίδα µας, για την Ελ-
λάδα. Μας δίνει την αίσθηση της ασφάλειας και σταθερότητας.
Μας απαλλάσσει από το καθηµερινό άγχος του κινδύνου της
χρεοκοπίας. Μας δίνει τη δυνατότητα να προχωρήσουµε στην
πολιτική µας ακόµα καλύτερα και αποτελεσµατικότερα και πάνω
από όλα, µας δίνει τη δυνατότητα να δώσουµε ένα ουσιαστικό
βάρος στο µείζον ζητούµενο της ανάπτυξης και της δηµιουργίας
θέσεων απασχόλησης. Ήταν µία ιδιαίτερα σηµαντική εξέλιξη και
νοµίζω ότι θα πρέπει να έχουµε όλοι το θάρρος αυτό να το οµο-
λογήσουµε και να το δεχθούµε.

Θέλω, επίσης, να σηµειώσω ότι δυστυχώς, παρά τη σηµερινή
ιδιαίτερα νηφάλια και προσεκτική τοποθέτηση του Κοινοβουλευ-
τικού Εκπροσώπου της Νέας Δηµοκρατίας, από πλευράς του
κόµµατος της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης δεν ήταν το ίδιο νη-
φάλιες και υπεύθυνες οι τοποθετήσεις. Μέχρι την τελευταία
στιγµή µας δόθηκε η εντύπωση –και όχι µόνο σε εµάς, αλλά σε
όλο τον ελληνικό λαό- ότι η Αξιωµατική Αντιπολίτευση εγείρει τε-
χνητά εµπόδια στην επιτυχία αυτής της διαπραγµάτευσης. Ήταν
εικόνα ενός µικρού και όχι ενός µεγάλου κόµµατος, ενός κόµµα-
τος που δεν στάθηκε µε θέση ευθύνης απέναντι στα µείζονα προ-
βλήµατα της χώρας. Σε µια ιδιαίτερα κρίσιµη στιγµή, εάν αυτή η
διαπραγµάτευση δεν είχε πετύχει, εάν η Σύνοδος Κορυφής δεν
είχε πετύχει, να είστε βέβαιοι ότι δεν θα µιλούσαµε µε τέτοια
άνεση σήµερα εδώ, αλλά θα είχαµε ιδιαίτερα αρνητικές εξελί-
ξεις. Σήµερα, ευτυχώς, είµαστε σε µία τελείως άλλη κατάσταση.

Προβάλλονται διάφορα ζητήµατα. Αναµφίβολα µια πολιτική
απόφαση της Συνόδου Κορυφής θα πρέπει να εξειδικευθεί και
θα εξειδικευθεί µέχρι να φθάσει σε δανειακή σύµβαση. Θα
έχουµε τη δυνατότητα να συζητήσουµε τη δανειακή σύµβαση και
στη Βουλή. 

Υπάρχουν, όµως, ορισµένα ζητήµατα που είναι σαφή. Πρώτον,
εξασφαλίζονται οι δανειακές ανάγκες της χώρας µέχρι το 2020,
εάν χρειαστεί. 

Δεύτερον, µειώνεται το βάρος εξυπηρέτησης των δανείων και
µε τις επιµηκύνσεις και µε τη µείωση των επιτοκίων των δηµοσίων
δανείων και µε τη δυνατότητα εθελοντικά –και το τονίζω αυτό-
στον ιδιωτικό τοµέα να ανταλλάσσει τα οµόλογα µε οµόλογα µε-
γαλύτερης διάρκειας και βεβαίως και µε την πρόβλεψη για µε-
γαλύτερη περίοδο χάριτος στα νέα δάνεια, όπου για µία
σηµαντική χρονική περίοδο θα πληρώνουµε µόνο τόκους.

Δίδεται, επίσης, η δυνατότητα µείωσης του βάρους του χρέ-
ους της χώρας µέσα από την επαναγορά οµολόγων, τη χρηµα-
τοδότηση του µηχανισµού στήριξης για να επαναγοράσει
οµόλογα στη δευτερογενή αγορά. 

Ακόµη, διασφαλίζεται απόλυτα το ελληνικό τραπεζικό σύ-
στηµα. 

Δεν είµαστε πια αιχµάλωτοι των οίκων. Δεν µας ενδιαφέρει πια
τι θα πουν οι ξένοι οίκοι, µας ενδιαφέρει η χθεσινή δήλωση της
Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας ότι αναλαµβάνει την εξασφά-
λιση της ρευστότητας των ελληνικών τραπεζών, τις εγγυήσεις
προς τις ελληνικές τράπεζες, ώστε να µπορούν και να χρηµατο-
δοτήσουν την ελληνική οικονοµία και να προστατέψουν τους Έλ-
ληνες πολίτες. 

Βεβαίως, υπάρχει και η πρόβλεψη -και συµφωνώ ότι είναι πρό-
βλεψη που πρέπει να εξειδικευτεί, αλλά είναι σηµαντική και ως
πρόβλεψη της απόφασης- για τη χρηµατοδότηση επενδυτικών
δράσεων στη χώρα. Το ζητούµενο της ανάπτυξης παραµένει και
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νοµίζω ότι όλοι σε αυτό πρέπει να σκύψουµε µε προσοχή. 
Θεωρώ, κύριε Πρόεδρε, ότι είµαστε σε πολύ καλύτερη φάση,

µε µεγαλύτερη ασφάλεια, µε µεγαλύτερη σταθερότητα, µε µε-
γαλύτερη αισιοδοξία και πάνω απ’ όλα µε την ύπαρξη µιας σχε-
τικής προοπτικής, ως αποτέλεσµα ενός αγώνα, ως αποτέλεσµα
µιας σκληρής διαπραγµάτευσης επιτυχούς και ως αποτέλεσµα,
ας το οµολογήσουµε, της ευθύνης που εµείς πήραµε σε αυτήν
εδώ την Αίθουσα, µε κόστος µας να ψηφίσουµε το µεσοπρόθε-
σµο και το Πρόγραµµα Αποκρατικοποιήσεων και να µπορούµε
µε ψηλά το κεφάλι να κοιτάξουµε ισότιµα τους εταίρους µας και
να τους πούµε ότι η Ελλάδα πρέπει να σωθεί γιατί πρέπει να
σωθεί η Ευρωζώνη, ότι εµείς έχουµε κάνει το καθήκον µας για
να σταθούµε υπεύθυνα απέναντι στον ελληνικό λαό.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης χρόνου οµιλίας
του κυρίου Βουλευτού)

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε.
Βεβαίως, προϋπόθεση είναι η εφαρµογή και επιτυχία της πο-

λιτικής µας. Σε αυτό το σηµείο δεν υπάρχει περιθώριο για ανοχή
σε οτιδήποτε θυµίζει παρελθόν: κατασπατάληση πόρων, δια-
φθορά, γραφειοκρατία, κατεστηµένα συµφέροντα, παλιές νοο-
τροπίες. Το µεσοπρόθεσµο θα εφαρµοστεί, το Πρόγραµµα
Αποκρατικοποιήσεων θα εφαρµοστεί, η πολιτική µας θα εφαρ-
µοστεί. Μέσα από το φορολογικό που εξήγγειλε ο Υπουργός Οι-
κονοµικών θα επιδιώξουµε να δώσουµε αυτό που πρέπει, τον
τόνο της κοινωνικής δικαιοσύνης και της συµµετοχής όλων στα
βάρη. 

Και να είστε βέβαιοι ότι µε τη βοήθεια όλου του ελληνικού
λαού, των πιο ενεργών και ζωντανών δυνάµεών του, οι προοπτι-
κές της ανάπτυξης και της δηµιουργίας θέσεων εργασίας που
θα απαντήσει στον εφιάλτη της ανεργίας, διανοίγονται πλέον
πολύ καλύτερα, αρκεί να δουλέψουµε µε τρόπο που να εγγυάται
ότι ο ελληνικός λαός δεν θα έχει ανάγκη πια από δάνεια, δεν θα
έχει ανάγκη πια να ζει µε δανεικά, δεν θα έχει ανάγκη πια να κα-
τασπαταλάει πόρους, αλλά θα πορεύεται µε βάση τις δικές του
δυνάµεις, τη δική του δουλειά, τις δικές του δυνατότητες για να
χτίσει ένα καλύτερο βιοτικό επίπεδο.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε και

εµείς εξαιρετικά τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του ΠΑΣΟΚ
κ. Χρήστο Πρωτόπαπα και την αισιοδοξία για έναν παράδεισο
που πρέπει να ξαναδούµε στην πατρίδα.

Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΛΑΟΣ κ. Αστέριος Ρο-
ντούλης, Βουλευτής Λάρισας έχει το λόγο για έξι λεπτά επίσης.

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, θέλω να ξέρετε ότι προσωπικά σας εκτιµώ ως

προερχόµενο από το χώρο της τοπικής αυτοδιοίκησης. Θα σας
παρακαλούσα, όµως, ταυτόχρονα να µην εµπλέκεστε σε ζητή-
µατα που δεν αφορούν ούτε το Υπουργείο σας ούτε και την εκλο-
γική σας περιφέρεια. Για να γίνω σαφέστερος, θα σας
παρακαλούσα πάρα πολύ να µην εµπλέκεστε και να µην κάνετε
δηλώσεις για το ζήτηµα της αξιοποίησης ή µη του λιγνίτη στην
επαρχία Ελασσόνας. Σας το ζητώ σαν χάρη αυτό. Άλλωστε δεν
είναι της αρµοδιότητος σας.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ: Είναι εισπήδηση. 
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Ναι, είναι εισπήδηση.
Κλείνω, λοιπόν, την παρέµβαση αυτή. Και νοµίζω ότι δεν θα

συνεχίσετε τέτοιου είδους ατοπήµατα, κύριε Υπουργέ.
Προχωρώ και έρχοµαι στις αποφάσεις της χθεσινής συνόδου. 
Κύριε Πρόεδρε, οι αποφάσεις της χθεσινής συνόδου δεν είναι

ούτε για µούντζωµα ούτε για χειροκρότηµα. Δηµιουργούν µια
αµφίθυµη διάθεση και διάχυτη είναι και η αµφιθυµία που αντιµε-
τώπισε τις προτάσεις αυτές το σύνολο του ελληνικού λαού. Και
βεβαίως αντί για θριαµβολογίες που άκουσα από το Βήµα, καλύ-
τερα είναι να ακολουθήσουµε την ψύχραιµη θεώρηση των πραγ-
µάτων και την περισυλλογή για να δούµε τα επόµενα βήµατά µας
από εδώ και πέρα.

Θέτω, όµως, ένα ερώτηµα στο οποίο πρέπει ο ελληνικός λαός
να απαντήσει. Είναι ικανές, αγαπητέ κύριε Πρόεδρε, οι µονοκοµ-
µατικές κυβερνήσεις να φέρουν εις πέρας το τιτάνιο έργο της
σταθεροποίησης της ελληνικής οικονοµίας και κοινωνίας; Κατά
την άποψή µας όχι. Χρειάζονται ευρύτερα κυβερνητικά σχήµατα,

τα οποία µπορούν πράγµατι να δώσουν σηµαντικό έργο στην ελ-
ληνική κοινωνία και οικονοµία. 

Περνάω στο ζήτηµα της σηµερινής συζητήσεως. Κύριε
Υπουργέ, θα σας αναφέρω ένα πραγµατικό περιστατικό από το
οποίο µπορούµε να εξάγουµε πάρα πολύ χρήσιµα συµπερά-
σµατα. Το περιστατικό δε που θα σας αναφέρω έχει φτάσει µε
επώνυµες καταγγελίες στα γραφεία του Λαϊκού Ορθόδοξου Συ-
ναγερµού. Κύριε Πρόεδρε, οµάδα παλιννοστούντων επισκέφθη-
καν το υποκατάστηµα της «ZIRAΑT BANK» -πρόκειται για µια
τράπεζα τουρκικών συµφερόντων στην Ξάνθη- και ζήτησαν ένα
δάνειο. Η απάντηση ξέρετε ποια ήταν, κύριε Υπουργέ; Ήταν:
«Σας ευχαριστούµε πάρα πολύ που επιλέξατε τη συγκεκριµένη
τράπεζα, αλλά δεν µπορούµε να σας δώσουµε δάνειο γιατί δεν
είστε µουσουλµάνοι». Αυτό ακριβώς. 

Αναφέρω το γεγονός, γιατί θέλουµε να θέσουµε έναν προβλη-
µατισµό ευρύτερο και κάποια ερωτήµατα γύρω από αυτό. Ερώ-
τηµα πρώτο: Συνιστά νόµιµη πρακτική µιας τράπεζας η µη
δανειοδότηση κάποιου λόγω της θρησκείας του; Και αν όχι, τι
κάνει γι’ αυτό η Τράπεζα της Ελλάδος; Θα πει κάτι; Θα εκφράσει
δηµόσια την άποψή της; Γιατί εµείς θεωρούµε ότι η πρακτική
αυτή είναι ένα ράπισµα και για τον ελληνικό λαό και για το ελλη-
νικό τραπεζικό σύστηµα, αλλά και για το διεθνές τραπεζικό σύ-
στηµα, τη στιγµή που καµµία τράπεζα δεν δανειοδοτεί µε
κριτήριο τη θρησκεία. 

Δεύτερον, θέλουµε µε το γεγονός αυτό να καταδείξουµε την
προπαγάνδα που ασκεί η Άγκυρα στην περιοχή της Θράκης, µια
προπαγάνδα που χρησιµοποιεί ακόµα και τις τράπεζες ή -αν θέ-
λετε καλύτερα- ως αιχµή του δόρατος τις τράπεζες και κυρίως
την περιώνυµη αυτή τράπεζα. Και βεβαίως για να δούµε, τρίτον,
πώς χρησιµοποιούν κάποιοι το ζήτηµα της θρησκείας. Εµείς τη
θρησκεία µας, το θρήσκευµά µας το αφαιρέσαµε από τις ταυτό-
τητές µας, κύριε Πρόεδρε. Κάποιοι άλλοι όµως ρωτάνε αν είσαι
µουσουλµάνος ή χριστιανός για να σου δώσουν δάνειο.

Τέλος, έθεσα το ζήτηµα αυτό, αγαπητέ, κύριε Πρόεδρε, για να
καταδείξουµε το µίσος -και υπογραµµίζω τη λέξη- της Άγκυρας
έναντι του πληθυσµιακού στοιχείου των παλιννοστούντων Ελλή-
νων στην περιοχή της Θράκης. Γιατί; Γιατί απλούστατα δεν θέ-
λουν την παρουσία των ανθρώπων αυτών στη Θράκη. Τους
χαλάει τη σούπα. Οι στρατοκράτες της Άγκυρας δεν θέλουν τον
ελληνογενή  αυτό πληθυσµιακό όγκο στη Θράκη για ευνόητους
λόγους. Άρα, λοιπόν, εµείς τι θα έπρεπε να επιδιώξουµε; Είναι
ευνόητο. Θα έπρεπε να επιδιώξουµε το ρίζωµα των ανθρώπων
αυτών στην περιοχή της Θράκης. Πώς θα µπορούσε να γίνει; Και
εσκεµµένα, αν θέλετε, εντοπίζω την οµιλία µου στην περιοχή της
Θράκης για ευνόητους λόγους. 

Τι θα έπρεπε να κάνουµε; Δυο σηµαντικά πράγµατα, κύριε
Πρόεδρε. Το πρώτο ήταν να τρέξουµε το πρόγραµµα στεγαστι-
κής αποκατάστασης. Έτρεξε; Όχι. Βάλτωσε. Έµεινε ατελέ-
σφορο. Και δεύτερον και πολύ σηµαντικό, γιατί για να ριζώσει
ένας άνθρωπος δεν χρειάζεται µόνο ένα σπίτι, θέλει και εργασία,
θα έπρεπε να διανοίξουµε στον εκεί πληθυσµό, όχι µόνο τους
παλιννοστούντες, σε όλο τον πληθυσµό της Θράκης, ευκαιρίες
εργασίας. Το κάναµε; Δεν το κάναµε. Σαν πολιτεία τι κάναµε; Επι-
δοτήσαµε κάποιους µεγαλοεπιχειρηµατίες να φύγουν και να κά-
νουν επενδύσεις στη Βουλγαρία και στα Σκόπια, πάντως όχι στην
Θράκη. Εργοστάσια έφυγαν µε επιδοτήσεις της ελληνικής πολι-
τείας και πίσω έµειναν οι άνεργοι. 

Θέλω να πω και τελειώνω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε. Και ευχα-
ριστώ για την ανοχή σας ότι ως Ελλάδα δεν καταλάβαµε δυστυ-
χώς ότι είχαµε στα χέρια µας ένα θησαυρό, έναν πληθυσµιακό
θησαυρό. Είχαµε ένα διαµάντι στα χέρια µας, τους παλιννοστού-
ντες, γιατί αυτοί οι άνθρωποι είναι και εργατικοί και µορφωµένοι.
Και ξέρετε τι κάνουν οι άνθρωποι αυτοί τώρα, κύριε Υπουργέ,
γιατί έχουν έρθει σε ένδεια πλήρη; Φεύγουν, πηγαίνουν στην
Γερµανία ή ξαναγυρίζουν στη Ρωσία εκεί από όπου ήρθαν -αυτή
είναι η πραγµατικότητα- γιατί εµείς τους έχουµε εγκαταλείψει,
τους έχουµε αφήσει στο έλεος του Θεού. 

Πώς θα µπορούσαµε, όµως, να τους χρησιµοποιήσουµε; Θα
µπορούσαµε να τους χρησιµοποιήσουµε ως γέφυρα επαφής µε
τη ρωσική αγορά. Πώς; Ενισχύοντας επιχειρηµατικές τους πρω-
τοβουλίες είτε στον αγροτικό τοµέα είτε στον τοµέα του τουρι-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΓ ’ - 22 ΙΟΥΛΙΟΥ 2011                                                                                            14183



σµού είτε του πολιτισµού. 
Εµείς αυτή τη γέφυρα προς το ρωσικό λαό, προς τη ρωσική

αγορά δεν την χρησιµοποιήσαµε κι έτσι βρήκαν την ευκαιρία
Τούρκοι επιχειρηµατίες, βρίσκοντας ελεύθερο ζωτικό χώρο, να
µπουν αυτοί στη ρωσική αγορά. Έτσι βιώσαµε ένα πρωτόγνωρο
ιστορικό φαινόµενο. Συγκροτήθηκε η πρώην Σοβιετική Ένωση;
Ναι. Ευνοήθηκε ο Κεµάλ Ατατούρκ. Διαλύθηκε η πρώην Σοβιε-
τική Ένωση; Ναι. Επωφελούνται και πάλι οι Τούρκοι.

Άρα, λοιπόν, οι δικές µας αβελτηρίες, οι δικές µας αστοχίες
ωθούν την τουρκική επιχειρηµατικότητα στο χώρο της Ρωσίας,
ενώ µπορούσαµε πολύ καλά να µπλοκάρουµε αυτή την κίνηση
των τουρκικών συµφερόντων, βάζοντας στο επιχειρηµατικό παι-
χνίδι της ρωσικής αγοράς τους δικούς µας οµογενείς, τους πα-
λιννοστούντες.

Και µία τελική παρατήρηση και καταλήγω, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, µία σηµαντική εσωτερική συνιστώσα της

πρώην Σοβιετικής Ένωσης ήταν η αθεΐα. Αυτό σηµαίνει ότι οι άν-
θρωποι αυτοί, οι παλιννοστούντες, δεν είχαν αν θέλετε τη δυνα-
τότητα να καλλιεργήσουν όσο θα έπρεπε τον ελληνορθόδοξο
τρόπο ζωής και τις ελληνορθόδοξες εκκλησιαστικές παραδόσεις.

Γεννάται, λοιπόν, ένα πεδίο δόξης λαµπρόν στην ελλαδική εκ-
κλησία να αναζωογονήσει τις ελληνορθόδοξες παραδόσεις σ’
αυτό το τµήµα του ελληνικού λαού για ευνόητους εθνικούς σκο-
πούς και λόγους. Μια τέτοια, όµως, κίνηση και πολιτική από την
πλευρά της εκκλησίας θα πρέπει να τη συνδράµει και η πολιτεία. 

Άρα, λοιπόν, αυτή τη θρησκευτική παράµετρο θα πρέπει να
την δείτε και να συµπληρώσει το πλέγµα των παρεµβάσεων, που
σωστά είπατε κι εµείς αναµένουµε να γίνει στο προσεχές µέλλον,
προκειµένου οι άνθρωποι αυτοί να µη νιώθουν ξένοι στην ίδια
τους την πατρίδα, να νιώσουν σαρξ εκ της σαρκός του ελληνικού
λαού.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε τον

κ. Ροντούλη, ο οποίος παρείσφρησε σε διπλωµατικά θέµατα, που
η παροιµία λέει «και η µυλωνού τον άντρα της µε τους πραµα-
τευτάδες» στη γραµµατεία, επειδή έχετε χιούµορ, κύριε συνά-
δελφε. 

Το λόγο έχει η Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ, κ.
Αµµανατίδου, Βουλευτής Θεσσαλονίκης, για έξι λεπτά.

ΛΙΤΣΑ ΑΜΜΑΝΑΤΙΔΟΥ – ΠΑΣΧΑΛΙΔΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Θα πω δύο κουβέντες για τα χθεσινά. Η Κυβέρνηση επιχαίρει
γι’ αυτά που έγιναν στη Σύνοδο Κορυφής της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης. Ο κόσµος, όµως, σκέφτεται ότι πάλι αυτός είναι που θα πλη-
ρώσει για άλλη µία φορά όλα αυτά που θα έρθουν σε νέα µέτρα
και γι’ αυτό συνεχίζει να βρίσκεται στις πλατείες. 

Κάποιοι θέλουν να φύγει ο κόσµος από τις πλατείες, γιατί λένε
ο τουρισµός βάλλεται. Ο τουρισµός δεν βάλλεται από αυτό, µε
συγχωρείτε πάρα πολύ. Μισθοί και συντάξεις έχουν καταρρεύ-
σει, οι επιχειρήσεις του επισιτισµού που είναι γύρω από τον του-
ρισµό κλείνουν. Δεν ξέρω για ποιο τουρισµό εσείς µιλάτε και αν
αυτό που ενοχλεί είναι η πλατεία της Αθήνας και όχι τα µέτρα
που παίρνετε βάσει του µνηµονίου, του µεσοπρόθεσµου και των
εφαρµοστικών. Να τα ξεκαθαρίσουµε.

Στην επερώτηση της Νέας Δηµοκρατίας θέλω να πω πως
όποιος και να τη διαβάσει θα πει ότι όντως αυτή η επερώτηση
θέτει τα ουσιώδη σοβαρά ζητήµατα, προβλήµατα που έχουν οι
Έλληνες από την πρώην Σοβιετική Ένωση, οι πρόσφυγες που
εγκαταστάθηκαν εκεί από τη Μικρασία και τον Πόντο, που δεν
ήρθαν από το 1922 και άρχισαν να συρρέουν από τη δεκαετία
του 1980 και µετά, αν και κάποιοι είχαν έρθει τις δεκαετίες του
1950 – 1960. Δεν θα τους πω παλιννοστούντες, θα τους πω οµο-
γενείς. 

Όµως, καλό θα είναι και για τη Νέα Δηµοκρατία και για το
ΛΆΟΣ …

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: ΛΑΌΣ, κυρία συνάδελφε.
ΛΙΤΣΑ ΑΜΜΑΝΑΤΙΔΟΥ – ΠΑΣΧΑΛΙΔΟΥ: ΛΆΟΣ, όπως θέλω το

τονίζω, µε συγχωρείτε πάρα πολύ …
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Όχι, όπως θέλετε, όπως είναι. 
ΛΙΤΣΑ ΑΜΜΑΝΑΤΙΔΟΥ – ΠΑΣΧΑΛΙΔΟΥ: …να θυµηθείτε πώς

χαρακτηρίζατε …

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Θα σας λέω κι εγώ, λοιπόν, ΞΥΡΙΖΑ.
ΛΙΤΣΑ ΑΜΜΑΝΑΤΙΔΟΥ – ΠΑΣΧΑΛΙΔΟΥ: …τους περίπου δια-

κόσιους πενήντα χιλιάδες Έλληνες που ήρθαν από την πρώην
Σοβιετική Ένωση …

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, σας παρακαλώ, να
επαναφέρετε την οµιλήτρια στην τάξη!

ΛΙΤΣΑ ΑΜΜΑΝΑΤΙΔΟΥ – ΠΑΣΧΑΛΙΔΟΥ: Μιλούσατε τότε για
διακόσιες πενήντα χιλιάδες περίπου Απχάζιους …

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: ΛΑΌΣ, κυρία µου!
ΛΙΤΣΑ ΑΜΜΑΝΑΤΙΔΟΥ – ΠΑΣΧΑΛΙΔΟΥ: …για Τσετσένους,

Μουσουλµάνους. Εσείς τα λέγατε, δεν τα έλεγα εγώ.
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: ΛΑΌΣ, κυρία µου!
ΛΙΤΣΑ ΑΜΜΑΝΑΤΙΔΟΥ-ΠΑΣΧΑΛΙΔΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, µε

συγχωρείτε πάρα πολύ. Πρέπει να επιβάλετε την τάξη. Δεν είναι
κατάσταση αυτή, κύριε Πρόεδρε. 

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Εσείς να σέβεστε την τάξη και τα
κοινοβουλευτικά ειωθότα. 

ΛΙΤΣΑ ΑΜΜΑΝΑΤΙΔΟΥ-ΠΑΣΧΑΛΙΔΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, βάσει
του Κανονισµού πρέπει να επιβάλετε την τάξη. Επιβάλετε την
τάξη, σας παρακαλώ! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Κύριε Ροντούλη,
σας παρακαλώ!

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Είναι ΛΑΟ’Σ... 
ΛΙΤΣΑ ΑΜΜΑΝΑΤΙΔΟΥ-ΠΑΣΧΑΛΙΔΟΥ: Αν θέλει ο κύριος συ-

νάδελφος, ας πάρει µετά το λόγο επί προσωπικού. Δεν έχει το
δικαίωµα να µιλάει µ’ αυτόν τον τρόπο. 

Κύριε Πρόεδρε, συγνώµη, αλλά υπάρχει επίπληξη εδώ. 
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Είναι «ΛΑ’ΟΣ». Καταλάβατε, κυρία

µου; Να µάθετε να το λέτε σωστά και να µιλάτε σωστά. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Σας παρακαλώ και

τους δύο. Αφήστε την να ολοκληρώσει, κύριε Ροντούλη.
Συνεχίστε, κυρία Αµµανατίδου.  
ΛΙΤΣΑ ΑΜΜΑΝΑΤΙΔΟΥ-ΠΑΣΧΑΛΙΔΟΥ: Επαναλαµβάνω ότι και

η Νέα Δηµοκρατία και ο ΛΑΟΣ χαρακτήριζαν αυτές τις διακόσιες
πενήντα χιλιάδες περίπου Έλληνες Πόντιους, όταν ήρθαν, για
Απχάζιους, Τσετσένους και µουσουλµάνους και βέβαια για πα-
ράνοµα ελληνοποιηµένους. Φυσικά και υπήρχαν παράνοµες ελ-
ληνοποιήσεις. Δεν ήταν όµως αυτού του όγκου. Ωστόσο υπήρχαν
και θα έπρεπε να το έβλεπε και να µας είχε πει τότε το ΠΑΣΟΚ
και το Υπουργείο Εξωτερικών αλλά και η Πρεσβεία µας στη
Μόσχα γι’ αυτές τις παράνοµες ελληνοποιήσεις. 

Εδώ µιλάµε για ανθρώπους που είναι Έλληνες, που στην
πρώην Σοβιετική Ένωση τους έλεγαν Έλληνες. Εδώ εµείς τους
λέµε Ρώσους, εξ ου και το «Ρωσοπόντιοι», ένας όρος φοβερά
ρατσιστικός. Και το ΠΑΣΟΚ και η Νέα Δηµοκρατία χρησιµοποίη-
σαν την ευαίσθητη αυτή κοινωνική οµάδα για πελατειακές σχέ-
σεις κι όχι µόνον. Κάνατε τέσσερις οικισµούς για να τους
γκετοποιήσετε, πραγµατικά, στον Έβρο, στη Ροδόπη και στην
Ξάνθη. 

Έχετε ένα ιστορικό έλλειµµα. Μιλήσατε για γνώση, κύριε Υφυ-
πουργέ. Σας άκουσα. Όµως υπάρχει αυτό το έλλειµµα κι είναι
πολύ σοβαρό. Διότι αν υπήρχε γνώση, ίσως θα είχατε και συνέ-
πεια και θα εκφράζατε τα διακρατικά δικαιώµατα. Έχουµε ακόµη
και άρση της υπηκοότητας Ελλήνων Ποντίων µε το γραφειοκρα-
τικό σύστηµά σας αλλά και µε την έλλειψη πολιτικής βούλησης,
που είναι και πιο σηµαντική. Υπάρχει έλλειψη πολιτικής βούλησης
προκειµένου να δώσετε ένα τέρµα στην οµηρία αυτών των Ελ-
λήνων.

Η πολιτογράφηση νοσεί όντως και θα πρέπει να αρθεί και η
συνέντευξη που βάζει γιαγιάδες, παραδείγµατος χάριν, που έρ-
χονται από την Τσάλκα της Γεωργίας να τραγουδούν ποντιακά,
ενώ η µειονότητά µας εκεί ήταν τουρκόφωνη. Αυτά είναι απαρά-
δεκτα πράγµατα. 

Επίσης, δεν είναι όλοι οι Έλληνες πρόσφυγες, που ήρθαν από
εκεί, της ίδιας κατηγορίας. Υπάρχουν κι αυτοί που ήρθαν από
εµπόλεµες περιοχές, όπως  το Ναγκόρνο Καραµπάχ, την Αµπχα-
ζία και την Τσετσενία.  Αυτούς έπρεπε να τους εντάσσετε στους
πρόσφυγες πολέµου και δεν το κάνατε. Ούτε η Νέα Δηµοκρατία
ούτε το ΠΑΣΟΚ στάθηκαν όπως θα έπρεπε σ’ αυτήν την κοινω-
νική οµάδα. Για πρόσφυγες που έχουν δεχθεί διώξεις, για τους
πρόσφυγες πολέµου, πρέπει να υπάρχει µία ανάλογη πολιτική.
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Επίσης, για το «καυτό» θέµα της αποκατάστασης των προσφύ-
γων που προστατεύονται από τη Συνθήκη της Λοζάνης και για
τις ανταλλάξιµες εκτάσεις έχουµε καταθέσει µια εµπεριστατω-
µένη ερώτηση και δεν έχετε κάνει τίποτα. Δυστυχώς, δεν απα-
ντήσατε τίποτα πάνω σ’ αυτό. Περίµενα να σας ακούσω. Τώρα
την ανταλλάξιµη περιουσία, που είναι µόνο για αποκατάσταση
αστών προσφύγων, πιθανόν θα την ξεπουλήσετε για να καλύψετε
τις µνηµονιακές σας δεσµεύσεις, τα µεσοπρόθεσµα και τους
εφαρµοστικούς νόµους και πρέπει εδώ να είστε πολύ πολύ συ-
γκεκριµένος ως προς το γιατί δεν θεσµοθετήσατε ένα ειδικό κα-
θεστώς για αναγνώριση προσφυγικών κατοικιών, για όσους
εντάσσονται σ’ αυτή την κατηγορία. Διότι διακοµµατικά και δια-
χρονικά την τελευταία εικοσιπενταετία εµπαίζετε τους Έλληνες
Ποντίους που ήρθαν στην πατρίδα –έτσι τη λένε, «πατρίδα», γιατί
αυτή είναι η πατρίδα τους- και ενώ προσπάθησαν να ξαναστή-
σουν τη ζωή τους και τους υποσχεθήκατε στήριξη, ως οφείλατε,
σήµερα απειλούνται µε κατασχέσεις πρώτης κατοικίας, διότι για
τη στέγασή τους αγόραζαν αγροτεµάχια και έχτιζαν όντως χωρίς
άδειες, αφού όλοι σας υποσχόσασταν ότι οι εν λόγω συγκεκρι-
µένες περιοχές θα πολεοδοµηθούν και τα κτίσµατά τους θα εντα-
χθούν στα σχέδια πόλης, για να πληρούν τους όρους δόµησης,
και τότε θα νοµιµοποιηθούν.

Η κεντρική εξουσία, κοινοτάρχες, δήµαρχοι και νοµάρχες έπαι-
ξαν πολιτικό παιχνίδι στις πλάτες όλων αυτών των ανθρώπων,
στους οποίους υπόσχονταν πολλά. Και τώρα; Το βλέπω στο
Νοµό Θεσσαλονίκης. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Παρακαλώ να ολο-
κληρώσετε. 

ΛΙΤΣΑ ΑΜΜΑΝΑΤΙΔΟΥ-ΠΑΣΧΑΛΙΔΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, θα
µου δώσετε το χρόνο που δώσατε και στον προηγούµενο συνά-
δελφο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Θα σας δώσω το
χρόνο που δικαιούστε και τον οποίο έχετε ξεπεράσει. Ολοκλη-
ρώστε αυτή τη στιγµή!

ΛΙΤΣΑ ΑΜΜΑΝΑΤΙΔΟΥ-ΠΑΣΧΑΛΙΔΟΥ: Ενώ δούλεψαν σκλη-
ρά, µε προσωπική δουλειά, θα χάσουν, εάν δεν έχουν ήδη χάσει
κάποιοι, τα πάντα. 

Θα χάσουν την πρώτη κατοικία τους –που είναι η βάση µιας
οικογένειας- µε την ανεργία στο κόκκινο και τα µνηµόνια. Θα γί-
νουν πιο φτωχοί απ’ ό,τι ήρθαν, µε υπερχρεωµένα ακόµα και τα
δισέγγονά τους. Και τώρα αγωνιούν για το σχέδιο νόµου σχετικά
µε τα αυθαίρετα και τους έχετε για µια φορά ακόµη σε οµηρία. 

Αναρωτιούνται αν τα χιλιάδες ευρώ που έδωσαν σε πρόστιµα
στην πολεοδοµία και στο ΙΚΑ, για τις κατοικίες που έκτισαν και
είναι αυθαίρετες, θα προσµετρηθούν στη νοµιµοποίηση των
πρώτων κατοικιών τους. Την άποψή µας, βεβαίως, για τα αυθαί-
ρετα την ξέρετε. Όµως, εδώ µιλάµε για ένα κοινωνικό ζήτηµα
που θα είστε συνυπεύθυνοι και πρέπει να το δείτε πολύ σοβαρά,
κύριε Υπουργέ, το θέµα. 

Καταθέτω για τα Πρακτικά την ερώτησή µας για την ανταλλά-
ξιµη περιουσία –και ενδεικτικά από το ΙΚΑ αναγκαστική κατά-
σχεση- και πρόστιµο αυτοψίας αυθαιρέτου από την πολεοδοµία
ύψους 317.000 ευρώ, καθώς και πρόστιµο από το ΙΚΑ ύψους πε-
ρίπου 23.000 ευρώ. 

Ευχαριστώ. 
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Λίτσα Αµµανατίδου-Πασχα-

λίδου καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ο κ. Σίµος Κεδίκο-
γλου έχει το λόγο για να δευτερολογήσει για πέντε λεπτά. 

ΣΙΜΟΣ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ: Και συντοµότερος θα είµαι, κύριε Πρό-
εδρε. 

Κατ’ αρχάς, θέλω –παρά τις κραυγές που ακούστηκαν- να εκ-
φράσω την ικανοποίησή µου γιατί επί της ουσίας υπάρχει δια-
κοµµατική οµοφωνία ότι αδικήσαµε κατάφορα ένα πολύτιµο
κοµµάτι του ελληνισµού. Το ΚΚΕ δεν ήταν παρόν, αλλά είµαι σί-
γουρος ότι δεν πρέπει να έχει διαφορετική άποψη. 

Θα ήθελα απλώς να παραθέσω δυο λόγια. Νοµίζω ότι πρέπει

να γίνει κατανοητό ότι µιλάµε για ένα θέµα εθνικής σηµασίας. Η
ενσωµάτωση των Ελλήνων Ποντίων στην ελληνική κοινωνία είναι
εθνικής σηµασίας και είναι το συµφέρον της ελληνικής κοινω-
νίας. 

Κύριε Υπουργέ, υπέρ της συναίνεσης είµαι, στο σωστό. Εδώ
πέρα νοµίζω ότι όλοι συµφωνούµε πως έχουµε αδικήσει. Ας
βρούµε, λοιπόν, τον κατάλληλο τρόπο. Θεωρώ ότι µια ακρόαση
των εκπροσώπων των ποντιακών οργανώσεων στην αρµόδια Επι-
τροπή της Βουλής θα µας βοηθήσει να αρχίσουµε να συντονιζό-
µαστε στη σωστή κατεύθυνση και να υπενθυµίσω ότι η ιστορία
γράφεται και σήµερα και είναι χρέος µας να την γράψουµε
σωστά. 

Θα ήθελα στο σηµείο αυτό να κάνω δυο-τρεις διορθώσεις.
Όταν αναφέρθηκα στους αλλοδαπούς, δεν είπα ότι έχουν προ-
νοµιακότερη µεταχείριση. Υπήρξε όµως µια προνοµιακή σπουδή
να αντιµετωπιστεί το δικό τους πρόβληµα µε τρόπο που γέννησε
πολλές αντιρρήσεις, ενώ οι Πόντιοι ακόµα περιµένουν. 

Η εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ µίλησε για τις επιτροπές και πρό-
τεινε να ξαναρχίσουν. Καλό το νέο που µας είπατε ότι θα ξαναρ-
χίσουν να λειτουργούν οι επιτροπές, όµως µην αρχίσουν να
λειτουργούν όπως πριν. Πέρα από τις γιαγιάδες από την Τσάλκα
που τις βάζουν να τραγουδήσουν ποντιακά, υπάρχουν και παπ-
πούδες που τους βάζουν να χορέψουν ποντιακούς χορούς –
ογδόντα χρονών ανθρώπους!- για να αποδείξουν ότι είναι
Έλληνες. Αυτά είναι ντροπής πράγµατα και πρέπει να σταµατή-
σουν!

Ενδεικτικό του πόσο δεν έχουµε καταφέρει να αξιοποιήσουµε
το δυναµικό του Ποντιακού Ελληνισµού είναι αυτό που είπατε για
τα µουσικά ωδεία. Καταφέραµε να αξιοποιήσουµε µόνο τους
µουσικούς και τους αθλητές. Γιατί; Διότι εκεί δεν υπάρχει θέµα
ενσωµάτωσης. Είναι µια τέχνη η της µουσικής ή µια δεινότητα
του αθλητή που δεν χρειάζεται ιδιαίτερη προσπάθεια ενσωµά-
τωσης. 

Όµως, τι γίνεται µε όλα τα άλλα τα πτυχία; Έχουµε χιλιάδες
πτυχιούχους σε τοµείς που χρειάζεται η Ελλάδα και όµως δεν
καταφέραµε να τους ενσωµατώσουµε. Θεωρώ ζωτικής σηµασίας
να προχωρήσουµε σε ένα σχέδιο όχι απλά ενσωµάτωσης, αλλά
και αξιοποίησης αυτού του δυναµικού κοµµατιού του ελληνι-
σµού. 

Δεν θα πω για το πώς χρησιµοποιήθηκαν στο παρελθόν, θα
υπενθυµίσω όµως τα όσα ακούστηκαν για τις εκλογές του 2000.
Είπατε εσείς, κύριε Υπουργέ, ότι υπήρχε το µηδέν και το άπειρο
στο πώς αντιµετωπίσαµε τους Έλληνες Ποντίους. Μέχρι το 2000
ήταν όλα αβέρτα-κουβέρτα και µε πάρα πολλές ποινικά κολάσι-
µες πράξεις –ο ίδιος είχα γράψει άρθρο για το τι γινόταν στα
προξενεία τότε- είχε γίνει ΕΔΕ. Δεν έµαθα ποτέ να τιµωρήθηκε
κανένας ουσιαστικά, µόνο κάτι χαµηλόβαθµοι υπάλληλοι των
προξενείων, ενώ είναι σίγουρο ότι ήταν ευρύτερα τα κυκλώµατα. 

Θέλω, ολοκληρώνοντας, να αναφερθώ στο θέµα των δανειο-
ληπτών. Θα καταθέσω στα Πρακτικά της Βουλής την επιστολή
που είχε στείλει στον τότε Υπουργό κ. Παπακωνσταντίνου ο Πα-
νελλήνιος Σύνδεσµος Δανειοληπτών Ποντίων Παλιννοστούντων. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σίµος Κεδίκογλου καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Δεν είναι της αρµοδιότητάς σας, αλλά σε συνεργασία µε το
Υπουργείο Οικονοµικών να βρεθεί µια λύση. Όπως ειπώθηκε,
έχουµε τραγωδίες, έχουµε και αυτοκτονίες.

Κλείνοντας, θα ήθελα να σας αναφέρω την περίπτωση στις
Σάπες της Ροδόπης. Υπάρχει ένας οικισµός, εκεί µένουν δύο χι-
λιάδες παλιννοστούντες. Έχουν µια σειρά αιτηµάτων και το
θεωρώ ενδεικτικό, γιατί η παρουσία του ποντιακού στοιχείου στη
Θράκη είναι, επίσης, εθνικής σηµασίας. Ζητούν µία παράταση
για τα στεγαστικά δάνεια, για να µπορέσουν να τα φέρουν βόλτα.
Ζητούν την παραχώρηση αγροτεµαχίων από τα κοινόχρηστα, για
να µπορέσουν να έχουν µια επαγγελµατική δραστηριότητα. Ζη-
τούν να παγώσουν ή να διαγραφούν τα πολεοδοµικά πρόστιµα,
τα οποία όλοι συµφωνούµε ότι είναι όχι δυσβάσταχτα, αλλά αβά-
σταχτα. Ζητούν υποδοµές κοινωνικής πρόνοιας. Ζητούν άδεια
καταστήµατα τα οποία ανήκουν στο Ίδρυµα Παλιννοστούντων,
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να παραχωρηθούν µε ένα ενοίκιο. Ζητούν αθλητικές εγκαταστά-
σεις, για να αξιοποιήσουν τις αδιαµφισβήτητες ικανότητές τους.
Ζητούν να δείξουν την αξιοσύνη τους. Είναι χρέος όλων µας να
σταθούµε στο ύψος των περιστάσεων.

Κλείνω, λέγοντας ξανά ότι είναι εθνικής σηµασίας όχι απλώς
η ενσωµάτωση, αλλά η αξιοποίηση των Ποντίων αδελφών µας.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Τον άξιο και συνετό

λόγο του συναδέλφου χαιρετά το Προεδρείο.
Ο Υπουργός θα ολοκληρώσει αυτήν την επίκαιρη επερώτηση

σχετικά µε τους Έλληνες παλιννοστούντες.
Κύριε Κουκουλόπουλε, που η εµπειρία σας δείχνει ότι το know-

how έχει τεράστια σηµασία, σας ακούµε µε προσοχή µεγάλη.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΑΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εσωτερι-

κών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ήθελα να ξεκινήσω µε δύο θέµατα που δεν έχουν ούτε έµ-

µεση ούτε άµεση σχέση µε τη συζήτηση. Τέθηκαν από τον εκ-
πρόσωπο του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού -ΛΑΌΣ να το λέµε
ή ΛΆΟΣ;- τον κ. Ροντούλη. Το πρώτο είναι σε ό,τι αφορά το πολύ
κρίσιµο ζήτηµα της τράπεζας. Δεν έχουν σχέση και µε την αρµο-
διότητά µου, γι’ αυτό ξεκινώ απ’ αυτά, να µην τα λησµονήσω.

Θέλω να παρακαλέσω τον αγαπητό συνάδελφο ό,τι στοιχεία
µπορούν να κάνουν πιο συγκεκριµένη αυτή την καταγγελία, να
µας παρασχεθούν. Εγώ αυτό που θέλω να ξέρετε είναι, ότι εντός
της σήµερον και ο διοικητής της Τράπεζας της Ελλάδος και το
αρµόδιο Υπουργείο Οικονοµικών θα ενηµερωθούν. Αναλαµβάνω
αυτήν την ευθύνη, γιατί δεν θεωρώ ότι είναι ένα ζήτηµα που ξε-
περνιέται έτσι επιπόλαια.

Δεύτερο, σε ό,τι αφορά τους λιγνίτες Ελασσόνας και Δράµας,
η Κυβέρνηση εκφράζεται διά του αρµοδίου Υπουργού ΥΠΕΚΑ,
του κ. Παπακωνσταντίνου. Απλά τυχαίνει να έχω σχέση µε την
ενέργεια περισσότερα χρόνια απ’ ό,τι µε την αυτοδιοίκηση. Αυτό
ίσως δεν το γνωρίζετε, αλλά δούλευα σε λιγνιτωρυχεία πριν γίνω
δήµαρχος. Έχω τις απόψεις µου. Δεν δεσµεύουν, φυσικά, την
Κυβέρνηση.

Όµως, θέλω να σας πω δύο θέµατα που είναι καλό να θυµά-
στε, κύριε Ροντούλη και εσείς και οι πατριώτες σας. Δεν υπάρ-
χουν λιγνίτες Δράµας, Ελασσόνας, Κοζάνης, Πτολεµαΐδας,
Φλώρινας και Μεγαλόπολης. Ο λιγνίτης, όπως και όλα τα ορυκτά,
κατά τη νοµοθεσία και το Σύνταγµα, είναι εθνικός πλούτος. Ότι
οι τοπικές κοινωνίες έχουν έναν αυξηµένο λόγο και ρόλο, είµαι ο
πρώτος που προσυπογράφω, γιατί ζω σε έναν τέτοιο τόπο.

Επιπλέον, ο λιγνίτης µέχρι αυτή τη στιγµή είναι το εθνικό µας
καύσιµο. Αυτό δεν σηµαίνει τίποτα φυσικά για τα λιγνιτωρυχεία
Δράµας και Ελασσόνας, όπου αρµόδιος να ανακοινώσει κυβερ-
νητικές πολιτικές είναι ο κ. Παπακωνσταντίνου, όπως είπα και όχι
εγώ, βέβαια.

Έρχοµαι στην επίκαιρη επερώτηση, κύριε Πρόεδρε, για να πω
προκαταβολικά, πριν οτιδήποτε άλλο, ότι θέλω να ευχαριστήσω
τον κ. Κεδίκογλου, που δευτερολόγησε, αλλά και όλους τους συ-
ναδέλφους της Νέας Δηµοκρατίας, καθώς και όλους ανεξαίρετα
τους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους, γιατί για µένα ήταν
πολλά απ’ αυτά που ειπώθηκαν πολύτιµα και ιδιαίτερα σηµαντικά.

Συνδέοντας, όµως, λιγάκι, γιατί έγιναν αναφορές και για την
πλατεία και για τα χθεσινά -και µετά τις χθεσινές εξελίξεις και µε
το ζήτηµα της πλατείας που έβαλε ο κ. Δένδιας- θα ήθελα να πω
το εξής.

Ένα από όλα τα σηµαντικά που συγκράτησα και σηµείωσα
είναι αυτό που ειπώθηκε –αν θυµάµαι καλά, νοµίζω δεν κάνω
λάθος- από τον κ. Χαρακόπουλο. Αναρωτήθηκε για ποιο λόγο σε
εποχές πολύ πιο δύσκολες σε µέσα, σε επάρκεια του ελληνικού
κράτους, της ελληνικής πολιτείας, στην εποχή του Βενιζέλου εί-
χαµε πολύ αποτελεσµατικότερη ενσωµάτωση πολύ µεγαλύτερου
κύµατος -και ως ποσοστού, βέβαια, δυσανάλογα µεγάλου σε
σχέση µε τον τότε πληθυσµό της χώρας από ό,τι σήµερα, τα τε-
λευταία δέκα, δεκαπέντε χρόνια- των συµπατριωτών µας, των
οµογενών από την πρώην Σοβιετική Ένωση. 

Θα έλεγα, σκεπτόµενος φωναχτά –και αυτή είναι και η απά-
ντηση για τα θέµατα οικονοµικής φύσεως, στεγαστικά, που θέ-
σατε και εσείς, αγαπητέ συνάδελφε και ο κ. Ροντούλης που
παρίσταται και άλλοι αγαπητοί συνάδελφοι- ότι ό,τι και να κά-

νουµε, δεν µπορούµε να αποστούµε από την εποχή µας και θα
πρέπει να λαµβάνουµε υπ’ όψιν µας πάντα τι συµβαίνει. 

Η εποχή µας είναι µια εποχή όπου η ανεκτικότητα δεν περισ-
σεύει. Η κατανόηση στον έτερο, στον άλλο, στο συνάνθρωπό µας
δεν περισσεύει. Οι κοινωνίες εδώ και χρόνια ζουν σε συνθήκες
αδιάκοπου παρόντος. Ένα αδιάκοπο παρόν ζουν οι κοινωνίες,
σαν να µην υπάρχει ούτε χθες ούτε αύριο.

Κάπως έτσι είναι τα πράγµατα και στην ελληνική κοινωνία. Και
αυτή είναι µία καθόλου φιλοσοφική, αλλά πολύ πραγµατιστική –
θα έλεγα- προσέγγιση για το για ποιο λόγο έχουµε υστερήσεις
σε µια εποχή που, όπως και να δούµε τα πράγµατα, από όποια
οπτική γωνία και να τα δούµε, έχουµε πολύ παραπάνω δυνατό-
τητες από αυτές που είχαµε πριν από ογδόντα, ενενήντα χρόνια.
Και όµως, δεν παίρνουµε την ίδια καλή βαθµολογία µε αυτή που
πήρε η ελληνική πολιτεία και κοινωνία πριν από πολύ περισσό-
τερα χρόνια. Ας προβληµατιστούµε.

Ας προβληµατιστούµε, γιατί τέθηκε και το ζήτηµα της πλα-
τείας, κύριε Πρόεδρε. Αν θέλουµε να σταµατήσει ό,τι στιγµατί-
στηκε από δύο Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους ως συνέχεια
χωρίς νόηµα στην πλατεία Συντάγµατος, ας προβληµατιστούµε
και ας δώσουµε µία απάντηση. 

Για εµένα, το καθαρό µήνυµα πρώτα από όλα από τη Βουλή,
είναι αυτό που θα δώσει και µία τελική λύση σε ό,τι συνεχίζεται
στην πλατεία Συντάγµατος αυτήν τη στιγµή. Προφανώς, δεν έχει
νόηµα. Δεν µιλάω γενικά για αυτό που ονοµάσαµε «αγανακτισµέ-
νοι πολίτες». Καθένας πήρε τα µηνύµατά του και είναι όλα προς
αξιολόγηση και απάντηση. 

Πιστεύω, όµως, ότι αν θέλουµε να τελειώσει αυτό που συνεχί-
ζεται, πρέπει να δώσουµε όλοι ένα καθαρό µήνυµα. Ποιο είναι το
καθαρό µήνυµα; Δεν έχουν σηµασία οι διαφορετικές οπτικές που
έχουµε για το µνηµόνιο. Το είπα και πρωτολογώντας. Είναι τόσο
δύσκολο να συµφωνήσουµε σε µια απλή αλήθεια; Στην Ελλάδα
πριν το µνηµόνιο ούτε µπορούµε ούτε πρέπει να γυρίσουµε.
Υπάρχει κανένας που διαφωνεί σε αυτήν τη διαπίστωση; Αν
αυτήν τη διαπίστωση την κάνουµε όλοι µαζί, πιστεύω ότι έχουµε
κάνει ένα µεγάλο βήµα, όχι για να δικαιώσουµε κάποια κυβερνη-
τική πολιτική, αλλά να µιλήσουµε για το πόσο είναι κοινωνικά δί-
καιη ή άδικη, να µιλήσουµε για το πόσο πραγµατικές ή όχι είναι
οι αιτιολογίες για το αν προχωρά ή όχι η αναπτυξιακή µας πολι-
τική γοργά, περισσότερο ή λιγότερο, αν µπορούσε να πάει κα-
λύτερα. Αναφερόταν νωρίτερα µια επίκαιρη ερώτηση ενός
συναδέλφου, του κ. Αϊβαλιώτη –αν θυµάµαι- σε αυτό το ζήτηµα,
το ΕΣΠΑ, για παράδειγµα. Πρέπει να τα συζητήσουµε όλα αυτά
και να καταλογιστούν ευθύνες. Το ζητάει επίµονα ο ελληνικός
λαός και δεν µπορούµε να µην το κάνουµε. Επιβάλλεται να το
κάνουµε όλοι µας. Άλλο, όµως, είναι αυτό και άλλο να πούµε µια
πολύ απλή αλήθεια, αυτή που µόλις µνηµόνευσα. 

Κατά τα άλλα, βέβαια, η προσωπική µου εκτίµηση για τη χθε-
σινή ηµέρα, κύριε Πρόεδρε, είναι ότι δίνει µια µεγάλη δυνατό-
τητα, όχι βέβαια για να χαλαρώσουµε, αλλά για να δυναµώσουµε
τις προσπάθειες όλοι µας και κυρίως και πρώτα από όλους η Κυ-
βέρνηση. Γιατί πιστεύω βαθιά εδώ και πάρα πολλούς µήνες -και
το διακήρυξα ως Βουλευτής και το επαναλαµβάνω και σήµερα
και µε µια επιπρόσθετη ιδιότητα ως Υφυπουργός- ότι απαραίτητη
προϋπόθεση για να γίνει οτιδήποτε σωστό σε αυτόν τον τόπο
ήταν να κατέβει το σήριαλ του τρόµου, που λεγόταν χρέος. Και
αυτό το σήριαλ –όπως και αν την έκαναν τη συµφωνία- κατέβηκε. 

Δεν λέω ότι ανοίγεται πεδίο δόξης λαµπρό. Δεν µου αρέσει να
θριαµβολογώ. Προφανώς πρέπει να αποτιµηθεί στη λεπτοµέρειά
της η συµφωνία, όπως ειπώθηκε από πολλούς συναδέλφους.
Αυτό είπε και ο κ. Πρωτόπαπας, δεν θριαµβολόγησε από το
Βήµα. Ωστόσο, κατά την οπτική που εγώ βλέπω τα πράγµατα,
αυτό δίνει µια πάρα πολύ µεγάλη δυνατότητα, µεγαλύτερη από
αυτήν που κανείς φαντάζεται, για την ίδια την Κυβέρνηση. Αν την
αξιοποιήσουµε ή όχι, ο καιρός θα δείξει. Θα κριθούµε. 

Ολοκληρώνοντας, θα ήθελα να κάνω µία κρίσιµη αναφορά
που, βέβαια, εγώ τη θεωρώ κρίσιµη. Για το δηµόσιο και τους δη-
µοσίους υπαλλήλους έχω µία λογική που αφίσταται από την κε-
ντρική λογική που αφορά αυτό το σώµα των συµπολιτών µας,
αλλά δεν θα το αναλύσω τώρα. Πιστεύω, όµως, ότι όλοι συµφω-
νούµε πως για ό,τι συζητάµε εδώ µέσα, είναι κρίσιµο να έχουµε
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τη δηµόσια διοίκηση δίπλα µας. 
Θέλω, λοιπόν, να πω ότι στο λίγο διάστηµα που είµαστε µε τον

κ. Καστανίδη στο Υπουργείο Εσωτερικών, για το θέµα για το
οποίο πιστεύω ότι έκανα κάποιες ενδιαφέρουσες προσεγγίσεις
–έτσι κατάλαβα και από τις τοποθετήσεις- για το κρίσιµο ζήτηµα
της ιθαγένειας, η διοικητική υπηρεσία που έχει σχέση µε την ιθα-
γένεια, µάλλον είναι µαζί µας. Είναι πεισµένη προς αυτήν την κα-
τεύθυνση ότι εκεί πρέπει να πάµε, δηλαδή σε ένα αναλογικό
καθεστώς µε τους εξ Αλβανίας Βορειοηπειρώτες. Αυτό έχει πολύ
µεγάλη σηµασία και το κάνουµε κυρίως για την εφαρµογή του
αύριο.

Το δεύτερο, το οποίο θέλω να τονίσω και έχει σχέση βέβαια
µε τα χθεσινά, είναι πως για ό,τι έχει σχέση µε στεγαστικά προ-
γράµµατα ή οτιδήποτε άλλο, προφανώς θα ήταν επιπόλαιο να
εξαγγέλλω από το Βήµα της Βουλής ρυθµίσεις δανείων ή οτιδή-
ποτε άλλο. Βέβαια, δεν δηλώνω αναρµόδιος, αλλά πιστεύω βαθιά
ότι εφόσον ως Κυβέρνηση εννοούµε αυτά που λέµε, ότι δηλαδή
το ζήτηµα του χρέους µάς βάζει αντιµέτωπους µε δύο µεγάλες
προτεραιότητες, την ανάπτυξη και την κοινωνική συνοχή, αυτή η
οπτική επιβάλλει ζητήµατα, όπως αυτά που αναφέρατε, αγαπητέ
συνάδελφε, και έχουν και οικονοµικό χαρακτήρα, να έχουν
άµεση προτεραιότητα.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε πολύ

το συνετό, σοβαρό και µετρηµένο λόγο του Υπουργού που δεν
χαλάρωσε, αλλά εξισορρόπησε και έδωσε την αισιοδοξία του χα-
µόγελου που χρειάζεται η χώρα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συ-
ζήτηση επί της υπ’ αριθµόν 54/34/14-6-2011 επίκαιρης επερώτη-
σης των Βουλευτών της Νέας Δηµοκρατίας προς τους Υπουρ-
γούς Οικονοµικών, Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλ-
λαγής και Εσωτερικών, σχετικά µε τα προβλήµατα των Ελλήνων
παλιννοστούντων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουν διανεµηθεί τα Πρακτικά
της Τρίτης 7 Ιουνίου και Τετάρτης 8 Ιουνίου 2011 και ερωτάται
το Σώµα αν τα επικυρώνει.

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Συνεπώς τα Πρα-

κτικά της Τρίτης 7 Ιουνίου και Τετάρτης 8 Ιουνίου 2011 επικυρώ-
θηκαν.

Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη
συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 14.45’ λύεται η συνε-

δρίαση για την προσεχή Δευτέρα 25 Ιουλίου 2011 και ώρα 18.00’,
µε αντικείµενο εργασιών του Σώµατος κοινοβουλευτικό έλεγχο:
συζήτηση επίκαιρων ερωτήσεων, σύµφωνα µε την ηµερήσια διά-
ταξη που έχει διανεµηθεί. 
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